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رييس مجلس شوراي اسلامي در مورد برخي انتقادات 
نس��بت به لايحه اصلاح قانون تج��ارت، گفت: برخي 
نسبت به اين لايحه بدون اينكه سوابق آن را بدانند ايراد 
مي گيرند و وقتي مجلس ورود نمي كند باز ماجرا درست 
مي كنند كه چرا مجلس در مصالح وارد نمي شود؛ چند 
بار بايد اين مس��اله را گفت كه اين قانون در زمان آقاي 
خاتمي به صورت لايحه به مجلس ارايه و در چند دوره 
مجلس روي آن كار ش��ده و وقت زيادي براي بررس��ي 
آن گذاشته شد. به گزارش خانه ملت، علي لاريجاني در 
نشست علني روز سه شنبه مجلس افزود: به هيچ وجه 
حرفي كه مي زنند كه با عجله انجام شد درست نيست 
و اگر ايرادي وارد باشد اين است كه چرا روند بررسي آن 
در مجلس طولاني و وقت زيادي براي آن گذاشته شده 
اس��ت. لاريجاني با يادآوري اينكه لايحه اصلاح قانون 
تجارت حدود 16 س��ال در مجلس مورد بررس��ي قرار 
گرفته اس��ت، ادامه داد: ما لايحه ديگري به اين صورت 
نداريم ك��ه دليل اين موض��وع نيز به ش��وراي نگهبان 
برمي گردد. رييس نهاد قانونگذاري يادآور شد: از سويي 
اين تصور غلطي است كه پنداشته اند همه كار روي يك 
لايحه در صح��ن مجلس بايد انجام ش��ود در حالي كه 
كار اصلي در كميس��يون ها با كمك متخصصان، مركز 
پژوهش ها و دولت بايد صورت گيرد و اگر كار منقح انجام 
شد دليل ندارد كه در مجلس يك طرح كارشناسي شده 
كه مورد بررسي علمي قرار گرفته معطل بماند. رييس 
مجلس شوراي اسلامي افزود: در آيين نامه قبلي مجلس 
آمده بود كه در طرح ها و لوايح صرفا در مواردي كه نظري 
نمايندگان ارايه مي كردند در صحن مجلس بررس��ي 
مي شد و سپس يكجا در مورد طرح و لايحه راي گيري 
مي شد كه اين موضوع در مجلس دهم اصلاح شد. وي با 
بيان اينكه ادعاهاي مطرح شده در صدا و سيما و رسانه ها 
مبني بر اينكه حقوقدانان در مورد اين لايحه نظر دادند 
و اقتصاددانان حضور نداشتند درست نيست، گفت: اتاق 
بازرگاني و دولت در بخش اقتصادي مشاركت داشتند 
و متن اصل��ي لايحه را دول��ت ارايه كرده ك��ه با حضور 
كارشناسان اقتصادي تدوين شد و بنده خود از جلسات 
مستمري كه كميسيون قضايي با حضور مسوولان اتاق 
بازرگاني برگزار مي كرد مطلع بودم حتي در اجلاسي كه 
در مجلس قبل بطور مداوم از يك هفته از صبح تا شب در 
مشهد توسط كميسيون برگزار شده بود شركت داشتم 
و نمايندگان تمام دس��تگاه هاي اقتصادي دولت و اتاق 
بازرگاني وقت حضور داشتند و ماده به ماده خوانده و در 
مورد آن بحث مي شد. لاريجاني يادآور شد: البته افراد در 
اتاق بازرگاني يا دستگاه هاي دولتي نسبت به دولت قبل 
تغيير كردند اما اين بخش هاي مختلف اقتصادي در زمان 
بررسي لايحه در كميسيون حضور داشتند و حتي اتاق 
بازرگاني را به صحن علني مجلس دعوت كرديم و نظر 
كتبي خود را به من دادند كه ما با آنها گفت وگو كرديم 
و برخي موارد را قبول كردند كه مصلحت نيست و برخي 
را اصلاح كرديم البته در مورد پيشنهادات نيز در صحن 

مجلس نظر آنها اخذ و حتي برخي مواد براي بررس��ي 
بيشتر به كميسيون ارجاع شد. رييس نهاد قانون گذاري 
ادامه داد: بحث در مورد لايحه مذكور مي تواند متفاوت 
باشد كما اينكه در كميسيون نيز نظرها مختلف بود اما 
اينكه برخي در راديو و تلويزيون بدون توجه به سوابق، 
به گونه اي موضوع را مطرح مي كنند كه انگار يك روزه 
اين لايحه مهم به مجلس آمد و با عجله تصويب شد اقدام 
ناصواب، غلط و ناعادلانه است؛ حداقل زحمت بكشيد و 
ابعاد مساله را بفهميد سپس وارد موضوع شويد. رييس 
مجلس شوراي اسلامي، افزود: تاسف آورتر هزل گويي 
در برخي شبكه ها توسط مجريان است كه هيات نظارت 
بر صدا و سيما بايد به اين موضوع رسيدگي كند. وي با 
تاكيد بر اينك��ه قانونگذاري كار جدي حكومت اس��ت 
و صدا و سيما موظف است فرهنگ قانوني را در جامعه 
رشد دهد، تصريح كرد: نه اينكه با سخنان تمسخرآميز 
كه مثلا مجلس ركورد زد و حرف هاي وهن آميز و غلط 
مطرح كند؛ حكمراني در سطح قانونگذاري از جنس امور 
فكاهي نيست كه دستاويز يك مجري كم اطلاع شود و 
آن را وس��يله هجوگويي قرار دهد و هر و كر راه بيندازد. 
لاريجاني افزود: متاسفانه برخي همكاران در اين زمينه 
رعايت ش��ان مجلس را نكردند؛ از رييس صداوس��يما 
مي خواهم به اين وضع صدا و س��يما شخصا رسيدگي 
كند وظيفه صدا و س��يما در حكمراني خوب اين است 
كه زمينه تحقق قانون را فراهم كند همچنين آقاياني كه 
صاحب نظر هستند در بخش هاي مختلف اقتصادي چه 
در دولت و چه در اتاق بازرگاني اگر نظري در مورد مابقي 
مواد لايحه دارند به كميسيون مراجعه و نظر  خود را اعلام 
كنند و دوباره مساله ايجاد نكنند، كميسيون قضايي نيز 
از اين افراد دعوت كند. رييس مجلس با تاكيد بر اينكه 
توهين به مجلس مطابق خواسته امريكا و اسراييل است، 
گفت: كميسيون اصل نود و قوه قضاييه موضوع توهين به 
نمايندگان را بررسي و گزارشي به مجلس ارايه دهند. او با 
بيان اينكه وارد محتواي بحث نمي شوم كه در آنجا خلط 
بحث روشني شده بود، گفت: اين چه وضعي است كه به 
يك نماينده محترم يا تعدادي از آنان اين اتهامات دروغ 
را مي زنند و عده اي از س��ايت هاي خبري آن را منتشر 
مي كنند و بعد روش��ن مي ش��ود آغازگر آن يك سايت 
ضدانقلاب بوده است. اين سايت هاي خبري هم از منظر 
اختلاف نظر سياسي با عجله به نشر آن پرداختند. آيا شما 
قبول نداريد و در روايات نديده ايد آبروي مومن حرمت 
كعبه را دارد، چه اندازه اين س��خن معص��وم را رعايت 
كرديد، در پيشگاه خدا چه مي گوييد. وي افزود: كسي 
با نقد نماينده اي مخالفت نمي كن��د اما توهين و جعل 
دروغ موضوع  متفاوتي دارد. لذا از كميس��يون اصل نود 
مي خواهم اين مسائل را با جديت رسيدگي كند و ضمن 
ارايه گزارش به مجلس، از طريق قوه قضاييه پيگيري لازم 
كند. همچنين از رياست محترم قوه قضاييه مي خواهم 
با اين فساد سياسي برخورد كند، فساد سياسي اهميتِ 

كمتر از فساد اقتصادي ندارد.

لاريجاني در صحن علني مجلس مطرح كرد 

انتقاد از قضاوت ناصحيح درباره لايحه تجارت  حسين حقگو|
تحليلگر اقتصادي|

 اگرچه پارامترهاي اقتصادي همچون تورم ماهيانه، نرخ ارز 
و تراز تجاري حكايت از ثبات نسبي اقتصادي كشور دارد 
اما گره خوردگي شديد اين وضعيت با روندهاي كوتاه مدت 
ناش��ي از فقدان لنگر اقتصادي و غالب بودن جريان هاي 
سياسي بر جريان هاي اقتصادي وضعيت را در يك تعادل 
موقت قرار داده است.  وضعيتي كه در صورت بي توجهي 
و عدم عملياتي نم��ودن برنامه هاي توس��عه اي، مي تواند 
با بروز تكانه هايي منج��ر به  بي تعادلي ش��ديد در فضاي 
اقتصادي، سياسي و اجتماعي كشور شود. چنانكه بر اساس 
يك گزارش منتش��ره در حالي كه قرار بود از 13 ميليون 
نفر جمعيت حاش��يه نشين كش��ور تا پايان برنامه ششم 
توسعه، 10 درصد كم شود اكنون پيش بيني مي شود اين 
رقم تا س��ال 1400 تا دو برابر افزايش يابد. )روزنامه تعادل 
98/6/30(  نقش عامل تشكيل سرمايه در اين ميان و ايجاد 
تعادل در ميان و بلندمدت بسيار اساسي است. مولفه اي كه 
ميزان رشد آن از متوسط 7 درصد طي حدود نيم قرن اخير 
به منفي 7 درصد در دهه 90 س��قوط كرده و نسبت آن به 
توليد ناخالص ملي نيز از متوسط 31 درصد به نصف يعني 
حدود 15 درصد در سال گذشته تنزل يافته است . اخيرا در 
جلسه شوراي عالي هماهنگي اقتصادي مقرر شد كه دولت 
علاوه بر 38 هزار اوراق مالي در نظر گرفته شده در بودجه 
س��ال جاري، 38 هزار ميليارد ديگر اوراق مالي اس��لامي 
منتش��ر نمايد. محل مصرف اين منابع همچون 38 هزار 
ميليارد تخصيص يافته در بودجه امسال، همان محل هاي 
مشخص ش��ده در بندهاي تبصره هاي 5 و 8 ماده واحده 
بودجه است. يعني طرح هاي داراي توجيه فني، اقتصادي، 
زيست محيطي، طرح هاي عمراني نيمه تمام، طرح هاي 
قطار شهري و حمل و نقل و بازپرداخت بدهي هاي دولت 
به اشخاص حقيقي و حقوقي و پيمانكاران...  اينكه عمده 
س��رمايه گذاري در اقتصاد كشورمان توس��ط دولت و در 
قالب طرح هاي عمراني انجام مي ش��ود ه��ر چند پديده 
مثبتي نيست و اقتصاد را بيش از پيش دولتي مي كند اما 
به هر حال عجالتا نيز چاره اي جز اين راه وجود ندارد. البته 
مي توان با لحاظ ك��ردن تمهيداتي و تخصيص بهينه اين 

منابع دولتي به س��مت طرح هاي داراي توجيه اقتصادي 
ضمن كاهش اين بار منفي، تا حدي سبب حركت اقتصاد 
و ثبات و تعادل آن در آتيه شد. اما همان طوري كه ذكر شد 
گودال نيازمندي هاي س��رمايه اي كشور بسيار عميق تر 
از اين اعداد و ارقام اس��ت و حتي در صورت مصرف همين 
منابع در جاي مشخص شده و سر در نياوردن آنها از كم و 
كسري هاي جاري دولت، باز هم نمي توان خوش خيالانه 
انتظار گش��ايش خاص و تعادلي در وضعي��ت اقتصادي 
كشور را داشت و تداوم ثبات فعلي را انتظار كشيد.  واقع آن 
است كه حل ريش��ه اي عدم تعادل فعلي از مسير افزايش 
رش��د اقتصادي مي گذرد. چنانكه حتي باز پرداخت اصل 
و سود و هزينه هاي مترتب بر انتشار همين اوراق نيازمند 
منابعي است كه در اثر رشد اقتصادي و افزايش درآمدهاي 
دولت فراهم مي ش��ود. رش��دهاي بالا و نه مث��لا 4 دهم 
درصدي سه ماهه اول س��ال جاري يا حتي رشد متوسط 
2.5 تا 3 درصدي 40 سال اخير كه به هيچ وجه جوابگوي 
كسري هاي عظيم اقتصادي كشور نيست. موضوع اما آنجا 
پيچيده تر مي شود كه براساس منطق اقتصادي، افزايش 
رش��د اقتصادي خود نيازمند كاهش نرخ ت��ورم و كاهش 
اين نرخ نيز در گرو كاهش كسري بودجه و كاهش كسري 
بودجه نيز بس��تگي بس��يار به افزايش درآمدهاي نفتي و 
مالياتي دولت دارد كه پيش بيني ناپذير و بيروني و كمتر 
در دسترس اس��ت.   در اين ميان اما يك چيز مسلم است 
و ان اين اس��ت كه »ادامه سياس��ت هاي فعلي با تاكيد بر 
حمايت از مصرف به كمك يارانه هاي سنگين و تخصيص 
مقادير معتنابهي از درآمد مح��دود ارزي با نرخ ترجيحي 
ارزان ب��ه واردات كالاه��اي اساس��ي جاي زي��ادي براي 
سرمايه گذاري باقي نمي گذارد و زمينه هاي فساد شديد 
مالي را تقويت مي كند و مانع از توجه عميق تر به اصلاحات 
مورد لزوم مي شود... و آينده روشني را هم براي كشور نويد 
نمي دهد.« )هادي صالحي اصفهاني - 98/1/17(  عجالتا 
به نظر مي رسد بايد منتظر ماند تا تكليف سه بسته اقتصادي 
دولت، ارايه ش��ده به شوراي هماهنگي س��ران قوا، درباره 
يارانه هاي پنهان، نظام مالياتي و اموال دولتي مشخص شود 
و البته چشم به عرصه سياست دوخت و اينكه آن گره اصلي 

آيا و چگونه گشوده مي شود؟! 

فراتر از امروزه روز !
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

فراتر از امروزه روز !
اگرچ��ه پارامتره��اي 
اقتص��ادي همچ��ون 
تورم ماهيانه، نرخ ارز و 
تراز تجاري حكايت از 
ثبات نسبي اقتصادي 
كش��ور دارد ام��ا گره 
خوردگي ش��ديد اين 
وضعيت ب��ا روندهاي 
كوتاه مدت ناش��ي از فقدان لنگ��ر اقتصادي و 
غالب بودن جريان هاي سياسي بر جريان هاي 
اقتصادي وضعي��ت را در يك تعادل موقت قرار 
داده اس��ت.  وضعيتي كه در صورت بي توجهي 
و عدم عملياتي نمودن برنامه هاي توس��عه اي، 
مي تواند با بروز تكانه هايي منجر به بي تعادلي 
شديد در فضاي اقتصادي، سياسي و اجتماعي 
كش��ور ش��ود. چنانكه بر اس��اس يك گزارش 
منتشره در حالي كه قرار بود از 13 ميليون نفر 
جمعيت حاشيه نشين كش��ور تا پايان برنامه 

ششم توسعه، 10 درصد كم شود...

حسين حقگو
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دانش و فن

 مرز واقعيت و دروغ
 به باريكي مو

»ديپ فيك«  مي تواند چهره هاي افراد مش��هور را 
در فيلم هاي نامناس��ب به كار ببرد و كلماتي را در 
دهان سياس��تمداران بگذارد كه هرگز نگفته اند، 
اما خط��ر اين فن��اوري مي تواند بس��يار بيش��تر 
ش��ود. در وب س��ايت Csoonline آم��ده ك��ه 
ديپ فيك فيلم ها يا صداهاي ضبط ش��ده جعلي 
است كه بسيار ش��بيه به واقعيت به نظر مي رسد 
و امروز هركس��ي مي تواند در اوق��ات فراغت خود 

نرم افزارهاي ديپ فيك را دانلود كرده و...

صنعت،معدن و تجارت

معدن به جاي نفت
تعادل| بيش��ترين اكتش��اف معادن در ايران 
مربوط به »مس، س��نگ آهن و زغال س��نگ« 
است؛ اما هنوز بهره كافي از اكتشافات عميق در 
اين زمينه نبرده ايم. از اي��ن رو، متوليان معدني 
كشور، در راستاي جايگزيني درآمدهاي نفتي 
در تلاش هستند تا از معادن كش��ور در اعماق 
بيشتر اس��تفاده كنند. روز گذشته در همايش 
»توسعه فعاليت هاي اكتش��افي ايران، پهنه ها، 
فرصت ها و چالش ها« نيز بر افزايش اس��تخراج 
از معادن و كافي نبودن اين ميزان اشاره و تاكيد 
ش��د كه حداقل در افق 1404 به 160 ميليون 
تن برداشت س��نگ آهن به صورت سالانه براي 
توليد 55 ميليون تن فولاد برسيم. از آنسو، وزير 
صنعت، معدن و تجارت، از بهره برداري از معادن 
با عمق بيشتر به عنوان يكي از اولويت هاي مهم 
كاري وزارت صمت س��خن گف��ت و تاكيد كرد 
كه ش��ركت هاي بزرگ معدني دولتي و بخش 

خصوصي بايد با يكديگر همكاري كنند. 
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خبر

رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران از نرخ جديد انواع نان خبر داد.

به گزارش س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
اس��تان تهران، در بيس��ت و چهارمين جلسه 
كارگروه تنظي��م بازار اس��تان ته��ران؛ يداله 
صادق��ي - رييس س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت اس��تان تهران - قيمت نان را در بخش 

نانوايي هاي يارانه پز، به شرح ذيل اعلام كرد: 
برب��ري ب��ا آرد 830 تومان��ي ب��ه قيم��ت 
1000تومان، س��نگك با آرد 815 توماني، به 
قيمت 1200 تومان، تافتون با آرد 820توماني، 
به قيمت 550 تومان و لواش با آرد 820 توماني 
به نرخ 300 تومان عرضه مي ش��ود. وي اظهار 
كرد: وزن چانه براي بربري 510 گرم، سنگك 
560 گرم، تافتون 230 و لواش 140 گرم است. 
صادق��ي در ادام��ه قيمت ه��اي جدي��د براي 

نانوايي هاي آزادپز را نيز بدين شرح اعلام كرد: 
قيم��ت برب��ري در اي��ن نانوايي ه��ا ب��ا آرد 
1230توماني به قيمت 1500 تومان، سنگك 
ب��ا آرد 1170توماني ب��ه ن��رخ 1800تومان، 
تافت��ون ب��ا آرد 1200 تومان��ي ب��ه قيم��ت 
850تومان و لواش با آرد 1200 توماني به نرخ 

450تومان عرضه مي شود.
ريي��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اس��تان تهران خاطرنش��ان كرد: وزن چانه در 
نانوايي ه��اي آزادپز ب��راي برب��ري 580 گرم، 
س��نگك 650 گرم، تافتون گ��رم280 و لواش 
170 گرم اس��ت. صادقي در پايان خاطرنشان 
كرد: قيمت ه��اي جديد نانوايي ه��اي آزادپز با 

قيمت گندم 900 توماني محاسبه شده است.
وي همچني��ن تاكيد كرد: نرخ ه��اي جديد به 
منظور س��اماندهي قيمت نان ب��وده كه طي 
سال هاي گذشته با كم كردن چانه يا با عنوان 

افزودني ها، قيمت آن را تغيير داده اند.
همچنين پايگاه اطلاع رس��اني وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ني��ز اعلام ك��رده كه »رييس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
قيمت جديد انواع ن��ان در نانوايي هاي آزادپز و 
يارانه پز پايتخت را اعلام و بي��ان كرده كه اين 
نرخ ها از اول مهرماه جاري به نانوايي ها ارسال 

و اعمال شده است«. 
طبق اعلام ش��اتانيوز، رييس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران در نشست ستاد 
تنظيم بازار اس��تان تهران اظهار كرده اس��ت: 
»دول��ت مج��وز افزايش قيم��ت ن��ان را براي 
استان ها در اختيار استانداران قرار داده اما براي 
پايتخت خود وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
اقدام كرده اس��ت«. صادقي تاكيد كرده است: 
»نرخ انواع نان براي شهرس��تان هاي اس��تان 

بناست پس از بررسي اعلام شود«.

نرخ جديد نان اعلام شد

دفاعي

رييس ستاد ارتش با اشاره به افزايش چشم گير 
قدرت نظام��ي ايران نس��بت ب��ه دوران دفاع 
مقدس گفت: امروز با وجود انواع س��امانه هاي 
راداري بومي حتي سر س��وزني خلأ راداري در 
كش��ور وجود ندارد. امير دري��ادار »حبيب الله 
س��ياري« در گفت وگو با ايرنا، با تاكيد بر اينكه 
ما امروز در اوج قدرت دفاع از كش��ور هستيم، 
گفت: قدرت دفاعي جمهوري اس��لامي ايران 
نس��بت به دوران دفاع مقدس و قبل آن بسيار 
متفاوت اس��ت، امروز جمهوري اسلامي ايران 
يك ق��درت برتر نظامي محس��وب مي ش��ود. 
معاون هماهنگ كنن��ده ارتش توضي��ح داد: 
در زمان ش��روع دف��اع مقدس س��لاح هاي ما 
غربي بودن��د و خيلي تجهيزات عم��ده و قوي 
نداش��تيم و كاربري و تعميرات آنه��ا با ما نبود 
اما امروز نه تنها تجهيزات خ��ود را كاملا بومي 
توليد مي كني��م بلكه از تاكتيك ه��اي بومي و 
متناسب با تهديدات نيز بهره مي بريم. سياري 
نيروي انس��اني را يكي از مهم ترين مولفه هاي 
قدرت دفاعي دانس��ت و گفت: نيروي انساني 
حاضر در نيروهاي مس��لح امروز با آموزه هاي 
ديني تربيت ش��ده اند و به خوبي براي دفاع از 
كش��ور و جانفش��اني آماده اند. وي به ساخت 
انواع موشك و شناورهاي دريايي پس از دوران 
دفاع مقدس اشاره كرد و گفت: در دوران دفاع 
مقدس ما موشكي در اختيار نداشتيم و نيروي 
دريايي ما در خليج فارس محدود بود اما امروز 
انواع موشك هاي دوربرد مي س��ازيم و ناوهاي 
بومي را به دور دس��ت ها اعزام مي كنيم. معاون 
هماهنگ كننده ارتش توضي��ح داد: در زمينه 
پدافندهواي��ي در زمان دفاع مق��دس ما يك 
موش��ك ارتفاع متوس��ط به نام هاگ داشتيم 
اما ما امروز آنقدر س��امانه پدافندهوايي داريم 
كه بايد براي آنها ليس��ت تهيه كنيم. سياري با 
اش��اره به وجود خ��لأ راداري در دوران جنگ 
تحميلي گفت: امروز با وجود انواع سامانه هاي 
راداري بومي حتي سر س��وزني خلأ راداري در 
كشور وجود ندارد. وي با تاكيد بر اينكه به هيچ 
عنوان از حجم زياد تجهيزات دش��من هراس 
نداريم، تصريح كرد: امروز تاكتيك هاي خود را 
آن طور كه مي خواهيم طراحي مي كنيم؛ امروز 
در جايي قرار گرفتيم كه هيچ دشمني جرات 

تعرض به ايران اسلامي را نخواهد داشت.
ق��درت  ارت��ش  هماهنگ كنن��ده  مع��اون 
بازدارندگ��ي جمهوري اس��لامي اي��ران را در 
بالاترين حد توصيف كرد و افزود: امكان دارد كه 
دشمن نقطه اي را در ابتدا بزند، اما بسيار متضرر 
خواهد شد؛ شايد دشمنان شروع كننده جنگ 

باشند اما قطعا پايان جنگ با آنان نخواهد بود.

امير دريادار سياري: هيچ خلأ 
راداري در كشور نداريم

جهان

 سد »ديوان عالي« 
در برابر جانسون
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حجت نظري عضو كميس��يون فرهنگي و اجتماعي 
شواي اسلامي شهر تهران تنها راهكار براي پيشگيري 
از ايجاد فضاي امنيتي در مترو با فعاليت دستفروشان 
را بيان كرد. نظ��ري در خصوص اينكه فضاي فعاليت 
دستفروشان در مترو ممكن اس��ت  امنيت مسافران 
را تهدي��د كند، اظهار ك��رد: موضوع��ات امنيتي كه 
براي فضاهاي مربوط به دستفروش��ان يا حتي براي 
ون هاي سيار مطرح مي ش��ود، تنها يك راه حل دارد 
و آن اج��راي دقيق مصوبه ش��وراي ش��هر مبني بر 
ساماندهي مشاغل سيار و بي كانون است. او افزود: در 

اين مصوبه ابعاد مختلف موضوع دستفروش��ي كاملا 
سنجيده شده اس��ت و بخش هاي مختلف در كميته 
برنامه ريزي و نظارت كه در آن اعضاي ش��وراي شهر 
تهران، بخش هاي مختلف مسوول در شهرداري، اتاق 
اصناف، نيروي انتظامي و تمام دس��ت اندركاران امر 
حضور دارند، پيش بيني شده  است. بي ترديد اگر اين 
مصوبه اجرايي و كميته مذكور تشكيل شود خواهيم 
ديد كه دستفروشان، ون ها و وانت هاي سيار مي توانند 
به ارتزاق شان در شهر ادامه دهند اما از بروز مشكلات 

اساسي جلوگيري شود.

راهكار عضو شوراي شهر براي امنيت مسافران مترو

شوراي شهر

لاريجاني در صحن علني مجلس مطرح كرد 
آيين نامه نظام سنجش اعتبار ابلاغ شد

 انتقاد از قضاوت ناصحيح
درباره لايحه تجارت

تسهيلات به شرط 
اعتبارسنجي

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
براساس بخش��نامه جديد بانک مرکزی، موسسات 
اعتباری موظف ش��دند به منظور اعطای تسهيلات 
و ايج��اد تعه��دات، گ��زارش اعتب��اری از ش��رکت 
اعتبارس��نجی اخذ کنن��د. اين بخش��نامه موجبات 
تحولات اساس��ي در بانك ها و موسسات اعتباري در 
جهت پرداخت تسهيلات و اعتبارات را ايجاد خواهد 
كرد.  به گزارش »تع��ادل«، در س��ال هاي اخير و به 
دنبال رشد تس��هيلات غيرجاري به بالاي 11 درصد 
مانده تس��هيلات، افزايش مطالبات معوق، سررسيد 
گذشته و مشكوك الوصول به حدود 150 هزار ميليارد 
تومان، موض��وع اس��تمهال بدهي ها ب��ا قراردادها و 
نرخ هاي جديد بانكي و... كارشناسان و مديران بانكي 
خواستار اجراي سيستم اعتبارسنجي مشتريان شدند 

تا از اين طريق، ميزان رشد مطالبات معوق و سوخت 
شده به حداقل برس��د.  موضوع ديگري كه در مسير 
رشد مطالبات معوق و تس��هيلات غيرجاري مطرح 
بوده، چگونگي استفاده از وثايق منقول و غيرمنقول 
است كه عملا حجم بزرگي از شركت ها، كارخانه ها، 
زمين و س��اختمان، و دارايي هاي غير قابل استفاده و 
نامرغوب و ورشكسته را روي دست بانك ها گذاشته 
كه حتي نگهداري آنها نيز به مبالغ سنگين بودجه و 
هزينه و نيروي انس��اني نياز دارد و در نتيجه با وجود 
تاكيد بر ف��روش دارايي مازاد بانك ه��ا، همچنان به 
دليل نامرغوب ب��ودن اين دارايي ها يا ش��رايط ركود 
بخش مسكن و س��اختمان، عملا بخش عمده اي از 
دارايي هاي بانك ها به صورت غير قابل اس��تفاده يخ 

زده و غير قابل استفاده است.  

 »تعادل« تاثير تسهيلات 
در پوشش هزينه خريد مسكن را بررسي مي كند

سراب خريد خانه با وام
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روي موج خبر

  روحاني با چهره هاي ارش�د رس�انه هاي 
امريكايي ديدار كرد؛ پاد|

روحاني با چهره هاي ارشد رسانه هاي امريكايي 
و بين المللي ديدار كرد. ديداري كه در جريان آن 
راهبردهاي اصولي ايران براي گسترش صلح در 
فضاي بين المللي تش��ريح شد و به پرسش هاي 
حاضري��ن در جلس��ه پاس��خ داده ش��د.  ديروز 
همچنين اس��ماعيلي معاون ارتباط��ات دفتر 
رياست جمهوري از ديدار پيش بيني نشده مركل 

صدر اعظم آلمان با روحاني خبر داد. 

  واكنش ظريف به بيانيه مشترك انگليس، 
فرانسه و آلمان؛ تعادل|

 وزير امور خارجه ايران، بامداد سه شنبه در صفحه 
توييتر خود به بيانيه فرانس��ه، آلمان و انگليس در 
مورد اي��ران و فرا رس��يدن زمان انج��ام مذاكرات 
طولاني مدت ب��ا تهران در ارتباط ب��ا فعاليت هاي 
هسته اي و موشكي واكنش نشان داد و تاكيد كرد: 
هيچ گونه توافق جديدي بدون پايبندي به برجام 
وجود نخواهد داشت. محمدجواد ظريف با اشاره به 
بدعهدي اروپايي ها در اجراي تعهداتشان در برابر 
ايران نوشت: »ناتواني سه كشور اروپايي در اجراي 
تعهداتشان بدون اجازه امريكا از ماه مه سال ۲۰۱۸ 
)زمان خروج امريكا از برجام( آش��كار شده است.« 
راه حل اين كمبود، اراده جامع براي ايجاد مس��ير 
مستقل، عدم تكرار طوطي وار ادعاهاي پوچ امريكا و 
عدم ناسازگاري با برنامه جامع اقدام مشترك است. 
هيچ گونه توافق جديدي پيش از پايبندي به توافق 

كنوني )برجام( وجود نخواهد داشت.

   مصمم هستيم با فس�اد و مفسد مبارزه 
كنيم؛ قوه قضاييه|

رييس قوه قضاييه مي گويد: مصمم هستيم كه هم 
با مفسد و هم با فساد مبارزه كنيم. حجت الاسلام 
رييس��ي رييس قوه قضاييه در حاش��يه هفتمين 
اجلاس رس��مي مجلس خبرگان رهبري در دوره 
پنجم بيان كرد: مصمم هس��تيم هم با مفسد و هم 
با فساد مبارزه كنيم و بنده در اينجا اعلام كردم كه 
همه پرونده هايي كه روي ميز قاضي هس��ت مورد 
رس��يدگي قرار خواهد گرفت. رييس قوه قضاييه 
گفت: پرونده هايي كه به هر دليل دغدغه مردم شده 
است، بايد مورد رسيدگي قرار گيرد. وي تاكيد كرد: 
اصلاح نظامات و بس��ترهاي فسادزا از اولويت هاي 
جدي است كه هم مورد رسيدگي و مطالبه ماست 
و هم بايد دست اندركاران و مسوولان دنبال كنند تا 

ان شاءالله خاطر مردم جمع باشد.

  اي�ران با هرگون�ه تجاوز دش�من مقابله 
مي كند؛ مهر|

وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح گفت: ايران يكي 
از قدرت هاي برتر در عرصه دفاعي و نظامي است و با هر 
گونه تجاوز دشمن مي تواند مقابله كند. مهرداد لاهوتي 
درباره جلسه ديروز فراكسيون مستقلين گفت: اين 
جلس��ه با حضور امير حاتمي وزير دفاع و پشتيباني 
نيروهاي مس��لح و به مناس��بت هفته دفاع مقدس 
برگزار شد. سخنگوي فراكسيون مستقلين مجلس 
با اشاره به اينكه اميرحاتمي در اين جلسه پيرامون 
آخرين دس��تاوردهاي دفاعي كشور هم گزارشي را 
ارايه كرد، گفت: تأكيد وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مسلح بر اين بود كه ما به بركت دفاع مقدس، امروز به 
پيشرفت هاي چشمگيري رسيده ايم و مي توانيم با 
هرگونه تجاوز دشمن مقابله كنيم و ايران امروز يكي 

از قدرت هاي برتر در عرصه دفاعي و نظامي است.

  جزئيات طرح اميدي ها براي شفافيت آراي 
مجمع تشخيص و شوراي نگهبان؛ ايلنا|

دبير كميته سياسي فراكسيون اميد مجلس دهم 
مي گوي��د: طرح اميدي ه��ا براي ش��فافيت آراي 
مجمع تشخيص و ش��وراي نگهبان سنگ محكي 
است براي كساني كه اين طرح را سياسي كرده اند. 
جلال ميرزايي درباره جزئيات طرح اميدي ها براي 
شفافيت آراي مجمع تشخيص و شوراي نگهبان، 
گفت: براس��اس اين ط��رح نهادهايي نظير مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام و ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي و شوراي نگهبان و نهادهايي از اين دست 
نيز موظف به انتشار عمومي آرا ي خود هستند. اين 
طرح در حقيقت آزموني است براي افرادي كه مدعي 
ايجاد ش��فافيت در كشور هستند كه اگر به راستي 
خواهان اين موضوع هستند، بيايند و تمام نهادهاي 

مسوول را موظف به ايجاد شفافيت كنند. 

  فرمانده سپاه سردشت: ترور نشدم و در 
سلامت كامل هستم؛ فارس|

فرمانده س��پاه سردش��ت گفت: خبر منتشرشده 
مبني بر ترور بنده صحت ندارد و در سلامت كامل 
هس��تم. س��رهنگ جبار فصاحت فرمانده س��پاه 
سردشت ديروز با تكذيب خبر ترور خود اظهار كرد: 
اين خبر كه توسط ضدانقلاب منتشر شده صحت 
نداش��ته و بنده در صحت و سلامت كامل هستم. 
براساس برخي ش��نيده ها، فرمانده سپاه سردشت 
حين ماموريت بازديد از پايگاه هاي مقاومت بسيج، 
مورد تهاجم دو جوان موتور سوار مسلح قرار گرفت.

  6250پ�روژه محروميت زداي�ي بس�يج 
7 مهرماه افتتاح  مي شوند؛ خبرگزاري بسيج|

مسوول سازمان بسيج سازندگي گفت: 7 مهرماه 
شاهد افتتاح 6هزار و ۲5۰ پروژه محروميت زدايي 
توسط سپاه و بسيج در سطح كشور خواهيم بود 
كه مراسم آن در اس��تان خراسان جنوبي برگزار 
خواهد ش��د. محمد زهرايي با اش��اره به افتتاح 
پروژه هاي محروميت زدايي توسط سپاه و بسيج 
گفت: تلاش داريم كه تا پايان سال، اين 4۰ هزار 
پروژه محرومي��ت زدايي را به اتمام برس��انيم و 
7 مهرماه نيز ش��اهد افتتاح 6هزار و ۲5۰ پروژه 
محروميت زدايي در سطح كش��ور خواهيم بود 
كه مراسم آن در اس��تان خراسان جنوبي برگزار 

خواهد شد.

ايران2

رييس مجلس خبرگان رهبري در افتتاحيه اجلاس خبرگان: 

شركت در انتخابات با »پول هاي كثيف« خط قرمز ماست
گروه ايران|

مراس��م افتتاحيه هفتمين اجلاسيه مجلس پنجم 
خب��رگان رهب��ري دي��روز در حال��ي آغاز ش��د كه 
رييس جمهوري كش��ورمان براي رساندن پيام ملت 
ايران به گوش جهانيان و اس��تيفاي حقوق ايرانيان 
راهي نيوريورك ش��ده اس��ت. عقربه هاي ساعت ۸و 
3۰دقيقه را نشان مي داد كه با استقرار هيات رييسه 
در جايگاه خود، زنگ افتتاحيه اين مراس��م زده شد. 
البته هنگام نواخته شدن زنگ افتتاحيه فقط 53 نفر از 
اعضاي خبرگان در جلسه حاضر بودند كه پس از قرائت 
قرآن، ساير اعضا به تدريج وارد جلسه شدند. روحاني 
رييس جمهور كش��ورمان كه براي حضور در مجمع 
عمومي س��ازمان ملل به نيويورك سفر كرده است، 
مهم ترين غايب اين اجلاسيه بود. صدرالساداتي كه در 
هفته هاي گذشته برخي حواشي درباره او و برادرش 
مطرح شده بود، در اين جلسه حضور نداشت. صندلي 
مرحوم آيت الله هاشمي هم خالي بود و كسي روي اين 

صندلي ننشست.
در ادامه آيت الله خاتمي با قرائت دستور كار اجلاسيه 
هفتم خبرگان اعلام كرد كه س��يدابراهيم رييس��ي 
رييس قوه قضاييه يكي از سخنرانان اجلاسيه است 
و خب��ر داد كه رييس دس��تگاه قضا درب��اره تعيين 
خطوط كلي اين قوه و مبارزه با مفس��دين اقتصادي 
س��خنراني خواهد كرد.سپس آيت الله جنتي رييس 
مجلس خبرگان رهبري درباره اهميت مراسم پياده 
روي اربعين، اهميت دفاع مقدس و مقاومت در برابر 
دشمن، ضرورت مطالبه گري مردم، مفاسد اقتصادي، 
سياست خارجي و خطوط قرمز شوراي نگهبان براي 
انتخابات مجلس ش��وراي اسلامي س��خنراني كرد. 
رييس  مجلس خبرگان با بيان اينكه »امس��ال سال 
رونق توليد اس��ت و ما بايد نيازهاي م��ردم را تامين 
كنيم، ولي جاي اين سياس��ت در ايران امروز خالي 
اس��ت«، گفت: » برخي نمي خواهند اين امر تحقق 
يابد تا جايي كه س��ال گذشته هجده ميليارد دلار به 
جيب دلالان ريخته شده است و اكنون دست گدايي 

به س��مت اروپا دراز كرده اند. اروپايي ها نيز وعده سر 
خرمن به ما مي دهند و كمكي به ما نمي كنند. اما مردم 
نبايد بي تفاوت باش��ند و نبايد اجازه دهيم كه نااميد 
شوند. مردم بايد مطالبه گر باشند؛ چراكه اگر ايستادند 
و مطالبه گ��ري كردند ديگران مجبور مي ش��وند به 
حرفش��ان گوش دهند، هر چند كه بي تعارف من به 
مديران فعلي هيچ اميدي ن��دارم. ما براي روزي كار 
مي كنيم كه اينها با مديران جوان و انقلابي جايگزين 
شوند تا از اين خفت و گرفتاري كه دچارش شده ايم 
رها شويم.«  رييس مجلس خبرگان تاكيد كرد: يكي 

از خط قرمز هاي ما در ش��وراي نگهبان، ش��ركت در 
انتخابات با اس��تفاده از پول هاي كثيف است كه يك 
عده اي با پول مي خواهند به مجلس بروند و اين مورد 

پسند ما نيست.
به گ��زارش ميزان، آيت الله احم��د جنتي ديروز و در 
هفتمين اجلاس خبرگان دوره پنجم بيان داش��ت: 
براي احقاق شعار س��ال بايد مقاومت كرد، دشمنان 
تلاش مي كنند توليد صورت نگيرد و مردم در فلاكت 
باش��ند و مردم به خاطر فقر در مقابل نظام ش��ورش 
كنند و از اين طري��ق نظام را تضعيف كنند، اما عمل 

و اجراي شعار رونق توليد مي تواند نقشه دشمنان را 
خنثي كند.

وي بابيان اينكه سرمايه و پول ها بايد در كشور صرف 
توليد ش��ود، گفت: دلال ها ارز دولتي گرفتند و آن را 
صرف چرخه توليد نكردند. رييس شوراي هماهنگي 
تبليغات اسلامي عنوان كرد: ٢هزار ميليارد نقدينگي 
در كشور داريم و همين ها را مي توان به سمت توليد 
هدايت كرد، بايد مسكن بس��ازيم، نياز هاي مردم را 
تامين كنيم؛ لذا بايد اين سرمايه ها را هدايت كنيم.  وي 
خطاب به اعضاي مجلس خبرگان رهبري گفت: بايد 

شما و ديگران مردم را توجيه كنيد و بايد سعي كنيم 
مردم مطالبه گر شوند، مردم نااميد ومأيوس نشوند؛ 
همين حرف ها از زبان من و شما بيرون بيايد مردم را 

مطالبه گر مي كند.
آي��ت الله جنتي با اش��اره به ض��رورت به كارگيري از 
نيروي جوانان در كش��ور گفت: جوانان انقلابي، پاك 
و مخلص زيادي در كش��ور هس��تند كه آينده سازي 
مي كنند باي��د بگذاريم به ميدان بيايند و در س��ال 

توليد، فعاليت كنند.
آيت الله جنتي بابيان اينكه مقاومت اس��ت كه انسان 
مي سازد، بيان داشت: حرف از مذاكره مي زنند، مذاكره 
كنيم كه چه شود؟ مذاكره يعني هرچه آنها گفتند را 
قبول كنيم، در اين صورت قدم به قدم جلو مي آيند از 
مسائل موشكي و ساير موارد را مد نظر قرار مي دهند 
تا ما را تحت فشار قرار داده و تسليم كنند؛ اما در اين 
ميدان ما پيروز مي ش��ويم و نه آنها. وي خاطرنشان 
كرد: تحريم ها تبديل به فرصت شده و كار هاي خوبي 
در اين زمان كرده ايم. خودمان توليد مي كنيم و اين 
هم حاصل مقاومت بود كه روز به روز زيادتر مي شود. 
آيت الله جنتي با اشاره به خط قرمز هاي شوراي نگهبان 
در آستانه انتخابات مجلس گفت: ما خط قرمز هايي 
داريم كه نبايد نس��بت به آن بي تفاوت باش��يم. بايد 

انتخاباتي بانشاط برگزار كنيم.
وي گفت: يكي از خط قرمز هاي ما، برگزاري شركت 
در انتخابات بااس��تفاده از پول هاي كثيف اس��ت كه 
يك عده اي با پول مي خواهند به مجلس بروند و اين 
موردپس��ند ما نيس��ت. دوم اينكه از ما توقع نداشته 
باشند كسي كه شرايط را داراس��ت، چون باب ميل 
شان نيست را رد كنيم و بالعكس، براي كساني كه به 
نظام، انقلاب و قانون اساسي التزام دارند راه برايشان 

باز است.
پس از اتمام سخنراني آيت الله جنتي، احمد خاتمي از 
خبرنگاران خواست تا جلسه را ترك كرده و در مراسم 
اختتاميه كه امروز )چهارش��نبه( برگزار مي ش��ود، 

حضور يابند.

معاون اول رييس جمهوري:

آرامش بر اقتصاد كشور حاكم شده است
در شرايطي كه شاخص هاي كلان اقتصادي كشورمان 
بعد از دوره اي نوس��ان در حال تثبيت اس��ت؛ معاون 
اول رييس جمهور كش��ورمان مي گويد: »مهم ترين 
سياست هاي دولت حمايت از صادرات غير نفتي است 
كه در همين راس��تا تلاش مي كنيم موانع پيش روي 
صادرات محصولات تولي��دي زنان كارآفرين برطرف 
شود.« سياس��تي كه جهانگيري معتقد است دولت 
براي تداوم روند رش��د فعلي مي بايس��ت بطور جدي 
آن را را م��ورد توج��ه ق��رار دهد و در مس��ير افزايش 
دامنه هاي ص��ادرات غير نفتي تلاش كند. معاون اول 
رييس جمهوري در ادامه با اشاره به ظرفيت هاي بالاي 
زن��ان در بخش هاي اقتص��ادي و توليدي به اين نكته 
اشاره كرد كه دستيابي به توسعه پايدار و حل مشكلات 
اقتصادي بدون مشاركت و حضور زنان در بخش هاي 
اقتصادي ممكن نيست و كساني كه خواهان پيشرفت و 
توسعه كشور هستند بايد تلاش كنند تا فضاي اقتصادي 
كشور مهياي حضور همه اركان اثرگذار اقتصادي باشد. 
به گزارش پاد، اس��حاق جهانگيري ديروز در ديدار با 
زنان فعال اقتصادي با تاكيد بر اينكه خوشبختانه امروز 
توانمندي و ظرفيت بسيار خوبي در زنان كشور شكل 
گرفته اس��ت، گفت: امروز شاهد آن هستيم كه تعداد 
قابل توجهي از واحدهاي بزرگ توليدي توس��ط زنان 
كارآفرين به نحو مطلوب اداره مي شود. وي افزود: امروز 
حضور زنان در صحنه مديريت كشور نيز به ميزان قابل 
توجهي افزايش يافته و در دانش��گاه هاي كشور به جز 
رشته هاي مهندسي، در ساير رشته ها سهم دختران 
نس��بت به پس��ران افزايش يافته اس��ت. معاون اول 

رييس جمهور با بيان اينكه در سال هاي اخير تحولات 
بازار كار به ميزان چشمگيري به نفع زنان رقم خورده 
است، خاطرنش��ان كرد: بر اساس آمارها سهم زنان در 
اش��تغال كش��ور ارتقاء پيدا كرده و اين مرهون تلاش 
زنان كارآفرين است كه سرمايه هاي مهمي براي كشور 
محس��وب مي ش��وند و بايد مورد حمايت قرار گيرند. 
جهانگيري با تاكيد براهميت نق��ش زنان در مقاطع 
مختلف نظير دوران انقلاب اس��لامي و دفاع مقدس، 
 تصريح كرد: زنان ايران در همه مقاطع با عملكرد موفق 
خود توانسته اند به اداره كش��ور كمك هاي شاياني را 
انج��ام دهند و در مقطع فعلي ني��ز كه به دليل جنگ 
اقتصادي و فشارهاي ناشي از تحريم كشور با چالش هاي 
جدي روبرو است، كارآفرينان زن نقش پراهميتي در 
اشتغالزايي و اقتصاد كشور ايفا مي كنند. وي ادامه داد: 
خوشبختانه به فضل الهي امروز با وجود همه فشارهاي 
ناش��ي از تحريم هاي ظالمانه امري��كا، آرامش و ثبات 

نسبي در اقتصاد كشور حاكم شده است.
معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه البته اين سخن 
به معناي رشد بالاي اقتصادي نيست بلكه به اين معني 
است كه دشمنان ملت ايران تلاش كرده اند كه اقتصاد 
كشور را متلاش��ي كنند، گفت: اما امروز اقتصاد ايران 
روي پاي خود ايستاده و شاخص هاي اقتصادي ثبات 

نسبي را نشان مي دهد.

  ظرفيت هاي بالاي زنان ايراني
جهانگيري با تاكيد بر اينك��ه زنان ايراني از توانمندي 
بالايي در عرصه هاي مختلف برخوردار هستند، افزود: 

در گذشته باور زنان كشور نسبت به توانمندي خودشان 
ضعيف بود اما امروز اعتماد به نفس آنها تقويت شده و با 
قدرت و روحيه قوي در صحنه حضور دارند. وي با اشاره 
به برخي گلايه هاي مطرح شده در جلسه در خصوص 
موانع پيش روي فعاليت اس��تارتاپ ها و شركت هاي 
دانش بنيان، گفت: حمايت از شركت هاي دانش بنيان 
يكي از رويكردهاي اصلي اقتصاد مقاومتي است و علاوه 
بر آن دولت نيز به توانمندي جوانان تحصيل كرده باور 
جدي دارد چرا كه جوانان و شركت هاي دانش بنيان 
توانسته اند گره هاي بزرگي را در كشور باز كنند. معاون 
اول رييس جمهور افزود: البته وجود برخي مقاومت ها در 
برابر گسترش استارتاپ ها و فعاليت شركت هاي دانش 
بنيان چندان دور از ذهن نيست چرا كه روندهاي سنتي 
در حال تبديل شدن به نوآوري و روندهاي نوين هستند 
و ممكن است اين تغييرات براي عده اي خوشايند نباشد 
و بخواهند در برابر اين تغيير مقاومت كنند. جهانگيري 
همچنين با تاكيد بر ضرورت حمايت از زنان كارآفرين 
فعال در عرصه صادرات، اظهار داشت: در شرايطي كه 
تحريم هاي ظالمانه امريكا درآمدهاي حاصل از فروش 
نفت ايران را هدف قرار داده اس��ت، يكي از اصلي ترين 
و مهم ترين سياس��ت هاي دولت حمايت از صادرات 
غيرنفتي است كه در همين راستا تلاش خواهيم كرد 
موانع پيش روي صادرات محص��ولات توليدي زنان 
كارآفرين برطرف شود. وي خطاب به زنان كارآفرين 
حاضر در جلسه با تاكيد بر اينكه دولت با همه توان از 
شما حمايت خواهد كرد، گفت: مسائل و دغدغه هايي 
كه در اين جلسه مطرح كرديد مورد بررسي قرار خواهد 

گرفت و در چارچوب مقررات و تا حد امكان نسبت به 
رفع اين مشكلات اقدام خواهد شد.

  كاهش فشار جنسيتي در صحنه اقتصاد
در اين جلسه كه وزراي جهاد كشاورزي، تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي و صنعت، معدن و تجارت نيز حضور داشتند، 
معاون رييس جمه��ور در امور زنان و خان��واده با بيان 
اينكه گام هاي بلندي در دولت دوازدهم در عرصه زنان 
برداشته شده است، گزارشي از تحولات صورت گرفته 
در بخش هاي مختلف ارايه كرد. ابتكار همچنين گزارشي 
از فعاليت معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري 
ارايه كرد و افزود: شناسايي گروه هاي اولويت دار شامل 
فارغ التحصيلان دانشگاهي و زنان سرپرست خانوار از 
جمله اقدامات اين معاونت بوده است و پس از شناسايي 
نسبت به توانمندسازي اجتماعي-اقتصادي آنان اقدام 
شده است. وي با اش��اره به بالا بودن شكاف جنسيتي 

در مش��اركت اقتصادي و اش��تغال زن��ان، گفت: براي 
رفع اين ضع��ف، برنامه ريزي هايي ص��ورت گرفت كه 
استانداردسازي و حمايت از مشاغل خانگي و ايجاد ساز 
و كار مناسب براي ثبت مشاغل غيررسمي از جمله اين 
اقدامات است. وزراي جهاد كشاورزي، صنعت، معدن و 
تجارت و تعاون، كار و رفاه اجتماعي نيز در اين نشست 
از اهتمام جدي خود براي كمك به زنان كارآفرين خبر 
دادند و به تشريح برنامه ها و سازو كارهاي دستگاه اجرايي 
خ��ود براي رف��ع دغدغه هاي فعاليت اقتص��ادي زنان 
پرداختند. در ادامه اين جلسه ۲۰ نفر از زنان كارآفرين به 
معرفي حوزه فعاليت و ميزان اشتغال زايي خود پرداختند 
و مهم ترين و اصلي ترين دغدغه هاي خود را مطرح كردند 
كه تس��هيل  امور، رفع مقررات دس��ت و پا گير اداري، 
تامين نقدينگي، ايجاد تس��هيلات براي حضور در بازار 
و نمايشگاه هاي بين المللي و امكان خريد اعتباري مواد 

اوليه توليد از جمله مسائل مطرح شده بود.
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چهره ها

به تلاش هاي مان براي آزادي 
سه ملوان ايراني ادامه مي دهيم
معاون پارلماني، كنسولي 
و امور ايراني��ان وزارت امور 
خارجه ب��ا بي��ان اينكه در 
رايزني ها براي آزادي ملوانان 
ايراني در سومالي با باندهاي 
سازمان يافته مافيايي مواجه 
بوديم، گفت: به تلاش هاي  
خود براي آزادي س��ه ملوان باقيمانده ديگر در دست 
دزدان دريايي ادامه مي دهيم. به گزارش ايرنا، حسين 
جابري انصاري ديروز در مراسم استقبال از محمد شريف 
پناهنده ملوان آزاد شده ايراني از دست دزدان دريايي در 
سومالي گفت: در دي  ماه همان سالي كه اين دو شناور 
توسط دزدان دريايي ربوده شدند، روابط ديپلماتيك دو 
كشور ايران و سومالي از سوي دولت سومالي قطع شد، 
و اين موضوع پيگيري وضعيت اين ملوانان را با مشكلات 
مضاعفي روبرو كرد. وي در پاسخ به اين سوال كه دزدان 
دريايي براي آزادي اين ملوانان چه درخواستي داشتند، 
يادآور شد: آنها درخواست مبالغ هنگفتي مي كردند و با 
توجه به شرايط پيچيده سومالي و ضعف دولت مركزي 
سعي مي كردند از اين شرايط براي پيشبرد اهدافشان 
اس��تفاده كنند. از ط��رف ديگر برخي از موسس��ات و 
شركت ها كه لنج هاي آنها توسط دزدان دريايي گروگان 
گرفته شده بودند، براي آزادي مبالغ كلاني پرداخت كرده 
بودند و اين موضوع در مطرح كردن درخواس��ت مبالغ 

كلان توسط دزدان دريايي موثر بود.

دشمنان از تجاوز مستقيم 
نظامي به ايران ترسان هستند
رييس ستاد كل نيروهاي 
مس��لح گفت: دشمنان از 
تج��اوز مس��تقيم نظامي 
به كش��ور نا اميد و ترسان 
هستند و ملت ما را با فشار 
اقتصادي روبه رو كردند. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، 
سرلشكر محمد باقري رييس كل ستاد نيرو هاي مسلح 
در جلسه علني ديروز مجلس با تاكيد بر اينكه مشكلات 
ما در دوران دفاع مق��دس با هيچ دوران ديگري قابل 
مقايسه نيست و توانستيم با موفقيت آن را از پيش رو 
 برداريم، اظهار داشت: بازدارندگي امروز حاصل دفاع 
مقدس است، دشمني دشمنان امروز بيشتر از گذشته 
است و اگر تجاوزي به كشور صورت نمي گيرد به دليل 
حافظه تاريخي است كه دشمن دارد، چراكه مي داند 
اين كشور چگونه از خود دفاع خواهد كرد. او با تاكيد بر 
اينكه امروز دشمنان از تجاوز مستقيم نظامي به كشور 
نا اميد شده اند، عنوان كرد: دشمنان امروز ملت ما را با 
تروريس��م اقتصادي مواجه كرده اند كه تنها راه عبور 
از اين گردنه، تأس��ي از ارزش هاي دفاع مقدس است. 
سرلش��كر باقري ادامه داد: اگر ب��ا يكدلي ميان همه 
مسوولان كشور و دوري از حزب و جناح گرايي در مسير 
منافع ملي دست در دست هم داشته باشيم و اقتصاد 
مقاومتي و حركت هاي جهادي را مشي خود قرار دهيم، 

از اين مرحله عبور خواهيم كرد. 

براي ملاقات با مقامات ايراني  
نياز به ميانجي نيست

رييس جمه��ور امري��كا 
ديدار با حسن روحاني در 
نيوي��ورك را غيرمحتمل 
ندانس��ت و گفت كه براي 
ملاقات ب��ا مقامات ايراني  
نيازمند ميانجي نيست. به 
گزارش ايسنا، دونالد ترامپ 
رييس جمهور امريكا پس از ديدار با عبدالفتاح السيسي، 
رييس جمهور مصر در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه 
آيا با رييس جمهور فرانسه درباره ايران ديدار خواهد 
كرد؟ گفت: امانوئل مكرون دوست من است و هميشه 
مي تواند با من ديدار داش��ته باشد اما ما برنامه كاري 
بسيار شلوغي داريم و متاسفانه مجبور شديم برخي 
از آنها را لغو كنيم. بنابر گزارش پايگاه اينترنتي كاخ 
سفيد، ترامپ در پاسخ به سوالي درباره تلاش امانوئل 
مكرون براي ميانجي گري بيان كرد: ما نيازمند ميانجي 
نيستيم. ايران مي خواهد كاري انجام دهد و من فكر 
نمي كنم كه به ميانجي نياز داشته باشيم. او دوست 
من است اما به دنبال ميانجي نيستيم. وي همچنين 
در پاسخ به سوالي درباره احتمال ديدار با روحاني در 
نيويورك تصريح كرد: ما هيچ برنامه كاري براي اين 
ديدار نداريم. برخي گفته اند ك��ه آنها مايل به ديدار 
هستند. صحبت هايي درباره يمن وجود داشت. خيلي 
ناگهاني آنها مي خواهند از يمن خارج شوند و اين چيز 

خوبي است. من اين را مدتي پيش شنيدم. 

 برخي كشورها  در برابر
 يك موشك  فرو مي پاشند

فرمانده كل س��پاه با بيان 
اينكه »برخي خوب موشك 
مي زنند ام��ا در برابر يك 
موشك هم فرو مي پاشند«، 
خاطرنشان كرد: جمهوري 
اس��لامي اي��ران در دفاع 
مقدس از منابعي بهره برد 
كه هرگز پايان نمي يابد و به همين دليل اس��ت كه 
برخي كشورها با داشتن قدرت بي نظير فرو مي پاشند. 
به گزارش ايسنا، سرلشكر حسين سلامي ديروز طي 
سخناني در سي و دومين محفل انس پيشكسوتان 
جهاد و شهادت، با بيان اينكه »براي يك كشور صرف 
داش��تن قدرت كافي نيست«، تاكيد كرد: آنچه مهم 
اس��ت منبع توليد اين قدرت است و روح آن اهميت 
دارد. در دفاع مقدس با صرف قدرت نمي شد جنگيد. 
تفاوت بين داش��تن قدرت و داشتن روح مقاومت در 
همين است. سلامي ادامه داد: امريكا برترين اقتصاد 
جهان است و بزرگ ترين و نافذترين قدرت جهان است 
و همچنان داراي قوي ترين نيروي نظامي عالم است 
ولي اين قدرت قادر به حركت نيست. در سكون قوي 
است اما در حركت ضعيف است. چون فقدان حكمت 
دارد. وي گفت: وقتي رهبر يك جامعه فاقد حكمت 
و روح معنويت اس��ت نمي تواند منطق به كارگيري 
قدرت را فراهم كند. مي گويد ما قدرتمنديم اما توان 

استفاده از آن را نداريم. 

 تحريم هاي امريكا اقدام جنگي 
است و بايد محكوم شود

ن��وام چامس��كي درب��اره 
تحريم ه��اي امري��كا عليه 
ايران معتقد است: تحريم ها 
از همان ابت��دا غيرقانوني و 
نامشروع بوده، بيشتر به اين 
دليل كه اينها تحريم هاي 
ثانويه اي هستند كه به خاطر 
تسلط امريكا بر سيس��تم مالي بين المللي عليه ساير 
كشورها اعمال كرده است. »نوام چامسكي« فيلسوف، 
نظريه پرداز و يكي از بزرگ ترين انديشمندان قرن بيستم 
در مصاحبه با تسنيم درباره تحريم هاي جديد ترامپ بر 
عليه كشورمان گفت: همانطور كه غالباً گفته ام، تحريم ها 
از همان ابتدا به عقيده من غيرقانوني و نامشروع بوده است، 
بيشتر به اين دليل كه اينها تحريم هاي ثانويه اي هستند 
كه به خاطر تسلط امريكا بر سيستم مالي بين المللي و 
ساير عناصر اين قدرت منحصربه فرد، عليه ساير كشورها 
اعمال كرده است، اين بدان معناست كه اين تحريم ها در 
واقع، نوعي محاصره )اقتصادي( هستند كه طبق قوانين 
بين المللي مي تواند اقدام جنگي به شمار رود. او در پاسخ 
به اين پرسش كه چرا  امريكا قادر نيست تحركات ايران در 
منطقه را مهار كند گفت: در خصوص ايران، دولت ترامپ 
آشكارا اعلام مي كند كه مي خواهد اقتصاد اين كشور را 
نابود كند، قصد برافروختن يك شورش داخلي را دارد 
و رژيمي را  روي كار بياورد تا مانند رژيم ش��اه مطابق با 

خواسته هاي امريكا رفتار كند. 



پاورقي اقتصادي 3 كلان

گمرك تكليف تلورانس هاي وزني براي رفع تعهد ارزي را مشخص كرد

منابع نفتي صرفا صرف بودجه عمراني مي شود

جزئیات مصوبات مقابله با رسوب کالا در بنادر

تشريح تغييرات بودجه اي دستگاه ها در سال ۹۹

4800 مراجعه برای اعتراض به قطع یارانه نقدی

گروه كلان|
بررسی مصوبات کارگروه مقابله با رسوب کالا در بنادر 
نش��ان می دهد، تلورانس های وزنی که پيش تر منجر 
به عدم رفع تعهد ارزی ش��ده بوده و همچنين وضعيت 
ترخيص های درصدی تعيين تکليف شده است. حالا 
بايد منتظر ماند و ديد ك��ه از اين مصوبات چه نتايجي 

حاصل مي شود.
به گ��زارش »تعادل« پس از آنكه اس��حاق جهانگيري 
معاون اول رييس جمهور دستور ويژ ه اي را جهت تعيين 
تكليف كالاهاي رسوب شده در گمرك، بنادر، مناطق 
آزاد و وي��ژه اقتصادي به وزارت ام��ور اقتصادي و ابلاغ 
كرد فرهاد دژپس��ند وزير اقتصادي و دارايي به همراه 
نمايندگانی از وزارت خانه های صمت، جهادکشاورزی، 
راه و شهرس��ازی، بهداش��ت، بانک مرکزی، گمرک و 
س��ازمان ملی اس��تاندارد از مجتمع بندری و منطقه 
ويژه اقتصادی بندر ش��هيد رجايی بندرعباس بازديد 
کرده و طی جلس��اتی با فعالان اقتص��ادی، صاحبان و 
واردکنندگان کالاها در جريان مش��کلات موجود قرار 

گرفت.
پس از آن با توافق گمرك، سازمان بنادر و چند دستگاه 
ديگر 12 تكليف براي كاهش رسوب كالا در بنادر تعيين 
ش��د و همچنين طي اين تواف��ق وزارت صمت، بانک 
مرکزی جمهوری اس��لامی ايران و گمرک جمهوری 
اس��لامی ايران مكلف ش��دند تا جهت رفع مشکلات 
ترخيص و کاهش رسوب کالا در بنادر و گمرکات کشور 

اقدام کنند.
 تا اينكه اخيرا جلسه ای در ستاد گمرک ايران برای تعيين 
تکليف وضعيت رس��وب کالا در بنادر کش��ور با حضور 
نمايندگان وزارت امور اقتصادی و دارايی، وزارت صنعت 
معدن و تجارت و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران 
تشکيل شد و با توجه به توضيحات مذكور مواردي در اين 

جلسه به تصويب رسيد كه به شرح زير است:
»عطف به نامه رئيس دفتر و سرپرس��ت نهاد رياست 
جمهوري با عنوان فرهاد دژپس��ند، وزير محترم امور 
اقتصادي و دارايی متضمن پی نوشت رئيس جمهور 
درخصوص» وضعيت رس��وب کالا در بنادر کش��ور« 
که حس��ب نظر رئيس جمهور مقرر ش��د وزارت امور 
اقتص��ادي و دارايی پيش��نهادهاي مطرح ش��ده را با 
همکاري و مساعدت روساي دستگاه هاي ذی ربط تا 
حصول نتيجه اجرايی پی گيري كنند و عطف به نامه 
رئيس کل گمرك جمهوري اسلامی ايران، جلسه اي 
با حضور نماين��دگان وزارت امور اقتص��ادي و دارايی 
)گمرك جمهوري اسلامی ايران( ، وزارت صمت و بانک 
مرکزي جمهوري اس��لامی ايران در تاريخ 98/6/16 
در حوزه رياست کل گمرك ايران تشکيل و با عنايت 
به توضيحات ذيل درخص��وص موضوعات مطروحه، 
موارد ذيل مصوب و مقرر ش��د طی برنامه زمانبندي 
مشخص، توس��ط مراجع ذ ی ربط اعلامی، تا حصول 
نتيجه پی گيري ش��ود: با عنايت به مف��اد بند 4 نامه 

25  تير س��ال 1398 وزير امور اقتصادي و دارايی که 
مراتب آن به استحضار رئيس جمهور نيز رسيده است 
مقرر شده است بانک مرکزي جمهوري اسلامی ايران 
درخصوص کالاهايی که از محل بند ) 6( مصوبه ستاد 
مقابله با تحريم شوراي عالی امنيت ملی، توسط گمرك، 
بصورت درصدي ترخيص ش��ده اند مساعدت لازم را 
براي تامين ارز به ويژه براي مواد اوليه و واسطه اي بخش 
توليد، اقلام اساسی و کالاهاي مربوط به دستگاه هاي 
دولتی اختصاص داده و در ارتباط با کالاهايی که هنوز 
ترخيص نشدهاند به طور دقيق وفق مفاد مصوبه مذکور 

اقدام شود .
 در مقابل مقرر شده گمرك جمهوري اسلامی ايران 
درخصوص دريافت اطلاعات ثبت سفارش هاي مورد 
تاييد بانک مرکزي جمهوري اسلامی ايران، همکاري 
لازم را معمول داش��ته و در اس��رع وقت جلس��ه اي 
بين بانک مرکزي جمهوري اس��لامی ايران، گمرك 
جمهوري اس��لامی اي��ران و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به رياس��ت رئيس کل گمرك ايران تشکيل 
و موارد و مش��کلات سيس��تمی بين آن ه��ا تعيين 

تکليف شود.
 وفق تصميمات چهل و هش��تمين جلسه کارگروه 
تنظيم بازار )بند 3 دس��تور س��اير( که طی نامه 19 
مرداد س��ال 1398 به كلي��ه اعضا و دس��تگاه هاي 
ذي ربط و طي نامه مورخ ششم شهريور سال 1398 
به گمرك جمهوري اس��لامي ايران ابلاغ شده، مقرر 
شده اس��ت »با توجه به اينکه وزارتخانه هاي متولی 
ثبت سفارش، نسبت به رسيدگی و تائيد ارزش خريد 
کالاهاي وارداتی با ارز 4200 تومان براساس داده هاي 
اطلاعاتی سال گذشته و اطلاعات بازار کالا در زمان 
ثبت س��فارش کالاهاي اساس��ی و ضروري موضوع 
مصوبه مورخ 16 مرداد س��ال 1397 هيأت  وزيران 
)25 گروه کالايی( و به تعداد حدود 800 رديف تعرفه 
اقدام مي كنند، بانک مرکزي جمهوري اسلامی ايران 
)درخصوص تامين ارز(، گمرك جمهوري اس��لامی 
اي��ران )درخصوص بررس��ی ارزش گمرکی موضوع 
مواد 14 و 15 قانون امورگمرکی( و سازمان حمايت 
مصرف کنندگان و توليدکنندگان )درخصوص تعيين 
نرخ تثبيت��ی کالا( مکلفند تا زمان رف��ع تحريم ها، 
ارزش مندرج در ثبت س��فارش کالا ک��ه فاكتور نيز 
براساس آن است را ملاك اقدام از زمان دريافت و نيز 
بررسی اظهارنامه گمرکی قرار دهند. )اين بند داراي 

9 تبصره است(
همچنين وفق تصميمات چهل و هش��تمين جلس��ه 
کارگروه تنظيم بازار )بند 6 دستور ساير( که طی نامه 
مورخ 19 مرداد سال 1398 به گمرك جمهوري اسلامی 
ايران ابلاغ شده مقرر شده است با عنايت به مشکلات 
عديده مربوط به رفع تعهدات ارزي ناشی از اختلاف وزن 
پروانه هاي وارداتی و به منظور تسهيل در فرآيند تجارت 
فرامرزي درخصوص اختلاف و تلورانس مجاز مقرر شد:

وزارت صنع��ت ، معدن و تج��ارت ، گمرك جمهوري 
اسلامی ايران و بانک مرکزي جمهوري اسلامی ايران 
نس��بت به پذيرش تلورانس1.5 درصد براي کالاهاي 
فله، همچنين کالاهاي اساس��ی و ض��روري موضوع 
مصوبه مورخ 16 مرداد 1397 هيات وزيران ) 25 گروه 
کالائی( و به تعداد حدود 800 رديف تعرفه اقدام كند، 
درخصوص ساير کالاها ، حداکثر سه درصد تلورانس 
وزنی قابل پذيرش می باشد )به جز کالاهايی که معيار 

سنجش آن وزن نمی باشد(.
همچنين پذيرش تلورانس وزنی بالاتر از ميزان مندرج 
در مصوبه فوق براي برخی از کالاهاي خاص از جمله 
خمير کاغذ ، صرفاً با اعلام رسمی دفتر واردات گمرك 
جمهوري اس��لامی ايران به بانک مرکزي جمهوري 
اس��لامی ايران يا بانک هاي عامل مربوطه امکان پذير 
است. وزارت صنعت، معدن و تجارت ، گمرك جمهوري 
اسلامی ايران و بانک مرکزي جمهوري اسلامی ايران 
مکلفند نسبت به تعميم و تسري تلورانس اعلامی به 
ش��رح فوق ، به کليه پرونده هاي در جريان رسيدگی 
که هنوز رفع تعهد ارزي ب��راي آنها صورت نپذيرفته 

اقدام كنند.
 با عنايت به مفاد نامه مورخ هفتم شهريور سال 1397 
مع��اون ارزي بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران 
متضمن نامه مورخ 23 تير سال 1398مرجع مذکور 
که در آن به پنج مورد مشکلات مرتبط با رفع تعهدات 

ارزي بين بانک مرکزي و گمرك جمهوري اس��لامی 
ايران اشاره شده است مقرر شد اقدامات لازم در راستاي 
اجرايی كردن مصوبات مرتبط با مفاد هر بند بشرح ذيل 

صورت پذيرد :
در موارد متعددي پروانه هاي صادره از سوي گمرکات 
کشور )اکثراً پروانه سال هاي 1394 و 1395 ( به صورت 
» اظهارنامه - پروانه نشده« قابل مشاهده هستند در 
صورتی که وضعيت اظهار آنه��ا در مقطعی به صورت  
»پروانه کامل« بوده و واردکنندگان نيز مدعی ورود و 

ترخيص کالا هستند. 
با عنايت به اينکه قبول/عدم قبول پروانه هاي مزبور از 
سوي گمرکات، داراي ابهام است ، بنابراين در اين موارد 
بانک ها نمی توانند نسبت به رفع تعهد ارزي اقدام كنند، 
در صورتی که عملًا متقاضی تعهد خود را ايفا كرده است. 
لازم به ذکر است موارد اشاره شده بعضاً داراي اطلاعات 

درب خروج نيز هستند.
با وجود آنکه بسياري از پروانه هاي گمرکی به صورت 
»پروانه کامل« صادر مي ش��ود ، ليک��ن برخی از اين 
پروانه ها فاقد اطلاعات درب خروج هس��تند، اگرچه 
گمرکات ت��لاش می کنند تا با درج کامنت نس��بت 
به تکميل اطلاعات درب خ��روج اقدام كنند، ليکن 
با توجه ب��ه اينکه اتکاء س��امانه رفع تعه��د ارزي به 
داده هاي دريافتی )خصوص��اً وزن يا تعداد کالاهاي 
خارج شده( سامانه گمرك اس��ت ، لذا در اين موارد 

با درج کامنت نيز امکان رفع تعهد ارزي ميسر نبوده 
و موجب س��ردرگمی بانک ها در پی گيري تعهدات 

ارزي می شود.
در م��واردي اص��لاح و تغيي��ر تعداد و ي��ا وزن کالاي 
خروجی، وضعي��ت ترخيص کالا ، ارزش پروانه ، مبلغ 
ارزي کرايه حم��ل ، ترم حم��ل و... در پروانه در قالب 
مکاتبه و يا کامنت از سوي گمرکات اعلام مي شود که 
با عنايت به الزام انجام فرآيند رفع تعهد ارزي براساس 
اطلاعات و داده هاي سيس��تم ، لازم اس��ت مراتب در 

فيلدهاي مربوط به خود اصلاح و اعمال شود.
در م��واردي كامنت هاي مندرج در س��امانه گمرك 
متناقض با يکديگر يا مبهم بوده و يا توس��ط کاربران 
مختلفی)بعضاً حتی خود اظهار کننده( درج می شود 
که در اين موارد نيز اس��تناد به کامنت هاي موصوف 
در فرآيند رس��يدگی به تعهدات ارزي واردکنندگان 
را غير ممکن می سازد. لذا نياز است ضمن اجتناب از 
درج کامنت و بارگذاري اطلاعات در سامانه )به جاي 
کامنت( در صورت ضرورت، کامنت هاي صادره بدون 
تناقض و ابهام بوده و از س��وي يک واحد مشخص در 

گمرکات انجام شود.
با توج��ه به اهميت تاريخ ترخي��ص کالا از گمرك در 
فرآيند بررسی تعهدات ارزي وارداتی، لازم است تاريخ 
مزبور نيز به همراه ساير اطلاعات پروانه هاي گمرکی در 

سامانه گمرك درج و قابل رويت شود.

گروه كلان|
كمتر از س��ه ماه مانده تا موعد مقرر تس��ليم لايحه 
بودج��ه دولت به مجل��س. اكنون رييس س��ازمان 
برنام��ه و بودجه، وضعي��ت بودجه س��ال آينده را 

تشريح مي كند. 
آخرين خبر نوبخت اين اس��ت كه بودجه قرار است 
بدون متكي به نفت بس��ته ش��ود. به اين ترتيب كه 
دول��ت فقط از مناب��ع نفتي در جه��ت تامين مالي 
پروژه هاي عمراني اس��تفاده كند. حالا بايد منتظر 
ماند و دي��د چقدر چنين تحولي در اقتصاد كش��ور 

محتمل است.
به گزارش »تع��ادل«، حدود 2.5 ماه مانده تا زماني 
كه دولت قانونا موظف است، لايحه بودجه سال 98 
را تقدي��م كند و اكنون محمدباق��ر نوبخت، رييس 
سازمان برنامه و بودجه اندك اندك محتويات لايحه 
بودجه سال آينده را در اختيار رسانه ها قرار مي دهد. 
نكته اين است كه بسياري نسبت به محتواي بودجه 
سال 1398 حساسند و آن را سرنوشت ساز مي دانند، 
چرا ك��ه ايجاد تغييرات ماه��وي در منابع درآمدي 
بودجه اي، دولت را به ايجاد راه هاي جايگزين ملزم 
كرده اس��ت و حالا بايد ديد دولت براي حل معضل 
از پيش مشخص شده كسري بودجه چه راهكارها و 

ابتكاراتي را به كار خواهد بست.
ماجرا از اين قرار اس��ت كه بع��د از بحران اقتصادي 
پيش آمده در سال گذش��ته كه در پي تحريم هاي 
گس��ترده عليه اقتصاد اي��ران رخ داد و برخي اخبار 
حاك��ي از آن بود كه درآمد نفتي كش��ور به ش��دت 
آسيب ديده است در حالي كه در سال گذشته بيش 
از 50 درصد منابع بودج��ه اي اقتصاد ايران به نفت 
وابسته بود، اكنون اخبار حاكي از آن است كه فروش 
نفت كش��ور از 2.7 ميليون بشكه در روز )پس از لغو 
تحريم ها(، به 300 هزار بشكه در روز رسيده است. 
موضوع��ي كه با توجه به چس��بنده ب��ودن بيش از 

70 درصد هزينه هاي بودجه كش��ور براي دولت به 
مساله اي سخت تبديل شده كه بايد ديد چه راه حلي 

براي آن به كار خواهد بست. 
در همين زمين��ه روز گذش��ته، محمدباقر نوبخت 
درب��اره محت��واي آخرين جلس��ه ش��وراي بودجه 
چنين توضيح داده است: بودجه جاري سال آينده 
بدون وابس��تگي به منابع نفتي تامين خواهد ش��د. 
براس��اس تصميم گي��ري انجام ش��ده، منابع نفتي 
فقط به طرح هاي عمراني اختصاص خواهد يافت و 
بدين ترتيب واگذاري دارايي هاي سرمايه اي دولت 
به تملك دارايي هاي سرمايه اي تبديل خواهد شد.

گرچه تحقق اين سخنان نوبخت براي اقتصاد ايران 
بس��يار ايده ال خواهد بود. ولي مساله اينجاست كه 
هم��واره براي تحقق چنين هدف��ي محدوديت ها و 
موانع بس��ياري وجود داشته اس��ت وعلت به تاخير 
افتادن اجراي چنين سياستي در بودجه كشور نيز 

همين بوده است.

نوبخت در اين جلسه با اشاره به الزامات سياست هاي 
اقتص��اد مقاومتي مبني ب��ر كاهش وابس��تگي به 
درآمدهاي نفتي گفت: براي جايگزين كردن منابع 
نفتي پيش��نهاداتي ارايه شده كه يكي از آنها حذف 
ياران��ه پنهان عامل هاي انرژي اس��ت، يكي ديگر از 
منابع درآمدهاي مالياتي است، اما نه به معناي اينكه 
ما بخواهيم ضراي��ب ماليات هاي موجود را افزايش 
دهيم بلكه حتي با توجه به شرايط موجود قرار شده 
است تا ضرايب بنگاه هاي توليدي را كاهش دهيم. 

بنابراي��ن درآمده��اي مالياتي از تعيي��ن پايه هاي 
مالياتي جديد همچون ماليات بر عايدي س��رمايه و 
حذف معافيت هاي بي مورد كه نيازي به وجود آنها 
در شرايط جنگ اقتصادي نيست، تامين خواهد شد.

اين س��خنان نوبخت در حالي مطرح مي ش��ود كه 
موضوع حذف يارانه هاي پنهان مدت هاست از سوي 
كارشناس��ان مطرح مي ش��ود ولي با توجه به اينكه 
ح��ذف اين يارانه ها منجر ب��ه افزايش قيمت برخي 

اقلام خواهد شد، مشخص نيست كه دولت بتواند از 
عهده حذف اي��ن يارانه ها برآيد. به ويژه آنكه حدود 
450 هزار ميليارد تومان اين يارانه ها مربوط به يارانه 
انرژي اس��ت و مرور تجربه مربوط ب��ه حذف يارانه 
انرژي نشان مي دهد كه تاكنون افزايش قيمت انرژي 

در اقتصاد ايران ك هزينه نبوده است.
در مورد موضوع ماليات هم بايد منتظر ماند و ديد كه 
دولت چقدر اهتمام براي افزودن پايه هاي مالياتي، 
مبارزه با فرار ماليات��ي و همچنين لغو معافيت هاي 

مالياتي نابه جا را دارد.

  تحولات نهادي در بودجه
البته آن گونه كه از اخبار بر مي آيد اهتمام س��ازمان 
برنامه و بودجه بر اين اس��ت كه بودجه سال آينده 
نسبت به س��ال قبل تفاوت ماهوي كند. در همين 
زمينه رييس سازمان برنامه و بودجه كشور با اشاره 
به تصويب بخشنامه بودجه سال 99 در جلسه اخير 
شوراي اقتصاد افزود: بودجه سال 99 كاملًا متفاوت 

از بودجه سنوات گذشته خواهد بود.

  كاهش تعداد دستگاه هاي سياست گذار
نوبخت بخشي از توضيحات خود را به موضوع كاهش 
دستگاه هاي سياست گذار اختصاص داد و گفت: در 
بودجه س��ال آينده همه دستگاه هاي اجرايي كه در 
قوانين بودجه س��نوات گذشته حدود هزار دستگاه 
رديف بودند به كمتر از 100 دستگاه سياست گذار 
كاهش خواهد يافت و بقيه دستگاه ها به دستگاه هاي 

مجري تبديل خواهند شد.
معاون رييس جمهور اف��زود: بنابراين در اولين گام 
همه دستگاه هاي اجرايي به دو بخش دستگاه هاي 
سياس��ت گذار و برنام��ه اي و دس��تگاه هاي مجري 
تقس��يم مي ش��وند كه ما فقط بودجه دستگاه هاي 
سياس��ت گذار را ب��راي تصوي��ب به مجل��س ارايه 

مي كنيم و بودجه دس��تگاه هاي مجري در اس��ناد 
اجرايي كه در هيات دولت تصويب و ابلاغ مي شود، 
تعيين خواهد شد. رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
كشور با بيان اينكه البته اسناد بودجه دستگاه هاي 
مجري جهت اط��لاع مجلس همراه با لايحه بودجه 
ارايه خواهد ش��د، گف��ت: در اين رويك��رد بودجه 
استانداري ها به عنوان دس��تگاه هاي سياست گذار 
ديده شده اند و بودجه دستگاه هاي مجري هر استان 
زيرنظر شوراي بودجه كه با حضور استاندار و رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه آن استان تشكيل مي شود 
تخصيص خواهد يافت. نوبخت با بيان اينكه بودجه 
سال آينده يك بودجه عملياتي است، افزود: در سال 
آينده براساس عملكرد دستگاه ها بودجه آنها تعيين 

و تخصيص خواهد يافت. 
وي در بخ��ش ديگري از س��خنان خود با اش��اره به 
تخصيص 50 درصد پاداش بازنشس��تگي كاركنان 
دولت در ابتداي ش��هريور گفت: همانطور كه وعده 
داده بوديم 50 درصد باقيمانده پاداش بازنشستگان 
دولت از جمله فرهنگيان و اساتيد دانشگاه ها و كليه 
كاركنان دولت روز اول مهر تخصيص يافت و طبق 

برنامه به اين عزيزان پرداخت خواهد شد.
رييس س��ازمان برنامه و بودجه كشور با بيان اينكه 
دانشگاه علوم پزشكي شرايط متفاوتي دارد، افزود: 
در اي��ن زمينه نيز با وزير بهداش��ت هماهنگي هاي 
لازم انجام شده و پاداش بازنشستگان دانشگاه علوم 

پزشكي متعاقباً پرداخت خواهد شد.
نوبخت در پايان در واكنش به انتش��ار برخي اخبار 
مبني بر افزايش قيم��ت نان گفت: هيچ تغييري در 
روزهاي اخير در سياست هاي دولت مبني بر افزايش 
قيمت نان گرفته نشده و ما همچنان با همان روشي 
كه از ابتداي سال 98 عمل كردهايم ادامه خواهيم 
داد و بحثي كه مبني بر افزايش قيمت نان در برخي 

رسانه ها مطرح شده قابل پيگيري است.

سخنگوی س��تاد اجرايی تبصره 14 قانون بودجه 98 
گفت: 4800 مراجعه به دفاتر پيشخوان برای اعتراض 

به عدم تخصيص يارانه نقدی صورت گرفت.
حس��ين ميرزايی در گفت وگو با خبرن��گار اقتصادی 
فارس با اشاره به بررسی پرونده افرادی که پيامک عدم 
تخصيص يارانه نقدی دريافت کرده اند، اظهار داشت: از 

30 شهريور تا امروز صبح بالغ بر 4 هزار و800 سرپرست 
خانوار به دفاتر پيشخوان دولت برای اعتراض به پيامک 

عدم تخصيص يارانه رفتند.
سخنگوی س��تاد اجرايی تبصره 14 قانون بودجه 98 
اظهار داش��ت: برخی از معترضان تلفنی يارانه ش��ان 
حذف نشده و به دليل اختلال ايجاد شده در حساب های 

بانکی )EBANK( که از طرف سازمان هدفمند سازی 
يارانه ها بوده پيامک واريز يارانه دريافت نکردند. تعداد 

اين افراد 2750 مورد بوده است.
وی عنوان کرد: اگر اطلاع رس��انی به اين افراد صورت 
می گرفت تداخل با معترضين که پيامک عدم تخصيص 

يارانه برای آنها ارسال شده ايجاد نمی شد. 

ميرزايی در مورد نحوه رس��يدگی بع��د از اعتراض به 
پيامک حذف يارانه گفت: افراد معترض اجازه دسترسی 
وزارت رفاه را به حساب های بانکی خود خواهند داد و 
بر اين اس��اس با کد ملی که ثبت شده است می توانند 
اطلاعات حساب بانکی خود را به صورت کامل در پايگاه 

اطلاعات رفاه ايرانيان مشاهده کنند.

س��خنگوی س��تاد اجرايی تبصره 14 قان��ون بودجه 
98 با بيان اينکه کمت��ر از 200 هزار خانوار واجد عدم 
تخصيص يارانه يکصد و سومين مرحله پرداخت يارانه 
نقدی هستند، گفت:  برای اين افراد پيامک با سرشماره 
يارانه دريافت کرده اند که می توانند به دفاتر پيشخوان 

دولت مراجعه کنند.
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مشكلات كارگران هفت تپه 
حل شد

مديركل حمايت از مشاغل و بيمه بيكاري با اشاره 
به مش��كلات بنگاه هاي اقتصادي بايد توس��ط 
كارفرمايان و مالكان بنگاه ها حل و فصل ش��ود 
گفت: رصد و پيگيري و حل و فصل مش��كلات 
بنگاه ها در جهت صيان��ت از نيروي كار، تثبيت 

اشتغال و پايداري توليد را در دستور كار داريم.
كريم ياوري، مديركل حمايت از مشاغل و بيمه 
بيكاري وزارت تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي با 
اش��اره به مش��كلات كارگران هفت تپه گفت: 
با همت و ت��لاش و همدلي كارگران ش��ريف و 
زحمتكش كشت و صنعت نيشكر هفت تپه اين 
بنگاه اقتصادي در حال توليد و فعاليت اس��ت. 
كارفرماي واحد تمام تلاش خود را به كار گرفته تا 
معوقات و مطالبات كارگران را پرداخت و حقوق 
كارگران بهنگام و در موعد مقرر و روال ش��ركت 

پرداخت گردد.
وي ادامه داد: حل و فصل مش��كلات بنگاه هاي 
اقتصادي بايد توس��ط كارفرماي��ان و مالكان و 
مدي��ران بنگاه ح��ل و فصل گردد و پ��س از آن 
دستگاه ها و س��ازمان هاي متولي و صادر كننده 
مجوز بايد نهايت همراهي و همكاري براي حل 
مشكل را مبذول و نهايتاً موضوع به كارگروه هاي 
تس��هيل و رفع موانع توليد در استان به رياست 
اس��تاندار احاله و تصميم گي��ري براي كمك به 

واحد اتخاذ گردد.

مردم، قدرت و منافع )86(

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور   بيطرف|

فصل  ششم 
   چالش فناوري هاي نو 

مقررات ش��ركت ها درباره نحوه اس��تفاده از داده ها 
مي تواند به چندين شكل صورت بگيرد. مقررات نرم 
نيازمند شفافيت و بازنگري آنچه كه شركت ها درباره 
حريم خصوصي آن داده ها و سياس��ت هاي امنيتي 
براي صحت فاش مي سازند است. مقررات سخت تر 
مستلزم نظارت و ممانعت قوي تر، تجويز استفاده هاي 
مشخص و فروش داده ها است. مثلا، ما مي توانيم در 
حداقل مطمئن شويم كه افراد بدانند با داده هايشان 
چه كار مي كنن��د. در اينجا مي توان بر روي كنار هم 
گذاش��تن داده ها )»تراكم«( محدوديت هايي قايل 
شد، خطرات را براي مثال، تجاوز به حريم خصوصي و 
همراه با بالا رفتن مقدار داده هايي كه يك شركت دارد، 
سوءاستفاده از افراد. هر فرد بايد بتواند براي استفاده 
از داده هايش »رضايت نامه« بدهد. مشكل معناي آن 
)رضايت نامه( است و تضمين داده شود كه نيات افراد 
محترم شمرده شوند. بسياري از افراد به خاطر استفاده 

وس��يع از داده ه��اي 
ن  كي ش��ا فيس بو
ش��وكه ش��ده بودند 
حتي ب��ا آنك��ه فكر 
مي كردند كه حريم 
خصوصي آنها بسيار 

بالايي داشته اند .
دولت ه��ا مي توانند 
جلوت��ر ه��م بروند و 
حداقل قيم��ت را به 

عنوان خسارت براي شركتي كه از داده هاي شخصي 
استفاده مي كند اعمال كند يا حتي بنگاه ها را از انبار 
كردن داده هاي يك فرد براي بيش از يك زمان لازم 
ب��راي تراكنش) هايي( كه آنه��ا در آن اخيرا درگير 
شده اند منع كنند . ما مي توانيم يك فرايند بازنگري 
داشته باشيم كه در آن هر شركتي كه مقادير بالايي 
از داده ها را درباره افراد نگه مي دارد مجبور ش��ود در 
يك پنل بازنگري فاش سازد كه چطور از آن اطلاعات 
استفاده شده اس��ت. با توجه به ثبت قابل توجهي از 
بي صداقتي از طرف برخي از غول هاي فناوري، بايد 
يك تنبيهات ش��ديدي براي هر گونه فريب وجود 
داشته باش��د. هنوز مي توان گام هاي ديگري را هم 
برداشت: ما مي توانيم بر اس��تفاده يا ذخيره كردن 
داده ها ماليات ببندي��م. ما مي توانيم ملزم كنيم كه 
داده ها فقط به شكل تجميعي ذخيره شود، بدون آنكه 
هويت هاي فردي مشخص شود )كه داده هاي ناآشنا 
ناميده مي شود(، كه به محققان اين اجازه را مي دهد 
كه اطلاعات درباره الگوهاي رفتاري را خوشه چين كند 

بدون آنكه افراد را هدف قرار دهد.
و حتي ما مي توانيم جلوتر هم برويم و با داده ها به مثابه 
يك كالاي عمومي برخورد كنيم و تقاضا كنيم كه هر 
داده اي كه ذخيره مي شود )چه به صورت فرآيند شده 
و چه به صورت غيرفرآيندي( در دس��ترس همگان 
قرار گيرد، اين كار توانايي غول هاي فناوري را براي 
استفاده از مزيت داده هايشان براي كندن خندق دور 
قدرت انحصاري شان را كاهش مي دهد. اما در اينجا 
موضوع حريم شخصي يك معمايي را ايجاد مي كند: 
كنترل داده هاي بزرگ توسط تعداد اندكي بنگاه هاي 
بزرگ فناوري قدرت بازارشان را تقويت مي كند. اگر 
ما مي خواهيم اين قدرت ب��ازار را با قرار دادن داده ها 
دردسترس ديگران بشكنيم در اين صورت ما انبوهي 
از داده هاي مشترك و زياد خواهيم داشت. اما يك انبان 
بزرگ و مش��ترك از داده ها به معناي از دست دادن 
بخش زيادي از حريم خصوصي و ايجاد فرصت هاي 
بيشتر براي سوءاستفاده است، در اين مسير داوطلباني 
هستند كه رقابت مي كنند چگونه از اطلاعات براي 
استخراج ارزش هاي بيش��تر استفاده كنند كه اين 
امر شامل اس��تفاده از اطلاعاتي مي شود كه مزيت 
مصرف كنندگان را در شيوه هايي كه بالا شرح داده ايم 
در اختيار مي گيرند. اين كار احتمال سوءاس��تفاده 
بيشتر از داده ها را باز مي كند. راه حل قطعا اين خواهد 

بود كه استفاده و تراكم داده ها محدود شود.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

خبر



بانك و بيمه4اخبار

با ابلاغ آیین نامه نظام سنجش اعتبار

پرداخت تسهیلات در بانک ها منوط به اخذ گزارش اعتباری شد
گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|

براس��اس بخش��نامه جدید بانک مرکزی، موسسات 
اعتباری موظف ش��دند به منظور اعطای تسهیلات و 
ایجاد تعهدات، گزارش اعتباری از شرکت اعتبارسنجی 
اخذ کنند. این بخش��نامه موجبات تحولات اساسي 
در بانك ها و موسس��ات اعتب��اري در جهت پرداخت 
تسهیلات و اعتبارات را ایجاد خواهد كرد.  به گزارش 
»تعادل«، در سال هاي اخیر و به دنبال رشد تسهیلات 
غیرجاري به بالاي 11 درصد مانده تسهیلات، افزایش 
مطالبات معوق، سررسید گذشته و مشكوك الوصول 
به حدود 150 هزار میلیارد تومان، موضوع استمهال 
بدهي ها ب��ا قرارداده��ا و نرخ هاي جدی��د بانكي و... 
كارشناسان و مدیران بانكي خواستار اجراي سیستم 
اعتبارسنجي مشتریان ش��دند تا از این طریق، میزان 

رشد مطالبات معوق و سوخت شده به حداقل برسد. 
موضوع دیگري كه در مسیر رش��د مطالبات معوق و 
تسهیلات غیرجاري مطرح بوده، چگونگي استفاده از 
وثایق منقول و غیرمنقول است كه عملا حجم بزرگي از 
شركت ها، كارخانه ها، زمین و ساختمان، و دارایي هاي 
غیر قابل استفاده و نامرغوب و ورشكسته را روي دست 
بانك ها گذاش��ته كه حتي نگهداري آنها نیز به مبالغ 
سنگین بودجه و هزینه و نیروي انساني نیاز دارد و در 
نتیجه با وجود تاكید بر ف��روش دارایي مازاد بانك ها، 
همچنان به دلیل نامرغوب بودن این دارایي ها یا شرایط 
ركود بخش مسكن و ساختمان، عملا بخش عمده اي از 
دارایي هاي بانك ها به صورت غیر قابل استفاده یخ زده 

و غیر قابل استفاده است.  
این موضوع نشان مي دهد كه اگر از ابتدا اعتبار سنجي 
مشتریان صورت مي گرفت و میزان تسهیلات و اقساط 
آن با درآمد و حقوق ثابت و غیر ثابت، میزان دارایي هاي 
مرغوب، و توان بازپرداخت مشتریان انجام مي شد، نه 
تنها مطالبات معوق به حجم عظیم 150 هزار میلیارد 
توماني و معادل 11 درصد تسهیلات پرداخت شده نمي 
رسید و بانك ها را دچار زیان نمي كرد. بلكه دارایي هاي 

مازاد نیز افزایش نمي یافت. 
این موضوع به این معني است كه مطالبات سوخت شده 
و معوق و مشكوك الوصول، عملا چند برابر مبلغ فعلي 
تسهیلات غیرجاري 150 هزار میلیارد توماني است. زیرا 
بخشي از این تسهیلات و اقساط و سود آن یا وجه التزام 
در سال هاي اخیر تبدیل به وثیقه و دارایي مازاد شده و 
روي دست بانك ها باقي مانده است و بخشي نیز هنوز 
در حال پیگیري مطالبات اس��ت و مي توان رقم وثایق 
ودارایي هاي م��ازاد را در كنار 150 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات غیرجاري به عنوان منابع غیر قابل استفاده و 
دور از دسترس بانك ها ارزیابي كرد كه عملا باعث شده 
بیش از 30 تا 50 درصد منابع بانك ها غیر قابل استفاده 

باشد.   بانک مرکزی در بخشنامه خود به تمامی بانک ها 
و موسس��ات اعتباری اعلام کرد: به استناد مواد )5( و 
)۸( قانون تس�هیل اعطای تس�هیلات ب�انکی و کاهش 
هزینه های طرح و تسریع در اجرای طرح های تولیدی و 
افزایش منابع مالی و کارآیی بانک ها مصوب سال 13۸۶، 
»آیین نامه نظام سنجش اعتبار« موضوع تصویب نامه  
2۶ اس��فند ۸۶ هیأت  وزیران به تصویب رسید و طی 
بخش��نامه 2 اردیبهشت ۸7  به ش��بکه بانکی کشور 
ابلاغ گردید. متعاقباً طی سالیان اخیر و نظر به ضرورت 
بازنگری آیین نامه مذکور، به روزرسانی آیین نامه نظام 
سنجش اعتبار در دس��تور کار این بانک قرار گرفت و 
نهایتاً اصلاحیه آیین نامه یادشده در جلسه 29 خرداد 9۸  
هیات وزیران تصویب شد. بر اساس آیین نامه مذکور، 
موسسات اعتباری موظف گردیده اند به منظور اعطای 
تسهیلات و ایجاد تعهدات، گزارش اعتباری از شرکت 
اعتبارس��نجی اخذ نمایند. لیکن اس��تفاده از گزارش 
اعتباری شرکت اعتبارس�نجی نافی مس�ئولیت موسسه 
اعتباری در بررس��ی دقیق اهلی��ت اعتباری متقاضی 
تس��هیلات نخواهد بود. همچنین مؤسسات اعتباری 
صرفاً مجاز به همکاری با ش��رکت اعتبارسنجی دارای 
مجوز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران می باشند. 

در آیین نامه موصوف، حداقل مبلغ سرمایه برای تاسیس 
و فعالیت شرکت اعتبارس��نجی پانصد میلیارد ریال 
تعی�ین گردیده اس���ت. ب�ر مبن�ای آیین نامه مذکور 
تامین کنندگان موظفند ظ��رف مهلت های مقرر که 
به تصویب ش��ورای موضوع ماده 2 آیین نامه می رسد، 
با فراهم ساختن زیرس��اخت های لازم و در چارچوب 
آیین نامه مزبور و مصوبات شورای یاد شده، اطلاعاتی 
که موجب تکمیل نظام س��نجش اعتبار می شود را از 
طریق بس��تر ش��بکه ملی اطلاعات در اختیار شرکت 
اعتبارس��نجی ق�رار دهند. همچن�ین ش��رکت های 
موجود فعال در زمینه اعتبارسنجی موظفند حداکثر 
ظرف مدتی که شورای مذکور تعیین می کند، نس�بت 
ب�ه تطبیق وضعیت خود با مفاد آیین نامه اقدام نمایند. 
در غیر این  صورت، بانک مرکزی اقدامات لازم از قبیل 
تعلیق و جلوگیری از فعالیت آنها در زمینه اعتبارسنجی 
را اعمال می نماید. در پایان خاطرنشان می سازد، اجرای 
برخی از وظایف و تکالیف مقرر در آیین نامه مورد بحث، 
مستلزم تهیه ضوابط مربوط توسط نهادهای ذیربط از 
جمله بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران می باشد 
که بدیهی اس��ت با تدارک و آماده شدن موارد مذکور، 
مراتب ب��ه نحو مقتضی اطلاع رس��انی خواهد گردید. 

همچنین تاکید می گردد در ص��ورت وج�ود هرگونه 
ابهام یا س��وال در رابطه با موضوعات و مسائل مربوط 
ب��ه آیین نامه یادش��ده و یا در صورت نی��از به هرگونه 
مکاتبه ای در خصوص مفاد »آیین نامه نظام سنجش 
اعتبار«، مراتب مس��تقیماً به »اداره اطلاعات بانکی« 
این بانک که متولی رسیدگی ب�ه موضوعات مرتبط با 
آیین نامه مذکور می باشد، منعکس گردد. با عنایت به 
مراتب فوق، ضمن ایفاد نس��خه اي از »آیین نامه نظام 
سنجش اعتبار« موض�وع تص�ویب نام�ه 4 تیر 9۸هیأت 
وزیران(، خواهشمند اس��ت دستور فرمایند مراتب به 
قید تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه 1۶ مرداد 139۶ به 
تمامي واحدهاي ذي ربط آن بانك و موسسه اعتب�اري 
غیربانكي ابلاغ شده و علاوه بر تمهید مقدمات اجراي 
مفاد آیین نامه مذكور، بر حس��ن اجراي آن نیز نظارت 

دقیق به عمل آید.

  موسسات اعتبار سنجي 
اكنون ضرورت شكل گیري موسسات اعتبار سنجي 
مستقل از بانك ها و همچنین ارائه شاخص هایي توسط 
خود بانك ها كه به اعتبار س��نجي مشتریان مشغول 
باشد، مطرح ش��ده و در آینده باید شاهد شكل گیري 

موسساتي باشیم كه بتوانند مش��تریان بانك ها را به 
خوبي اعتبار سنجي كنند.  از آنجا كه در گذشته یكي 
از شاخص هاي دریافت وام از بانك ها، گردش حساب 
و بدهكار و بس��تانكار بوده كه نشان دهد كاسب یا وام 
گیرنده گردش مالي و بانكي خوبي دارد تا بر اساس آن 
بتواند وام دریافت كند، لذا موسس��ات اعتبار سنجي 
باید به داده هاي دیگري در سیستم بانكي رجوع كنند. 
از جمله سرمایه شركت هاي تحت پوشش وام گیرنده، 
میزان مالیات پرداخت شده افراد كه متناسب با درآمد و 
سود كس��ب وكار او بوده،  دارایي هاي قابل نقد  اشخاص 
مثل س��هام، خودرو، س��كه و ارز و... باید مبنا باشد و به 
خصوص آمار و داده هاي سه دهه اخیر بسیار مي تواند قابل 
استفاده باش��د. زیرا در گذشته موسسات اعتبار سنجي 
وجود نداشته اند و افراد نیازي به نمایش برخي شاخص ها 
براي دریافت وام نداشته اند.  همچنین خوش حسابي، 
پرداخت اقساط قبل از سررسید، نظم در پرداخت اقساط 
در روز مشخص، پرداخت اقساط بانكي، مالیات، عوارض 
شهرداري، قبض جریمه رانندگي، بیمه و... همگي مي 
تواند نشان دهنده نظم و نظام و تعهد افراد در گزارش هاي 
مالي، پرداخت تعهدات  و تسهیلات بانكي باشد و به بانك 
اطمینان دهد كه شخص مورد نظر نهایت تلاش خود را 

در جهت كاهش مطالبات معوق خواهد كرد. 

  تجربه بحران مالي 2008 
مهم ترین نكته اي  كه در تجربه بحران مالي 200۸ جهان 
از نظر كارشناس��ان مطرح بود، موضوع تناس��ب اقساط 
بانكي با حدود 30 تا 40 درصد حقوق ثابت و مس��تمر و 
مطمئن اشخاص بوده است. زیرا در مقطعي شركت هاي 
ساختماني و بانك ها براي ایجاد رونق، حتي اقساط بانكي 
را با ح��دود 50 درصد درآمد افراد در امری��كا در قرارداد 
پذیرفتند. اما بعد از گران ش��دن قیم��ت نفت، بنزین و 
مشكلات حمل و نقل و گران شدن مایحتاج زندگي، افراد 
نتوانستند كه اقس��اط خود را پرداخت كنند و لذا بحران 
بخش مسكن به سایر ش��ركت ها و صنایع هدایت شد و 
جهان را تحت تاثیر قرار داد. از این رو در اعتبار س��نجي 
مشتریان داخل ایران باید تناسب بین درآمد ثابت و اقساط 
ایجاد شود. همچنین باید بر سایر روش ها و استانداردهاي 
پرداخت اعتبارات اس��نادي داخلي جهت شركت ها و... 
نیز نظارت شود تا از این طریق، نمره اعتبار سنجي افراد 
واقعي و قابل اتكا باشد.  موضوع دیگر نظارت دقیق برخود 
موسسات اعتبار سنجي و كاركنان بانك هاست كه موضوع 
اعتبار س��نجي را انجام مي دهند. زی��را بعد از  مدتي این 
موضوع عامل فساد خواهد شد و براي جلوگیري از فساد 
احتمالي در اعتبار س��نجي، باید انتخاب افراد به صورت 
تصادفي و از طریق ماشین انجام شود، تا احتمال شناسایي 

كارشناس مربوطه نیز امكان پذیر نباشد. 

رفع ابهام شوراي فقهي بانك مركزي از »اصل بدهي« در محاسبات وجه التزام

اصل بدهي شامل اصل تسهيلات به علاوه سود و منافع تحقق يافته است
گروه بانك و بيمه |

یك عضو شوراي فقهي بانك مركزي درباره شفاف سازي 
این ش��ورا درباره عبارت »اصل بدهي« در محاسبات 
وجه التزام تاخیر تادیه دین در تس��هیلات مشاركتي 
و غیرمشاركتي توضیح داد. سیدعباس موسویان در 
گفت وگ��و با ایبِنا درباره تاییدیه ش��وراي فقهي بانك 
مركزي بر بخشنامه این بانك در خصوص نحوه و مبناي 
محاس��به وجه التزام تاخیر تادیه دین در تس��هیلات 
مشاركتي و غیر مشاركتي، اظهار داشت: همانطور كه 
مي دانید در نظام بانكداري ایران تا سال 13۶0 موضوعي 
به نام بهره دیركرد وجود داشت و افرادي كه تسهیلات 
بانكي دریافت كرده اما در سررسید مقرر اقساط خود را 

پرداخت نمي كردند، مشمول بهره دیركرد مي شدند.
وي افزود: س��ال 13۶0 از امام خمین��ي)ره( و مراجع 
تقلید استفتاهایي در خصوص مشروعیت بهره دیركرد 
دریافت ش��د كه طبق فرم��وده، بهره دیرك��رد، ربا و 

 حرام اس��ت و بانك ها حق دریافت این مبلغ را ندارد. 
این عضو ش��وراي فقهي بانك مركزي، ادامه داد: پیرو 
این موض��وع رییس كل وقت بانك مرك��زي، نامه اي 
درخصوص مشكلات حذف بهره دیركرد در نظام بانكي 
به امام خمیني )ره( فرستادند و امام فرمودند تا شوراي 
پ��ول و اعتبار بانك مركزي و فقهاي ش��وراي نگهبان 
جلس��اتي در این خصوص داشته باشند تا به نتیجه و 

راهكاري مناسب و شرعي در این خصوص برسند.
ب��ه گفته موس��ویان، در آن زمان آی��ت الله رضواني از 
فقهاي شوراي نگهبان در جلسات شركت كردند و پس 
از جلساتي به این جمع بندي رسیدند كه مي توانیم به 

جاي بهره دیركرد از ابزار وجه التزام كمك بگیریم.
وي ادامه داد: وجه التزام به معني وجه پایبندي است. 
در قرارداد مبلغي ش��رط مي ش��ود براي پایبندي به 
مفاد قرارداد كه از جمله ای��ن مفاد پرداخت بدهي ها 
در سررسیدهاي مقرر است. فقهاي شوراي نگهبان و 

اعضا شوراي پول و اعتبار به این نتیجه رسیدند كه اگر 
در مفاد قراردادهاي ضمن تسهیلات، شرطي گنجانده 
شود كه گیرنده تسهیلات متعهد است بدهي هاي خود 
را در موع��د مقرر پرداخت كند و اگر به موقع پرداخت 
نشد، مشمول پرداخت وجه التزام خواهد بود و متناسب 
با مانده بدهي ضرب در یك ضریبي به نام وجه التزام باید 

مبلغي به بانك بپردازد.
این عضو شوراي فقهي بانك مركزي با اشاره به اینكه 
این موضوع در شوراي پول و اعتبار تصویب و در شوراي 
نگهبان مطرح شد و شوراي نگهبان با تغییر جزیي به 
جاي پرداخت بدهي پرداخت اصل بدهي نوشته شد، 
اظهار داشت: در همان س��ال ۶1 به بانك ها ابلاغ و به 
صورت ی��ك ماده اي در قرارداده��اي بانكي گنجانده 
شد كه معمولا ماده 11 و 12 قراردادها است كه در آن 
قرارداد گیرنده تسهیلات متعهد مي شود تا بدهي هاي 
خود را در سررسیدهاي مقرر بپردازد و در صورت عدم 

پرداخت متناسب با مانده اصل بدهي باید وجه التزام به 
بانك پرداخت شود.

وي ادامه داد: این موضوع مدت ها قابل اجرا بود اما در 
دو سه سال اخیر در برخي رویه هاي قضایي بر سر كلمه 
اصل بدهي اختلاف نظر پیش آمد كه آیا مقصود از اصل 
بدهي همان اصل تسهیلاتي است كه بانك به مشتري 
پرداخت كرده یا تس��هیلات به علاوه سود تسهیلات 
مد نظر اس��ت و اصل بدهي نامیده مي شود و در عقود 

مبادله اي و مشاركتي حكم این موضوع چگونه است.
به گفته موس��ویان، این موضوع در برخي پرونده هاي 
قضایي محل بحث و گفت وگو ش��د و اختلاف قضایي 
ش��كل گرفته بود كه مجدد از مق��ام معظم رهبري و 
شوراي نگهبان استفتاء ش��د. این موضوع در شوراي 
فقه��ي بانك مركزي مطرح ش��د و ش��وراي فقهي با 
استناد به نظر فقهاي شوراي نگهبان و بررسي دیدگاه 
مقام معظم رهبري اعلام كرد آنچه برداشت عمومي 

بود از دیدگاه فقهاي ش��وراي نگهبان درس��ت است. 
این عضو ش��وراي فقهي بانك مركزي در ادامه گفت: 
منظور از اصل بدهي اعم اس��ت از اصل تس��هیلات به 
علاوه سود تسهیلات در قراردادهاي غیر مشاركتي و 
در قراردادهاي مشاركتي نیز اصل تسهیلات به علاوه 
س��ود یا منافع تحقق یافته در دوره مشاركت عبارت 

است از اصل بدهي.
موسوي تاكید كرد: به اشتباه در رسانه ها نیز منعكس 
ش��ده در حالي كه منظور شوراي فقهي این نبوده كه 
اصل مساله وجه التزام را بررسي، تایید یا رد كنند زیرا 
این موضوع از اختیارات فقهاي ش��وراي نگهبان بود 
كه پیش از این نیز نظر داده اند و فقط در تفس��یر اصل 
بدهي مشكلي پیش آمده بود كه در شوراي فقهي بانك 
مركزي مطرح ش��د و با اس��تناد به مطالب و مباحث 
شوراي نگهبان و ش��وراي پول و اعتبار منظور از اصل 

بدهي شفاف شد.

از بازار متشكل ارزي خبري نیست
گروه بانك و بيمه |

با گذشت بیش از شش ماه از سال بازار متشكل ارزي 
هنوز كار خود را به صورت رسمي آغاز نكرده و این در 
حالي است كه وقوع حریق در محل ساختمان این بازار، 

كار را با تاخیر بیشتري مواجه خواهد كرد.
به گزارش »تعادل«، وعده راه اندازي بازار متشكل ارزي 
از سال گذش��ته از سوي رییس كل بانك مركزي داده 
ش��د و در ابتدا گفته ش��د كه این بازار از فروردین ماه 
س��ال 139۸ با ثبت نام بانك ها و صرافي ها آغاز به كار 

خواهد كرد.
هرچند كه فرآیند ثبت نام بانك ها و صرافي ها از همان 
زمان آغاز شد، اما در مسیر اجرایي این بازار، مشكلاتي به 
وجود آمد كه سبب شد با گذشت شش ماه از سال هنوز 

این بازار بطور رسمي آغاز به كار نكرده باشد.
این در حالي است كه در اوایل تابستان، مسوولان بازار 
متشكل ارزي از آغاز فاز آزمایشي فعالیت این بازار خبر 
داده بودند و پس از آن نیز بانك مركزي خبر از راه اندازي 
این بازار همزمان با عید قربان داد، اما بازهم این وعده 

عملي نشد تا آغاز به كار این بازار به تاخیر بیفتد.
از مهم ترین دلایلي كه درخصوص اجرایي نشدن بازار 
متشكل ارزي مطرح شد، كم بودن تعداد صرافي ها و 
بانك هایي بود كه توانسته بودند مدارك خود را تكمیل 

كرده و در بازار فعالیت كنند.
گفته مي ش��د كه حدود 35 صراف��ي و دو بانك آماده 
راه اندازي بازار متشكل ارزي هستند، اما با توجه به اینكه 
بانك مركزي مي خواهد این بازار تاثیر حداكثري خود را 
داشته باشد و با تعداد قابل قبولي از بانك ها و صرافي ها 

كار را آغاز كند، آغاز به كار این بازار با تاخیر همراه شد.
در همین حال، در روزهاي گذشته به دلیل آنچه كه از 
سوي مدیرعامل بازار متشكل ارزي، اتصالي برق عنوان 
شد، حریقي در محل ساختمان بازار متشكل ارزي رخ 

داد كه سبب از بین رفتن برخي تجهیزات شد.
البته به گفته محمود شكسته بند، مدیرعامل این بازار، 
س��رورها در محل امن دیگري قرار داش��ته و آسیبي 
ندیدند و براي تجهیز دوباره س��اختمان بازار متشكل 

ارزي نیز حداكثر یك هفته زمان لازم است.
هرچند كه گفته مي شود سرورهاي بازار متشكل ارزي 
آسیبي ندیدند، اما آنچه كه واضح است این است كه این 
اتفاق نیز آغاز به كار بازار را با تاخیر همراه خواهد كرد و 

افتتاح رسمي آن عقب تر خواهد افتاد.
درباره وظایف بازار متشكل ارزي آن طور كه گفته شده 
است، این بازار قرار است از طریق جلوگیري از معاملات 
غیرواقعي و فراهم كردن بستري براي معاملات بزرگ 
از طریق بازیگران اصلي بازار ارز كه قرار است بانك ها 
و صرافي هاي مجاز بانك مركزي باشند، سبب كشف 
قیمت ارز در تهران ش��ود. به گزارش ایس��نا، این بازار 
همچنین امنیت لازم را براي معامله كنندگان عمده 
ارز ایجاد خواهد كرد تا درگیر مشكلات نشوند و قیمت 

ارز نیز در اختیار بازیگران اصلي و نه دلالان قرار گیرد.
حال آنكه در ش��رایطي كه اقتصاد ایران تحت فش��ار 
تحریم هاي ظالمانه و سنگین امریكاست و از سوي دیگر 
اروپایي ها نیز روابط خود را با ایران در چارچوب خاصي 
قرار نداده اند، كشف قیمت ارز و چگونگي مدیریت بازار 
ارز از اهمیت ویژه اي برخوردار است كه مي تواند سبب 

بهبود معیش��ت مردم نیز ش��ود. با این حال مشخص 
نیست كه چه مقدار زمان لازم است تا سایر بانك ها و 
صرافي ها نیز نسبت به تكمیل مدارك خود اقدام كنند 
و این در حالي است كه كشور در حال حاضر بیش از هر 

زمان دیگري به این بازار نیازمند است.
از سوي دیگر، پس از آنكه افتتاح رسمي این بازار در عید 
قربان به تعویق افتاد، بانك مركزي دیگر زماني براي آغاز 
فعالیت این بازار اعلام نكرد و مشخص نیست كه چه 

زماني این بازار شروع به كار خواهد كرد.
همچنین با توجه به حساسیت فعالیت این بازار و تاثیر 
ویژه آن بر بازار ارز پس از راه اندازي، به نظر مي رسد كه 
مس��وولان باید توجه ویژه اي به جلوگیري از اینگونه 
حوادث در محل این بازار داشته باشند، چراكه ممكن 
است فعالیت این بازار را مختل و شبكه ارزي كشور را 

درگیر پیچیدگي كند.

  مخالفت با عرضه طلاي آب شده در بورس
از س��وي دیگر، رییس اتحادی��ه تولیدكنندگان طلا، 
جواهر، نقره و س��نگ هاي قیمتي ایران با بیان اینكه 
مخالف عرضه طلاي آب شده دربورس كالا هستیم، 
تاكی��د كرد: این موض��وع باعث از بی��ن رفتن انگیزه 

سرمایه گذاري در مصنوعات طلا مي شود.
سیدحجت ش��فایي در گفت وگو با ایبِنا درباره عرضه 
طلاي آب شده در بورس كالا تصریح كرد: عرضه طلاي 
آب شده در بورس كالا در جاي خود اقدام پسندیده اي 
است و بس��یاري از كش��ورهاي دیگر از جمله تركیه 
نیز طلاي آب ش��ده خود را در ب��ورس خرید و فروش 

مي كنند، ولي در كن��ار آن از تولیدكنندگان خود نیز 
حمایت مي كنن��د. وي افزود: اگر بخواهیم به ش��یوه 
جهاني رفتار كنیم، باید طلاي آب ش��ده را در بورس 
كالا خری��د و فروش كنیم، اما ای��ن امر به طور حتم به 
تولیدكنندگان مصنوعات طلا لطمه مي زند و از طرف 
دیگر شاهد بورس بازي و واسطه گري در خرید و فروش 

طلاي آب شده خواهیم بود.
رییس اتحادیه تولیدكنندگان و صادركنندگان طلا، 
جواهر، نقره و س��نگ هاي قیمتي ای��ران ادمه داد: در 
كش��ورهاي دیگر قب��ل از عرضه طلاي آب ش��ده در 
بورس، زیرساخت هاي تولید را تقویت كردند زیرا این 
عرضه نباید به قیمت بیكاري و ركود در تولید بینجامد.

شفایي تصریح كرد: در سال هاي گذشته و با اعمال قانون 
مالیات بر ارزش افزوده، ذائقه مردم از خرید مصنوعات 
طلا متمایل به خرید سكه شد و اگر طلاي آب شده نیز 
در بورس عرضه شود، بطور كلي انگیزه سرمایه گذاري 

در مصنوعات طلا از بین مي رود.
وي یادآور ش��د كه در سالیان گذش��ته مردم ایران از 
مصنوعات طلا هم به عنوان زینت و هم به عنوان كالاي 
قابل سرمایه گذاري استفاده كرده اند، ولي در سال هاي 
اخیر و با اعم��ال برخي از اقدامات س��لیقه اي و بدون 
مش��ورت با تولیدكنندگان، ذائقه آنها به سمت خرید 
سكه و طلاي آب شده براي سرمایه گذاري تغییر كرده 
است. رییس اتحادیه تولیدكنندگان و صادركنندگان 
طلا، جواهر، نقره و سنگ هاي قیمتي ایران خاطرنشان 
كرد: تولیدكنندگان و فروش��ندگان طلا در سال هاي 
اخیر و با افزایش نرخ ارز و طلا ركود شدیدي را تجربه 

كرده اند و بیشتر كارگاه هاي طلاسازي ناچار به تعطیلي 
یا تعدیل نیرو شده اند.

شفایي خواستار آن شد تا مس��وولان قبل از هرگونه 
اقدام��ي در جهت سیاس��ت گذاري، از فعالین بخش 
خصوص��ي، ات��اق بازرگان��ي و تش��كل هاي صنفي 
نظرخواه��ي كنند زیرا كه آنها نقاط آس��یب و قوت را 

بهتر مي شناسند.
روز دوم مهر 9۸، بازار ارز و طلا دومین روز فصل پاییز 
و نیمه دوم سال را با ادامه روند با ثبات خود طي كرده و 
اخبار سیاسي اخیر نیز تاثیري بر آن نداشته است. قیمت 
ارز در صرافي هاي مجاز بانك مركزي ثابت است. قیمت 
خرید دلار را 11 هزار و 250 تومان و قیمت فروش آن را 
11 هزار و 350 تومان اعلام كرده اند كه تغییري نداشته 
است.این صرافي ها هر یورو را به قیمت 12 هزار و 550 

تومان مي خرند و 12 هزار و ۶50 تومان مي فروشند.
نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا به 11350 و یورو به 
12۶50 تومان رس��ید. بازار سنا نرخ میانگین ارزهاي 
معامله شده در تاریخ 1 مهر را براي دلار 1129۸، یورو 
12597، درهم 30۸9، یوآن 1۶۶۶، پوند 1399۶، لیر 

تركیه 20۶۸ تومان اعلام كرده است. 
در بازار طلا نیز اونس جهاني ب��ه 1521 دلار افزایش 
یافت و نرخ دلار نیز 11410 تومان معامله ش��د و در 
نتیجه بازار طلا اندكي افزایش داش��ت. قیمت س��كه 
تمام به��ار آزادي طرح جدید به چه��ار میلیون و 45 
هزار تومان رس��ید كه 27 هزارتومان افزایش داشت. 
همچنین هر گرم طلاي 1۸ عیار نیز 409 هزار و 75۸ 

تومان قیمت دارد.
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 تلاش دوجانبه
 براي كاركرد موثر اينستكس

مدیرعامل شركت متناظر اینستكس در ایران، با 
اشاره به تلاش دوجانبه براي عملیاتي كردن كانال 
مالي ایران و اروپا و افزوده ش��دن دو بانك به این 
سازوكار عنوان كرد كه از بخشي از صحبت هایش 
سوءبرداشت شده است. به گزارش ایبِنا، علي اصغر 
نوري با اش��اره به ت��لاش دوجانبه براي عملیاتي 
كردن كانال مالي ایران و اروپا و افزوده ش��دن دو 
بانك به این س��ازوكار عنوان كرد كه از بخشي از 
صحبت هایش سوءبرداش��ت شده اس��ت. وي با 
اش��اره به تلاش ویژه اروپایي ها براي عملي شدن 
این س��ازوكار و فشار ش��ركت هاي اروپایي براي 
راه اندازي هرچه سریع تر آن گفت: اروپا وقت زیادي 
براي راه اندازي اینستكس صرف كرده و در واقع از 
دست داده اما ایران نیز در تلاش است این سازوكار 
از حالت كاغذي و نظ��ري خارج و بطور عملیاتي 
در بیاید. مدیرعامل س��اتما همچنین با اشاره به 
سوءبرداش��ت هایي كه از سخنان او در مورد خط 
اعتباري فرانسه منتشر شده است گفت: این مساله 
باید در جاي خود رسیدگي شود و سیاست هاي 
كلان كشور در این مورد تصمیم گیري مي كند كه 
آیا این سیاست اساساً كمكي به بهبود روابط تجاري 
و ساز و كار اینستكس مي كند یا خیر. نوري افزود: 
آقاي میشاییل بوك، مدیرعامل اینستكس، كه 
هفته گذشته به تهران سفر كرده ابراز امیدواري 
كرده اس��ت تا خط اعتباري ١٥ میلیارد یورویي 
كه توس��ط فرانسه پیشنهاد ش��ده اجرایي شود. 
وي با اشاره به اینكه از طرف ایران بستر لازم براي 
راه اندازي اینستكس فراهم است، افزود: در حال 
حاضر بسیاري از صادركنندگان اروپایي كه با ایران 
مراودات تجاري دارند، به مقامات اینستكس فشار 
مي آورند كه این س��از و كار مالي هرچه سریع تر 
راه اندازي و عملیاتي ش��ود. در نتیج��ه اروپا باید 
شرایط لازم درخصوص این مساله را فراهم كند. از 
همین رو یك بانك اروپایي به اینستكس پیوسته 
و مقدم��ات الحاق یك بانك دیگر فراهم اس��ت. 
همچنین به گفته نوري، در حال حاضر هفت بانك 
ایراني جزو سهامداران شركت متناظر اینستكس 
در ایران هستند. وي در عین حال، این پیشنهاد را 
مطرح كرد كه این دفتر با همكاري اتاق بازرگاني 
تهران نسبت به شناسایي صادركنندگان غیرنفتي 
ایران كه در تعامل با اروپا هستند اقدام كند تا زمینه 
تامین منابع مالي اینستكس از طریق درآمدهاي 

ارزي از این محل، فراهم شود.

 مذاكرات با روساي 
بانك هاي مركزي در كويت 

رییس كل بانك مرك��زي در خصوص كنفرانس 
بین الملل��ي بانكداري در كش��ور كوی��ت گفت: 
كنفرانس خوب��ي بود و من به دع��وت رییس كل 
بانك مركزي كویت كه دو هفته پیش انجام شد در 
این جلسه شركت كردم. به گزارش روابط عمومي 
بانك مركزي، دكتر همتي در خصوص كنفرانس 
بین المللي بانكداري در كشور كویت گفت: كنفرانس 
خوبي بود و من به دعوت رییس كل بانك مركزي 
كویت كه دو هفته پیش انجام ش��د در این جلسه 
شركت كردم تا هم از نزدیك با مباحث سمینار آشنا 
شوم و هم فرصتي باشد كه با برخي همكارانمان در 
سایر كشورها مذاكره و گفت وگو كنیم. رییس كل 
بانك مركزي خاطرنشان كرد: در حاشیه كنفرانس 
با روساي بانك مركزي، روابط خوب و دوستانه برقرار 
كردیم. با وجود جو و فشاري كه امریكا ایجاد مي كند 
خیلي از كشورها تمایل داشتند با ما همكاري كنند و 
ابراز دوستي شان را مطرح كردند. یكي دو كشور نیز 
به خاطر فشارهاي امریكا تمایل براي ارتباط نشان 
ندادند و براي ما قابل درك است.دیدارها و مذاكرات 
خوبي با هم داشتیم و امیدواریم در آینده این مباحث 
را به جاهاي خوبي برسانیم. وي با اشاره به اهمیت 
حضور رییس كل بانك مركزي جمهوري اسلامي 
ایران در این اجلاس گفت: حضور رییس كل بانك 
مركزي ایران بسیار مهم و ضروري بود و توانستیم 
مواضعمان را با دوستانمان مطرح كنیم. همچنین 
اتفاقاتي كه در كشورمان افتاده و مقاومتي كه مردم 
بزرگ ایران انجام دادند و برنامه ریزي هایي كه براي 
خنثي كردن حداكثر فش��ار دولت امریكا شده را 

برایشان تشریح كنیم.

ضرورت كاهش ميزان 
تسهيلات تكليفي بانك ها

معاون امور اقتصادي و برنامه ریزي وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماع��ي خواس��تار كاهش میزان 

تسهیلات تكلیفي بانك ها شد.
به گزارش بانك س��په، علي سرزعیم در مجمع 
عمومي عادي س��الانه بانك س��په، با تش��كر از 
تلاش هاي صورت گرفته در این بانك به ضرورت 
كاهش میزان تسهیلات تكلیفي از بانك ها و پایین 

آمدن قیمت تمام شده پول اشاره كرد.
وي اف��زود: ذهنی��ت نادرس��تي در فض��اي 
سیاس��ت گذاري كش��ور وج��ود دارد كه تصور 
مي شود اگر سود بانكي پایین بیاید، هزینه تولید 
پایین مي آید و به نفع اقتصاد كشور است درحالي 
كه نتیجه آن زیان ده شدن بانك هاست.بانك هاي 
دولتي بخشي از بودجه روابط عمومي خود را به 
اصلاح این ذهنیت اختص��اص دهند و به یاري 
كمپین هایي مردم را آگاه كنند كه اگر بانك زیانده 
باشد، قادر به افزایش سرمایه نیست و وقتي چنین 

باشد قادر به ارایه تسهیلات نخواهد بود.
سرزعیم افزود: آنچه س��بب ایجاد معضل براي 
بنگاه هاي اقتصادي مي شود، هزینه مالي نیست 
بلكه كمبود سرمایه در گردش است.باید ذهنیت 
مذك��ور در جامعه اصلاح ش��ود تا بتوان س��ود 
تس��هیلات را اصلاح كرد تا در بلندمدت بتوان 
ش��اهد اثرات مفی��د آن براي جامع��ه و اقتصاد 

كشور بود.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل« روش هاي مديريت دارايي در روزهاي پرهيجان بورس را بررسي مي كند 

تلهسبدگردانيغيرمجازدركمينهيجانسرمايهگذاري
گروه بورس|سميرا ابراهيمي| 

بورس در حال ركورد زني هاي پياپي است و شاخص 
لحظه اي آرام نمي گيرد. يك روز 9 هزار واحد صعود 
مي كن��د و روز ديگر 3 هزار واحد افت مي كند. البته 
اين هزار واحدهايي كه حرفش��ان اس��ت، ديگر به 
اندازه هزار واحدهاي 2 س��ال پي��ش ارزش ندارند. 
زيرا هرچقدر كه رقم ش��اخص بيشتر رشد مي كند، 
به اين معناس��ت كه افزايش رش��د درصدي نياز به 
ارقام بالاتري دارد. به عبارتي رش��د 9 هزار واحدي 
روز دوشنبه، تنها 3.5 درصد افزايش شاخص كل را 

به همراه داشت. 
واقعيت اين اس��ت كه موج خوش بين��ي با تكيه بر 
كسب بازدهي  هاي بالا  طي ماه هاي اخير يا بهتر است 
بگوييم از ابتداي سال جاري؛ جريان پول را بيش از 
پيش به دروازه هاي بازار س��هام هدايت كرده است. 
روندي كه انتظار مي رود همچنان ادامه داشته باشد.

يك��ي از اين بهانه ه��اي بهبود وضعي��ت معاملاتي 
پيش آمده در ب��ورس تهران، خوش بيني  نس��بت 
به فضاي سياس��ي اس��ت كه توانس��ته است مسير 
حركت پرش��تاب ش��اخص را هموارتر كند. بدون 
شك در چنين شرايطي، كم شدن سايه ريسك هاي 
غيرسيس��تماتيك يك��ي از عوام��ل اصل��ي چنين 
واكنشي از سوي سرمايه گذاران است؛ چراكه يكي 
از اصلي ترين ريس��ك هاي موجود در بازار س��هام، 
ريسك هاي سياسي است. واكنش سرمايه گذاران در 
روزهاي گذشته نشان از انتظار آنها براي كمرنگ تر 
ش��دن اين ريس��ك دارد. پي��ش از اي��ن، برخي از 
تحليلگران بازار، معتقد بودند كه س��قف 300 هزار 
واحدي شاخص، تنها مي تواند با بهبود اخبار سياسي 
بشكند و اكتفا به همين گزاره مي تواند اين موضوع 
را ثاب��ت كند كه ب��ازار، در حال پي��ش خور كردن 

گشايش هاي سياسي است. 
حال اگر به شايعات و پيش بيني ها مبني بر اينكه گفته 
مي شود شاخص كل تا پايان سال به رقم 420 هزارواحد 
مي رسد، توجه كنيم، مي بينيم كه تا آن رقم، حدود 40 
درصد رش��د باقيمانده است. در حالي كه در نيمه اول 

سال جاري، شاخص كل بورس 70 درصد رشد كرد. 

  هجوم پول هيجان زده به بازار
اگر اي��ن روزها پاي صحبت كارگزاران و مش��اوران 
س��رمايه گذاري و بط��ور كلي دس��ت ان��دركاران 

حوزه بازارس��رمايه بنش��ينيم، از خيل عظيم تازه 
واردان��ي حرف مي زنند كه ديگر به بانك و مس��كن 
و ارز و ط��لا، اميد س��ودآوري ندارن��د و به جاي آن 
مي خواهن��د به ب��ورس بيايند. افزايش چش��مگير 
 ارزش ب��ازار نيز ب��ه دليل ورود همين افراد اس��ت.

حال اگر ورود اين س��رمايه هاي جديد، به درستي 
مديريت نشود، احتمال ضرر در وهله اول براي خود 
سرمايه گذاران و در وهله بعدي، احتمال سقوط براي 
كل بازار وجود دارد. به همين دليل،  گفته مي ش��ود 
كه بايد از ابزارهاي س��رمايه گذاري غير مستقيم يا 
معاملات الگوريتمي براي مديريت دارايي در بورس 

استفاده شود. 

  كدام سرمايه گذاري غيرمستقيم؟ 
سرمايه گذاري غير مستقيم در بورس هم اكنون به 
2 روش ورود از طريق صندوق هاي سرمايه گذاري 
مش��ترك ي��ا ورود از طريق س��بدگرداني ها انجام 
مي شود. ميزان سودآوري سرمايه گذاري در هر يك 
از اين روش ها، مس��تقيما به ميزان ريس��ك پذيري 

افراد بستگي دارد. 
سبدگرداني از خدمات قابل ارايه توسط كارگزاري ها و 
ساير شركت هاي داراي مجوز از سازمان بورس است. 
با بستن قرارداد سبدگرداني، سرمايه گذار مسووليت 
مديريت دارايي و معاملات اوراق بهادار را به افراد خبره 
كه مهارت و دانش و تجربه براي اينكار را دارند واگذار 
مي كند. اين خدمات بطور اختصاصي به سرمايه گذار 
بصورت جداگانه ارايه مي شود. در واقع ورود به بورس 
از طريق س��بدگراني به اين صورت است كه آزموني از 
سرمايه گذار گرفته مي شود كه طي اين آزمون، ميزان 
ريسك پذيري وي سنجيده مي شود. سپس مديريت 
دارايي وي بر اس��اس ميزان ريسك پذيري و بازدهي 
كه انتظار دارد، انجام مي شود. بطور مثال گاهي ديده 
مي شود كه دو سبد در دست يك مدير سبد است، اما 
يكي از آنها 200 درصد بازدهي داش��ته، در حالي كه 
ديگري بازدهي 400 درصدي دارد. دليل اين اختلاف 
بازده، ريشه در ميزان ريسك پذيري سرمايه گذار اين 
س��بدها دارد. روش ديگر نيز استفاده از صندوق هاي 
سرمايه گذاري اس��ت كه در يك طيف از كم بازده به 
پرب��ازده به ص��ورت درآمد ثابت، مختلط و درس��هام 
هستند. صندوق هاي سرمايه گذاري مختلف داراي 
بازده و ريس��ك متفاوتي هس��تند. صندوق هاي با 

درآمد ثابت كه بيشترين درصد سرمايه گذاري را در 
اوراق بهادار با درآمد ثابت و س��پرده بانكي دارد جزو 
كم ريس��ك ترين صندوق ها ب��وده و همچنين بازده 
مورد انتظ��ار آنها كم تر از بقيه صندوق هاس��ت. در 
مقابل صندوق هاي سهامي بيشترين ريسك و بازده 
مورد انتظار را دارند. اين صندوق ها بيشترين درصد 
سرمايه گذاري را در س��هام و حق تقدم سهام انجام 
مي دهند. بنابراين ريس��ك اين صندوق ها بيشتر از 
س��اير انواع صندوق هاس��ت. در مقابل اين دو گروه، 
صندوق هاي مختل��ط قرار دارد كه ب��ا ايجاد توازن 
در تركيب دارايي هاي خ��ود رويه متعادل تري را در 

ريسك و بازده اتخاذ كرده اند. 
اين صندوق ها تقريباً بطور يكسان هم در سهام و حق 
تقدم س��هام و هم در در اوراق بهادار با درآمد ثابت و 
سپرده بانكي سرمايه گذاري مي كنند. رصد وضعيت 
صندوق ها در سامانه فيپيران، گوياي آن است كه در 

صندوق هاي درآمد ثابت طي يك سال اخير بازده از 
179 درصد تا 37 درصد بوده اس��ت. رقم بازده يك 
سال اخير صندوق هاي مختلط نيز در بالاترين حد 
123 درصد تا همان 37 درصد، مشابه حداقل بازده 
صندوق هاي درس��هام است. در بخش صندوق هاي 
درآمد ثابت نيز مش��اهده مي شود كه بازدهي از 67 

درصد تا صفر است. 

  خطر سبدگرداني هاي زيرپله اي
در بازار سرمايه نيز مانند تمام بازارها، فرصت طلباني 
وجود دارند كه از ضعف اگاهي مردم سوءاس��تفاده 
مي كنن��د. نمون��ه ب��ارز آنه��ا، س��بدگرداني هاي 
غيرمجازي هس��تند كه عمدتا به صورت ش��خصي 
و در برخي از موارد نيز به صورت ش��ركتي اقدام به 
جمع آوري وجوه مردم كرده و به اين وسيله فعاليت 
سبدگرداني را انجام مي دهند. اين موضوع عمدتا از 

طريق كدهاي سهامداري خود افراد انجام مي شود، 
در واقع امكان دزديده شدن پول، كمتر وجود دارد، 
اما مجوز س��بدگرداني و مديري��ت صندوق، مجوز 
تزئيني نيس��ت. بلكه بر اساس مهارت و دانش مالي 
افراد و شركت هايي كه اقدام به اخذ مجوز مي كنند، 
اين مجوزها از سوي سازمان بورس صادر مي شود. 
همچنين سرمايه ثبتي شركت هاي خواهان مجوز 
نيز در زمان اخذ، مهم اس��ت كه بتوانند در صورت 
ني��از، جبران مافات كنند. بنابراين اس��تفاده از اين 
سبدگرداني هاي زيرپله اي، نه تنها ريسك بازدهي 
را افزايش مي دهد، بلك��ه در بدترين حالت،  ممكن 
است كل س��رمايه را نيز به صورت دزديده شدن يا 
ضرر كامل، از بين ببرد. ضمن آنكه هيچ امكاني براي 
رصد وضعيت فعاليت اين دس��ته از سبدگرداني ها 
وجود ندارد و امكان پيگيري س��رمايه هاي از دست 

رفته نيز عملا وجود ندارد.
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  صورت هاي مالي يك ساله »قلرست« منتشر 
شد: شركت قند لرستان صورت هاي مالي 12ماهه 
منتهي به 31تير139۸ را منتش��ر كرد.به گزارش 
سنا، شركت قند لرستان در اطلاعات و صورت هاي 
مالي 12ماهه منتهي به 31تير139۸ سود هرسهم 
را 430ريال منتشر كرد كه در مقايسه با مدت مشابه 
س��ال مالي1397 با افت 50درصدي مواجه ش��ده 
است.اين ش��ركت سود عملياتي دوره مورد گزارش 
را 105ميليارد و 277ميليون ريال، س��ود خالص را 
172ميليارد و 70ميليون ريال و سود انباشته پايان 
دوره را 234ميلي��ارد و 350ميليون ريال منتش��ر 
كرد.اهداف »قلرس��ت« در خصوص توليد و فروش 
محصولات، افزايش سود آوري از طريق افزايش سهم 
توليد و بازار تامين نيازهاي روز مشتريان توانمند سازي 
منابع انس��اني از طريق برگزاري دوره هاي آموزشي 
ضمن خدمت ارتقاي دانش و استفاده از تكنولوژي 
روز در بخش كشاورزي و صنعت بهبود مستمر و پايدار 
در كليه فرآيندهاي شركت اعلام شده است.از سوي 
ديگر با توجه به افزايش نرخ مواد اوليه )چغندر( توسط 
دولت نرخ فروش محصولات هم به تناسب افزايش نرخ 
عوامل توليد، افزايش خواهد داشت.اين شركت اعلام 
كرده است با وجود افزايش 20درصد هزينه ها نسبت 
به س��ال قبل، با توجه به كاهش ۸درصد خريد مواد 
اوليه نسبت به سال قبل وكاهش دوره بهره برداري، 
10درصد افزايش خواهد داشت.با توجه به گزارش 
منتش��ر ش��ده اين ش��ركت اعلام كرد كه افزايش 
ظرفيت كارخانه از ساير برنامه هاي با اهميت براي 

دوره 12ماهه منتهي به 31تير139۸1399 است.

  رشد 5۶هزارميليارد ريالي پرتفوي بورسي 
»تيپيك�و«:  شركت سرمايه گذاري دارويي تامين 
در صورت هاي مالي مي��ان دوره اي 3ماهه پرتفوي 
بورسي خود را با رشد 56هزار و 22ميليارد ريال اعلام 
كرده است.شركت سرمايه گذاري دارويي تامين در 
اطلاعات و صورت هاي مالي مي��ان دوره اي 3ماهه 
منتهي به 31مرداد139۸ سود هرسهم را 221ريال 
اعلام كرد.»تيپيكو« در اين گزارش س��ود عملياتي 
خود را 639ميليارد و 121ميليون ريال، سود خالص 
را 640ميليارد ريال و سود انباشته پايان دوره را 3هزار 
و 332ميليارد ريال منتشر كرده است.اين شركت 
در صورت خلاصه سرمايه گذاري هاي خود پرتفوي 
بورسي خود را با رشد 56هزار و 22ميليارد ريال اعلام 
كرده است. در اين پرتفوي بهاي تمام شده را با افزايش 
666ميليارد و 66۸ميلي��ون ريالي به مبلغ 4هزار و 
47۸ميليارد ريال رسيده اس��ت. همچنين ارزش 
بازار آن را با افزايش 22هزار و 497ميليارد ريالي به 
60هزار و 500ميليارد ريالي بالغ شد.»تيپيكو« كل 
مبلغ واگذاري اين دوره را 777ميليارد و 604ميليون 
ريال اعلام كرد و س��ود واگذاري آن را 677ميليارد و 
۸3ميليون ريال منتشر كرد. همچنين در اين دوره 
بهاي تمام شده سهام بورسي خريداري شده مبلغ 
767ميليارد و 1۸9ميليون ريال اعلام شده است.اين 
شركت در تشريح اهداف و برنامه هاي راهبردي خود 
در خصوص تركيب پرتفوي اعلام كرد كه قصد دارد 
قسمتي از سهام شركت هاي پذيرفته شده در بورس 
را واگذار كند و سهام شركت هاي غير بورسي در بازار 
بورس و فرابورس عرضه كند.»تيپيكو« در اين گزارش 
هزينه هاي عمومي، اداري و تشكيلاتي در سال مالي 
منتهي به 31ارديبهشت139۸ را مبلغ 156ميليارد 
و ۸73ميليون ري��ال اعلام كرد و براي س��ال مالي 
منتهي به 31ارديبهشت1399 مبلغ 190ميليارد و 

146ميليون ريال برآورد كرده است.

  س�ود ۳۹5ريال�ي ۹ماهه »س�هرمز« براي 
س�هامداران:  ش��ركت س��يمان هرم��زگان در 
صورت هاي مالي ميان دوره اي 9ماهه براي هرسهم 
395ريال سود اعلام كرده اس��ت.به گزارش پايگاه 
خبري بازار سرمايه )سنا(، شركت سيمان هرمزگان 
در اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره اي 9ماهه 
منتهي به 31مرداد139۸ براي هرس��هم 395ريال 
سود اعلام كرده است.اين شركت در گزارش منتشر 
شده سود عملياتي را 204ميليارد و 515ميليون ريال، 
سود خالص را 42۸ميليارد و 70۸ميليون ريال و سود 
انباشته پايان دوره را 707ميليارد و 400ميليون ريال 
اعلام كرد.»سهرمز« در دوره اي 9ماهه توانسته فروش 
خود را به حجم يك ميليون و 444 هزار و 113تن و به 
ارزش 2هزار و 204ميليارد ريال برساند و سود ناخالص 
آن را 557ميليارد و 7۸۸ميليون ريال اعلام كرده است.

اين شركت در برآورد فروشي كه براي 3ماهه منتهي به 
سال مالي 30بهمن139۸ دارد حجم 490تن و براي 
دوره 3ماهه منتهي به 30آبان139۸ به حجم 2ميليون 

و 50هزار تن فروش داشته باشد.

  رشد چشمگير پرتفوي بورسي »فارس« در 
يك سال:  شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس در 
صورت هاي مالي 12ماهه، پرتفوي بورسي را با رشد 
290هزار و 536ميليارد و ۸30ميليون ريال اعلام كرد.

شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس در اطلاعات و 
صورت هاي مالي 12ماهه منتهي به 31خرداد139۸ 
سود هرسهم را يك هزار و 21ريال اعلام كرده است.

اين شركت در گزارش منتشر شده سود عملياتي را 
9۸هزار و 620ميليارد ريال، سود خالص را 93هزار و 
444ميليارد ريال و سود انباشته پايان دوره را 140هزار 
و 270ميليارد ريال اعلام كرده اس��ت.»فارس« در 
صورت خلاصه سرمايه گذاري هاي خود با توجه به 
وضعيت پرتفوي سهام شركت هاي پذيرفته شده در 
بورس با رشد 290هزار و 536ميليارد و ۸30ميليون 
ريال همراه شده است. بهاي تمام شده اين پرتفوي با 
رشد ۸هزار و 423ميليارد ريالي 39هزار و 1۸۸ميليارد 
ريال اعلام ش��ده اس��ت. همچنين ارزش بازار آن با 
رش��د 236هزار و 74ميليارد ريالي ب��ه 329هزار و 
725ميليارد ريال بالغ شده است.اين شركت كل مبلغ 
واگذار شده را 11هزار و 223ميليارد و 742ميليون 
ريال منتشر كرده است و سود اين واگذاري ها به 6هزار 
و 936ميليارد و ۸56ميليون ريال رسيد. همچنين 
كل مبلغ سهام تحصيل شده 9هزار و 110ميليارد و 

136ميليون ريال رقم خورد.

كارشناس بازار سرمايه مطرح كردمروري بر آمار معاملات بورس و فرابورس

پيش بينی اوضاع بورس در نيمه دوم سالكانال 312 هزار واحدي فتح شد
گ�روه بورس| پيش��روي ش��اخص بورس تهران كه روز گذشته با 
ركوردي تازه 3.1 درصدي به اتمام رسيده بود، در روز گذشته با آهنگي 
كندتر پي گرفته شد و نماگر اصلي بورس نتوانست بيش از 735 واحد 
رشد كند. اين رشد 0.24 درصدي كه شاخص كل بورس تهران را به 
سطح 312 هزار و 206 واحد رساند در حالي در پايان معاملات ديروز 
به ثبت رسيد كه در ساعات اوليه معاملات شاهد رشد تقريبا 3 هزار 

500 واحدي اين نماگر بوديم.
بر اساس آمارهای معاملاتی، روز گذشته اکثر شاخص های بورس با 
رشد مواجه شدند به طوری که شاخص  قيمت »وزنی - ارزشی« با 197 
واحد افزايش معادل 0.24 درصد به ۸3 هزار و 912 واحد، ش��اخص 
کل »هم وزن« با 332 واحد رش��د معادل 0.37 درصد به 90 هزار و 
351 واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با 222 واحد افزايش، معادل 
0.37 درصد به 60 هزار و 4۸0 واحد، شاخص آزاد شناور با 724 واحد 
رش��د، معادل 0.20 درصد به 359 هزار و 429 واحد، ش��اخص بازار 
اول با 270 واحد افزايش معادل 0.12 درصد به 226 هزار ۸76 واحد 
و ش��اخص بازار دوم با 2677 واحد رشد معادل 0.42 درصد، به 635 
هزار و 13 واحد رسيد.از سويی ديگر در روز گذشته 7 نماد » واميد با 
239 واحد، شپنا با 1۸0 واحد، تاپيکو با 120 واحد و جم با 104 واحد« 
رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص کل بورس بر جای گذاشتند.

اين گزارش می افزايد، ديروز شاخص های صنايع تالار شيشه ای نيز 
با رشد مواجه شدند به طوری که شاخص صنايع »زغال سنگ با 507 
واحد صعود معادل 13.55 درصد به 10 هزار و 652 واحد، اطلاعات و 
ارتباطات با 16 واحد افزايش معادل 4.99 درصد به 36۸ واحد، وسايل 
ارتباطی با 31۸ واحد رشد معادل 4.7۸ درصد به 9 هزار و 247 واحد، 
ساير معادن 2335 واحد افزايش معادل 4.69 درصد به ۸2 هزار و 246 

واحد، ساير مالی با 150 واحد رشد، معادل 4.6۸ درصد به 5 هزار و 550 
واحد، خودرو با 1026 واحد افزايش معادل 4.56 درصد به 42 هزار و 
371 واحد، محصولات چوبی با )12669( واحد رشد معادل )3.46( 

درصد به 352 هزار و 991 واحد« رسيد.
در عين حال نگاهی به آمارهای معاملاتی روز قبل بازار سهام مشخص 
می کند: قيمت سهام نمادهای »درازک، کطبس، غگل، قثابت، سقاين، 
غنوش و غاذر« بيش��ترين افزايش قيمت و نمادهای »فلوله، غشهد، 
سيلام، کپارس، غشاذر، حتوکا و شکربن« بيشترين کاهش قيمت را 

در بازار سهام رقم زدند و در تابلوهای بورس به ثبت رسيدند.
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهای روز قبل بورس تهران، در 52۸ 
هزار نوبت معاملاتی، 4 ميلي��ارد و 94۸ ميليون برگه اوراق بهادار به 
ارزش 22 هزار و 417 ميليارد تومان در بورس معامله شد.در فرابورس 
نيز معاملات روند مشابه بورس داشت و داد و ستدهاي اين بازار با رشد 
16.94 واحدي اين نماگر پايان يافت. به موجب اين پيشروي سطح 
دماسنج فرابورس به رقم 413۸ واحد رسيد. ارزش روز بازار اول و دوم 
در فرابورس ايران به بيش از 230 هزار ميليارد تومان رسيد. در روز قبل 
معامله گران بورس بيش از 1.6 ميليارد سهام حق تقدم و اوراق مالی در 
قالب 249 هزار نوبت معامله و به ارزش 1047 ميليارد تومان دادو ستد 
کردند.ديروز نمادهای پتروشيم زاگرس، ذوب آهن اصفهان، ميدکو، 
توليد نيروی برق دماوند و توليد برق عسلويه مپنا بيشترين اثر تقويتی 
در شاخص فرابورس را داشتند و نمادهای پالايش نفت لاوان و سنگ 
آهن گوهر زمين بيشترين اثر کاهشی در شاخص فرابورس را داشته اند.

نماده��ای پربيننده در فرابورس ش��امل ذوب آه��ن اصفهان، بانک 
دی، توسعه و عمران استان کرمان، سرمايه گذاری ميراث فرهنگی، 
پتروشيمی زاگرس، صنايع کاغذ پارس، و سيمان لار سبزوار بوده اند.

يک کارشناس بازار سرمايه با اش��اره به نوسانات قيمت ها در بازار 
سرمايه، گفت: با توجه به رکود در بازارهای موازی با بازار سرمايه، 
اين بازار می تواند جايگزين خوبی برای بازار ارز، طلا و س��که باشد 
و در مجموع شش ماهه دوم س��ال روند مثبتی خواهيم داشت اما 

روند صعودی شاخص روندی منطقی تر و معقول تری خواهد بود.
 به گزارش ايس��نا، عليرضا قدرتی، درباره ف��راز و فرود قيمت ها در 
معاملات در بازار سهام بيان کرد: بازار سرمايه به صورت سنتی در 
مواقع مختلف سال شرايط منفی يا مثبت دارد. با توجه به رسيدن به 
پايان سال مالی برخی از شرکت های کارگزاری )پايان شهريورماه(، 
فش��ار فروش طی هفته های گذشته در بازار سرمايه افزايش يافته 
و اين عرضه ها س��بب شد که قيمت برخی از سهم ها روند کاهشی 

داشته باشد که اين موضوع کاملا طبيعی است.
وی ادامه داد: با سپری ش��دن اين مقطع زمانی بازار روند طبيعی 
خ��ود را پيدا می کن��د و عرضه و تقاض��ا منطقی تر می ش��ود.اين 
کارشناس بازار س��رمايه با اش��اره به افزايش عرضه ها در برخی از 
روزهای معاملاتی هفته گذشته، اظهار کرد: عرضه های بسيار زياد 
هفته گذشته از سمت برخی حقوقی های غيرفعال در بازار سرمايه 
بود. اين حقوقی ها به دلايل مختلف طی س��ال های گذشته سهام 
ش��رکت های بزرگی را تملک کرده بودند. در هفته گذشته شاهد 
عرضه های بسيار سنگينی بيش از 400 ميليارد تومان از سوی اين 

سهامداران حقوقی بوديم.
قدرتی افزود: اين هم نکته مثبت دارد و هم نکته منفی؛ نکته مثبتش 
اين است که اين سهم ها توسط سهامداران مختلف خريداری شد 
و نکته منفی اين که اين حقوقی های ياد شده فعال در بازار سرمايه 
نيس��تند و اين س��هم ها را بابت رد ديون يا مطالبات سهام خود از 

دولت گرفتند. آن ها بازار سرمايه را محلی برای نقد کردن و وصول 
مطالبات خود می دانند. در نتيجه اين پول ها از چرخه طبيعی بازار 
سرمايه خارج می ش��ود و اين نکته ای منفی است که بايد تدبيری 

برای آن انديشيده شود.
وی ادامه داد: آنچه مسلم اس��ت، ما شاهد ورود جريان نقدينگی و 
منابع جديد پولی از بيرون بازار سرمايه هستيم که اين منابع باعث 
ش��ده جريان پول در بازار افزايش پيدا کند و قيمت س��هم ها روند 

صعودی به خود گيرند.
اين کارشناس بازار سرمايه افزود: نکته مثبتی که در يکی - دو ماه 
اخير در بازار می بينيم توجه به سهم های بزرگتر و بنيادی تر است که 
در ماه های گذشته اين اتفاق نمی افتاد و اين جای خوشحالی دارد. 
تدابير و دستورالعمل های بازار پايه دير موقع بود اما بالاخره اجرايی 
شد و آن تب و تاب و هيجاناتی که در بازار وجود داشت را کاهش داد.

قدرتی اظهار کرد: با توجه به پايان يافتن شهريورماه شاهد خواهيم 
بود هفته های آين��ده گزارش های فصلی و ش��ش ماهه و دوره ای 
شرکت ها مختلف بورس��ی منتشر می شود پيش بينی ما اين است 
که اين ها گزارش ها مثبت باشد و ش��ايد شاهد روند مثبت در اين 
صنايع باشيم.وی با اشاره به اتفاقاتی که در سطح بين الملل و منطقه 
خاورميانه رخ داد، گفت: در اين مدت تنش های سياسی در منطقه 
زياد بود ولی نشانه هايی که وجود دارد اين است که اين تنش ها تا 
حدود بسيار زيادی فروکش پيدا کرده و من فکر می کنم با توجه به 
رکود در بازارهای موازی بازار سرمايه جايگزين بسيار خوبی برای 
بازار ارز، طلا و سکه خواهد بود. در مجموع نيز شش ماهه دوم سال 
بايد روند مثبتی داش��ته باش��يم اما روند صعودی شاخص روندی 

منطقی تر و معقول تری خواهد بود.

وضعيت تابلوهاي معاملاتي بازار پايهورود نقدينگی تازه به بازارسرمايه
بن��ا بر گفته يك كارش��ناس ب��ازار س��رمايه دليل 
رش��د بازار س��هام در روزه��ای اخير، اس��تفاده از 
موقعيت جدي��د و نقدينگی تازه ای اس��ت که وارد 
بازار سهام ش��ده اس��ت؛ تاثير اين روند را می توان 
در تالارهای تهران و ديگر شهرستان ها به خصوص 

شهرستان های بزرگ مشاهده کرد.
به گزارش س��نا، محمد کفاش پنجه ش��اهی ضمن 
بيان مطلب بالا در م��ورد ورود نقدينگی به بورس و 
اتفاق های اخير بازار س��هام اظهار کرد: با وجود فراز 
و فرودهای طبيعی ب��ازار، يکی از دلايل واقعی افت 
بازار در اواخر هفته گذشته، بيشتر آماده شدن برای 
هفته جديد بوده است و همانطور که می بينيد ديروز 

بازار حدود 9 هزار واحد صعود داشت.
وی اضاف��ه کرد: دليل اي��ن اتفاق نيز، اس��تفاده از 
موقعيت جدي��د و نقدينگی تازه ای اس��ت که وارد 
بازار سهام شده است؛ تاثير اين اتفاق را می توان در 
تالاره��ای تهران و ديگر شهرس��تان ها به خصوص 

شهرستان های بزرگ مشاهده کرد.
پنجه شاهی با اش��اره به اينکه نقدينگی جديد نويد 
تازه ای برای بورس اس��ت توضيح داد: نکته مهم در 
مورد نقدينگی جديد، اينجاس��ت ک��ه تمامی اين 
نقدينگی به درس��تی هدايت نش��ده است؛ يکی از 

بخش هايی که به اشتباه هدايت شد، ورود نقدينگی 
به بازار پايه بود که برخی از سهام به شدت و در مدت 

کوتاهی رشد دو يا چند برابری داشتند.
وی با اش��اره به اينکه اين روند به موقع کنترل شد، 
افزود: درواقع با هدايت نقدينگی به سمت بازارپايه 
و ايجاد آش��فتگی در کوتاه مدت اين بازار علاوه بر 
رشد دو برابری سبب آشفتگی در بازار شده بود که 
با دستورالعمل جديد بازار پايه ايجاد اين بی نظمی 

و سواستفاده گرفته شد.
اين کارشناس بازار سرمايه با اشاره به اينکه بخشی 
از نقدينگی به درس��تی هدايت شده است، تشريح 
ک��رد: هرچند ک��ه بخش��ی از نقدينگی به س��مت 
سهم هايی با ارزش ذاتی بالا رفت، اما بخشی از اين 
نقدينگی همچنان به س��مت سهم هايی رفته است 
که به اصطلاح سهم های کوچک هستند و به آسانی 

رشد می کنند.
وی اضافه کرد: برخی از اين س��هم های کوچک در 
کوتاه مدت حتی بيش از دو برابر ارزش خود افزايش 
قيمت داش��تند؛ در نظر داشته باشيد که بيشتر اين 
افراد حقيقی ها هستند که با توجه به سيگنال ها به 
سمت اين س��هام هدايت شدند.اين كارشناس بازار 
سهام در مورد انحراف نقدينگی و پيامدهای ناشی 

از آن نيز بيان کرد: بخش ناخوشايند ماجرا که نشان 
می دهد بايد اين موضوع با احتياط بررسی شود، آن 
اس��ت که بخش بزرگی از سهام خوب يا به اصطلاح 
پايه ای )فاندامنتال( که ارزش خيلی خوبی داشتند 
و )دارند( مانند فولاد مبارکه يا صنايع پتروشيمی، 
پالايشگاهی و... مورد توجه قرار نگرفته اند. نکته مهم 
اينجاس��ت که سهام ارزش��مند و پايه که مربوط به 
شرکت های بزرگ هستند با شايعه و حرف به آسانی 

افزايش يا کاهش قيمت نمی دهند.
پنجه ش��اهی تصريح کرد: متاسفانه با توجه به همه 
اتفاق هاي��ی که در بازار س��هام رخ داده، هنوز دليل 
بسياری از س��هامداران برای ورود به بورس رويای 
يک ش��به پولدار ش��دن اس��ت. افرادی که هنوز از 
کانال ها و س��ايت های مختلف سيگنال می گيرند و 
بدون توجه به موقعيت و تحليل درست وارد بورس 
می شوند.اين مديرعامل کارگزاری با اشاره به اينکه 
اين افراد به سادگی دو اصل مهم در سرمايه گذاری 
را فراموش کرده ان��د يا از ابتدا ب��ه آن توجه ندارد، 
گفت: بايد توجه داشت که سرمايه گذاری در بورس 
يک س��رمايه گذاری بلند مدت يا ميان مدت است، 
همچنين هيچ فعلی در اقتص��اد بدون تحليل و در 
نظر گرفتن واقعيت های موجود امکان پذير نيست.

مدير عمليات بازارهاي خارج از بورس فرابورس ايران در 
خصوص وضعيت تابلوهاي معاملاتي بازار پايه در جلسه 

معاملاتي دوم مهرماه شفاف سازي كرد.
 به گزارش سنا، مدير عمليات بازارهاي خارج از بورس 
با اشاره به اطلاعيه 31 شهريورماه و پيوست هاي آنكه 
در سايت رسمي فرابورس ايران در خصوص نحوه انجام 
معاملات در بازار پايه منتشر شده است، گفت: بر اساس 
اين اطلاعيه مقرر شد دوشنبه اول مهرماه، راس ساعت 
12:30 حراج پاياني براي نمادهاي معاملاتي بازار پايه 
با دامن��ه 6 درصد براي تابل��و زرد، 4 درصد براي تابلو 
نارنجي و 2 درصد براي تابلو قرمز برگزار شود و قيمت 
پاياني نمادهاي معاملاتي تا س��اعت 11:30 به عنوان 
قيمت مرجع دامنه نوس��ان در حراج پاياني باش��د.به 
گفته او در صورتي كه نمادي در روز دوشنبه تا ساعت 
11:30 معامله نداش��ت، آخرين قيمت پاياني نماد به 
عنوان قيمت مرجع در حراج پاياني درنظر گرفته شود 
كه به همين ترتيب نيز معاملات روز گذشته انجام شد.

ميرخوشحال تشريح كرد: مطابق اين اطلاعيه در روز 
سه  شنبه دوم مهرماه، قيمت مرجع براي تعيين دامنه 
نوسان نمادهاي معاملاتي تمامي تابلوهاي بازار پايه، 
قيمت حراج پاياني؛ يعني حراج دوشنبه اول مهرماه 

است كه رأس ساعت 12:30 صورت گرفت.

او اظه��ار كرد: در صورتي كه نم��ادي در حراج پاياني 
معامله نداش��ت، قيمت پاياني نماد تا ساعت 11:30 
روز دوشنبه اول مهرماه به عنوان قيمت مرجع دامنه 
نوسان روز جاري است و اگر نمادي روز گذشته معامله 
نداشت، آخرين قيمت پاياني نماد به عنوان قيمت مرجع 
تعيين دامنه نوسان نمادها در معاملات روز گذشته در 
نظر گرفته شده است.فرابورس عنوان كرد نوسان هايي 
كه در سايت ش��ركت مديريت فناوري بورس تهران 
نمايش داده مي  شود، بر مبناي قيمت پاياني نمادهاي 
معاملاتي در روز معاملاتي قبل است كه نحوه محاسبه 
قيم��ت پاياني، »قيمت ميانگين م��وزون معاملات« 

انجام شده است.
سيده هاجر مير خوشحال با بيان اينكه ممكن است اين 
نوسان ها بيش از نوسان  هاي تعريف شده براي تابلوهاي 
بازار پايه نمايش داده ش��ود، بيان كرد: س��هامداران 
محترم توجه كنند دليل اين موضوع آن است كه دامنه 
نوسان هاي نمادهاي بازار پايه در معاملات روز گذشته، 
بر اساس »قيمت حراج پاياني« روز دوشنبه اول مهرماه 
بوده است نه »قيمت پاياني« روز دوشنبه.ميرخوشحال 
همچنين خبر داد: در معاملات ديروز به دليل مسائل 
فني، دوره سفارش گيري و انجام معاملات در تابلوهاي 

بازار پايه با تاخير و به شرح زير آغاز شده است.



تشكلها6اخبار

ضرورت بهره برداري از پيمان اوراسيا

دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق تشريح كرد

درنشست كميته مشترك اقتصادي ايران و سوريه مطرح شد

عضو هيات رييسه اتاق ايران: 

سياست هاي تجارت آزاد در ايام تحريم

رشد ۲۵ درصدي مناسبات اقتصادي ايران و سوريه

اصلاحيه قانون تجارت، دعاوي تجاري را افزايش مي دهدبازسازي عراق؛فرصت افزايش روابط تجاري

يكي از اش��تباهات بزرگ در دوره قبل تحريم تن دادن به 
مسيري بود كه براي ما در مدل تحريمي در نظر گرفته بودند. 
تحريم به دنبال منزوي كردن اقتصاد ايران بود و ايران هم 
به جاي گسترش روابط براي حفظ تعادل داخلي تجارت را 
دستكاري كرد و باعث دست اندازهاي بيشتري براي تجار 
شد. در همان دوره هم بعضي فعالان اقتصادي معتقد بودند 
به جاي انزواي بيش��تر بايد سياست هاي تجارت آزاد را در 
نظر گرفت. از نظر دولت اقتصاد آزاد در ايام تحريم اشتباه بود 
ولي تجربه نشان داد كه مساله برعكس است. در اين دوره 
هم سياست ارز 4200 توماني ادامه همان راه اشتباه بود و 
منجر به جلوگيري از صادرات و واردات به كشور شد. اما امروز 

مي توان سياست هاي متفاوتي را در نظر گرفت.

  فرصت تعرفه صفر
به گفته مجيدرضا حريري، رييس اتاق بازرگاني ايران و چين 
مهم ترين مزيت براي ما در پيوس��تن به اوراسيا، صادرات 
كالاهاي توليدي بدون هيچ گونه محدوديت و واردات مواد 
اوليه بدون تعرفه اس��ت. به گفته وي ه��ر دو طرف در اين 
پيمان ها ضمن چانه زني در پي بيشترين منفعت خواهند بود. 
بطور اخص در حوزه اوراسيا، خطر چنداني حس نمي كنيم؛ 
چرا كه كشورهاي حوزه اوراسيا عموما صادركننده كالاهاي 
نهايي محسوب نمي شوند. ارمنستان، روسيه، قزاقستان و 
بلاروس كالاهاي مصرفي ساخته شده اي ندارند تا بازار ما را 

تحت تاثير قرار دهند.
حريري گفت: فارغ از تحريم ها يا شرايطي كه در اقتصاد با 
آن درگير هستيم، ما هميشه از يك موضوع عمده در بحث 
تجارت فرامرزي، در ع��ذاب بوده ايم؛ اينكه عزم لازم براي 
پيوستن به پيمان هاي دوجانبه يا چند جانبه بين المللي را 
نداشته ايم. سابقه تاريخي نشان مي دهد كه اراده اي محكم 
جهت پيوستن به هيچ پيمان تجاري دو يا چند جانبه يا در 
سازمان هاي تجاري جهاني، از سوي كشور ما در گذشته 
وجود نداشته اس��ت. به عنوان مثال درست است كه براي 
پيوستن به WTO درخواست هايي داشته ايم، اما هميشه 
در بخش بزرگي از بدنه و سياست گذاري فعاليت اقتصادي ما، 
مقاومتي وجود دارد كه نهايتا استعداد و توانايي مبادله بدون 

تعرفه يا با تعرفه پايين را با كشورهاي ديگر داريم يا خير؟
وي ادامه داد: در طي فرآيندي 40 ساله ضمن شعار حمايت 
از توليد، نوعي از فعاليت توليدي در كش��ور ايجاد شده كه 
به واسطه آن هيچگاه به صورت جدي وارد مبادله تجاري 
جهاني نش��ده ايم. ما هميش��ه تعرفه هايي را براي كالاي 
ساخته شده جهت ورود به كش��ور داشته ايم كه بالاترين 
تعريفه ها در دنيا محسوب مي شوند. در نتيجه عزمي جدي 
لازم اس��ت تا اين سدها شكسته شوند و با كشورهايي كه 
با ما ارتباط دارن��د، قراردادهاي تجارتِ آزاد نوش��ته و در 

 پيمان هايي مثل همين پيمان اوراسيا بتوانيم عضو شويم.
رييس اتاق بازرگاني ايران و چين با اشاره به منافع پيمان هاي 
چند جانبه تجاري با كش��ورهاي ديگر ابراز داشت: ضمن 
پيمان هاي تجاري چند جانبه با كشورها، اينگونه نيست كه 
فقط يك طرف از اين معامله سود ببرد؛ در چنين پيمان هايي، 
سود هر دو طرف لحاظ خواهد شد. لذا فرصت هايي نيز در 
بازار ما براي طرف مقابل به وج��ود خواهد آمد. به همين 
جهت بايد ياد بگيريم و تمرين كنيم تا ضمن رعايت حداقل 

ممانعت هاي تجاري، به قافله تجارت جهاني بپيونديم.
اين فعال اقتصادي با اشاره به صادرات به كشورهاي اوراسيا 
ادامه داد: ما اگر بتوانيم از اين فرصت درست استفاده كنيم، 
امكان صادرات و فروش كالاهاي مصرفي به اين كشورها را 
داريم. هر چند كه موضوعات مهمي در اين راه وجود دارد. 
به عنوان نمونه شكل توليد در كشور ما اجازه نمي دهد كه 
بيش��ترين بهره را از اين فضا ببريم؛ چراكه در ايران، توليد 
جهت امر صادرات، فاقد تعريف مش��خصي است. عموما 
توليد در ايران جهت مصرف داخلي صورت مي گيرد. چنين 
فرصت هايي در نهايت تمريني محسوب مي شوند كه در 

بازارهاي جهاني بتوانيم وارد رقابت شويم.

  ب�ه جز افغانس�تان و عراق به هيچ كش�وري 
نمي توانيم كالا بفروشيم

حري��ري اف��زود: قاعدتا غير از ب��ازار عراق و افغانس��تان، 
نتوانس��ته ايم به ساير كش��ورها كالاي س��اخته شده اي 
بفروشيم. صادرات ما عموما در فرش، صنايع دستي، پسته 
و چند قلم كالاي سنتي ديگر خلاصه شده است. در توليد 
و فروش كالاهاي صنعتي قدرت بالايي در بازارهاي جهاني 
نداشته ايم؛ چراكه رقباي ما قدرت بيشتري دارند. در كيفيت 
كالاهاي توليد و همچنين قيمت نهايي جهت صادرات به 
بازارهاي بين المللي، فاقد توان رقابتي لازم هستيم. حدود 
80 درص��د از صادرات غير نفتي كش��ور را گاز و ميعانات 
و پتروشيمي تش��كيل مي دهد. در صنايع سنگين البته 
وضعيتي بهتري داريم. بايد به سمت توليد و فروش كالاهاي 
مصرفي برويم. پيمان اوراسيا مي تواند فرصت تازه اي را براي 

اين امر به وجود آورد. 

  سياست كاهش واردات جواب نمي دهد
همچنين فرزين فردي��س عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران و نايب رييس اول كميس��يون اقتصاد نوآوري و 

تحول ديجيتال در واكاوي اين نوع سياست وارداتي با 
تاكيد بر اينكه اعمال سياست كاهش واردات آن هم از 
نوع كاهش اقلام صنعتي و س��رمايه اي، در كوتاه مدت 
جواب نمي دهد، به ما مي گويد: به نظر مي رس��د، براي 
اتخاذ چنين رويه اي بايد در گام نخست اين موضوع را در 
نظر داشت كه آيا اساسا در داخل اين ظرفيت كه بتوان 
اقدام به توليد قطعات و مواد اوليه مورد نياز صنعت كرد، 
وجود دارد يا خير. چراكه بدون فراهم كردن بسترهاي 

لازم اين سياست راه به جايي نخواهد برد.
فردي��س بر اين باور اس��ت كه دنبال ك��ردن اين نوع 
ممنوعيت ها ومحدوديت هاي وارداتي، ممكن اس��ت 
 از يك بعد ب��ه دليل محدويت ه��اي ارزي در داخل و

 صرفه جويي ارزي باشد؛ اما به هر حال بايد اين مساله 
را در نظر داش��ت ك��ه تكيه بر توليد داخل بر اس��اس 
ظرفيت ها و توان داخل استوار باشد. به گفته اين فعال 
اقتصادي، زماني ما مي توانيم به اين سطح از توانايي در 
توليد داخل برسيم كه جزو زنجيره توليد بين المللي 
باش��يم و تبادل دانش و فناوري با دنيا را در دستور كار 
قرار دهيم؛ در چنين حالتي، محصولاتي كه در داخل 

توليد مي شوند، قدرت رقابت پذيري در سطح جهاني 
را نيز خواهند داش��ت. اما از نگاه اين فعال اقتصادي، 
چنانچه نگاه تصميم س��ازان و سياست گذاران غير از 
اين باش��د، نتيجه تكيه بر توان داخل و چنين رويه اي 
مي شود، آن چيزي كه امروز در صنعت خودروسازي 

كشور مشاهده مي كنيم.
بناب��ه اظهارات ناي��ب رييس اول كميس��يون اقتصاد 
نوآوري و تح��ول ديجيتال اتاق تهران، هرچند در حال 
حاضر ما ش��اهد كاه��ش واردات در صنعت خودروي 
كشور هستيم، اما متاسفانه نتوانستيم مانند يك بازيگر 
توانمند چه در عرصه داخلي و چه بين المللي خوب بازي 
كنيم. اين در حالي است كه به گفته فرديس، كشوري 
مثل تركيه كه سابقه خيلي طولاني تري هم از ايران در 
زمينه توليد خودرو ندارد، اما تنها در يك مورد توانسته 
است، چيزي نزديك به ۱۳ ميليارد دلار صادرات قواي 
محركه و قطعات وتجهيزات مختلف در كارنامه كاري 
خود به ثبت برساند.  نايب رييس اول كميسيون اقتصاد 
نوآوري و تحول ديجيتال اتاق تهران در همين حال بابيان 
اينكه اگر سياست كاهش واردات صنعتي در دستور كار 
متوليان امر قرار گيرد، اين پرسش ها قابل طرح است كه 
كالاهاي صنعتي مورد نياز داخل قرار است از چه محلي 
و به چه شكلي تامين شود؟ آيا تدبير خاصي در اين زمينه 
انديشيده شده و اساسا برنامه ريزي يا رويكرد خاصي در 
دستور كار قرار گرفته است؟ از سوي ديگر اگر قرار است 
به سمت فناورها وتكنولوژي هاي جديد حركت كنيم، آيا 
بستر لازم براي توليد داخل و حركت در اين مسير فراهم 
شده است؟ اينها سوالاتي است كه بايد تصميم سازان 
و متوليان امر به آن پاس��خ دهند. البته پاسخ اين فعال 
اقتصادي به اين پرسش ها منفي است؛ چرا كه معتقد 

است؛ هنوز اين بسترها فراهم نيست.
اما راه چاره چيست؟ پيشنهاد اين عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران اين است كه متوليان صنعتي كشور، افزايش 
اختلاف س��طح واردات و صادرات را در چرخه تجارت 
كشور، در دستور كار قرار دهند و به سمت مثبت شدن 
تراز تجاري گام بردارن��د، به جاي اينكه تنها به دنبال 
كاهش يا محدود كردن واردات باشند. فرديس بار ديگر 
تاكيد مي كند كه دنباله روي اين نوع سياست ها بدون در 
نظر گرفتن مقدمات لازم در كوتاه مدت جواب نمي دهد؛ 
زيرا بايد اين را پذيرفت كه هنوز خيلي از كارخانجات 
داخلي كشور به مواد اوليه خارجي وابسته هستند؛ حال 
چگونه مي توان در يك بازه زماني دو ساله يعني تا سال 
۱400 اين قطع وابس��تگي را رقم زد. اما او بر اين باور 
است كه اين سياست گذاري در بلندمدت قطعا بيشتر 

جواب مي دهد.

كيوان كاشفي رييس كميته مشترك اقتصادي ايران و 
سوريه ضمن اشاره به مناسبات سياسي مطلوب بين دو 
كشور گفت: پيرو هدف گذاري هاي انجام شده براي توسعه 
مناسبات اقتصادي در كمتر از يك ماه از برگزاري نمايشگاه 
اكسپو در سوريه، آقاي زنگنه وزير نفت ايران، هماهنگي 
لازم براي حضور وزير نفت و معادن سوريه را در ايران انجام 
داد. كاشفي افزود:در  استقبال چهار برابري شركت هاي 
ايراني از اكسپو س��وريه، لازم ديده ش��د كه براي ظهور 
ظرفيت هاي بخش خصوصي براي فعاليت در اين كشور 
انجام شود چرا كه معتقديم بخش خصوصي در كشور يكي 
از پايه گذاران اصلي اقتصادي هستند. وي يادآور شد: طي 
يكسال گذشته و پس از س��فر معاون اول رييس جمهور 
به س��وريه، تفاهم نامه مفصلي به امضا رسيد كه در حال 
حاضر در حال اجراي بندهاي آن هستيم؛ باب جديدي در 
مناسبات اقتصادي دو كشور گشوده شده و بالغ بر 8 هيات 
تجاري ايراني در هشت ماه گذشته به سوريه سفر كرده اند.

رييس كميته مش��ترك اقتصادي ايران و سوريه ضمن 
تش��كر از س��فير س��وريه در ايران و مش��اور معاون اول 
رييس جمهور گفت: با همراهي مقامات عالي دو كش��ور 

فضا براي حضور پررنگ بخش خصوصي در سوريه فراهم 
شده است.

كاش��في افزود: حوزه معدن، نفت و گاز و انرژي سوريه از 
بخش هايي است كه بخش خصوصي ايران ظرفيت و توان 
خوبي براي حض��ور در آن دارد؛ با راه اندازي قريب الوقوع 
مركز تجارت ايرانيان در دمشق، انواع خدمات مشاوره اي و 
اطلاعات مورد نياز در بازار سوريه در اختيار سرمايه گذاران 

و فعالان اقتصادي ايراني در سوريه قرار خواهد گرفت.
كيوان كاش��في افزايش پرواز ها و توسعه گردشگري را از 
دستاوردهاي خوب دو كشور دانست و گفت: منابع موجود 
در دو كشور مي تواند در راستاي خدمت به مردم استفاده 
شود و انتظار داريم به عزم جدي كه در مقامات بلند پايه 
دو كشور شاهد هستيم، توسعه مناسبات اقتصادي هم پا 
با مناسبات سياسي پيش برود. در ادامه اين نشست علي 
غانم، وزير نفت و معادن سوريه ضمن تشكر از دعوت وزير 
نفت ايران گفت: خوشبختانه شاهد اجراي قرارداد هاي 

متعدد اقتصادي بين دو كشور هستيم .
وي با اش��اره به بازديد خود از پالايش��گاه عسلويه گفت: 
خودكفايي در حوزه پالايشگاه در ايران يكي از جنبه هاي 

مثبت تحريم هاست؛ انجام ۶0 درصد صنايع نفتي به دست 
كارشناسان ايراني يك دستاورد بسيار عالي است و سوريه 

مي تواند از تجربيات ايران در اين بخش استفاده كند.
 غانم به انعق��اد توافق نامه هاي بين دو كش��ور در حوزه 
استخراج، پالايش و معادن اشاره كرد و گفت: آماده استفاده 
از دانش فني و تخصص نيروه��اي ايراني در بخش هاي 
يادشده هستيم و با همكاري دولت ايران از حضور بخش 
خصوصي اين كش��ور در سوريه استقبال مي كنيم. وزير 
نفت و معادن سوريه به حضور قدرتمند ايران در شصت 
و يكمين نمايشگاه اكس��پو در سوريه اشاره كرد و گفت: 
ايران مساحت گسترده اي از نمايشگاه را به خود اختصاص 
داد و بزرگ ترين عرضه را در اين نمايش��گاه داشت. وي با 
اشاره به تجديد برخي قوانين توسط دولت سوريه اظهار 
داش��ت: قانون جديدي را براي تس��هيل سرمايه گذاري 
تصويب مي كنيم و تسهيلاتي به سرمايه گذاران علاقه مند 
به حضور در اين كش��ور ارايه مي دهيم. وزير نفت سوريه 
گفت: تقويت اتاق ها و تشكل ها و نيز حضور در نمايشگاه ها 
در توسعه تعامل دو كشور مهم است و تلاش داريم براي 
رفع مش��كلاتي اعم از خلأ اطلاعات��ي لازم براي آگاهي 

بخش خصوصي راهكارهايي را ارايه دهيم؛ شركت هايي 
كه در نمايشگاه ها حضور داشتند مي توانند در مناقصات 

اقتصادي شركت كنند.
دانايي فر، مشاور معاون اول رييس جمهور نيز به اهميت 
 اصالت بخش��ي به بخش خصوصي اشاره كرد و گفت:

 اصالت بخش��ي باعث شد از س��ال 84 تا امروز بخش 
خصوصي دس��تاورد هاي قابل توجهي داش��ته باشد. 
اين اتفاق در س��وريه نيز خواهد افتاد و تنوع بخش��ي 
به تعاملات اقتصادي دو كش��ور ضروري است. مشاور 
مع��اون اول رييس جمه��ور از افزاي��ش 2۵ درصدي 
مناسبات اقتصادي ايران و س��وريه در پنج ماهه اول 
س��ال جاري نسبت به سال گذشته خبر داد و گفت: با 
تلاش هاي انجام شده انتظار مي رود قدم هاي بزرگ تري 
در آينده در توسعه تعاملات اقتصادي دو كشور برداشته 
شود. محمد دانايي فر رجيستر شدن فعالان اقتصادي 
و ثبت شركت هاي خصوصي در سوريه را براي تسهيل 
فعاليت و ايجاد ارتباط س��ازنده بين اين ش��ركت ها و 
نهادهاي اقتصادي س��وريه ض��روري خواند و گفت: 
همچنين تشكيل شركت هاي مشترك با طرف سوري 

و نيز بازگش��ايي دفتر اتحاديه انجمن نفت در يكي از 
طبقات مركز تجارت ايران مي تواند بس��تر مساعدي 
براي همكاري هاي نزديك دو طرف در اين حوزه باشد. 
عدنان محمود سفير سوريه در ايران نيزضمن اشاره به دو 
قرارداد استخراج نفت در دو بلوك گفت پروژه هاي مهمي 
بين دو كشور در حال انجام است كه مهم ترين آن آموزش 

منابع انساني سوري در حوزه پالايشگاهي است.
وي گفت: جنگ آس��يب هاي زيادي به زيرساخت هاي 
سوريه رسانده و براي بازسازي آن متكي به غرب نيستيم 
و ديدگاه ما اين است كه مي توانيم بخش نفتي خود را با 

كمك دوستاني مانند ايران بازيابي كنيم .
سفير س��وريه در ايران اعلام كرد: درهاي سفارت سوريه 
براي استقبال از س��رمايه گذاران ايراني باز است و دولت 
سوريه اولويت را در اين حوزه به بخش خصوصي مي دهد.

صب��ح ديروز دوم مهرماه نشس��ت مش��ترك كميته 
اقتصادي ايران و س��وريه با حضور وزير نفت و معادن 
سوريه، سفير اين كش��ور در ايران و جمعي از فعالان 
اقتصادي و اعضاي هيات نمايندگان اتاق ايران در محل 

اتاق بازرگاني ايران برگزار شد. 

سيد حميد حسيني دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق گفت: طي پنج ماه 
اول امسال، بدون احتساب صادرات خدمات فني و مهندسي، فرآورده هاي 
نفتي، برق و توريسم درماني بالغ بر ۱0 ميليون تن كالا به ارزش ۳ ميليارد 
و 907 ميلي��ون دلار به عراق صادرات انجام داده ايم كه بيانگر رش��د ۱۳ 
درصدي در ارزش و ۶۶ درصد به لحاظ وزني نسبت به مدت مشابه در سال 
گذشته است. وي با اشاره به اينكه شروع بازسازي عراق فرصتي بي نظير 
براي افزايش حجم روابط تجاري بين دو كشور را فراهم كرده است؛ گفت: 
خوشبختانه صندوق ضمانت صادرات با افتتاح شعبه در كردستان عراق 
حضور پررنگ تري در اين بازار پيدا كرده و بناس��ت به زودي دفتر خود را 
در بغداد تاسيس كند؛ اين اقدام به معناي پوشش ريسك سرمايه گذاري 
و قراردادهاي تجاري در اين كش��ور است كه نويد بخش تسهيل حضور 
سرمايه گذاران و فعالان اقتصادي در اين كشور است. حسيني خاطرنشان 
كرد با خلأ ابزار اعتبار اس��نادي به دليل تحريم ها، استقرار شعب صندوق 
ضمانت صادرات مي تواند راه را براي حضور بانك توس��عه صادرات ايران 
در عراق باز كرده تا ارايه ضمانتنامه هاي بانكي پوشش لازم را براي تامين 
مالي صادركنندگان فراهم كند. به گفته حميد حسيني كسب رتبه اول 
در بازار عراق در 20۱8 و پش��ت سر گذاشتن چين و تركيه در صادرات به 
عراق، مطلوب رقبا نيس��ت؛ به طوري كه شاهد تلاش تركيه براي حضور 
پررنگ در عراق هستيم؛ ترك ها به تازگي چهار دفتر بازاريابي و مطالعه بازار 
در اربيل، موصل، بغداد و بصره با همكاري اتاق هاي بازرگاني خود در آنكارا 
و استانبول، افتتاح و براي هر كدام بالغ بر ۵ ميليون دلار هزينه كرده اند. وي 
اظهار داشت: با دست روي دست گذاشتن و اكتفا به تلاش صادركنندگان 
نمي توانيم رتبه اول خود را در سال 20۱9 در بازار عراق حفظ كنيم؛ ازطرفي 
اشتغال بسياري از واحدهاي صنعتي ما وابسته به بازار عراق است، با از دست 
رفتن اين بازار بسياري از آنها به مشكل بر خواهند خورد. حسيني با تاكيد 

بر نقش مهم بانك توسعه صادرات به عنوان بانك تخصصي حامي صادرات 
در بازگرداندن ارز به چرخه اقتصادي كشور و نيز حمايت از صادركنندگان 
در بازارهاي صادراتي، گفت: علاوه بر اين بانك توسعه صادرات مي تواند به 
خريداران عراقي ضمانتنامه ارايه و فرآيند داد و ستد را در بازار عراق تسهيل 
كند. دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق تامين نقدينگي مورد نياز واحدهاي 
توليدي صادرات محور را در تداوم صادرات كشور مهم ارزيابي كرد و گفت: 
بانك توسعه صادرات به عنوان يك نهاد توسعه اي مي تواند تامين نقدينگي 
مورد نياز واحدهاي صادراتي كشور را بر عهده بگيرد. وي به ظرفيت بازار 
عراق در بخش دانش بنيان اشاره كرد و گفت: واحدهاي دانش بنيان در بازار 
عراق متناسب با نياز موجود حضور خوبي داشته اند؛ موسسه رويان يكي از 
واحدهاي دانش بنياني است كه توانسته در عراق موفق عمل كند.  حسيني از 
برگزاري يك نمايشگاه ICT در آينده نزديك در عراق خبر داد و گفت: عراق 
بيش از بيست سال در حوزه دانش بنيان از ايران عقب تر است و اين نمايشگاه 
فرصت مناسبي براي معرفي شركت هاي دانش بنيان و بازاريابي آنها در بازار 
عراق محسوب مي شود؛ تاكنون در اين بخش فعاليت چشمگيري در بازار 
عراق نداشته ايم اما كماكان ظرفيت ها براي اين حوزه وجود دارد.  حميد 
حسيني راه پيمايي اربعين را فرصتي مناسب براي جهش صادرات دانست 
و گفت: اربعين به عنوان نمادي از همبستگي، علاقه و وحدت دو كشور است 
و علاوه بر اين فرصت مناسبي براي ارتقاي مناسبات تجاري و اقتصادي في 
مابين به شمار مي رود؛ هزاران قلم كالا براي اين مراسم مورد نياز است و ايران 
بهترين كشور براي تامين اين اقلام محسوب مي شود. وي اظهار اميدواري 
كرد نشست مشتركي كه در هفته اول مهرماه در اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و عراق با حضور علي صالح آبادي مديرعامل بانك توس��عه صادرات 
ايران بر گزار مي شود، دس��تاوردهاي خوبي را در حوزه تسهيل مبادلات 

مالي به دنبال داشته باشد.

عضو هيات رييسه اتاق ايران ضمن انتقاد از بررسي شتاب زده لايحه 
اصلاح قانون تجارت در مجلس گفت: متأس��فانه بس��ياري از اين 
دعواهاي حقوقي پيش آمده به برداشت نادرست از قانون تجارت 
برمي گردد؛ بنابراين نكته حائز اهميتي كه در قانون جديد تجارت 
بايد موردتوجه قرار گيرد، اين اس��ت كه قانون جديد تا چه اندازه 

مي تواند سهم دعاوي تجاري را كاهش دهد؟
غلامحس��ين جميلي عضو هيات رييس��ه اتاق بازرگاني، صنايع، 
مع��ادن و كش��اورزي ايران درباره بررس��ي لايحه اص��لاح قانون 
تجارت كه اين روزها با سرعت بالا توس��ط نمايندگان مجلس در 
حال بازنگري و تصويب اس��ت، گفت: قانون تجارت جزو 8 قانون 
اساسي كشور محسوب مي ش��ود كه پيوند بسيار زيادي با قوانين 
ديگر در حوزه هاي مختلف اقتصادي دارد. در طول اين س��ال ها با 
وجود ناكارآمدي كه اين قانون داشته، هر بار اصلاح و بازنگري آن 
به دلايل مختلف به عقب افتاد؛ بنابراين اگر قرار است كه تصميمي 
درباره اين قانون مادر گرفته شود، حتماً بايد با وسواس و دقت نظر 

كافي صورت گيرد.
او با تأكيد بر تبعات تصويب قانون تجارت جديد گفت: بيش از 80 
سال از عمر قانون تجارت فعلي مي گذرد و با وجود ابهام و ايرادات 
آن اما در تمام اين سال ها فعالان اقتصادي با آن كنار آمده اند؛ حال 
بررسي شتاب زده اين قانون چه معني دارد؟ آيا پاسخ روشني براي 
اين سوال كه ظرفيت هاي قانون تجارت جديد مي تواند ضعف هاي 

قانون قبلي را جبران كند، وجود دارد؟
عضو هيات رييس��ه اتاق ايران خاطرنش��ان كرد: متأس��فانه هيچ 
زمان چشم انداز درستي از تس��هيل گري در اصلاح قانون تجارت 
مدنظر سياس��ت گذاران نبوده است و به همين دليل اقدام موثري 

هم در اين حوزه اتفاق نيفتاده اس��ت. جميلي بابيان اين موضوع 
كه سهم دعاوي حقوقي در كس��ب وكارهاي كشور طي سال هاي 
اخير، درصد قابل توجهي از پرونده هاي قضايي را به خود اختصاص 
داده اس��ت، افزود: متأس��فانه بس��ياري از اين دعواهاي حقوقي 
 پيش آم��ده به برداش��ت نادرس��ت از قانون تج��ارت برمي گردد؛

بنابراين نكته حائز اهميتي كه در تصويب و جايگزين كردن قانون 
جديد تجارت بايد موردتوجه قانون گذاران قرار گيرد، اين اس��ت 
كه قانون جديد تجارت تا چه اندازه مي تواند سهم دعاوي تجاري 

را كاهش دهد.
به باور عضو هيات رييس��ه اتاق ايران، لايحه اصلاح قانون تجارت 
كه هم اكنون در مجلس بررسي مي شود، نه تنها دعاوي تجاري را 
كاهش نمي دهد بلكه در صورت تصويب بايد ش��اهد افزايش اين 

موضوع باشيم.
جميلي در پاسخ به ادعاي موافقان لايحه اصلاح قانون تجارت كه 
بر اين باورند، قانون تجارت جديد بومي شده است، گفت: به اعتقاد 
من اين نگاه بومي س��ازي اشتباه اس��ت؛ چراكه رويكرد تجارت و 
اقتصاد فراملي است و بايد هر قانوني هم كه در اين حوزه به تصويب 
مي رسد، پيوند خودش را با بازارهاي بين المللي حفظ كند. موافقان 
لايحه اصلاح قانون تجارت جديد بايد به اين س��وال صريحاً پاسخ 
دهند كه قانون جديد چه رويكردي براي سرمايه گذاران خارجي 
در س��ال هاي آينده تدارك ديده و در مقايس��ه ب��ا قوانين تجاري 
كشورهاي درحال توسعه كه رقيب جدي ما در جذب سرمايه گذار 
خارجي محسوب مي ش��وند چه مشوق هايي در نظر گرفته است؟ 
اينك��ه نگاه صرف بومي براي بهره برداران و ذينفعان داخلي لحاظ 

شود، منطقي نيست.
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وزارت بهداشت براي تامين 
ارز دارو چاره انديشي كند

خزانه دار و عضو هيات رييسه اتاق تهران عنوان كرد كه 
در يك ماه گذشته ارز كافي براي واردات دارو تخصيص 
نيافته است و ش��ركت هاي واردكننده با منابع خود 
اقدام به سفارش دارو به شركت هاي خارجي كرده اند.

ناصر رياحي با اعلام اين خبر به تحليل وضعيت واردات 
دارو طي شش ماه نخست سال جاري پرداخت و گفت: 
ارزي كه وزارت بهداش��ت براي نيمه نخس��ت سال 
۱۳98 به دارو تخصيص داده است، با اختلاف جزيي 
حدود يك يا دو درصدي، معادل رقمي است كه در 
مدت مشابه سال گذشته به اين امر اختصاص يافته 
است. با اين تفاوت كه ميزان ارز تخصيصي به داروي 
س��اخته شده كمتر ش��ده و مواد اوليه، ارز بيشتري 
دريافت كرده است. بنابراين شرايط از اين نظر تفاوتي 

با سال گذشته ندارد.
 او ب��ا بيان اينكه تفاوت واردات س��ال جاري و مدت 
مشابه سال قبل دارو در نوع اقلام وارداتي است، ادامه 
داد: واردات حدود ۶0 قلم دارو كه داراي مشابه داخلي 
بوده، انجام نشده است. البته در شش ماه نخست سال 
جاري، برخي از اين اقلام ممنوعه به دليل فراهم نبودن 
زيرساخت ها براي توليد داخلي آنها، وارد شده است.

رياح��ي اف��زود: در گذش��ته، وزارت بهداش��ت و 
ش��ركت هاي واردكننده نس��بت ب��ه واردات اقلام 
واردات��ي تواف��ق  مي كردند كه اين تواف��ق با عنوان 
»بازخواني« انجام  مي گرفت اما اخيرا، تصميم گيري 
در مورد داروهاي وارداتي به صورت يك طرفه و تحت 
عنوان »سياست گذاري« توسط وزارت بهداشت و 
درمان صورت گرفته است. به اين ترتيب كه سازمان 
غذا و دارو، داروهاي مورد نياز وارداتي را روي سايت 
اعلام  مي كند و شركت ها نسبت به واردات اين اقلام 
اقدام  مي كنند. اما مساله اي كه در يك يا دو ماه اخير 
نمود پيدا كرده، اين اس��ت ك��ه ارز كافي در اختيار 
واردكنندگان قرار نگرفته. يعني ارزي اختصاص يافته 
كه انتقال آن مشكل و پرهزينه بوده است و انتقال آن، 
كار ش��ركت هاي بزرگ وارداتي نيست؛ البته شايد 
شركت هاي كوچك بتوانند آن را انتقال دهند. به بيان 
ساده تر يا اين ارز نقد است يا در چين قرار دارد كه به 

درد واردكننده دارو نمي خورد.
خزانه دار اتاق بازرگاني تهران با اشاره به اينكه ارز يورو 
در اروپا، يك ماه است كه مطلقا به واردكنندگان دارو 
تخصيص پيدا نكرده اس��ت، توضيح داد: تداوم اين 
مس��اله، واردات دارو را با مشكل مواجه خواهد كرد؛ 
در گذشته با وجود تحريم ها، شركت هاي واردكننده 
ايراني اين اطمينان را به ش��ركت هاي توليدكننده 
خارجي  مي دادند كه ارز تثبيت شده اي براي واردات 
دارو تخصيص يافته و توليد و واردات دارو با مشكلي 
مواجه نبود. اما اكنون بيم آن وجود دارد كه در صورت 
يك يا دو ب��ار بدعهدي يا تاخي��ر در پرداخت پول، 
شركت هاي توليدكننده خارجي اعلام كنند كه تا 
پول را نگيرند، دارو را توليد نكرده يا در برنامه توليد 
قرار نمي دهند. در چنين ش��رايطي واردكنندگان 
نيز با مشكل مواجه خواهند ش��د؛ چرا كه آنها بايد 
ظرف چهار ماه رفع تعهد كنند؛ يعني چهار ماه پس 
از آنكه ارز را دريافت كردند بايد كالا وارد كشور شده 

و ترخيص شود.
ناصر رياحي افزود: ما شرايط كشور را درك  مي كنيم و 
هم اكنون نيز شركت ها با منابع خودشان دارو سفارش 
داده و آن را با منابع خود وارد كشور خواهند كرد. اما 
نمي توان اين اقدام را به دفعات انجام داد. به هر حال، 
واردات دارو نياز به يك نظم و نسقي دارد؛ البته بايد 
توجه داش��ت كه نياز ارزي بخش دارو، از مواد اوليه 
گرفته تا مواد بسته بندي و تامين قطعه به دو ميليارد 
دلار هم نمي رسد. اهميت اين بخش از آن جهت است 
كه اين داروها براي بيماران جايگزين ندارد و 80 تا 90 
درصد داروهاي وارداتي داروهاي بيولوژيك، هاي تك 

يا مربوط به بيماران خاص است.
عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني تهران با بيان اينكه 
وزارت بهداشت نيز راه حل خاصي براي اين مساله ارايه 
نمي دهد، گفت: در مجمع اتحاديه واردكنندگان دارو 
توافق كرده ايم كه اعضاي اتحاديه، امسال بدون سود 
فعاليت كنند و صرفاً به بقا و ايفاي مسووليت اجتماعي 
خود بينديشند؛ يعني شركت هاي واردكننده دارو با 
درك شرايط كشور حتي قصد ندارند بر سر قيمت با 
وزارت بهداشت چانه زني كنند. از اين رو انتظار  مي رود 
كه وزارت بهداشت نيز شرايط واردكنندگان دارو را 

درك كرده و براي رفع اين مساله چاره انديشي كند.

نبود الگوي كشت چالش بازار 
محصولات كشاورزي

مجتبي شادلو نايب رييس اتحاديه باغداران تهران 
نبود الگوي كشت را يكي از مشكلات اصلي بازار 
محصولات كشاورزي دانست و گفت: با توجه به 
اقليم و پتانسيل هاي مختلف امكان خودكفايي 
در تمامي محصولات كشاورزي وجود ندارد چرا 
كه ظرفي��ت آن در داخل وجود ندارد. وي افزود: 
براي توليد محصولات كشاورزي متناسب با بازار 
داخل و صادراتي بايد برنامه ريزي مدوني صورت 
گيرد چرا كه برنامه روي كاغذ قابل اجرا نيست. 
شادلو ادامه داد: در بسياري از محصولات زراعي 
به سبب نبود الگوي كشت تعادل كشت نداريم. 
اين مقام مس��وول با بيان اينك��ه امكان كاهش 
يا افزايش كش��ت محصولات وجود ندارد، بيان 
كرد: در بس��ياري از محصولات نمي توان مسير 
را عوض كرد چ��را كه در ص��ورت قطع درخت 
و كاش��ت مجدد حداق��ل ۵ تا ۱0 س��ال توليد 
نوبرانه محصول زمان نياز دارد، به همين خاطر 
مديريت و س��اماندهي بازار امري ضروري است. 
نايب رييس اتحاديه باغداران با اش��اره به اينكه 
تغيير مسير باغات نيم قرن زمان نياز دارد، افزود: 
در محصولات باغي كه به پايداري توليد رسيديم، 
تغيير مسيرغيرمنطقي است، از اين رو بازار هاي 
صادراتي كه جز آرمان هاي نظام بوده بايد قطعيت 
داشته باشد تا بتوانيم از بازار به نفع توليد داخل 

و ارز آوري استفاده كنيم. 
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7 انرژي

»تعادل« به صورت ميداني بررسي كرد 

مدير تامين و توزيع شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي:  

بازار پايين دستي هاي پتروشيمي صادراتي تر شد

سوخت تهران مطابق يورو4 است 

گروه انرژي|
دو س�ال اخير س�ال هايي چالش برانگيز براي 
فعالان اقتصادي ايران بود، نوس�انات نرخ ارز و 
سياس�ت هايي كه به دنبال آن تلاش مي كردند 
اوضاع را كنترل كنند بي ثباتي را در پي داشت 
چيزي كه كس�ب و كار از آن گريزان است. حالا 
اگر بخواهيم ذره بين را جلوتر ببريم و فعالاني كه 
در كسب و كارهاي مرتبط با صنعت پتروشيمي 
و به ويژه پايين دس�ت آن يعني پلاستيك كار 
مي كنند را ارزيابي كنيم نتيجه چه خواهد بود؟ 
آنها در اين دو سال چه تغييراتي را تجربه كردند 
و اكنون اوضاع ش�ان چطور اس�ت؟ »تعادل« با 
اس�تفاده از فرصت حضور اين كسب و كارها در 
نمايشگاه ايران پلاست تلاش كرده است به اين 

پرسش ها پاسخ دهد. 

سيزدهمين نمايشگاه بين المللي ايران پلاست در نگاهي 
اجمالي مثل سال هاي گذشته پر رونق به نظر مي رسد 
و تقريبا همه غرفه ها ميزبان ميهمانان داخلي و خارجي 
امروز و مشتريان يا تامين كنندگان بالقوه آتي هستند. 
دس��تگاه هايي كه يك صندلي پلاستيكي با طراحي 
حصيري را در عرض 2 دقيقه توليد مي كنند به نمايش 
گذاشته شده و شلنگ و بطري و ظروف آشپزخانه در 
رنگ هاي متنوع در ويترين ها جلوه گري مي كنند. اما 
س��خنان يك غرفه دار با مردي ديگر كه به طور اتفاقي 
حين رد شدن از روبه رويشان به گوشم خورد، روايتي 
متفاوت را ارايه مي كند. او مي گويد: »گول اين رفت و 

آمدها را نخور، خبري نيست.« 
 كارشناسان فروش چند شركت مي گويند كه مشكل 
صنايع پايين دست پتروشيمي ايران به ويژه پلاستيك 
دو جنبه دارد. جنبه داخلي آن به كوچك شدن اقتصاد 
و صنع��ت و ايجاد ركود در بازار اي��ران بازمي گردد كه 
ناشي از تحريم هاي امريكا عليه اين كشور است. ركود 
در بازار باعث كاهش تقاضا شده و بر فروش محصولات 
پلاستيكي در داخل تاثير گذاش��ته است. جنبه دوم 
بخش صادرات را ش��امل مي ش��ود كه به دليل جنگ 
تجاري ميان چين و امري��كا، تقاضاي جهاني كاهش 
يافته و صادرات كالاهاي توليدي اين شركت ها را متأثر 
كرده اس��ت. با تمام اين تفاس��ير اما تقريبا اغلب افراد 
اتفاق نظر دارند آنچه در دو س��ال اخير رخ داده است 
مش��كلاتي نبوده كه ادامه كسب و كارشان را مختل و 
غير قابل كنترل كند، شايد چون تقاضاي زيادي براي 
محصولات اين شركت ها در همسايگي ايران به ويژه 

عراق وجود دارد. 

كارشناس بازرگاني يكي از اين شركت ها كه در توليد 
محصولات مستربچ فعال اس��ت درباره چالش هايي 
كه به واسطه تحريم ها با آن روبه رو شده اند، مي گويد: 
»خوراك ش��ركت ما از اروپا و عمدتأ از آلمان و بلژيك 
خريداري مي ش��ود. با وجود آنك��ه در زمينه صادرات 
كالا مشكلي نداريم و به نس��بت دو سال گذشته هم 
ب��ا محدوديت خاص��ي در صادرات و ف��روش مواجه 
نبوده ايم، اما در خريد مواد اوليه به شدت مشكل داريم 
و شركت هاي اروپايي از ترس تحريم شدن تأكيد دارند 
كه براي خريد مواد بايد با شركت هاي ثالث كار كنيم و 

به هيچ وجه اسمي از ايران نبايد به ميان بيايد.«
وي در خصوص وضع صادرات محصولات شركتشان 
مي گويد: »بازار داخلي ايران با مستربچ هندي پر شده 
و به مرحله اشباع رسيده است و بنابراين ما بر صادرات 
كالا تمركز داريم و به كشورهاي اوكراين، ازبكستان، 
افغانستان، عراق، پاكس��تان، ارمنستان و چند كشور 

ديگر محصول صادر مي كنيم.«
يك��ي از نكات جال��ب توجه حضور ش��ركت هايي در 
نمايشگاه هستند كه در صنايع پايين دست پتروشيمي 
فعاليت دارند و آغاز كارشان دقيقا سال هاي 96 و 97 
يعني دقيقا اوج دوراني اس��ت كه در اذهان عمومي به 

عنوان دوران بد اقتصادي ثبت شده است. 
مدير فروش يكي از اين شركت ها از سال 1396 فعاليت 
خود را شروع كرده است، با بيان اينكه خوراك شركت 
متبوعش از داخل ايران تهيه مي ش��ود، بيان مي كند 
كه »در دريافت خوراك مشكلي وجود ندارد و مساله 
اصلي در نحوه قيمت گذاري خوراك و محصول توليدي 
است.« وي با اشاره به اينكه محصول توليدي شركتشان 
پلي استايرن معمولي و مقاوم است بازار هدف اصلي آن 

را منطقه CIS، اروپا و تركيه مي داند. 
او اعتق��اد دارد با توجه به تمركز ش��ركت بر صادرات 
محص��ولات، مش��كل از آنجا آغاز مي ش��ود كه نحوه 
قيمت گذاري خوراك و كالاي توليد به ضرر توليدكننده 
ايراني تمام مي شود چرا كه از طرفي قيمت خوراك با 
توجه به بازار شرق آسيا كه نرخ ها به نسبت بالا هستند، 
محاسبه مي شود و از طرف ديگر، قيمت فروش كالاي 
توليدي با توجه به بازار منطقه CIS و اروپا محاس��به 
مي شود كه به نسبت ارزان هستند. به گفته وي »اين 
مشكل باعث مي شود كه ما خوراك را با قيمت نسبتا 
بالاتري خريداري كرده و محصول توليدي را ارزان به 

فروش برسانيم و حاشيه سودمان كم باشد.«
بنا به گفته مدير فروش ش��ركت مذكور در دو س��ال 
گذش��ته تغييري در حجم ف��روش داخلي و صادرات 
شركت اتفاق نيفتاده است، اما به دليل كاهش حاشيه 

سود، درآمد شركت با كاهش روبه رو شده است. بنابراين 
»چنين شرايطي مي طلبد كه در سياست گذاري هايمان 
منعطف باش��يم و از هر فرصتي براي فروش استفاده 

كنيم«.

 اهميت بازار عراق
بين اغلب كسب و كارهاي حاضر در ايران پلاست، عراق 
يك بازار بسيار مهم است. مدير يكي از همين شركت ها 
به »تعادل« مي گويد كه قبل از س��ال 96 بازار داخل 
هم در س��بد فروش آنها سهمي مهم داشت اما اكنون 
عراق بيش از 90 درصد محصولات اين شركت را وارد 
مي كند. او مي گويد سياستي كه كمك خواهد كرد آنها 
بتوانند به كارشان به طور منظم ادامه بدهند از يك سو 
ثبات و از س��وي ديگر بالا آمدن قدرت خريد مردم در 
داخل ايران است تا بازار داخل نيز براي آنها رونق بگيرد. 

 افزايش هزينه حمل و نقل 
مساله ورود واسطه ها و خرج هاي جانبي در هزينه هاي 
حمل ونقل نيز خود را نش��ان داده است. مدير فروش 

شركت ديگري كه در حوزه مستربچ فعال است با بيان 
اين موض��وع به »روزنامه تع��ادل« مي گويد: »از آنجا 
كه ش��ركت ها ب��راي دور زدن تحريم هاي امريكا بايد 
كالاهاي توليدي و مواد خريداري شده خود را به جاي 
مبدأ و مقصد مستقيم، به چند كشور در نقاط مختلف 
دنيا بفرستند و رد گم كنند، هزينه حمل ونقل بالا رفته 
اس��ت. تحميل چنين هزينه هايي به شركت ها باعث 
شده اس��ت كه احتياط ش��رط اول هر فعاليتي شده، 
ريسك پذيري كاهش يافته و طرح هاي پيشرفته تر و 

تحقيق و توسعه شركت ما وارد انفعال شوند.«

 فرصت هايي كه ايجاد شده 
اما مساله سخت تر شدن واردات مواد اوليه و مكمل ها 
براي ش��ركت هاي ايراني، از سوي ديگر فرصتي براي 
گس��ترش كس��ب و كارهاي ديگري در داخ��ل ايران 
در حوزه پلاس��تيك بوده اس��ت. مدير فروش يكي از 
شركت هاي حاضر در نمايشگاه كه از سال 1389 آغاز 
به فعاليت كرده و دقيقا شرايط اخير باعث ايجاد بازار در 
داخل ايران برايشان شده است به »تعادل« مي گويد: 

»شركت هايي كه گرانول دس��ت اول را به عنوان مواد 
اوليه مورد استفاده قرار مي دادند و پيش از اين آن را از 
خارج از كشور وارد مي كردند، روز به روز بيشتر به سمت 
جايگزيني گرانول هاي بازيافتي مي روند. محصول اصلي 
شركتي كه او در آن كار مي كند، گرانول بازيافتي و كيسه 
زباله است و بنابراين روي آوري شركت ها به استفاده از 
گرانول بازيافتي باعث رونق كس��ب و كار شركتشان 

شده است.« 
وي مي افزاي��د كه منظور از گران��ول بازيافتي بيش از 
هر چيز پليسه ها و مواد زايد محصولات توليدشده در 
كارخانه هستند و نه مواد پلاستيكي مصرف شده در 
خانه ها. او در اين خصوص مي گويد: »شركت ما چون از 
مواد بازيافتي گرانول و كيسه هاي زباله توليد مي كند، 
طي يكي، دو سال اخير رونق بيشتري را تجربه كرده 

است.«
به گفته وي با توجه به افزاي��ش تقاضا در بازار گرانول 
بازيافتي، سياست گذاري شركتش��ان بر بازار داخلي 
متمركز است، با اين حال به تركيه و افغانستان هم كالا 

صادر مي كند.

ايس�نا|مدير تامي��ن و توزيع ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ضمن رد ش��ايعه ها درباره بالا بودن 
گوگرد بنزين توزيعي در س��طح ش��هر تهران گفت: 
كيفيت سوخت توزيعي در اين كلان شهر كاملا مطابق 
استانداردهاي سوخت يورو۴ است و آمادگي داريم در 
حضور نمايندگان سازمان هاي مرتبط كيفيت سوخت  

جايگاه ها را آزمايش كنيم.
كرامت ويس كرمي درباره انتشار برخي شايعات مبني بر 
افزايش گوگرد بنزين توزيعي در سطح شهر تهران تا سه 

برابر حد مجاز گفت: در نمونه گيري هاي ثانويه اي كه روز 
شنبه، 30 شهريور ماه از سوخت توزيعي در چند جايگاه 
عرضه در سطح شهر تهران انجام شد، نه تنها گوگرد هيچ 
كدام از نمونه ها به عدد ۵0 پي پي ام )حد مجاز گوگرد( 
نمي رسيد، بلكه در بسياري از موارد اين عدد از اين رقم 
نيز كمتر بود كه نتايج و مستندهاي آزمايشگاهي آن نيز 

به سازمان هاي مربوطه ارسال شده است.
وي با تاكيد بر اينكه سازمان ملي استاندارد و سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت تنها مراجع رسمي هستند 

كه  مي توانند درباره كيفيت سوخت توزيعي اظهارنظر 
رسمي كنند، گفت: واحد كنترل كيفيت مديريت تامين 
و توزيع شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران به 
صورت روزانه كيفيت س��وخت توزيعي در سطح شهر 
تهران و همه كلان ش��هرها و شهرهاي كشور از انبار تا 
جايگاه را پايش مي كند و در صورتي كه كوچك ترين 
تغييراتي در گوگرد و اكتان و ديگر شاخص هاي سوخت 
مشاهده ش��ود از انتقال فرآورده به جايگاه هاي عرضه 

جلوگيري مي شود.

مدير تامين و توزيع شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
با اشاره به اينكه كنترل كيفيت سوخت و آزمايش هايي 
كه در اين زمينه در آزمايشگاه هاي شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران انجام مي شود، كاملا تخصصي 
است و دقت بسيار بالايي دارد، گفت: اين آزمايش ها با 
نمونه گيري مس��تمر در انبارها، مخازن خودروها و در 
جايگاه ها )با حضور نمايندگان ديگر مراجع( به صورت 

روزانه، هفتگي و ماهانه انجام مي شود.

  آمادگي داريم كيفيت سوخت را آزمايش كنيم
ويس كرمي گفت: اين آمادگ��ي را داريم تا با حضور 
نمايندگان سازمان ملي استاندارد و سازمان حفاظت 
محيط زيست، س��وخت  هر جايگاهي در سطح شهر 

تهران را كه مدنظر آنها باشد، نمونه گيري و آزمايش 
كنيم.بنا بر اعلام وزارت نفت، وي با اش��اره به تكليف 
هيات دولت براي توزيع سراسري بنزين يورو۴ در همه 
جايگاه هاي سطح ش��هر تهران و كلان شهرها افزود: 
هم اكنون در بيش از 1000 جايگاه عرضه سوخت در 
سطح كشور كه ش��امل همه جايگاه هاي سطح شهر 
تهران و كلان شهرها و برخي شهرهاي بزرگ است، 
فرآورده بنزين يورو۴ توزيع مي شود كه بالغ بر روزانه 
30 ميليون ليتر بنزين در س��طح كش��ور است.وي 
تاكيد كرد: همچنين به صورت ميانگين روزانه بيش 
از 28 ميليون ليتر نفت گاز با كيفيت يورو۴ در 1۴00 
جايگاه در سطح كلان شهرها و مسيرهاي مواصلاتي 

مهم كشور توزيع مي شود.

آيا انرژي مي تواند به روابط اقتصادي كشورهاي اكو جان بدهد؟ 

امروز وزراي نفت عضو اكو ديدار مي كنند
گروه انرژي|

امروز قرار اس��ت وزراي نفت كش��ورهاي عضو اكو با 
همديگر ديدار كنند. افغانس��تان، آذربايجان، ايران، 
قزاقستان، قرقيزستان، پاكستان، تاجيكستان، تركيه، 
تركمنستان و ازبكستان 10 عضو اين سازمان را تشكيل 
مي دهند. يك كارشناس اقتصاد سياسي به ايلنا گفته 
است ديدار وزراي نفت اين كشورها براي ايران مي تواند 

دريچه اي در فروش نفت باز كند. 
به گفته بهزاد محمدي مديرعامل شركت صنايع ملي 
پتروش��يمي وزراي نفت كشورهاي عضو اين سازمان 
امروز چهارشنبه سوم مهرماه با وزير نفت ايران ديدار و 

گفت وگو خواهند داشت. 
در اين ارتب��اط و امكان بهره گرفت��ن ايران از تعميق 
همكاري كشورهاي عضو اكو به خصوص در عرصه نفت 
و گاز علي اصغر زرگر كارشناس اقتصاد سياسي بر اين 
باور است: كشورهاي عضو اين سازمان هنوز به لحاظ 
اقتصادي آن گونه كه بايد و شايد نتوانسته اند همگرايي 
داشته باش��ند، در حالي كه اين كشورها همسايگان 
ايران هستند و مي توانند لابي ارتباط با ديگر كشورها 

در مناطق دورتر باشند.
اين كارش��ناس حوزه اقتصاد سياسي بيان كرد: ايران 
يكي از مهم ترين كش��ورهاي فعال در ح��وزه نفت و 
گاز اس��ت با توجه به تحريم ها مي تواند از اين روابط و 
همكاري با اين كشورها در قالب يك سازمان با اهداف 
مش��خص و واحد بهره ببرد و اين هم��كاري روزنه اي 
در تبادل و تعميق همكاري هاي نفتي و گازي باش��د. 
ما مي توانيم از اين سازمان براي فروش نفت استفاده 
كنيم، چرا كه با توجه ب��ه وجود راه هاي زميني، ريلي 

و مرز خاكي امكان ارتباط آسان تري خواهيم داشت.
وي تاكيد كرد: تركي��ه بارها اعلام ك��رده ما تابعي از 
سياس��ت هاي امريكا نيس��تيم و نياز نفت و گاز خود 
را از اي��ران تامين مي كنيم، حتي در رابطه با كش��تي 
سرگردان، اين كشور حاضر بود نفت آن را تخليه كند، 
روابط گازي كه با تركمنستان داريم شرايط خوبي را 

پيش روي ما قرار مي دهد، كشورهاي ديگر عضو اين 
سازمان هم بعضا مي توانند مشتريان خوبي براي ايران 
باشند و در قبال آن كالاي مورد نياز ما را تامين يا تبادل 

كالا صورت بگيرد.
زرگر گفت: در هر حال در شرايط كنوني علاوه بر پيام 
مثبت همكاري اين كش��ورها تبادل افكار وزراي نفت 
اعضاي اكو مي تواند راهكارها و پيشنهادات مثمرثمري 
را نويد ببخش��د. علاوه بر اينها با توجه به عرضه نفت و 
بنزين ايران در بورس و اينكه شايد مشتريان احتمالي 
اين كالاها كشورهاي عضو اكو باشند تبادل افكار وزرا 
مي تواند معاملات را تسهيل و مشكلات بخش خصوصي 

خريدار و فروشنده اين كالاها را رفع كند.
اين كارشناس حوزه اقتصاد سياسي گفت: بايد سعي 
ش��ود واگرايي ها كاهش يابد و س��ازمان اكو به نحوي 
تقويت شود كه از نظر اقتصادي قدرتمند و وزنه اي در 

رقابت با ساير سازمان هاي اقتصادي بين المللي باشد.
اكو را نخستين بار سه كشور ايران، پاكستان و تركيه در 
سال 13۴3 )196۴( پايه ريزي كردند. اين سازمان در 

ابتدا با نام »آر سي دي« آغاز به كار كرد. پس از انقلاب 
اسلامي ايران در سال 13۵7 كار سازمان با وقفه مواجه 
شد و در س��ال 136۴ با نام »اكو« حيات خود را از سر 

گرفت.
پس از فروپاشي ش��وروي، در سال 1372 كشورهاي 
افغانس��تان، جمه��وري آذربايج��ان، قزاقس��تان، 
تركمنستان، قرقيزس��تان، ازبكستان و تاجيكستان 
نيز به س��ازمان اكو پيوستند. اين سازمان هم اكنون با 
ده عضو، امكانات نفت، گاز و صنعتي را در اختيار دارد.

طبق اساسنامه اين س��ازمان، اكو براي بهبود شرايط 
توسعه اقتصادي پايدار كشورهاي عضو تلاش مي كند 
و ب��راي حذف تدريجي موانع تج��اري در اين منطقه 
فعاليت دارد. از ديگر اهداف اكو، تهيه برنامه مشترك 
براي توسعه منابع انس��اني در اين ده كشور است. اين 
سازمان همچنين براي تسريع برنامه توسعه حمل و 

نقل و ارتباطات فعاليت مي كند. 
زرگر اعتقاد دارد كه با توج��ه به وضعيتي كه ايران به 
لحاظ تحريم دارد، اگر بتوانيم اك��و را فعال تر كنيم و 

تبادلات و همگرايي بيشتري داشته باشيم، راحت تر از 
شرايط فعلي عبور مي كنيم. 

اين كارشناس حوزه اقتصاد سياسي تصريح كرد: البته 
سياست خارجي اين كشورها رويكرد متفاوتي دارد و 
اقتصادشان به شكلي نيست كه مكمل هم باشند، براي 
توسعه اقتصادي به كشورهاي صنعتي نگاه مي كنند و 
بيشتر مراودات صادرات و واردات با كشورهاي پيشرفته 
صنعتي است. بنابراين اگر ايران سعي كند بخش هايي 
از اقتصاد را كه اين كشورها مي توانند مكمل هم باشند 
شناسايي و ارزيابي مجدد كند آينده خوبي براي اين 

كشورها رقم خواهد خورد.
وي يادآور شد: در شرايط فعلي اين كشورها مي توانند 
با پول ملي يا به به صورت پاياپ��اي به رونق اقتصادي 
بپردازند، ضم��ن اينكه ايران نيز تا ح��دي از تنگناي 
تحريم عبور كند.زرگر اظهار داش��ت: ايران تاكنون با 
هر يك از كشورهاي عضو اين سازمان به تنهايي رابطه 
خوب اقتصادي داشته اما در قالب كشورهاي سازمان 
اكو همكاري قابل قبولي نداش��ته اند. تاكنون س��عي 
نشده شناخت كاملي از مسائل اقتصادي و بازرگاني در 
حوزه اكو داشته باشيم، يعني نمي دانيم در چه جاهايي 

همگرايي و در چه نقاطي واگرايي داريم.
وي خاطرنش��ان كرد: بايد س��عي ش��ود واگرايي ها 
كاهش يابد و س��ازمان اكو به نحوي تقويت ش��ود كه 
از نظر اقتصادي قدرتمند و وزنه اي در رقابت با س��اير 

سازمان هاي اقتصادي بين المللي باشد. 
فري��دون بركش��لي كه رس��اله دكتري خ��ود را در 
خص��وص همكاري هاي منطقه اي نوش��ته در مورد 
افقي كه پيش روي همكاري ه��اي اقتصادي در اكو 
قرار دارد به »تعادل« مي گويد: » كشورهاي عضو اكو 
داراي ساختارهاي اقتصادي مكمل نيستند. عموما 
صادر كننده مواد اولي��ه و محصولات صنعتي داراي 
ارزش افزوده پايين و وارد كننده ماش��ين آلات و مواد 
اوليه مورد نياز صنايع هس��تند. ل��ذا تركيب پذيري 
اقتصاد اعضاي اكو محدود اس��ت.« او ادامه مي دهد: 

»در اواخر دهه 19۵0 كش��ورهاي اروپايي كه بر پايه 
اتحاديه بنلوكس Benelux ش��امل آلمان، فرانسه 
و لوكزامب��ورگ زمينه اتحاديه ام��روز اروپاي امروز 
را پايه ريزي كردند، بر پايه آهن و زغال س��نگ ميان 
اتحاديه ش��كل گرفت.« به همين واس��طه است كه 
بركشلي اعتقاد دارد موفقيت اكو در گرو فراهم شدن 
شرايط و زمينه هاي تركيب پذيري اقتصادي ما بين 
آنان است؛ شرايطي كه از نظر او از طريق شناسايي . 
مزيت هاي اعضا و تامين كالاهاي مورد نياز يكديگر 

به دست مي آيد.«
آقاي بركشلي با اش��اره به اينكه خودش طرحي را با 
عنوان »بازار مشترك انرژي كشورهاي حاشيه خزر« 
در دوران وزارت خارجه آقاي ولايتي مطرح كرده بوده 
است، توضيح مي دهد: »انرژي شامل نفت، گاز، برق 
و بلكه محصولات پتروشيميايي يكي از مواردي است 
كه مي تواند به شرايط تحكيم اكو كمك كند. تعدادي 
از اعضا مانند ايران، قزاقستان، جمهوري آذربايجان 
داراي انرژي و برخي مانند تاجيكستان يا افغانستان 
فاقد انواع انرژي مازاد هستند كه مي تواند زمينه ساز 
همكاري هاي بعدي باشد. البته دبيرخانه اكو، كميته 
انرژي هم دارد ولي هنوز به اهداف موثري دست پيدا 

نكرده است.« 
موضوع ديگري كه بركشلي به آن اشاره دارد »تلاش 
براي وارد كردن كش��ورهايي در سازمان اكو است كه 
خود به لحاظ تجاري فعالند« او توضيح مي دهد: »اين 
كش��ورها مي توانند موجب فعال سازي سازمان اكو را 
هم فراهم آورند. كشورهايي مانند هندوستان، امارات 
متحده عربي، عمان و... مي توانند به تغييرات ساختاري 
و بهينه كردن مبادلات بازرگاني ميان اعضا س��ازمان 

اكو موثر باشند.« 
او در پاي��ان مي گويد: »اكو را يك حركت پر ش��تاب و 
قدرتمند مي توان از يك س��ازمان اقتصادي بالنسبه 
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انگشت اتهام محيط زيستي ها 
سوي نفت

ايس�نا|اگر طرح هايي ك��ه از س��وي بانك هاي 
بين المللي ارايه شده و اموالي به ارزش ۴7 تريليون 
دلار را دربرمي گيرد اجرايي شود، آينده هيدروكربن ها 

تيره خواهد شد.
حدود 130 بانك بين المللي كه در نشست تغييرات 
جوي سازمان ملل متحد در نيويورك حضور داشتند، 
متعهد ش��دند كه حمايت و س��رمايه گذاري خود 
در بخش نف��ت و گاز را در س��ال هاي آينده كاهش 
دهند. اين گروه بانكي، اصول بانكداري مس��ووليت 
پذير را امضا كرده كه ش��امل وعده موسسات مالي 
براي حمايت كام��ل از اجراي توافق جوي پاريس با 
كاهش س��رمايه گذاري در هيدروكربن ها و ترويج 
انرژي هاي تجديدپذير است. اين بيانيه زلزله بزرگي 
براي ش��ركت هاي نفت و گاز اس��ت و فعاليت هاي 
بالادستي و پايين دستي در سراسر جهان را تهديد 
مي كند و توليدكنندگان نف��ت و گاز را وادار خواهد 
ك��رد تاثير فعاليت ه��اي خود بر محيط زيس��ت را 
كاهش دهند يا به دنبال منابع جديد سرمايه گذاري 
باشند. در حال حاضر هم يافتن فاينانس جديد براي 
شركت هاي نفت و گاز دش��وار شده و به علاوه، گروه 
بزرگي از سرمايه گذاران موسسه اي كه مجموع ارزش 
سرمايه آنها به 11 تريليون دلار بالغ مي شود، در حال 

واگذاري هاي دارايي هاي نفت و گاز خود هستند.
بانك هاي بين الملل��ي مانند دويچ��ه بانك، بانك 
ABNAmro، سيتي گروپ، باركليز و اي ان جي به 
اين گروه پيوسته اند. تحت عنوان اقدام عليه گرمايش 
جهاني، به نظر مي رسد اكنون بزرگ ترين موسسات 
مالي به اپراتورهاي نفت و گاز حمله ور شده اند. تاثير 
س��هامداران فعال و نهادهاي مردمي در سراسر اين 
بخش منعكس شده است. اگر چنين طرحي به شكل 
موفقيت آميز اجرا شود، بخش هيدروكربن نبايد نگران 
ناآرامي در خاورميانه باش��د و به جاي آن بايد درباره 

تامين كنندگان مالي فعلي خود فكري كند.
بر اساس گزارش اويل پرايس، گذر سريع به انرژي هاي 
تجديدپذير در كش��ورهاي خارج از سازمان توسعه 
و هم��كاري اقتصادي بعيد اس��ت زيرا نف��ت، گاز و 
زغال س��نگ تا چند دهه آينده منابع اصلي انرژي 
اين كش��ورها خواهند ماند. حذف حمايت مالي از 
ش��ركت هاي هيدروكربن، بمب بزرگي را زير آينده 
اقتصادهاي نوظهور خواهد گذاشت. در حال حاضر 
هيدروكربن ها منبع اصلي انرژي در بيشتر كشورهاي 
جهان هستند. براي جلوگيري از فروپاشي اقتصاد 
جهاني، فاينانس پايدار و حتي بيشتر از قبل، ضروري 
خواهد بود. برخي از آمارها نشان مي دهند كه حتي 
در س��ال هاي آينده ب��ه بي��ش از 11 تريليون دلار 

سرمايه گذاري انرژي نياز است.
فش��ار فزاينده فعلي روي هيدروكربن ها و تصميم 
يكجانبه بانك ها، كشورهاي سازمان توسعه و همكاري 
اقتصادي را نيز تهدي��د مي كند زيرا نفت و گاز يكي 
از س��رمايه گذاري هاي اصل��ي اكث��ر صندوق هاي 
بازنشستگي بوده است و كنار گذاشتن آنها، ممكن 

است به ضرر خود اين صندوق ها نيز باشد.

خطر ذخاير استراتژيك نفت 
چين براي بازار

ايسنا| چين كه امسال در دو سوم از رشد تقاضاي 
جهاني براي نفت خام س��هم داشته است، ممكن 
است خريد نفت براي پر كردن ذخاير نفت تجاري و 
استراتژيك را آهسته كند زيرا اين مخازن به نزديك 
سطح تكميل ظرفيت رسيده اند.يك مقام اداره ملي 
انرژي چين اعلام كرد كه پكن در مخازن خود نفت 
كافي براي پوشش واردات 80 روز دارد كه شامل نفت 
خام در ذخاير نفت استراتژيك، ذخاير شركت هاي 
نفتي و ذخاير تجاري است.اين اطلاعات از سوي لي 
فولانگ، رييس اداره ملي انرژي چين پس از حملات 
به تاسيسات نفت عربستان سعودي منتشر شد. چين 
روز جمعه با انتشار بي سابقه اطلاعات درباره ذخاير 
نفت خود، اعلام كرد اين حملات روي تامين نفت 
اين كشور تاثير نخواهد گذاشت.ذخاير نفت چين 
براي پوشش واردات 80 روز نزديك به توصيه آژانس 
بين المللي انرژي براي داشتن ذخاير به اندازه 90 روز 
واردات است.بر اساس گزارش اويل پرايس، ذخاير 
نفت براي پوشش واردات 80 روز به معناي اين است 
كه پكن احتمالا حدود 788 ميليون بشكه نفت در 
ذخاير خود دارد.اگر چين با رسيدن به سطح ذخاير 
كافي براي پوشش واردات 90 روز واردات نفت خود 
را در ماه هاي آينده نفت كاهش دهد، در اين صورت 
تقاض��ا براي نفت دچار لطمه جدي خواهد ش��د و 

قيمت ها پايين مي آيد.

آمار بارش ها در پايان سال آبي
تسنيم| در سال آبي 98 - 97 در مجموع 3۴2.1 
ميليمتر بارش در كش��ور ثبت ش��د كه اين مقدار 
يك ركورد بي نظي��ر در ميزان بارش هاي س��الانه 
كشورمان است.در حالي كه سال آبي 97 - 96 يكي 
از كم بارش ترين سال هاي نيم قرن اخير بود، سال آبي 
98 - 97 كه دو روز پيش به پايان رسيد، پربارش ترين 
سال آبي نيم قرن اخير لقب گرفت.متوسط بارش هاي 
س��الانه ايران ح��دود 2۵0 ميليمتر اس��ت كه در 
س��ال هايي با بارش نرمال انتظار اين ميزان بارش را 
در كش��ور داريم اما سال آبي گذشته با ثبت 3۴2.1 
ميليمتر يك سال ترسال محسوب مي شود و توالي 
يكي از خشك ترين س��ال هاي نيم قرن اخير )سال 
آبي 97-96( با پرآب ترين سال نيم قرن اخير، نشان 
از افزايش تغييرات اقليمي و تنوع بارش��ي در كشور 
دارد.س��ال آبي 98 - 97 با ثبت 3۴2.1 ميليمتر در 
 مقايسه با سال آبي 97 - 96 شاهد رشد 100 درصدي

 ميزان بارش هاي كش��ور بودي��م، همچنين ميزان 
بارش هاي س��ال آبي گذش��ته نس��بت به متوسط 

درازمدت )آمار ۵0 ساله( رشد 38 درصدي داشت.
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ظريف در گفت وگو با سي ان ان :

ابتكاري مبتني بر چندجانبه گرايي

ايران آغاز گر هيچ جنگي نخواهد بود

»ابتكار صلح هرمز« طرحي ناظر بر اهداف ديپلماسي ايران

وزير امور خارجه جمهوري اسللامي ايران با تاكيد بر 
اينكه »ايران آغازگر هيچ جنگي نخواهد بود« اطمينان 
داد كه چنانچه ايران مورد حمله قرار گيرد؛ با همه توان 
از خللود دفاع خواهد كرد. محمدجواد ظريف كه براي 
شركت در نشست هاي مجمع عمومي سازمان ملل به 
همراه رييس جمهوري اسامي ايران در نيويورك بسر 
مي برد؛ دوشنبه شب در گفت وگو با شبكه تلويزيوني 
سي ان ان گفت: بارها گفته ايم و حتي در يادداشتي به 
امريكا اعام كرده ايم كه اگر آنها جنگي را آغاز كنند؛ 
قطعا امريللكا خاتمه دهنده آن نخواهد بللود. وي كه 
به پرسشللي درباره تهديدات امريكا عليه ايران پاسخ 
مي گفت؛ اظهار داشت: امريكا ايران را به استفاده از قوه 
نظامي تهديد مي كند، چراكه اين عادت امريكا است كه 
بگويد تمام گزينه هاي نظامي روي ميز است اما من به 
شما قول مي دهم كه چنانچه مورد حمله قرار گيريم از 
خود دفاع كرده و اين جنگي محدود نخواهد بود.  وزير 
امور خارجه كشورمان درعين حال گفت كه اجتناب از 
جنگ؛ وظيفه ديپلمات هاست و من نيز همين كار را 

انجام مي دهم .

   عربستان به جنگ يمن خاتمه دهد
كريستين امانپور خبرنگار سي ان ان از وزير خارجه ايران 
درباره جنگ يمن كه بيش از چهارسال از آن مي گذرد و 

عقب نشيني امارات از اين جنگ سوال كرد .
دكتر ظريف درپاسخ با اشاره به اينكه اماراتي ها در مسير 
درستي )عقب نشيني از جنگ يمن( قرار گرفتند؛ اظهار 
داشت: اميدوارم كه عربسللتان سعودي نيز به همين 
درك برسد. خبرنگار سي ان ان در ادامه اين مصاحبه به 
موضوع حمله به نفتكش ها در ماه هاي ژوئن و جولاي 
و نيز حمله اخير به تاسيسات نفتي عربستان سعودي 
اشللاره كرد و نظر وزير خارجه ايران را در اين باره جويا 
شللد . دكتر ظريف بارديگر با رد ادعاهاي مطرح شده 
درباره دخالت ايران در حمله به تاسيسات نفتي آرامكو 
عربستان اظهار داشت: هيچ سللند و شواهدي دراين 
خصوص وجللود ندارد. اگر ما در پللس اين حمله قرار 
داشتيم كه براي عربستان سعودي يك فاجعه بود. وي 
تصريح كرد: يمن مسووليت اين حمله را پذيرفته است. 
پيشرفته ترين و پيچيده ترين تسليحات نظامي امريكا 

توسط يمني ها شكست داده شده است .

   پهپ�اد امريكاي�ي بر ف�راز آب ه�اي ايران 
سرنگون شد

وي همچنين درپاسخ به پرسشي درباره سرنگوني پهپاد 
امريكايي بر فراز آسمان ايران و برخي ادعاها مبني بر 
قرارداشتن اين پهپاد بر فراز آب هاي بين المللي اظهار 
داشللت: ما در يادداشتي كه از طريق سفارت سوييس 
به امريكايي ها داديم، كاما آشكار ساختيم كه پهپاد 
ساقط شللده بر فراز قلمرو آبي ايران قرار داشته است. 
ما به هر حمله اي پاسخ مي دهيم . خبرنگار سي ان ان 
از وزير خارجه ايران پرسيد آيا به نظر شما تيم موسوم 
به “ ب “ )بولتون، نتانياهو؛ بن سلمان و بن زايد( از هم 
پاشيده است و اكنون فرصتي براي ديپلماسي به وجود 
آمده است ؟ ظريف در جواب گفت: من همواره به عنوان 
يك ديپلمات گفته ام كه فرصت تازه اي براي ديپلماسي 
وجود دارد . سي ان ان درباره تحريم شخص وزير خارجه 
ايران سوال كرد كه ظريف پاسخ داد: اين چندان مهم 
نيست، فكر مي كنم آنچه مهم است متوقف ساختن 
تحريم ها عليه مردم ايران است، تحريم ها مواد غذايي و 
دارويي مردم ايران را هدف قرار داده است، بنابراين اگر 

امريكا درباره پيشنهاد ديپلماتيك خود جدي است، 
نسبت به گذشللته هيچ كاري انجام نداده است. وزير 
خارجه ايران درمورد تحريم دوباره بانك مركزي ايران 
نيز گفت: بانك مركزي ايران را تحت تحريم هاي جديد 
قرار داده اند چراكه همگللي مي دانيم اين بانك حدود 

يك سال است كه مورد تحريم قرار گرفته است.

   تحريم كنندگان خواس�تار بسته شدن باب 
مذاكرات هستند

دكتللر ظريف با انتقاد از اقللدام امريكا در تحريم بانك 
مركزي ايران گفت: تحريم خود جنگ اسللت، چراكه 
در جنگ اهداف نظامي انتخاب مي شوند، در تحريم ها 

غيرنظاميان مورد هدف قرار مي گيرند، بنابراين تحريم 
بيش از يك جنگ است. وي درادامه گفت: حال امريكا 
مي گويد كه خواهان مذاكره اسللت، مطرح سللاختن 
دوباره )تحريم( بانللك مركزي ايران، اين كار را تقريبا 
براي امريكا غيرممكن سللاخته كه بانك مركزي را از 
اساس كنار گذارد، اين بدان معني است كه نه تنها اين 
رييس جمهوري بلكه رييس جمهوري بعدي نيز در يك 
حصار ابدي خصومت ورزي با ايران قرار داده شده اند، 

پس مذاكره براي چيست؟
وي افللزود: افرادي كه اين موضللوع را به ترامپ ارايه و 
پيشنهاد كردند خواستار بسته شدن درهاي مذاكرات 
)ديپلماسي( هستند نه تنها در زمان رياست جمهوري 

وي بلكه در دوران پس از وي . خبرنگار سي ان ان با طرح 
سوالي مدعي شد كه برخي در ايران نيز خواستار بسته 
شدن درهاي مذاكرات هستند؟ ظريف در جواب گفت 
كه حاكميت در ايران در دام چنين افرادي نخواهد افتاد.

سللي ان ان در ادامه از وزيرخارجه ايللران درباره نحوه 
تصميم گيري درباره سرنگون ساختن پهپاد جاسوسي 
امريكا پرسيد و اين سوال را مطرح كرد كه آيا دولت ايران 
خود مايل به ساقط شدن اين پهپاد بوده است يا خير؟

   پدافند هوايي ايران هر شيء متجاوزي را 
سرنگون مي كنند

ظريللف پاسللخ داد: دولللت نمي تواند مللورد به مورد 

)پايگاه هللا( تصميم گيري كند، چراكه شللما فرصت 
تصميم گيري نداريد، شللما نيازمند يك فرمان كلي 
براي پرسنل نظامي كه در پشت سامانه هاي موشكي 

نشسته اند، هستيد.
وي گفت: فرماندهان نظامي اين اختيار را دارند كه هر 
شيء متجاوزي را سرنگون سازند، حتي اگر امريكايي 
باشد. سي ان ان دربخش ديگري از ظريف پرسيد: آيا 
از اينكه تاسيسللات نفتي عربستان كه به يك معماي 
اقتصللادي نفتي جهللان مبدل شللده اين گونه بدون 

حفاظت هوايي رها شده، تعجب نمي كنيد؟

   خريد تسليحات نظامي؛ امنيت نمي آورد
وزيرخارجه ايران پاسللخ داد: تعجب نمي كنم، چراكه 
معتقدم تنها توانايي و تجهيزات نظامي قادر به ممانعت 
از يك فاجعه نيسللت و اين چيزي اسللت كه ما تاش 
داريم به عربستاني ها بگوييم كه آنها نمي توانند تنها با 
خريدن هرچه بيشتر تسليحات نظامي امنيت به دست 
آورند، راه ساده تري هم وجود دارد، اگر آنها به سادگي با 
همسايگان خود آغاز به گفت وگو كنند و بمباران يمن 
را متوقف سازند. وي گفت: من بر اين با ورم كه بايد براي 
صلح و اعتمادسازي و كاهش تنش ها و ايجاد تعامل كار 
كنيم . سي ان ان پرسيد: آيا شما شاخه زيتون )نشانه 
صلح( را نشللان مي دهيد كه ظريللف در جواب گفت: 
شاخه زيتون همواره بر روي ميز قرار دارد و بار ديگر آن 

را نشان مي دهيم.
وزيرخارجه ايران در پاسخ به پرسشي درباره رزمايش 
مشترك با روسيه و چين درخليج فارس گفت: اين براي 
نخستين بار است كه ايران يك رزمايش آبي مشتركي 
انجام مي دهد، اين رزمايش عليه هيچ كشللوري و به 
منظور ايجاد ائتاف براي جنگ نيست، اين رزمايش 

اقدامي دوستانه با شركاي نزديك ايران است.

   ترامپ نس�بت ب�ه لغو دايم�ي تحريم هاي 
ايران اقدام كند

رييس ديپلماسي ايران در پاسخ به پرسشي درخصوص 
برنامه هسته اي ايران گفت: اگر ترامپ رييس جمهوري 
امريكا درباره دايمي بودن برنامه صلح آميز هسللته اي 
ايران و بازرسي هميشگي از تاسيسات هسته اي ايران 
از طريق بازرسان آژانس بين المللي انرژي اتمي سازمان 
ملل جدي است، به كنگره رفته و لغو دايمي تحريم هاي 

ايران را در آنجا مورد تصويب قرار دهد.
ظريف درباره احتمال ديدار روسللاي جمهور ايران و 
امريكا در حاشيه نشست مجمع عمومي سازمان ملل 
گفت: اين منوط به رييس جمهوري امريكاسللت كه 

اقدامات مورد نياز را انجام دهد.
وي همچنيللن دربللاره تاثيرگللذاري سياسللت 
فشللارحداكثري بر ايران و پيام جمهوري اسامي به 
امريكا كه ايران را جدي بگيريد؛ گفت: ايران كشوري 

وزين و كهن است و همواره جدي انگاشته مي شويم.
 خبرنگار سي ان ان از ظريف پرسلليد برخي در ايران 
ترامپ را »ببر كاغذي« توصيف مي كنند؛ نظر شما در 
اين باره چيست ؟ ظريف گفت كه من هرگز مقام يك 

كشور خارجي را اين گونه توصيف نمي كنم .
موضوع خودسوزي اخير يك دختر ايراني نيز از ديگر 
مسائلي بود كه خبرنگار سي ان ان نظر دكتر ظريف را 
درباره آن پرسلليد؟ وي در جواب بللا دردناك خواندن 
اين حادثه گفللت كه رييس جمهوري ايللران به وزير 
ورزش دستور داده است تا حضور بانوان در ورزشگاه ها 

تسهيل شود. 

طرح »ابتكار صلح هرمز« كه از سللوي حسن روحاني 
رييس جمهوري اسللامي ايران قرار اسللت به عنوان 
طرح ابتكاري ايران به هفتاد و چهارمين مجمع عمومي 
سازمان ملل متحد ارايه شود، ناظر بر اهداف ديپلماسي 
ايران مبتني بر صلح گرايي، چندجانبه گرايي و تعامل 
سازنده و موثر با جهان اسللت. ايرنا با بيان اين مطلب 
در گزارشللي افزود: هفتاد و چهارمين مجمع عمومي 
سللازمان ملل متحد به عنوان بزرگ ترين گردهمايي 
سياسي سللالانه جهاني از شنبه گذشللته آغاز شده و 
»حسن روحاني« رييس جمهوري اسامي ايران نيز 
از روز دوشنبه با شللعار »ائتاف اميد« و »ابتكار صلح 
هرمز« راهي اين سللفر شده اسللت. رييس جمهوري 
كشورمان هفتمين سخنراني سالانه خود را در صحن 
مجمع عمومي سللازمان ملل انجام خواهد داد. طرح 
ابتكارصلح هرمز يكي ازهشت طرح ابتكاري ايران در 
سللازمان ملل متحد اسللت كه به دنبال ايجاد جهاني 
امن و درچهارچوب سياست صلح طلبي و تعامل موثر 
و سللازنده ايران با منطقه و جهان است. اين طرح كه 
براي نخسللتين بار از سللوي رييس جمهوري در روز 
۳۱شهريور و سالگرد دفاع مقدس در حرم امام مطرح 
شد، واجد ويژگي هايي براي ايجاد ساز و كار همكاري 
امنيت جمعي خواهد بود.  حسللن روحاني در مراسم 
گراميداشللت هفته دفاع مقدس در حللرم امام راحل 
گفت: ما امسال در سازمان ملل متحد با شعار ائتاف 
اميد، هرمز، صلللح براي منطقه و ابتللكار صلح هرمز 
حضور خواهيم داشت. ما طرحي را در روزهاي آينده 
در سازمان ملل پيش روي جهانيان خواهيم گذاشت 
كه ايران با همكاري كشورهاي مختلف مي تواند و اعام 
مي كند كه امنيت خليج فللارس درياي عمان و تنگه 
هرمز را با كمك كشورهاي منطقه ايجاد كند و به دنيا 
اعام مي كند حضور نيروهاي خارجي براي منطقه و 
آبراهه هاي خارجي و امنيت كشتيراني و امنيت نفت و 

انرژي مشكل زا و خطرناك باشد.
رييس جمهوري تصريللح كرد: مسللير و راه ما ايجاد 

وحدت و هماهنگي با كشورهاي منطقه است، آنهايي 
كه مي خواهند حوادث منطقه را به ايران نسبت دهند 
همانند همه دروغ هاي افشا شده آنان است اگر راست 
مي گوينللد و دنبال امنيت منطقه هسللتند اين همه 
ساح و هواپيما و بمب و ساح هاي خطرناك به منطقه 
ارسال نكنند. اگر راست مي گويند منطقه ما را تبديل به 
مسابقه تسليحاتي در اين منطقه ننمايند. اگر واقعا به 
دنبال امنيت منطقه هستند از اين منطقه فاصله بگيرند.

همچنين »محمللد جواد ظريف« وزيللر امورخارجه 
كشورمان روز دوشنبه در نشستي با خبرنگاران، ابتكار 
جمهوري اسللامي براي امنيت تنگلله هرمز و خليج 
فارس را تشريح و بر لزوم همكاري هشت كشور منطقه 
براي پياده كردن آن تاكيد كرد. ظريف گفت كه طرح 
پيشنهادي ايران تشكيل ائتافي متشكل از كشورهاي 
سللاحلي خليج فارس يعني عراق، ايران، عربسللتان 
سعودي، بحرين، قطر، كويت، امارات و عمان زيرنظر 
سللازمان ملل براي تامين امنيت خليج فارس است. 
وي افزود: اين ابتكار چرخشي از مفهوم خريد امنيت 
به سللمت اتكا به خود مردم منطقه و همكاري ميان 
آنهاست. اينها بنيان امنيت در منطقه هستند و بدون 
آنها امنيت، خيالي دست نيافتني در منطقه خواهد بود.

وزير امور خارجلله ايران تصريح كرد: اعضاي اوليه اين 
ائتاف را ايران، عراق، عربسللتان، كويت، قطر، عمان، 
بحرين و حتي يمن تشكيل خواهند بود. ظريف پيش 
از اين در توييتي هفت ابتكار پيشين ديپلماتيك ايران 
را در سطح جهاني و منطقه اي براي راه حل گفت وگوي 
مسللالمت آميز برشللمرد. پيشللنهادهاي جمهوري 
اسللامي ايران را مي توان در هفت عنوان »امنيت در 
خليج فارس )۱۹۸۵(، گفت وگوي تمدن ها )۱۹۹۷(، 
جهان عليلله خشللونت )۲۰۱۳(، مجمع گفت وگوي 
منطقه اي )۲۰۱۴(، طرح صلح يمن )۲۰۱۳(، فرآيند 
آستانه )۲۰۱۷(، پيمان منطقه اي عدم تجاوز )۲۰۱۹(« 
برشمرد. به نظر مي رسد كه طرح ابتكار صلح هرمز نيز در 
راستاي ابتكارات پيشين سياست خارجي ايران به نوعي 

يك همكاري دسللته جمعي درون منطقه اي، امنيت 
درون زا بدون خريد امنيت از خارج باشللد. اما پرسش 
اساسي اين اسللت كه اهداف ايران از اين پيشنهادات 
صلللح گرايانه چيسللت؟ و دولت روحانللي در مجمع 
عمومي سازمان ملل متحد در نيويورك چه مسيري 

را بايد دنبال كند؟

   صلح طلبي ايران درنيويورك
سياست خارجي به عنوان ابزار حفظ و پيگيري اهداف و 
منافع ملي همواره از اهميت فراواني برخوردار بوده است 
و در اين ميان دولت ها تاش مي كنند تا با ابزار سياست 
خارجي به بيشينه سازي منافع و امنيت ملي خود ياري 
رسانند. در اين چارچوب، جمهوري اسامي ايران به 
عنوان يك كشور منطقه اي با تاثيرگذاري بين المللي از 
اهميت ويژه اي در صحنه جهاني برخوردار است. از اين 
رو براي حفظ و پيگيري اهداف و منافع ملي، جمهوري 
اسامي ايران نيازمند سياست خارجي با ويژگي هايي 

منطبق براي ابعاد منطقه اي و بين المللي است.
سياسللت خارجي جمهوري اسامي ايران با توجه به 
اين نگاه، در دوره هاي مختلف، گفتمان هاي متفاوتي 
 را تجربه كرده كه اين گفتمان ها طيفي از آرمان گرايي تا

عمللل گرايللي را در بر مي گيللرد. بللا روي كار آمدن 
دولت »حسللن روحانللي« سياسللت خارجي تحت 
عنللوان گفتمان »اعتدال گرايي« پيگيري مي شللود. 
اعتدال گرايي كه به عنوان مشي دولت روحاني شناخته 
شده است به مجموع خط مشي هاي مبتني بر ميانه 
روي، تنش زدايللي، تعامل سللازنده و دوري از افراط و 
تفريط در عرصه نظر و عمل گفته مي شللود. در حوزه 
منطقه اي و جهاني، جمهوري اسللامي ايران تاش 
مي كند در چارچوب صلح گرايي و همگرايي اسامي 
عمل كند. در چنين بسللتر و قالبي، ابتكاراتي از سوي 
دولت روحاني ارايه مي شود كه از قابليت تاثيرگذاري 
بر روند تحولات آتي و كاهش تنش ها در منطقه خليج 

فارس كمك كند.

تنش ها درمنطقه خليج فارس براي سال هاست كه به 
دليل حضور نيروهاي نظامي امريكايي و اسللتقرار در 
پايگاه اي نظامي عربستان، بحرين و ساير كشورهاي 
منطقه افزايش يافته و واشللنگتن بللا مداخله در امور 
امنيتي منطقه به نحوي نظم امنيتي منطقه را برهم 
زده اسللت. متحدان منطقه اي امريكا مانند عربستان 
تاش مي كنند براي مقابله با ايران در زمين منطقه از 
حيث ايجاد تفرقه و دامن زدن به تنش هاي موجود بهره 
بگيرند. حمات پهپادي يمني ها به اقدامات تهاجمي 
سعودي ها باعث شد تا گروه هاي حوثي در قالب حمات 
پهپادي به تاسياست نفتي اين كشور پاسخ متناسب 
دهند كه فرايند تنش هللا در كنش واكنش ها به طرز 
گسللترده اي افزايش يافت. چنانكه امريكا و عربستان 
تاش كردند تا با ايجاد ائتللاف و اجماع عليه ايران از 
اين تحولات پيش آمده به نفللع خود بهره بگيرند. اما 
برگزاري جلسه شللوراي امنيت سازمان ملل به بهانه 
رسيدگي به ادعاي عربسللتان مبني بر دست داشتن 
ايران در حمله پهپادي به تأسيسللات نفتي آرامكو با 
بي اعتنايي ساير اعضاي شورا نسبت به طرح اتهامات 
عليه ايران همراه شللد. در شرايطي كه نماينده امريكا 
در نشسللت پنجشنبه شب گذشته شللوراي امنيت 
كوشيد ايران را مقصر حمله پهپادي به آرامكو قلمداد 
كند اما اين تاش ها با بي اعتنايي نمايندگان روسيه و 
چين همراه شد. اما هفتاد و چهارمين نشست مجمع 
عمومي سللازمان ملل متحد فرصتي دوباره اسللت تا 
جمهوري اسامي ايران و كشورهاي منطقه اي بر سر 
يك چارچوب مشترك در زمينه امنيت منطقه اي به 
توافقي دست يابند. در اين فرايند، ابتكاراتي همچون 
طرح ابتكار صلح هرمز ايران مي تواند چارچوب هاي يك 

ديپلماسي فراگير و چندجانبه را ايجاد كند.

   فرصت نيويورك براي ايران
سللازمان ملللل متحللد و مجمللع عمومللي آن يكي 
ازمكان هايي محسللوب مي شللود كه مي توان در آن 

ابتكاراتللي زا در منظر جهاني نه تنهللا براي پيگيري 
منافع ملي قرار داد، بلكه مي تواند مسللير صلح را براي 
جهان آماده كند. وزيرخارجه ايران پيش از اين در يكي 
از مصاحبه هاي خود عنوان كرده اسللت كه »مجموع 
شرايط ايران از كشورمان يك كشور صلح طلب مي سازد 
و ما بايد اين پيام صلح طلبي را براي جهان تبيين كنيم«. 
صلح طلبي سياست خارجي ايران نه يك صلح طلبي 
منفعل، بلكه صلح طلبي فعال و پويا در عرصه بين المللي 
اسللت كه در يك سللو عاوه بر نفي خشونت به دنبال 
ايفاي نقشي صلح گرا در روندهاي بين المللي از طريق 

ديپلماسي خواهد بود.
نيويورك از اين رو فرصتي است تا با طرح ابتكار صلح 
تنگه هرمز مسير براي صلح طلبي و كاهش تنش ها باز 
شود. موضع جمهوري اسامي ايران همان طور كه در 
پيشنهادهاي پيشين انعكاس يافته، ايجاد منطقه اي 
قدرتمنللد، اجراي الگوي امنيت سللازي شللبكه اي و 

تشكيل مجمع گفت وگوي منطقه اي است.
در اين چهارچوب، ايجاد يك منطقه قدرتمند در گرو 
ايجاد زنجيره اي از فرايندهاي اعتمادساز درون شبكه 
كشورهاي منطقه است و آنچه چنين روندي را به تاخير 
مي اندازد، تكللرار اتهام هاي واهي، مداخات نظامي و 

تداوم فرايندهاي اعتمادزا خواهد بود.
به نظر مي رسد، آنچه در مواضع برخي كشورها- بخوانيم 
امريكا و عربستان سللعودي- مطرح مي شود، بيش از 
آنكه حاصل نگاه واقع بينانه و عقاني به منافع متوازن 
منطقه اي باشد، ناشي از برداشت و رويكرد حداكثري 
اين دو كشللور به منافع ملي اسللت كه و بللا روندهاي 

اعتمادساز منطقه اي در تضاد است. 
در فرجام سللخن، طللرح ابتكار صلح تنگلله هرمز در 
نيويورك مي تواند بسللتري براي تبيين ديدگاه هاي 
جمهوري اسامي ايران، صلح طلبي و ايفاي نقش موثر 
با تنش زدايي، امنيت سللازي درون منطقه اي و نهايتا 
تعامل سازنده باشد. جهان اكنون در انتظار ديپلماسي 

ايراني، صلح گرايي و چندجانبه گرايي است.
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ايران بزرگ تر از آن است که 
به حاشيه رود

مارک چمپیون | زینب فلاح|
 بی ان ان بلومبرگ|

دونالد ترامللپ، رئيس جمهوری ايالات متحده، 
اوايل سللال جاری ميادی هشللدار داد که اگر 
اتفاقی در منطقه رخ دهد، برای ايران عواقب بدی 
خواهد داشللت. اتفاق بزرگ در منطقه رخ داد و 
به زيرساخت های نفتی سعودی حمله شد، اما 
بيشتر به نظر می رسد آنهايی که در ايالات متحده 

هستند از عواقب آن رنج می کشند و نه ايران.
 به گزارش ديپلماسی ايرانی، يک سری از مقامات 
ارشد در دولت ترامپ ايران را در اين حمله مقصر 
دانسته اند، اما هنوز معلوم نيست که آمريکا چطور 
می خواهد اقدامات کشوری را که همين حالا هم 
تحت فشللار تحريم های شديداللحن اقتصادی 
اسللت، تافی کند. حتللی اگللر رای دهندگان 
آمريکايی آماده پذيرش درگيری در جنگی جديد 
در خاورميانه بودنللد، باز هم ايران بزرگ تر از آن 
بود کلله ايالات متحده بخواهد به آن حمله کند. 
به عاوه، ايران پيش تر توانايی خود را برای حمله 
متقابل در صورت تصميم گيری ايالات متحده 

به مواجهه نظامی نشان داده است.
تحريم هللای ايالات متحللده به اقتصللاد ايران 
 آسيب رسللانده اسللت. بالعکس، نظام ايران به 
تحريللم های ايللالات متحللده از طريق تقويت 
موقعيت ۴۰ سال ايستادگی در برابر انزوای بين 

المللی سخن گفته است.
علی واعظ، مدير پللروژه ايران در گللروه بحران 
بين المللی واقع در بروکسللل، گفت: »ما در يک 
چرخه باطل گرفتار شده ايم. ايالات متحده بايد به 
 اين درک برسد که ايران بخشی از منطقه است و

 نمی تواند آن را حذف کند.«
فيلم محمد بن سلللمان، وليعهد سللعودی، که 
در سللال ۲۰۱۷ گفته بود »ما منتظر نخواهيم 
ماند تا جنگ به عربستان بيايد، جنگ را به ايران 
خواهيم برد« در روزهای اخير به طور گسترده در 
رسانه های اجتماعی دست به دست می شود و 

مورد تمسخر قرار می گيرد.
 مايللکل نايتللز از اعضللای ارشللد موسسلله 
سياست گذاری خاور نزديک در واشنگتن در اين 
باره می گويد لاف زنی دولت ترامپ کاما اثبات 
شده و به نظر می رسد که ايران توانايی پيشبرد 
منافع خود در منطقه را دارد: »ما از حدود ۱۲ ماه 
مه شللاهد يک سری اتفاقات متوالی هستيم که 
در آنها ايران خطوط قرمز را يکی پس از ديگری 
زير پا گذاشته است. از ديدگاه نظامی، همه اين 
اقدامات با دقت و مهارتی قابل توجه انجام شدند 
به طوری که تا کنون حتللی يک قطره نفت هم 
در خليج فارس نشت نکرده است. اين موفقيت 
تاکتيکی حيثيت و شهرت ايران را در منطقه بالاتر 
برده است.« اين رويکرد با نگاه به جلو بخشی از 
برنامه های بلند مدت ايران به شمار می رود که از 
خروج تدريجی ايالات متحده از منطقه سود می 
برد و اين در حالی است که انتظار می رود فارغ از 
رئيس جمهوری که پس از انتخابات سال ۲۰۲۰ 
وارد کاخ سفيد می شود، روند خارج کردن نيروها 

از خاورميانه همچنان ادامه داشته باشد.
پييِر نوئل، از اعضای ارشد امنيت انرژی و اقتصاد 
در موسسلله بين المللی مطالعللات امنيتی در 
لندن، معتقد اسللت کلله اين حمله مللی تواند 
تاثيری بلند مدت و مانللدگار در توازن قدرت در 
منطقه داشته باشللد چرا که شدت تغييرات در 
روابط،روابط ايالات متحده و عربستان سعودی را 
آشکار کرده است: »سعودی ها در طی ۳۰ دقيقه 
در جنگی شکست خوردند که از ۵۰ سال پيش 
داشتند خود را برای آن آماده می کردند. آنها ۵۰ 
درصد از توليد ملی نفت خود را از دست دادند و به 
ايران باختند و ايالات متحده هم به طور ملموس 
از آنهللا حمايت نکرد.« اين اتفاق نشللان داد که 
تضمين تامين امنيت سعودی ها و ميدان های 
نفتی منطقه از سوی ايالات متحده که عربستان 
و ديگر کشللورهای منطقه روی آن حساب می 

کردند، توخالی و پوچ بوده اند. 

چرا گوترش از ايران تشکر کرد
کميته قانون اساسی گامی ديگر در تاش برای 
يافتن راه حلی سياسی و پايان جنگ هشت ساله 
در سوريه است. به گزارش اسپوتنيک، دبيرکل 
سازمان ملل متحد کميته قانون اساسی را گامی 
ديگر در تاش برای يافتن راه حلی سياسی و پايان 
جنگ هشت ساله در سوريه دانست. گوترش از 
نقش ايران، ترکيه و سوريه در حل بحران سوريه 
قدردانی نمود و بر اداملله تاش ها در اين زمينه 
تأکيد کرد. وی در ادامه افزود: کميته قانون اساسی 
از سوی سازمان ملل در ژنو تسهيل خواهد شد«. 
تشکيل کميته تدوين قانون اساسی جديد سوريه 
يکی از اقدامات مهم نشست آستانه است. روند 
صلح آستانه، در ژانويه ۲۰۱۷ به منظور پايان دادن 
به جنگ سوريه با مشارکت روسيه، ايران و ترکيه 
شکل گرفت که پس از آن در بخش های زيادی 
از سوريه آتش بس اعام شد. نخستين دور از اين 
مذاکرات ۲۲ نوامبر سال ۲۰۱۷ در شهر سوچی 
روسلليه برگزار شد. جنگ سللوريه با يک سری 
تظاهرات گسللترده و در نهايللت درگيری های 
نظامی در کشور سوريه آغاز شد که از ۲6 ژانويه 
۲۰۱۱ شروع شده است که تأثيرگرفته از تحولات 
سياسی منطقه خاورميانه موسوم به بهار عربی 
است.  داعش )سللازمان تروريستی ممنوعه در 
روسلليه(که زمانی بر بخش های شرقی سوريه 
حکومت می کرد و حدود نيمی از خاک اين کشور 
را در کنترل داشت هم با دولت های سوريه و عراق 
و هم با اپوزيسيون سوريه درگير جنگ بود که در 
حال حاضر با از دست دادن قسمت اعظم قلمرو 
خود به نواحی کوچکی در بيابان های شرق سوريه 

محدود شده است.

  فرید زکریا| واشنگتن پست )آمریکا(|فریدزکریا نویسنده و مجری مشهور آمریکایی که همواره از منتقدان سیاست خارجی ترامپ بوده در یادداشتی در 
واشنگتن پست به تحلیل عملکرد ترامپ درمقابل ایران پرداخته است. زکریا نوشت: »استراتژی دولت ترامپ اعمال فشار دوچندان بر ایران و وادار کردن سایر 
کشورها به پیروی از تحریم های یک جانبه ایالات متحده و در نتیجه تسلیم کردن ایران است. واکنش اولیه تهران به این سیاست خویشتندارانه بود. ایران به 
سادگی در پی عبور از ایالات متحده برآمد؛ به پایبندی به برجام ادامه داد و تلاش کرد با سایر کشورها تجارت کند. اما این تلاش ها به دلیل نقش دلار در سیستم 
مالی بین المللی شکست خورد و تحریم ها جواب داد.« زکریا در ادامه مدعی شد:» اقدام بعدی تهران این بود که نشان دهد این نوع فشار حداکثری هزینه ای دارد. 
ایجاد مزاحمت برای شناورهای در حال تردد در خلیج فارس، سرنگونی پهپاد آمریکایی، به کار گیری نیروهای نیابتی منطقه ای و یورش اخیر به تاسیسات نفتی 
عربستان همگی در راستای این اقدام صورت گرفت. پیام این اقدام ها روشن است: پیامدهای دشمنی با ایران می تواند در سراسر خلیج فارس گسترش یافته و در 
عرضه جهانی نفت اختلال ایجاد کند.« این مجری و تحلیلگر سرشناس آمریکایی در ادامه به ناکارآمدی پروژه فشار بر ایران اشاره کرده و نوشت:»فشار حداکثری 
علیه ایران نتوانست رفتار این کشور را متعادل کرده و یا آن را به میز گفتگوها بازگرداند، بلکه تهران را برای اقدامات تلافی جویانه تحریک کرد. شرایط تحریم ها به 
حدی دشوار است که ایران به خوبی احساس می کند که در صورت انجام اقدامات تحریک آمیز و حتی خطرناک چیز زیادی برای از دست دادن ندارد.« فریدزکریا 
در ادامه یادداش�ت خود در واشنگتن پست به بی توجهی ترامپ به همراهی متحدان اروپا در قبال ایران اشاره کرده و نوشت:»به گفته جیم ماتیس، وزیر دفاع 
مستعفی ترامپ، “کشورهایی که همپیمانانی دارند، جلو می روند و کشورهای بدون هم پیمان تنزل می کنند.”  عجیب است که ایالات متحده تنها با حمایت تعداد 
اندکی از همپیمانانش راهبردی تازه و پرخطر را علیه ایران برگزید. ترامپ برای شروع این راهبرد به همپیمانان اروپایی خود اهمیتی نداد و به نظر می رسد این دلیل 
اصلی استعفای ماتیس بود. اروپایی ها نیز حق رای دارند و گذشته از همیاری، برخی از آنها فعالانه در پی خنثی کردن سیاست های ایالات متحده در برابر ایران 
هستند. حتی امارات متحده عربی، وفادارترین هم  پیمان عربستان سعودی، نیز در ماه های اخیر بین خود و ریاض فاصله ایجاد کرده و قصد خروج از یمن به عنوان 
یک مداخله شکست خورده را دارد.« وی در پایان به بخشی از کتاب »هنرجنگ« نوشته سن تزو نویسنده مشهور چینی که سال ها قبل از میلاد نوشته شده اشاره 
کرده و می نویسد:»پیروزی فقط هنگامی ممکن است که یک رهبر بداند چه زمانی را برای مبارزه انتخاب کند و آماده باشد. شکست زمانی تضمین شده است که 

یک رهبر بی محابا، دمدمی مزاج و متکبر باشد. این تحلیلی به هنگام از دوران باستان است.«

نگاه
  راهبرد  ترامپ  درمقابل ايران شکست خورده  است



گزارش 9 مسكن

»تعادل«درگفتوگوباكارشناسانتاثيرتسهيلاتدرپوششهزينهخريدمسكنرابررسيميكند

سراب خريد خانه با وام
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

در شرايطي كه با جهش قيمت مسكن طي يك و 
نيم سال گذشته توان خريداران مسكن كاهش 
چشمگيري داش�ته اما سقف تسهيلات خريد 
يا ساخت مسكن رشدي نداشته است و همين 
موضوع موجب ش�ده كه تس�هيلات مربوط به 
صندوق پس انداز مسكن يكم كه بالاترين سقف 
پرداختي در ميان وام هاي خريد را دارد در مرداد 
ماه سال جاري تنها هزينه خريد 12مترمربع از 
يك واحد مسكوني را پوشش دهد. اين در حالي 
است كه در فروردين سال گذشته اين تسهيلات 
قادر به پوش�ش دهي 38 درصد از هزينه خريد 

يك واحد متوسط متراژ بود.
البت�ه اين افت ت�وان اقتصادي فق�ط مربوط به 
متقاضيان خريد مس�كن نبود بلكه سازندگان 
مسكن هم با مشكل رشد قيمت زمين، جهش 
قيمت مصالح، افزايش دستمزد نيروي انساني 
و... مواجه شدند موضوعي كه قيمت ساخت هر 
مترمربع واحد مسكوني را طي 18 ماهه گذشته 

دوبرابر كرده است. 
بررسي وضعيت خريد و فروش همچنين ساخت 
و ساز مس�كن، حكايت از كاهش بيش از پيش 
توان اقتصادي خريداران مس�كن و سازندگان 
دارد، عاملي كه تداوم آن مي تواند به تش�ديد 
ركود بازار مسكن منجر شود و در اين ميان كم اثر 
بودن تسهيلات پرداختي بانك ها در ركود كنوني 
بازار بهانه اي شد تا كانون سراسري انبوه سازان 
مسكن و ساختمان كش�ور در هفته جاري طي 
نامه اي به سرپرس�ت معاونت ساختمان وزارت 
راه خواستار سقف تس�هيلات خريد به صورت 
انفرادي و با س�پرده گذاري حداقل تا مبلغ 1۵۰ 
ميليون تومان افزايش يافته و مدت بازپرداخت 

آن متناسب افزايش داده شود.
همچني�ن ب�راي متقاضي�ان خري�د ب�دون 
س�پرده گذاري، تس�هيلات خري�د تا س�قف 
2۵۰ميليون تومان و با سود تسهيلات حداكثر 

12درصد پيش بيني شود.
البت�ه خواس�ته آنها تنه�ا در افزايش س�قف 
تسهيلات خريد و ساخت محدود نشد بلكه آنها 
افزايش دوره بازپرداخت را هم براي بهبود بازار 

ضروري دانستند. 
در اين نامه پيشنهاد شده است كه براي تأمين 
قدرت خريد متقاضيان و خانه دار ش�دن افراد 
بدون مسكن، افزايش آن حداقل به 2۵۰ ميليون 
تومان براي انبوه سازان و توليد كنندگان حرفه اي 
مسكن، آن هم مشروط به اجازه فروش اقساطي 
و انتق�ال آن به خري�داران با كاهش نرخ س�ود 

تسهيلات پيشنهاد مي شود.
ضمن اينكه تسهيلات بانكي براي بافت فرسوده 
به مبلغ ۵۰ ميليون تومان كه مصوب س�ال 93 
است، حداقل به 1۵۰ميليون تومان تعديل شود 
و سود تسهيلات آن تا مبلغ 1۰۰ ميليون تومان 
از همان محل يارانه دولتي مورد محاس�به قرار 
گي�رد و براي مازاد آن با تصويب ش�وراي پول و 
اعتبار، سقف سود تسهيلات، از 18درصد كنوني 

حداكثر به 12درصد كاهش يابد.
اين پيشنهاد انبوه سازان هنوز واكنشي از سوي 
وزارت راه و شهرس�ازي به همراه نداشته است 
اما با توجه به موضع گيري هاي يك سال گذشته 
وزي�رراه و شهرس�ازي مبني بر ع�دم افزايش 
سقف تسهيلات مس�كن و كمبود منابع بانكي 
براي اجراي اين پيشنهاد پيش بيني مي شود كه 
اين درخواست نتيجه اي به همراه نداشته باشد.

البته جدا از اجرايي شدن يا نشدن اين پيشنهاد 
انبوه س�ازان، اغلب كارشناسان بخش مسكن 
معتقدند كه افزايش س�قف تس�هيلات خريد 
مس�كن، راهكاري كوتاه مدت اس�ت و موجب 
تحريك تقاضا مي ش�ود و پ�س از آن قيمت ها 
دوباره روندي صعودي مي يابد كه همين موضوع 
موجب بازگشت ركود به بخش مسكن مي شود، 
كارشناسان پيشنهاد مي دهند كه عوامل اصلي 
ركود بازار مسكن بايد شناسايي و رفع شوند كه 
اين عوامل را نبايد در درون بازار جست وجو كرد 

بلكه ريشه آن در اقتصاد كلان كشور است. 
به عبارت ديگر تا زماني كه ش�اخص هاي كلان 
اقتصادي بهبود نياب�د نمي توان در انتظار رونق 
بازار مسكن بود و ارايه راهكارهايي درون بخشي 
اثرگذاري كوتاه مدت و كمرنگي بر بازار خواهد 

داشت.

   بازار مسكن نيازمند بسته اي جامع 
بيت الله س��تاريان، اس��تاد دانش��گاه افزايش س��قف 
تسهيلات خريد و همچنين ساخت مسكن را راهكاري 
كوتاه مدت براي بهبود بازار مس��كن مي داند و معتقد 
است كه براي ساماندهي و رونق بازار يك بسته كامل از 
راهكارهاي متعدد اجرايي شود، ستاريان به »تعادل« 
مي گويد: افزايش تس��هيلات يا تحريك تقاضا يكي از 

ابزارهاي كوتاه مدت رونق بخشي بازار مسكن است.
او ادامه مي دهد: با رشد سقف وام خريد و ساخت يا ارايه 
تسهيلاتي ديگر به متقاضيان خريد مسكن همچنين 
سازندگان، ساخت و ساز و همچنين خريد و فروش رونق 
مي گيرد اما س��وال اين است كه اين رونق چقدر ادامه 
مي يابد؟  به گفته اين اس��تاد دانشگاه، سوال اصلي در 
زمان پرداخت افزايش سقف تسهيلات خريد و ساخت 
مسكن اين است كه سقف اين وام تا چه ميزان بايد رشد 
كند يا اينكه به چه تعدادي از متقاضيان بايد تسهيلات 
ارايه ش��ود تا اينكه بازار رونق بگيرد؟ اين س��والات از 
مهم ترين سوالاتي است كه در نخستين گام از اجراي 
سياس��ت افزايش سقف تس��هيلات خريد يا ساخت 

مسكن مطرح مي شود. ستاريان بيان مي كند: پاسخ 
به اين سوالات مهم، ميزان عملياتي بودن يا موثر بودن 
افزايش سقف تسهيلات را تعيين مي كند البته افزايش 
سقف تسهيلات خريد مي تواند تا حدودي بخش تقاضا 
را تحريك كند. او اظهار مي كند: با تحريك تقاضا با رشد 
قيمت مواجه مي ش��ويم كه اين افزايش قيمت منجر 
به كاهش توان اقتصادي خانوارها و افت قدرت خريد 
مسكن از سوي متقاضيان مي شود كه منجر به بازگشت 

دوباره ركود مي شود.
اين استاد دانشگاه با اشاره به اينكه ركود بازار مسكن بايد 
ريشه اي درمان شود، مي گويد: براي ساماندهي و رونق 
مسكن بايد برنامه اي جامع و كامل اجرايي شود و با يك 
يا دو راهكار نمي توان بهبود را به بازار مسكن بازگرداند.

ستاريان تصريح مي كند: پرداخت تسهيلات ساخت 
و ساز مس��كن مي تواند تا حدودي مشكل چندماهه 
انبوه س��ازان را با توجه به افزايش قيمت ها حل كند، 
اما تاثيري عمقي و درازمدت بر بخش س��اخت و ساز 

نخواهد داشت.

   راهكارهايي براي خروج از ركود 
اين استاد دانش��گاه درباره راهكارهاي پيش رو براي 
بازگش��ت رونق به بازار مسكن مي گويد: ساماندهي و 
بهبود بازار مسكن نيازمند اجراي بسته اي كامل و جامع 

از راهكارهاي مختلف است.
او اظهار مي كند: مش��كلات مربوط به بازار مس��كن 
عوارض و معلول تصميم هاي اشتباهي است كه در حوزه 

اقتصادي و سياسي كشور اجرايي شده است. 
س��تاريان معتقد اس��ت: ركود بازار مس��كن معلول 
سياست هاي اشتباه اس��ت و معلول و عارضه را فقط 
مي توان با مُسكن درمان كرد و براي درمان اصلي بايد 

علت را پيدا كرد و براي حل آن راهكار ارايه داد.

   كاهش تعداد با افزايش سقف تسهيلات 
اين استاد دانشگاه با اشاره به كاهش اثرگذاري تسهيلات 
خريد مسكن طي يك س��ال و نيم گذشته مي گويد: 
اگرچه افزايش س��قف تس��هيلات خريد مي تواند به 
تحريك تقاضا و بهبود توان اقتصادي متقاضيان خريد 
منجر ش��ود اما اين موضوع را هم باي��د در نظرگرفت 
كه رش��د سقف تس��هيلات نبايد به گونه اي باشد كه 
وام گيرنده نتواند آن را پرداخت كند. او ادامه مي دهد: 
برخي كارشناسان پيشنهاد مي دهند كه با افزايش دوره 
بازپرداخت مي توان مش��كل توان اقتصادي خانوارها 
را حل كرد اما بحث بر س��ر اين است كه بانك ها توان 
پرداخت وام هايي ب��ا دوره بازپرداخت ب��الا را ندارند. 
ستاريان اظهار مي كند: اگر بتوانيم مدت بازپرداخت 
را ه��م افزايش دهيم و بانك ها هم توان مالي پرداخت 
چنين تسهيلاتي را داشته باشند اما با توجه به اينكه 
افراد زيادي نياز ب��ه دريافت چني��ن وام هايي دارند، 
تأمين هزينه خريد مسكن براي اين متقاضيان بسيار 
زياد اس��ت. به گفته اين استاد دانشگاه، سالانه نياز به 
ساخت بيش از يك ميليون واحد مسكوني وجود دارد 
كه اين به معناي تأمين هزينه خريد مسكن براي اغلب 
اين متقاضيان است كه تأمين چنين هزينه اي از توان 
بانك ها خارج است. او ادامه مي دهد: براي افزايش سقف 
تسهيلات خريد يا ساخت مسكن بايد توان بانك ها را هم 
درنظر گرفت و با توجه به اينكه اين توان تعريف شده و 
مشخص است افزايش سقف تسهيلات به معناي كاهش 

تعداد تسهيلات است.

   الگوبرداري از ساير كشورها ممنوع 
اين استاد دانش��گاه با اش��اره به تجربه ساير كشورها 
در پرداخت تس��هيلات خريد مس��كن  مي گويد: در 
كشورهاي ديگر، وام خريد سهم بالايي از هزينه مسكن 

را پوش��ش مي دهد اما در ايران با توجه به اينكه تعداد 
متقاضيان خريد مسكن بالاست بسياري از آنها توان 

بازپرداخت وام را ندارند.
س��تاريان اضافه مي كند: همچني��ن بانك ها بودجه 
كافي براي پرداخت تس��هيلات به متقاضيان ندارند 
بنابراين نمي توان از كش��ورهاي ديگر در اين زمينه 

الگوبرداري كرد.
او ادامه مي دهد: الگوبرداري از س��اير كشورها درست 
نيس��ت چون ب��ه عنوان نمون��ه در امري��كا كه مدت 
بازپرداخت تسهيلات خريد مس��كن 30 ساله است، 
مشكل مسكن وجود ندارد و فقط پايين ترين دهك هاي 
اقتصادي در اين كشور با مشكل خريد مسكن مواجهند 
اما در ايران، دهك هاي بالاي درآمدي هم با مش��كل 

خريد مسكن دست و پنجه نرم مي كنند.
به گفته ستاريان، پرداخت وام مسكن فقط 4 تا 5 درصد 
از مشكلات مس��كن را در ايران حل مي كند بنابراين 
درصورت افزايش سقف تسهيلات هم نمي توان به رونق 

و بهبود بازار مسكن در كشورمان دل بست.

    حركتي رو به جلو 
عباس اكبرپور، استاد دانشگاه هم با ستاريان هم عقيده 
است و اثرگذاري افزايش سقف تسهيلات خريد مسكن 
را بر بازار كوتاه مدت مي داند. البته اكبرپور اين اقدام را 
حركتي مثبت و رو به جل��و ارزيابي مي كند. درحالي 
كه س��تاريان، اين اقدام را عاملي براي تحريك تقاضا 
معرفي مي كند كه پ��س از مدتي، نتيجه اي جز ركود 

به همراه ندارد.
اكبرپور در گفت وگو با »تعادل« درباره نامه درخواست 
انبوه س��ازان براي افزايش سقف تس��هيلات خريد و 
س��اخت مس��كن مي گويد: افزايش سقف تسهيلات 
تاثير چشمگيري در بهبود توان اقتصادي خانوارهاي 
متقاضي خريد مس��كن ندارد چون در شرايط كنوني 
قيمت هرمترمربع واحد مسكوني در منطقه متوسط 

شهر تهران، متري 15 ميليون تومان است.
او ادامه مي دهد: براي خريد يك واحد مس��كوني 80 
متري كه يك ملك متوسط متراژ است بايد يك ميليارد 
و 200 ميليون تومان هزينه كني��د كه افزايش وام به 
150 ميليون تومان يعني پرداخت تنها يك هشتم از 
هزينه خريد يك واحد مسكوني است. به گفته اين استاد 
دانشگاه، پرداخت يك هشتم از هزينه خريد مسكن آن 
هم درصورت افزايش سقف تسهيلات درحالي است 
كه در عرف جهاني ح��دود 90 درصد از هزينه خريد 
يك واحد مسكوني را وام مي دهند آن هم وام هاي دراز 

مدت با بهره 1.5 تا 2 درصد.

   پرداخت هزينه خريد اعياني در جهان
اكبرپ��ور اظهار مي كن��د: با پذيرش افزايش س��قف 
تسهيلات خريد مسكن اگرچه تاحدودي توان مالي 
خريداران مسكن افزايش مي يابد اما با توجه به افزايش 
بيش از 100 درصدي قيمت مسكن طي يكي دوسال 
گذشته، اين رشد سقف تس��هيلات نمي تواند كمك 

چنداني به خريداران مسكن كند.
او اضافه مي كند: پيش��نهاد مي ش��ود بررسي جامع و 
ميداني درب��اره چگونگي اعطاي وام در كش��ورهاي 
توسعه يافته، جهان س��وم و ايران انجام و از شيوه هاي 
قابل اجراي وام دهي اين كشورها براي تسهيلات دهي 
در ايران استفاده شود. اين استاد دانشگاه با اشاره به اينكه 
در اغلب كشورها، خريداران مسكن حق السهم زمين را 
نمي دهند، مي گويد: در بسياري از كشورها زمين متعلق 
به دولت است و متقاضيان فقط هزينه مربوط به اعياني را 
پرداخت مي كنند كه اين موضوع احتمال خريد مسكن 
در اين كشورها توسط متقاضيان را افزايش مي دهد. 
اكبرپور بي��ان مي كند: البته ناگفت��ه نماند كه درآمد 

مردم در ساير كشورها نسبت به ايران بيشتر است اما 
بحث نقش نداشتن قيمت زمين در هزينه تمام شده 
يك واحد مسكوني هم به تسهيل خانه دار شدن مردم 

كمك مي كند.

   پرداخت 90 درصد قيمت آپارتمان 
 او اضافه مي كند: در بس��ياري از كشورها تا 90 درصد 
هزينه خريد يك واحد مسكوني با توجه به درآمد سال 
گذشته و وضعيت پرداخت ماليات متقاضي مشخص 
مي شود و حداكثر تا 5 برابر حقوق سالانه فرد و تا سقف 

5 برابر به متقاضي تسهيلات خريد پرداخت مي شود.
اين استاد دانشگاه با اش��اره به تجربه ساير كشورها در 
وام دهي خريد مس��كن مي گويد: بايد بررس��ي دقيقي 
درباره نحوه و ميزان پرداخت تس��هيلات به خريداران 
مسكن در كشور انجام شود و افزايش سقف تسهيلات 
 به 150 تا 250 ميليون تومان نمي تواند راهگشا باشد.  
اكبرپور ادامه مي دهد: در ش��رايط كنوني و با پرداخت 
بيشترين ميزان سقف تسهيلات در صورت افزايش، يك 
زوج جوان كه هر دو شاغل هستند بايد 10 تا 12 سال تمام 
حقوق سالانه خود را براي خريد مسكن پس انداز كنند.

   اجراي طرح هايي بدون مطالعه  
او با انتقاد از تصويب و اجراي بدون مطالعه برخي طرح ها 
مي گويد: متاسفانه طي سال هاي گذشته طرح هايي 
مانند مسكن مهر، مس��كن اجتماعي و ... اجرايي شد 
درحالي كه در زمان عملياتي شدن اين طرح ها، مطالعه 
جامعي در اين زمينه انجام نشد و نياز مردم به مسكن 

در هر شهري سنجيده نشد.
اين استاد دانشگاه اظهار مي كند: بررسي تصميمات اجرا 
شده در بخش مسكن نشان مي دهد كه سياست هاي 
اين بخ��ش بدون مطالع��ه بوده و اغل��ب تصميمات 
بدون بررسي انجام شده اس��ت. او بيان مي كند: يكي 
از مش��كلات بخش مس��كن عدم اس��تفاده از دانش 
دانشگاهيان است. اكبرپور درباره افزايش وام ساخت 
مسكن مي گويد: اين اقدام مثبت است و ساخت و ساز 
مسكن بايد به س��مت انبوه س��ازي و صنعتي سازي 
حركت كند و بهبود شرايط سازندگان بايد در دستور 
كار قرار گيرد. او اضافه مي كند: پيشنهاد مي شود سقف 
تسهيلات ساخت هم متناسب با نياز سازندگان افزايش 
يابد و يك چهارم هزينه ساخت توسط انبوه ساز و مابقي 
با كمك دولت تأمين شود. به گفته اين استاد دانشگاه، 
در صورت اجراي چنين پيش��نهادي، ش��اهد بهبود 
ساخت وساز و رونق بازار مسكن خواهيم بود ضمن اينكه 
موجب اشتغالزايي هم مي شود چون صنعت ساختمان 
صنايع وابسته گسترده اي دارد چون 75 درصد از صنايع 
به بخش ساختمان وابسته هستند و بهبود در اين بخش 

مي تواند به ساير صنايع هم كمك كند.
در پرداخت تسهيلات خريد مسكن تلاش دولت ها بر 
اين است تا تناسبي بين درآمد مردم و قيمت مسكن 
برقرار كنند و به همين جهت در بيش��تر كشورها وام 
مسكن تقريباً بين 70 تا 100 درصد هزينه مسكن را 
پوش��ش مي دهد. در ايران نيز تأمين مسكن در قانون 
بر عهده دولت گذاش��ته ش��ده و دولت هاي مختلف 
برنامه هايي براي خانه دار كردن م��ردم اجرا كرده اند. 
پرداخت تسهيلات مسكن نيز جزء لاينفك اين برنامه ها 
بوده و در دوره هاي مختلف با توجه به شرايط اقتصادي 
هزينه اي براي تأمين مس��كن به ص��ورت وام به مردم 

پرداخت شده است.

   بررسي وام خريد در سال هاي گذشته 
درحالي كه در دو، سه دهه  گذشته تسهيلات 12، 18و 
20  ميليون توماني خريد مس��كن تا 80 درصد ارزش 
يك واحد مسكوني را تأمين مي كرد اما جهش هاي رخ 

داده در بازار مسكن طي سال 91 و 92 موجب شد كه 
وام خريد 35 ميليون توماني كه تا س��ال هاي نخست 
دهه 90 هم پرداخت مي شد كمتر از 10 درصد هزينه 
خريد خانه در شهرهاي بزرگ را پوشش دهد و وزارت 
راه و شهرس��ازي را به افزايش سقف تسهيلات خريد 

مسكن سوق دهد. 
تصميم وزارت راه و شهرسازي از سال 92 تا اواسط 97 بر 
حمايت از طرف تقاضا و افزايش سقف تسهيلات خريد 
مسكن بود سياستي كه صندوق پس انداز مسكن يكم 
با پرداخت 160 ميليون تومان به زوج هاي خانه اولي  
رقم زد اما با روي كارآمدن محمد اسلامي از مهر سال 

گذشته، شرايط متفاوت شد. 
اسلامي رشد سقف تسهيلات را عاملي براي افزايش 
تقاضاي س��فته ب��ازي مي دان��د و معتقد اس��ت بايد 
روش هاي ديگري را براي ساماندهي بازار اجرايي كرد 
او روند ساخت و ساز و تكميل طرح مسكن مهر را تسريع 
كرد و طرح هاي مختلفي در دوره وزارت او از جمله تام 
فاز، تام كاد؛ تام اج رونمايي شدند اما هيچ كدام از اين 
طرح ها به مرحله اجرا نرسيد و متقاضي خريد مسكن 
با مش��كلات مالي و اقتصادي خود در بازار نابس��امان 

مسكن رها شد. 

   وام خريد ملك در انگلستان 
اما در ش��رايطي كه تجربه س��ال هاي گذشته نشان 
مي دهد كه دولت حمايت چنداني از خريداران مسكن 
نداشته است و تنها در برخي سال ها، تسهيلات پرداخت 
شده توانس��ته بيش از 50 درصد هزينه خريد مسكن 
را پوش��ش دهد در ساير كش��ورها، بانك ها همكاري 
خوبي با خريداران مسكن داشته اند به عنوان نمونه در 
گزارشي كه چندي پيش در روزنامه »تعادل« به چاپ 
رسيد تجربه اي از وام دهي دولت انگليس به خريداران 
مسكن مطرح شد كه نگاهي دوباره به اين تجربه خالي 

از لطف نيست.
دولت انگليس با همكاري نظام بانكي و س��اير نهادهاي 
تامين مالي توانس��ته اس��ت تا 95 درصد از منابع مالي 
مورد نياز براي خريد مسكن را تامين كند، دولت بريتانيا 
ب��ه دنبال افزايش قيمت مس��كن در س��ال هاي اخير، 
برنامه گس��ترده  اي براي تامين مسكن اقشار كم درآمد 
و طبقه متوس��ط جامعه انگلي��س ارايه كرده اس��ت. 
 دولت در برنامه يي تحت عنوان كمك به خريد مسكن

»help to buy« از ابزاره��اي حمايتي مختلف براي 
خانه دار ش��دن خانواره��اي فاقد مس��كن ملكي بهره 

مي گيرد.
آمار ها نش��ان مي دهد از س��ال 2010 س��ال 2018، 
380هزار خان��وار در انگليس از طري��ق اين طرح ها، 
صاحب خانه شده اند. دولت انگليس به دليل استقبال 
روزافزون مردم از اين برنامه به تنوع طرح هاي حمايتي 
خود افزوده است و هم اكنون ابزارهاي حمايتي خود را 
در قالب 13طرح مختلف براي اقشار گوناگون جامعه 
از سالمندان و معلولان گرفته تا نظاميان ارايه مي دهد.

در واقع هدف اصلي اين برنامه كمك به خانه دار شدن 
آن افرادي است كه پول اوليه لازم براي خريد مسكن 
را ندارند اما از درآمد ماهانه كافي براي پرداخت اقساط 
وام بهره مند هستند. بدين منظور در اجراي اين برنامه ها 
براي احراز شرايط دريافت تسهيلات سقف مشخصي 
از درآمد ماهانه خانوار ها در نظر گرفته شده است. نكته 
مهم اينكه اين برنامه شامل خانه هايي با حداكثر قيمت 
600 هزار پوند است، خانه هايي كه برنامه كمك خريد 
مسكن شامل آنها مي ش��ود در هر بخش بايد شرايط 
جداگانه  اي داش��ته  باش��ند. اين برنامه طيف وسيع و 
متنوعي از طرح هاي حمايتي در قالب 13طرح مختلف 
را شامل مي شود كه در ادامه به 2 نمونه از اين طرح ها 

اشاره مي كنيم: 

    طرح وام-  سهام
دولت انگليس در اين طرح به جاي پرداخت يارانه، روشي 
بازگشت پذير براي منابع حمايتي از بخش مسكن انتخاب 
كرده است. در اين روش دولت به ميزان تسهيلات اعطايي 
در واحد مسكوني خريداري شده سهام دار خواهد بود. 
ماهيت برنامه به صورتي اس��ت كه دول��ت 20درصد از 

قيمت خانه نوساز را به صورت دولتي تامين مي كند.
75 درصد از مابقي قيمت مسكن از طريق تسهيلات 
بلندمدت خريد مسكن و تنها 5  درصد از طريق آورده 
نقدي خانوار تامين مي شود و تسهيلات پرداختي به 
خانوارها با توجه به درآمد آنها در نظر گرفته مي ش��ود 
به  طوري كه در نظام بانكي بريتانيا، تسهيلات رهني 
معادل 4.5برابر درآمد سالانه كل خانوار تعيين مي شود 
در ضمن اقس��اط بازپرداخت تسهيلات نبايد بيش از 
45 درصد خالص درآمد خانوار باشد. دوره بازپرداخت 
وام دولتي 25س��اله است و در 5 س��ال اول هيچ گونه 
كارمزدي به آن تعلق نمي گيرد. لازم به ذكر است كه 
دولت از سال 2016 براي پوشش قيمت بالاي مسكن 
در لندن با تغيير در سقف تسهيلات پرداختي، سهم 
وام دولتي را در محدوده لن��دن بزرگ از 20 درصد به 

40 درصد افزايش داده است.

   طرح  مالكيت اشتراكي
در اين طرح متقاضي بخشي از سهم واحد مسكوني را 
)مثلا بين 25تا 75درصد( خريداري مي كند و براي آن 
سهم باقيمانده از ارزش خانه اجاره پرداخت مي كند. 
متقاضي مي تواند در طول زمان سهم بيشتري از ارزش 
خانه را خريداري كرده و به مرور به سهم خريداري شده 
خود اضافه كند. البته كساني كه به اين شيوه مي توانند 
صاحب مسكن شوند بايد شرايط زير را داشته  باشند: 
درآمد س��الانه80 هزار پوند يا كمتر )90هزار پوند در 
لندن(، خانه اولي ها و افراد سالمند و معلول. اين طرح 
شامل 3 زير شاخه: فروش مجدد »Resale«، مالكيت 
خانه براي معلولين »HOLD« و مالكيت خانه براي 

سالمندان »OPS« مي شود.
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 مقايسه وام خريد مسكن
در ايران با برخي كشورها

درحالي ك��ه در برخ��ي از كش��ورها، دولت تا 
95  درص��د از هزينه خريد مس��كن را از طريق 
تسهيلات پوشش مي دهد اما در ايران طي سال 
جاري اين رقم بين 18 تا 16 درصد متغير بوده 
است. براس��اس تازه ترين آمار بانك مركزي كه 
مربوط به تحولات بازار مسكن در مرداد ماه است 
و قيمت هر مترمربع واحد مسكوني 13 ميليون 
و 30 هزار تومان بوده است، بالاترين سقف وام 
پرداختي به متقاضيان خريد مسكن كه مربوط 
به صندوق پس انداز مس��كن يكم است )160 
ميليون تومان( فقط 16 درصد از هزينه خريد 
يك واحد مسكوني متوسط متراژ )75 متري( 
را تأمين مي كند.  البته س��هم تسهيلات خريد 
مس��كن از قيمت يك واحد مسكوني متوسط 
متراژ طي س��ال هاي گذشته متغير بوده است. 
به عنوان نمونه در مرداد ماه س��ال گذشته كه 
قيمت هرمترمربع واحد مس��كوني 7 ميليون 
و 400 هزار تومان بوده اس��ت، وام خريد 160 
ميليون توماني، 28 درصد از هزينه خريد يك 
واحد مسكوني 75 متري را پوشش مي داد كه در 

سال جاري به كمتر از 20 درصد رسيده است.
در اين ميان و با توجه به تفاوت معنادار در سهم 
وام ها در پوشش هزينه خريد مسكن بين ايران و 
ساير كشورها، روزنامه تعادل به بررسي وضعيت 
پرداخت وام خريد مس��كن در س��اير كشورها 
مي پردازد و شرايط تسهيلات دهي اين كشورها 

را با كشورمان مقايسه مي كند.

   بررسي وام خريد در 10 كشور
تحقيقات انجام شده از 10 كشور جهان درباره 
وام دهي خريد مس��كن حكايت از آن دارد كه 
4عنصر وام خريد مس��كن ش��امل »نرخ سود، 
سقف تسهيلات، مبلغ قسط و دوره بازپرداخت« 
به جاي آنكه با شيوه هاي دستوري يا سليقه اي 
تعيي��ن ش��وند، از الگ��وي »اعتبارس��نجي 
متقاضيان« تبعيت مي كند و برهمين اس��اس 
بانك ها متناسب با اعتبار مشتري، تسهيلاتي 
با ش��رايط متنوع و نرخ هاي سود مختلف ارايه 
مي كنند، اي��ن موضوع براي 5 كش��ور زير كه 
در زمره 10 كش��ور مورد بررسي قرار دارند هم 

صادق است.
   مال�زي: بانك ه��ا در مال��زي حداكثر 80 تا 
90درصد قيمت كل ملك را به متقاضيان خريد 
مسكن تس��هيلات مي دهند و برهمين اساس 
براي خريد يك خانه به مبلغ 500 هزار رينگيت، 
خريدار مي تواند مبل��غ 400 هزار تا 450 هزار 
رينگيت وام بانكي دريافت كند و بقيه مبلغ را نقد 
بپردازد. ناگفته نماند كه بانك هاي مالزي دو نوع 
تسهيلات به خريداران مسكن پرداخت مي كنند 
كه شامل تسهيلات زماندار و تسهيلات مسكن 
انعطاف پذير است. در وام زماندار، متقاضي خريد 
مسكن بايد ماهيانه براي مدت زماني مشخص 
)به عنوان مثال 30 سال( مبلغي را بابت اقساط 
بازپرداخت وام، پرداخت كند. اين نوع پرداخت 
به وام گيرنده اين ام��كان را مي دهد كه كنترل 

بهتري بر نقدينگي خود داشته باشد.
اما در تسهيلات مس��كن انعطاف پذير، هر چه 
وام گيرنده پول بيشتري در حساب جاري خود 
پس انداز كند، مي تواند نرخ بهره وام مسكن خود 
را كاهش دهد )نرخ بهره وام مس��كن در مالزي 

معمولا درصدي كمتر از نرخ بهره پايه است( 
   كره جنوبي: دولت كره جنوبي چندي پيش 
س��قف پرداخت تس��هيلات خريد مسكن را از 
50درصد هزينه خريد مس��كن ب��ه 70 درصد 
افزايش داد ضمن اينكه تس��هيلات گيرندگان 
مجاز هس��تند تا 60 درصد درآمد خود را بابت 
قس��ط وام بپردازند كه اين رقم در س��ال هاي 
گذشته براي شهر سئول كه سخت ترين شرايط 
اعطاي وام در كره جنوبي را دارد، 50 درصد بود. 
   هند: در هندوس��تان بسته به ميزان درآمد، 
وام خريد مسكن 75 تا 80 درصد قيمت واحد 
مس��كوني را پوش��ش مي دهد و دراين كشور 
وام هاي مسكن مختلفي وجود دارد. يكي از اين 
وام ها، وام مسكن تك نرخي است كه فقط به نرخ 
سود مبلغ وام گرفته شده بستگي دارد و ربطي 
به تس��هيلات اصلي ندارد، وام ديگر تسهيلات 
خريد پله اي است كه در آن اقساط بازپرداخت 
در ابتدا كم اس��ت و به تدريج طي زمان افزايش 

مي يابد و ....
در هندوس��تان مجموع عوامل��ي مانند درآمد 
مشتري، شرايط مطلوب او و شاخص هاي مالي 
ديگر ميزان وام مسكن متقاضي خريد مسكن 
را مشخص مي كنند و نرخ سود وام مسكن هم 
با توجه به ماهيت وام متفاوت است و هيچ نرخ 

استانداردي وجود ندارد.
   سوئد: براي خريد خانه در كشور سوئد، دولت 
تا 85  درصد از هزينه خريد را تسهيلات مي دهد 
البته براي گرفتن اين وام، خريدار بايد شغل ثابت 
داشته باشد تا بتواند 15 درصد مبلغ باقيمانده 
بهاي مس��كن را پيش پرداخت كن��د البته اگر 
كسي شغل ثابت نداشته باشد مي تواند از طريق 
ضمانت افرادي كه شغل ثابت دارند تسهيلات 

مسكن را دريافت كند.
   تركيه: در اين كشور تسهيلات خريد مسكن، 
حداكثر 50 درصد بهاي ملك را پوشش مي دهد 
و مدت بازپرداخت تس��هيلات هم 10س��ال با 
بهره 8 تا 10 درصد اس��ت. اين تسهيلات اغلب 
توسط تعدادي از بانك ها و از طريق وثيقه ملك 
خريداري ش��ده پرداخت مي ش��ود. براساس 
قواني��ن تركيه مجموع كل س��ود و بدهي هاي 
متقاضي خريد مسكن نبايد بيش از 35  درصد 
درآمد خالص فرد باشد ضمن اينكه خريدار براي 
دريافت وام مس��كن در تركيه بايد منبع درآمد 

ثابت داشت.

   ستاريان: پرداخت وام مسكن فقط 4 تا ۵ درصد از مشكلات مسكن را در ايران حل مي كند بنابراين درصورت افزايش سقف تسهيلات هم نمي توان 
به رونق و بهبود بازار مسكن در كشورمان دل بست  

   در كشورهاي ديگر، وام خريد سهم بالايي از هزينه مسكن را پوشش مي دهد اما در ايران با توجه به اينكه تعداد متقاضيان خريد مسكن بالاست و 
بسياري از آنها توان بازپرداخت وام را ندارند همچنين بانك ها بودجه كافي براي پرداخت تسهيلات به متقاضيان ندارند بنابراين نمي توان از كشورهاي 

ديگر در اين زمينه الگوبرداري كرد 

   اكبرپور: با پذيرش افزايش سقف تسهيلات خريد مسكن اگرچه تاحدودي توان مالي خريداران مسكن افزايش مي يابد اما با توجه به افزايش بيش 
از 1۰۰ درصدي قيمت مسكن طي يكي دوسال گذشته، اين رشد سقف تسهيلات نمي تواند كمك چنداني به خريداران مسكن كند 

برش



دنياي فناوري

شايد به زودي هرآنچه مي بينيد و مي شنويد، با فناوري »ديپ فيك« اعتبارش را از دست بدهد

مرز واقعيت و دروغ، به باريكي مو
گروه دانش و فن   

ديپ في��ك  مي تواند چهره ه��اي افراد مش��هور را در 
فيلم هاي نامناس��ب به كار ببرد و كلماتي را در دهان 
سياس��تمداران بگذارد كه هرگ��ز نگفته اند، اما خطر 
اين فناوري مي تواند بسيار بيشتر شود. در وب سايت 
Csoonline آمده كه ديپ فيك فيلم ها يا صداهاي 
ضبط شده جعلي اس��ت كه بسيار شبيه به واقعيت به 
نظر مي رسد و امروز هركسي مي تواند در اوقات فراغت 
خود نرم افزارهاي ديپ فيك را دانلود كرده و ويديوهاي 
جعلي متقاعد كننده اي را بس��ازد. دي��پ فيك از دو 
عبارت »ديپ لرنينگ« و »فيك« تشكيل شده است. 
در اين تكنولوژي يك ه��وش مصنوعي نرم افزاري با 
كمك الگوريتم هاي تركيب��ي پردازش صدا و تصوير، 
ويديويي را توليد مي كن��د. هوش مصنوعي مي تواند 
صورت يك س��وژه )فرد اصلي( را روي چهره سوژه اي 
ديگر )فرد هدف( كپي كند. در حالت پيشرفته تر، اين 
تكنولوژي مي تواند يك مدل جديد بر اساس حركات 
صورت شخص اصلي درست كرده و آن را روي شخص 
هدف قرار دهد. اين تكنولوژي قادر اس��ت با در اختيار 
داشتن كمترين داده تصويري در حد يك عكس، مدل 
مورد نظر را درس��ت كرده و پردازش كند. با اين حال 
هرچه داده بيش��تري در اختيار هوش مصنوعي قرار 
بگيرد، نتيجه بيشتر به واقعيت نزديك خواهد بود. به 
همين دليل است كه اشخاص مشهور و سياستمداران، 
بهترين هدف براي ديپ فيك هستند، زيرا صدها عكس 
و ويديو از آنها وجود دارد و متن باز بودن الگوريتم ديپ 
فيك، راه را براي جعل ويديوي اين افراد بيشتر فراهم 
مي كند. كما اينكه تاكنون ديپ فيك هاي بس��ياري 
از دونالد ترامپ -رييس جمهوري امريكا-، ولاديمير 
پوتين –رييس جمهوري روسيه- و بسياري از بازيگران 

هاليوودي منتشر شده است.
با وجود اين، ديپ فيك ها تا امروز بيشتر به سرگرمي  محدود 
شده بودند، اينكه چهره هاي افراد مشهور را در فيلم هاي 
خنده دار به كار ببرند يا سياس��تمداران را وادار كنند در 
ويديوها چيزهاي خنده داري بگويند كه هرگز در واقعيت 
نگفته اند، اما بايد توجه داشت كه از اين فناوري مي توان 
براي به هم زدن ازدواج افراد با فيلم هاي نامناسب يا انتشار 
فيلم هاي جعلي از يكي از نامزدهاي انتخابات درست پيش 
از زمان راي گيري هم اس��تفاده كرد و اينجاست كه زنگ 
خطر به ص��دا درمي آيد. اين موضوع مي تواند بس��ياري 
از افراد را عصبي كند؛ براي مثال ماركو روبيو –س��ناتور 

جمهوري خواه ايالت فلوريدا- حت��ي آن را معادل مدرن 
سلاح هاي هسته اي مي داند و مي گويد: »پيش از اين اگر 
مي خواستيد امريكا را تهديد كنيد، به 10 فروند هواپيما و 
سلاح هسته اي و موشك هاي برد بلند نياز داشتيد. امروز 
فقط لازم است به سيستم اينترنت ما، به سيستم بانكي ما، 
به شبكه برق و زيرساخت هاي ما دسترسي داشته باشيد 
و جامع تر از اينها اينكه تمام چيزي كه نياز داريد اين است 
كه بتوانيد يك فيلم جعلي بسيار واقع گرايانه توليد كنيد كه 
مي تواند انتخابات ما را تضعيف كند و كشورمان را به يك 
بحران عظيم داخلي سوق دهد.« هرچند همه با اين نظر 
موافق نيستند. تيم هوانگ -مدير حاكميت هوش مصنوعي 
 ،MIT در مركز بركمان-كلين و آزمايش��گاه رس��انه اي
مي گويد: » فكر نمي كنم كه اين فناوري به اندازه بمب هاي 
هسته اي خطرناك باش��د. البته نمايش هايي كه از اين 
فناوري ديده ايم مي تواند نگران كننده باشد، اما بعيد است 

بازي را به روشي كه مردم تصور مي كنند، تغيير دهد.«

 وقتي مي توان افراد و برندها را بي اعتبار كرد
با فناوري ديپ في��ك مي توان به راحت��ي يك خبرنگار، 
سياس��تمدار، تجارت و برند را بي اعتبار كرد و با قرار دادن 
كلمات در دهان افراد، ويديوها مي توانند آنقدر به واقعيت 
نزديك شوند كه خط بين واقعيت و دروغ را محو كنند. ترس، 
عدم اطمينان و ترديد، براي افرادي كه در سنگرهاي امنيتي 
كار مي كنند آشناست و استفاده از اين ابزارها به عنوان يك 
سلاح در مقياس بزرگ مي تواند به شدت به يك تجارت و 
همچنين يك فرد آسيب برساند. دفاع در برابر حملاتي كه 
از اين ابزارها استفاده مي كنند، بسيار دشوار است و پس از 
انتش��ار يك ويديوي ديپ فيك كه سروصداي زياده به راه 
انداخته، بينندگان هرگز جزييات را فراموش نخواهند كرد 
و ممكن است همچنان تصور كنند كه اين ويديو واقعيت 
داشته اس��ت. در حال حاضر حتي يك كاربر معمولي هم 
مي تواند اپليكيشن FakeApp را دانلود و شروع كند به 
س��اختن ديپ فيك هاي خودش. اگرچه اس��تفاده از اين 

اپليكيشن آنقدرها هم آسان نيست، اما يك كاربر باهوش 
نبايد مشكلي در استفاده از آن داشته باشد. بنابراين به نظر 
مي رسد در شرايطي قرار داريم كه روش هاي آسان و ارزان 
زيادي وجود دارد ك��ه چندان نيازمند يادگيري عميق يا 
يادگيري ماشيني براي فريب و شكل دادن به افكار عمومي 
نيست. به عنوان مثال، فيلمبرداري از افرادي كه در خيابان 
كسي را مورد ضرب و شتم قرار مي دهند و سپس ايجاد يك 
روايت دروغين درمورد آن فيلم، مي تواند به راحتي نظرات 

متفاوتي از واقعيت را ايجاد كند.

 تشخيص ديپ فيك هاي خوب دشوار است
تش��خيص ديپ فيك ه��ا كار دش��واري اس��ت، البت��ه 
ديپ فيك هاي آماتور را مي توان با چشم غيرمسلح تشخيص 
داد، علائم ديگري هم وجود دارند كه مي توانند به تشخيص 
ويديوهاي ديپ فيك كمك كنند، از جمله اينكه شخص 
چشمك نزند يا سايه هايي كه جهت اشتباهي دارند. از طرفي 

برخي محققان در تلاش براي پيدا كردن راهي براي تشخيص 
ديپ فيك ها هس��تند. براي مثال ي��ك تيم تحقيقاتي در 
ادانشگاه كاليفرنيا كارشان را با يك ديتاست بزرگ از تصاوير 
واقعي و ساختگي شروع كردند. با اينكه اين سيستم فعلا تنها 
براي تشخيص عكس ها كاربرد دارد، تيم تحقيقاتي تلاش 
دارد آن را براي تشخيص ويديوها نيز بهينه كند. با اين حال، 
احتمالا دقت اين تكنولوژي هيچگاه 100 درصد نخواهد 
بود و نهايتا براي تشخيص تصاوير مشكوك استفاده خواهد 
شد و بررسي نهايي به انسان ها سپرده مي شود.با وجود اين، 
نسل ديپ فيك ها در حال بهبود است و شايد به زودي براي 
تشخيص ويديوهاي ديپ فيك، ناچار به اعتماد به كارشناسان 
ديجيتالي شويم، البته اگر بتوان از همان ابتدا واقعي و فيك 
بودن آنها را تشخيص داد. دكتر لي -محقق علوم كامپيوتري 
دانشگاه كاليفرنيا- معتقد است تنها شش ماه ديگر زمان باقي 
است براي اينكه بتوان ويديو هاي ديپ فيك را از ويديوهاي 
واقعي تشخيص داد و با غيرقابل  تشخيص شدن ديپ فيك ها، 
بايد به دنبال راه ديگري براي تش��خيص ويديو ها باشيم. 
به گفته وي، در حال حاضر تشخيص تقلب بودن ويديو ها 
بدون ابزار خاصي ميسر است، اما تكنولوژي مورداستفاده 
در ديپ فيك به قدري سريع پيشرفت مي كند كه احتمالا تا 
شش ماه ديگر شاهد ويديو هاي كاملا قابل باور خواهيم بود. 
البته براي ساختن چنين ويديو هاي باورپذيري، بايد وقت و 
انرژي بسياري صرف شود، اما با صرف ابزارهاي لازم و سرعتي 
كه هوش مصنوعي پيشرفت مي كند، احتمالا نتيجه نهايي 
غيرقابل تشخيص خواهد شد كه اين موضوع مي تواند باعث 
ايجاد نگراني  هايي ش��ود. هرچند لي معتقد است با وجود 
خطرات احتمالي، ساختن ويديوهاي جعلي براي پيشرفت 
اين علم ضروري است، اما او اميدوار است بتواند راه حلي براي 
شناسايي ويديو هاي ديپ فيك پيدا كند تا از آسيب رساندن 

آن به افراد معمولي جلوگيري شود.
منتقدين هشدار مي دهند اگر نتوانيم فيلم هاي جعلي را 
تشخيص دهيم، ممكن است به زودي مجبور شويم به آنچه 
مي بينيم و مي ش��نويم، بي اعتماد باشيم. در حال حاضر، 
اينترنت واسطه اي در تمامي جنبه هاي زندگي ماست و عدم 
توانايي اعتماد به هر چيزي كه مي بينيم، مي تواند منجر به 
» پايان حقيقت « شود. اين موضوع نه تنها ايمان به سيستم 
سياسي را تهديد مي كند، بلكه در طولاني مدت، ايمان به 
آنچه كه واقعيت عيني مشترك است را هم از بين مي برد. 
اگر نتوانيم درباره اينكه چه چيزي واقعي است و چه چيزي 
نيست، توافق نظر داشته باشيم، چطور مي توان موضوعات 

جنجالي را به بحث گذاشت؟
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 اپليكيشني براي
مشاوره  دندان پزشكي

اپليكيشني ارايه شده كه مخصوص دندانپزشكان 
است. اين اپليكيشن با كمك وب كم بين دندانپزشك 
و بيمار ارتباط برقرار مي كند و حتي پزشك مي تواند 
علاوه بر مش��اوره براي بيم��ار آنتي بيوتيك تجويز 
كند. به گزارش مه��ر به نقل از ديلي ميل، هنگامي 
كه دندان درد آغاز مي ش��ود، بيمار نيازمند درمان 
سريع آن است. اما بايد منتظر بماند تا دندانپزشك 
وقت ويزيتي براي او تعيين كند. در همين راس��تا 
 »)NHS( آمار سازمان»سلامت همگاني انگليس
نشان مي دهد، سال گذش��ته از هر چهار نفري كه 
سعي داشتند وقت جراحي دندانپزشكي رزرو كنند، 
يك نفر موفق به انجام اين كار نشده است. از سوي 
ديگر بيم��اران در مدت زمان انتظ��ار براي ملاقات 
با دكتر با درد زيادي مواجه هس��تند و برخي از آنها 
حتي با زياده روي در مصرف اس��تامينوفن، اوردوز 
مي كنند. طبق آمار يك س��وم پرونده ه��اي اوردوز 
تصادفي در اورژانس ها مربوط به درد دندان اس��ت. 
در همين راستا دو دندانپزشك به نام هاي »ديپاك 
اولاك« و »كيان دينس��ا« نخس��تين اپليكيشن 
تماس ويديويي دندانپزشكي را در انگليس را ارايه 
كرده اند. اين اپليكيشن با استفاده از وب كم، خدمات 
مشاوره با دندانپزشك را براي بيماران فراهم مي كند. 
حتي پزش��كان مي توانند با كمك اين اپليكيشن 
آنتي بيوتيك را براي بيمار تجويز كنند.  ين اپليكيشن 
رايگان است و به ازاي هر مش��اوره از مشتريان ۲۵ 
پوند دريافت مي كند.  حت��ي مي توان با كمك اين 
اپليكيشن براي روز بعد وقت ويزيت از پزشك گرفت.

 هوش مصنوعي مچ رانندگان 
متخلف را مي گيرد

اگر از جمله افرادي هس��تيد كه به ط��ور مرتب در 
حين رانندگي از گوشي استفاده مي كنيد، با نصب 
دوربين هاي ه��وش مصنوعي قادر به چنين كاري 
نخواهيد بود. به گزارش مهر ب��ه نقل از نيواطلس، 
اگر چه همه مي دانند كه استفاده از گوشي در حين 
رانندگي خطرناك است، اما برخي افراد به اين موضوع 
توجه نمي كنند. جريمه هاي كلان نيز نتوانس��ته 
جلوي افراد متخلف را در اي��ن زمينه بگيرد و حالا 
فناوري قصد دارد با چنين افرادي مقابله كند. يك 
شركت استراليايي به نام Acusensus دوربين هاي 
جديدي را بر مبناي فناوري هوش مصنوعي ابداع 
كرده كه در تمامي شرايط آب و هوايي، در روز يا در 
ش��ب و به صورت ۲۴ ساعته قادر به بررسي شرايط 
رانندگان هس��تند و اگر آنها را در حال اس��تفاده از 
گوشي بيابند، اطلاعات مربوط به اين موضوع را بطور 
رمزگذاري  ش��ده ذخيره كرده و براي پليس ارسال 
مي كنند تا قبض جريم��ه براي افراد متخلف صادر 
ش��ود. دوربين هاي مذكور از شش ماه قبل در حال 
آزمايش هستند و تا به حال از طريق آنها عملكرد ۸.۵ 
ميليون راننده بررسي و كنترل شده و از اين طريق 
بيش از صدهزار راننده متخلف شناسايي شده اند. 
انتظار مي رود اين سيستم از سال ۲0۲۳ براي كنترل 
1۳۵ ميليون راننده در استراليا به كار گرفته شود.

افرادي كه از طريق اين دوربين هاي هوش مصنوعي 
به عنوان متخلف شناسايي ش��وند بايد ۲۳0 دلار 
جريمه پرداخت كنند و پنج امتياز منفي نيز براي آنها 
منظور خواهد شد. اين دوربين  ها در كشورهايي مانند 

هند و كانادا نيز در حال آزمايش هستند.

عمر ويندوز ۷ به سر نخواهد آمد
گروهي از متخصصان عل��م رايانه به تازگي اعلام 
كرده اند كه بعد از پايان پشتيباني مايكروسافت 
از ويندوز ۷، قصد دارند به روزرساني هاي امنيتي 
مربوط به آن را خود ارايه و منتشر كنند. به گزارش 
ايس��نا، گروهي از كارشناسان و متخصصان علم 
رايانه تحت عنوان 0patch پس از مدت ها تلاش 
و كار مداوم روي آس��يب پذيري هاي امنيتي كه 
در نسخه ويندوز ۷ وجود داشت، به تازگي اعلام 
كرده اند كه مي خواهند پس از پايان پش��تيباني 
مايكروسافت از ويندوز ۷ در سال جاري ميلادي، 
خود به ارايه و انتشار به روزرساني هاي امنيتي اين 
نسخه از ويندوز اقدام خواهند كرد تا كاربراني كه 
از آپديت سيستم عامل رايانه خود به جديدترين 
نسخه از ويندوز جاي مانده اند، نيز بتوانند امنيت 
سايبري رايانه و اطلاعات خود را حفظ كنند و در 
صورت وجود و كشف آسيب پذيري و حفره هاي 
امنيتي، آنها را برطرف كنند. مايكروسافت، شركت 
توس��عه دهنده سيس��تم عامل ويندوز، با انتشار 
بيانيه هاي مختلف در طول يك سال گذشته بارها 
از پايان پش��تيباني از نسخه هاي قديمي و قبلي 
ويندوز همچون ويندوز ۷ ك��ه از پرطرفدارترين 
نسخه هاي اين سيستم عامل محسوب مي شود، 
خب��ر داده و ب��ه كاربراني ك��ه هن��وز از آن براي 
رايانه هاي شخصي خود استفاده مي كنند هشدار 
داده اس��ت كه هرچه زودتر نسخه هاي جديدتر 
همچون ويندوز 10 را روي سيس��تم خود نصب 
و دانلود كنن��د، چراكه نس��خه هاي قبلي ديگر 
به روزرس��اني هاي امنيتي و نرم افزاري را از ژانويه 
۲0۲0 ميلادي دريافت نخواهند كرد و در صورت 
بروز هرگونه مش��كلي براي كارب��ران رايانه هاي 
مذكور، مايكروس��افت پاس��خگو نخواهد بود. بر 
 ،Windows Centraاساس گزارش وب سايت
بر خلاف آنكه بارها شركت مايكروسافت به كاربران 
ويندوز ۷ براي كوچ و ارتقا به ويندوز 10 هش��دار 
داده ب��ود، همچنان گزارش ها تا چن��د ماه اخير 
نشان مي داد كه تعداد زيادي از كاربران در سراسر 
جهان هيچ توجهي به ارتقاي سيستم عامل رايانه 
خود نمي كنند و تمايلي ب��راي ارتقا و دريافت به 
روزرساني به ويندوز 10 از خود نشان نمي دهند. 
به همين خاطر انتظار مي رود كه خبر منتشرشده 
 0patch از سوي كارشناسان و متخصصان گروه
براي آن دسته از كاربراني كه همچنان به ويندوز ۷ 
وفادار مانده اند، خوشحال كننده و كاربردي باشد.

سهم اندك گوشي هاي 5G از بازار

امضاي تفاهم نامه  براي توسعه بازار استارت آپ هاي فضايي

موسسه آماري و تحقيقاتي IDC به تازگي برآورد و اعلام 
كرده است كه تا سال ۲0۲۳ ميلادي تنها ۲۸.1 درصد از 
 5G گوشي هاي هوشمند به قابليت پشتيباني از شبكه
مجهز خواهند بود. به گزارش ايس��نا، با توجه به تلاش 
كشورهاي مختلف و پيش��رفته در جهان براي توسعه و 
برقراري شبكه نسل پنجم اينترنت همراه 5G، بسياري از 
شركت هاي توليدكننده موبايل و غول هاي تكنولوژي نيز با 
بهره گيري از فناوري هاي مربوطه، جديدترين گوشي هاي 
هوشمند و پرچمدار خود را به قابليت پشتيباني از شبكه 
5G مجه��ز كرده اند ت��ا در صورت راه اندازي و توس��عه 
زيرساخت هاي لازم براي برقراري آن، كاربران و مشتركان 
بتوانند از خدمات اينترنت پرس��رعت و ساير خدمات و 

امكانات آن بهره مند شوند.
حالا به تازگي كارشناسان و متخصصان فعال در موسسه 
تحقيقاتي و آماري IDC با انتشار گزارشي جديد برآورد و 
اعلام كرده اند كه برخلاف تلاش مداوم سازندگان موبايل 

و اس��تقبال كاربران و علاقه مندان، تنه��ا ۲۸.1 درصد از 
گوشي هاي هوشمند تا س��ال ۲0۲۳ ميلادي به قابليت 
پشتيباني از شبكه 5G مجهز خواهند بود. بر اساس گزارش 
وب س��ايت hindustantimes، اين بدان معناست كه 
روند استقبال كاربران از گوشي هاي مجهز به شبكه 5G با 
شيب بسيار كمي رو به رشد و صعودي خواهد بود و دليل 
آن نيز احس��اس عدم نياز به اين قابليت در دس��تگاه هاي 
الكترونيكي و هوشمند آنهاست. اين موسسه تحقيقاتي 
همچنين پيش بيني كرده است كه تا سال ۲0۲0 ميلادي 
تنها ۸.۹ درصد از گوشي هاي هوشمند موجود در بازارهاي 
جهاني از اين قابليت بهره مي برند. كارشناسان بر اين باورند 
كه اگر صنعت خودروهاي خودران و خانه هاي هوشمند به 
مرحله تكامل و شكوفايي برسند و از طرفي ديگر، غول هاي 
تكنولوژي شبكه اينترنت 5G را نيز در محصولات خود به 
كار بگيرند، اين روند س��رعت بيشتري پيدا خواهد كرد و 
طرفداران و مشتريان بيشتري به سمت و سوي خريداري و 

استفاده از گوشي هاي هوشمند مجهز به شبكه ۵G جذب 
خواهند ش��د.اوايل س��ال ۲01۲ ميلادي بود كه اتحاديه 
بين المللي مخابرات )ITU( تحت نظر سازمان ملل برنامه اي 
 )IMT( را براي توسعه تيم ارتباطات بين المللي موبايلي
براي افق ۲0۲0 و ف��راي آن )IMT-2020( آغاز كرد. 
در نتيجه رسماً يك مسابقه جهاني براي تعيين نسل پنجم 
شبكه موبايل شروع شد و از آن پس، شاهد رقابت تنگاتنگي 
ميان اپراتورهاي اينترنت و تلفن همراه در سراس��ر جهان 
هستيم كه هر يك به دنبال برقراري و راه اندازي نسل جديد 
و پرسرعت اينترنت 5G در كشورهاي مختلفي همچون 
كره جنوبي، ژاپن، چين، ايالات متحده امريكا، استراليا و غيره 
هستند و از توانايي ها و برنامه هاي خود در اين زمينه رونمايي 
مي كنند. كشورهاي بسياري در سراسر جهان از جمله ايالات 
متحده امريكا، كانادا، اس��تراليا، چين، كره جنوبي، ژاپن و 
بسياري از كشورهاي اروپايي و غيره با همكاري بزرگ ترين 
اپراتورهاي جهان در حال برقراري نس��ل پنجم اينترنت 

همراه 5G هستند و در اين زمينه فعاليت هاي گسترده اي 
را انجام داده اند. بسياري از بزرگ ترين شركت هاي مخابراتي 
و اپراتورهاي فعال در جهان نظير نوكيا، اريكسون، هواوي، 
ال جي، اس��پرينت و غيره به ش��دت در حال رقابت براي 

 5G راه اندازي نخستين شبكه اتصال به اينترنت نسل پنجم
هستند. نسل پنجم شبكه تلفن همراه 5G، استانداردهاي 
پيشنهادي براي نسل جديد ارتباطات سيار است كه پس از 

نسل چهارم شبكه تلفن همراه فعلي ارايه مي شود.

توس��عه بازار خدمات فناوري فضايي از اموري است كه 
به شدت مورد توجه كشورهاي مختلف قرار گرفته است، 
در همين راستا تفاهم نامه همكاري مشترك بين »سازمان 
فضايي« و »ايميدرو« با هدف توسعه استارتاپ هاي حوزه 
فضايي به امضا رس��يد. رييس س��ازمان فضايي ايران در 
حاشيه همايش »توس��عه فعاليت هاي اكتشافي ايران، 

پهنه هاي اكتشافي، فرصت ها و چالش ها« كه روز گذشته 
در حوزه هنري برگزار شد، تفاهم نامه اي با ايميدرو به امضا 
رس��اند. مرتضي براري در گفت وگو ب��ا ايرنا درباره هدف 
اين تفاهم  نامه گفت: »اين تفاهم نامه در راستاي توسعه 
بازار و فراهم كردن بس��تر مناس��ب براي ورود و توسعه 
اس��تارت آپ هاي حوزه فضايي در صنعت معدن كشور و 

به منظور ارايه خدمات نوين در اين حوزه به امضا رسيد.«  
رييس سازمان فضايي ايران درباره محورهاي اصلي اين 
تفاهم نامه گفت: »مش��اركت در تامين داده هاي فضايي 
قابل كاربرد در زمينه شناسايي و پايش پهنه هاي معدني، 
ايجاد بستر و زيرساخت هاي به كارگيري داده هاي فضايي 
براي تعيين مناطق اميدزاي معدني كش��ور، حمايت از 

روديكردهاي نوي��ن و نوآورانه فضاپايه به منظور ارتقاي 
فرايند مديريت معادن كشور و همكاري در ارتقاي سطح 
عملكرد بنگاه ها و شركت هاي معدني با استفاده از داده هاي 
فضايي از جمله محورهاي اصلي اين تفاهم نامه است.« وي 
ايجاد بستر مناسب براي بهبود عملكرد و ارتقاي بهره وري 
در حوزه معادن و صنايع معدني با استفاده از فناوري هاي 

پيشرفته فضايي/سنجش از دور و سرويس هاي ايجادشده 
بر مبناي داده هاي ماهواره اي براي ايجاد مزيت رقابتي در 
بخش معدن كشور و تاكيد بر توسعه قابليت هاي فناوري و 
خلق ارزش افزوده را از ديگر اهداف تفاهم نامه مبادله شده 
ميان سازمان فضايي ايران و س��ازمان توسعه و نوسازي 

معادن و صنايع معدني ايران )ايميدرو( برشمرد.

وضعيت پوشش ارتباطات در اربعين حسيني متخلفان كدهاي دستوري جريمه ميلياردي مي شوند
مديرعامل شركت مخابرات ايران گفت: تامين نيازمندي هاي تمام 
اپراتورها، پشتيباني فني ۲۴ ساعته در اس��تان هاي مرزي و امكان 
استفاده از سرويس wifi در اين مناطق براي تسهيل ارتباطات زائران 
در س��فر به عتبات عاليات بطور كامل محقق شده است. به گزارش 
شركت مخابرات ايران، سيدمجيد صدري با اشاره به اهميت مراسم 
پياده روي اربعين حسيني و تامين ارتباطات حداكثري در اين مراسم 
گفت: »با همكاري و تعاملات مستمر ستاد اربعين شركت مخابرات 
ايران با ستاد اربعين مستقر در وزارت ارتباطات و استانداري ها، تمام 
پيش نيازهاي لازم براي استفاده از توان فني و عملياتي در حوزه شبكه، 
سيس��تم هاي انتقال، تلفن ثابت و ديتا براي ارايه بهترين خدمات و 
تحقق پايداري ارتباطات در مس��يرهاي تردد زوار اربعين حسيني 
فراهم  شده اس��ت. تامين نيازمندي هاي تمام اپراتورها، پشتيباني 
فني ۲۴س��اعته در استان هاي مرزي و امكان اس��تفاده از سرويس 
wifi در اين مناطق براي تسهيل ارتباطات زائران در سفر به عتبات 
عاليات بطور كامل محقق شده است، با تمهيدات در نظر گرفته شده، 
امكان استفاده از اماكن مربوط به شركت مخابرات ايران براي استفاده 
همكاران در استان هاي مرزي ايجاد شده است. در حوزه سيستم هاي 
انتق��ال، پهناي باند لازم تمام اپراتورها تأمين ش��ده و با به كارگيري 
حداكثر ظرفيت نيروي انساني و تجهيزات، افزايش پهناي باند ورودي 
و ارايه خدمات در طول مس��ير پياده روي زائران، امكان ثبت و ضبط 
لحظات معنوي و ارزشمند اين مراسم باشكوه به صورت گسترده تر از 
سال هاي گذشته فراهم شده است. با تسريع در راه اندازي سايت هاي 
اپراتورها در پايانه هاي مرزي، زيرساخت هاي فني ارتباطات ثابت و 
سيار در مناطق مرزي استان هاي كرمانشاه، ايلام و خوزستان بطور 

قابل ملاحظه اي نس��بت به سال هاي گذشته، تقويت و بهينه سازي 
شده است.«همچنين شركت ملي پس��ت اعلام از از اعلام آمادگي 
تحويل گذرنامه زائران به صورت فوق العاده خبر داد. عبدالرضا جنتي 
عطايي -مدير منطقه پستي ش��مال غرب تهران- با اشاره به توزيع 
ويژه گذرنامه ها در ايام محرم و صفر، گفت: »از ابتداي ماه محرم )10 
شهريور ماه( حضور نمايندگان پست در دفاتر صدور و چاپ گذرنامه 
به صورت سه شيفته شده است. به محض صدور گذرنامه و تحويل به 
پس��ت، اطلاعات پاكت ثبت و وارد چرخه توزيع مي شود تا در اسرع 
وقت به دس��ت زائران و متقاضيان برسد. الزامي نبودن رواديد )ويزا( 
براي سفر به عراق، به معني نداشتن گذرنامه نيست، زائران و متقاضيان 
سفر به عتبات عاليات و حضور در مراسم اربعين، حتما بايد با گذرنامه 
وارد كشور عراق شوند.« مجري تحويل گذرنامه شركت ملي پست با 
بيان اينكه از ابتداي محرم روزانه بيش از ۴0 هزار گذرنامه توزيع شده 
است، از زائران اربعين حسيني خواست، اقدام به دريافت گذرنامه را به 

روزهاي آخر موكول نكنند تا از اين سفر معنوي باز نمانند.

بر اساس مصوبه جلس��ه ۲۹۲ كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات، 
متخلفان خدمات كدهاي دس��توري از ۵ تا ۳0 ميليارد تومان جريمه 
مي ش��وند. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، كميسيون 
تنظيم مقررات ارتباطات در جلس��ه ۲۹۲ خود دستورالعمل خدمات 
پيامك انب��وه اضطراري و مقررات حاكم بر كد دس��توري )USSD( را 
به تصويب رس��اند. بر همين اس��اس، در ماده يك مصوبه دستورالعمل 
خدمات پيامك انبوه اضطراري آمده است كه پيامك هاي انبوه اضطراري 
فقط در شرايط بحران يا شرايط اضطرار قابل ارسال هستند. همچنين 
در ماده دوم اين دستورالعمل اين پيامك ها با تاييد وزير كشور و استاندار 
و فرماندار در سطح ملي از طريق كارگروه ارتباطات و فناوري اطلاعات 
مديريت بحران كشور مس��تقر در وزارت ارتباطات و در سطح استان و 
شهرستان از طريق كارگروه استاني ارتباطات به ارايه كنندگان خدمات 

ارتباطي ابلاغ مي شود.
در ماده ديگر اين دس��تورالعمل آمده، اطلاع رساني و محتواي پيامكي 
موارد مرتبط با اضطرار، با تاييد مراجع ذي صلاح تعيين ش��ده توس��ط 
شوراي عالي امنيت ملي انجام مي شود و اين موارد از طريق سازمان تنظيم 
مقررات به ارايه كنندگان خدمات ارتباطي ابلاغ مي شود. در ماده ديگر 
اين مصوبه تاكيد شده است كه پيامك اضطراري بايد جنبه فوري داشته 
و متن پيامك تا حد ممكن مختصر و دربرگيرنده اطلاعات ضروري باشد.

بر اساس اين گزارش، در مصوبه شماره ۴ مربوط به مقررات حاكم بر ارايه 
خدمات كد دستوري )USSD( جلسه ۲۹۲ كميسيون تنظيم مقررات 
ارتباطات نيز مصوب ش��ده كه ارايه خدمات مبتني بر كد دستوري به 
خدمات دهندگان، فقط براي اس��تعلام، اطلاع رس��اني و تراكنش هاي 
مالي كه منع قانوني ندارند بايد استفاده شود و ارايه خدمات اختصاصي 

دارندگان پروانه به مشتركين خود از طريق كد دستوري نيز بلامانع است. 
همچنين، ارايه خدمات عمومي و دولت الكترونيك از طريق كد دستوري 
با تاييد سازمان تنظيم مقررات مانعي ندارد. در ماده ديگر اين مصوبه نيز 
آمده اس��ت كه دارندگان پروانه موظف هستند نسبت به ثبت و انتشار 
فهرست كدهاي دستوري، نوع و هزينه ارايه خدمت و مشخصات دقيق 
خدمات دهندگان مربوط در درگاه اطلاع رساني رسمي خود اقدام كنند.

بر اساس ماده ديگري از اين دستورالعمل، استفاده از كد دستوري براي 
مشترك رايگان و بدون هزينه عنوان شده و در صورتي كه ارايه خدمت 
مبتني بر اين كد براي مش��ترك هزينه داشته باش��د، خدمت دهنده 
موظف است قبل از ارايه خدمت نسبت به اعلام هزينه به مشترك و اخذ 
تاييديه وي اقدام كند. همچنين اگر دارنده پروانه از هر يك از مصوبات و 
دستورالعمل هاي مربوطه ابلاغي توسط سازمان تنظيم مقررات تخلفي 
داشته باشد در بار نخست تا ۵ ميليارد تومان و براي بار دوم بين ۵ تا 10 
ميليارد تومان و در بار سوم نيز از 10 تا ۳0 ميليارد جريمه در نظر گرفته 

شده و مدت پروانه آنان نيز كاهش يا لغو مي شود.



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

۱۵ هزار شغل در كرمانشاه توسط ستاد اجرايي فرمان امام ايجاد  شد

8 تا۱۱ آبان ماه سال جاري برگزار مي شود

 افتتاح ۱۳۰۰ طرح اشتغال زايي و ۱۵۶۰ طرح عمراني    بركت

گردهما يي بزرگان صنعت در پانزدهمين نمايشگاه صنعت ساختمان و عمران كيش

گروهبنگاهها| 
 محمد مخبر، رييس س��تاد اجرايي فرمان امام پس از 
حضور در استان كرمانشاه و تجديد ميثاق با شهداي 
انقلاب اسلامي در مراسم آيين افتتاح و بهره برداري از 
طرح هاي اشتغالزايي توانمند سازي اقتصادي اجتماعي 
و عمراني اظهار داش��ت: امروز در سالگرد هفته دفاع 
مقدس قرار داريم و در اين دفاع استان كرمانشاه يكي از 
نقاط پر افتخار محسوب مي شود. جنگ عراق با ايران و 
دفاع مقدس ما موجب شد كه بر سر سفره نعمت جنگ 
بنشينيم و ش��ك نكنيد كه ما در مولفه هاي مختلف 
رهب��ري امريكا در دنيا يك بخش هاي��ي از خاكريز را 
فتح كرده ايم و آن را شكسته ايم.  مخبر افزود: در ستاد 
اجرايي به دنبال آن هستيم كه عدالت را اجرايي كنيم و 
با ايجاد شبكه هاي اجتماعي از همين طبقات متوسط 
جامعه آخرين خاكريز را نيز از امريكا بگيريم و بتوانيم 
طبقه پايين جامعه را از لحاظ اقتصادي توانمند كنيم. 
وي به پويش مشق احسان اشاره كرد و گفت مردم از اين 
پويش حمايت كردند و حدود ۴۰۰ هزار نفر كمك هاي 
۲ تا ۵ هزار توماني براي تهيه نوشت افزار داشتند اين 
رويه بايد به كار گرفته شود تا بتوانيم معضلات را پشت 

سر بگذاريم. 
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام افرود: روزانه 
۱۰۰ طرح كوچك خانگي با ۳۰۰ اش��تغال در كشور 
ش��كل مي گيرد و هم اكنون با اعلام اس��م و كد ملي 
مي توانيم اين م��وارد را اعلام كنيم.ام��روز بايد همه 
دلسوزان و مسوولان كشور از نهضت اشتغال حمايت و 
از فرصت ايجاد شده استفاده كنند. وي يادآور شد: امروز 
معتقديم شبكه ايجاد اشتغال را در حد خودمان اداره 
مي كنيم و مي توان گفت كه ۸ هزار روستاي كشور را به 
يك كارگاه توليدي تبديل كرده ايم و اميدواريم بتوانيم 
بيش از اين در اين مسير پيش برويم. مخبر بيان داشت: 
در سال ۹۵ كه بنده به اين استان آمدم قول ايجاد ۱۵ 
هزار شغل را دادم كه تا به امروز ۱۲ هزار شغل در استان 
كرمانشاه ايجاد ش��ده و ۳ هزار شغل ديگر نيز تا پايان 

سال ايجاد مي شود. 
وي تاكيد كرد در ۳ س��ال آينده سالي ۵ هزار شغل در 
استان كرمانشاه ايجاد مي كنيم و مجموعه پروژه هاي 
كه در اين اس��تان در دست احداث است ۵ هزار پروژه 
است كه نزديك به ۵ هزار ميليارد ريال ارزش ريالي آن 
است. وي تاكيد كرد: خانواده هايي كه داراي ۳ معلول 
هستند كه قريب به يكصد مورد مي شوند بنياد بركت 
نس��بت به تامين خانه آنها اقدام خواهد كرد و تحويل 
اين افراد داده مي شود. وي به اقدامات صورت گرفته در 

در زلزله اخير استان كرمانشاه اشاره كرد و گفت: يكي 
از دستگاه هاي فعال در حادثه زلزله بوده ايم و كارهاي 
خوبي صورت گرفته است. وي بيان داشت: با مشاركت 
بنياد مس��كن هزار و ۵۰۰ واحد مسكوني را ساخته و 
يك تعدادي را نيز تجهيز كرده ايم . بنا بر اين گزارش در 
روز اول سفر رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( به استان كرمانش��اه، ۱۳۰۰ طرح اشتغال زايي و 
۱۵6۰ پروژه عمراني بركت در مناطق محروم، به ويژه 
در مناطق زلزله زده اين استان مورد بهره برداري قرار 
گرفت. رييس ستاد اجرايي فرمان امام همچنين ضمن 
بازديد از واحد دامداري ۲ هزار رأسي پرورش گاو شيري 

كاوات روانسر از طرح هاي مشاركتي و توانمندسازي 
اقتصادي بركت در شهرستان روانسر، فاز توسعه اين 
واحد دامي صنعتي را با س��رمايه گذاري ۳۸۰ ميليارد 

ريال و اشتغال آفريني براي ۳۲۵ نفر افتتاح كرد.

  ايجاد ۱۵ هزار شغل در استان كرمانشاه 
با حضور رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 
مدرس��ه بركت نصر در منطقه زلزله زده سرپل ذهاب 
از مجموع ۱۲ مدرس��ه بركت آماده افتتاح در استان 
كرمانشاه افتتاح ش��د. به گزارش روابط عمومي بنياد 
بركت ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره(، با افتتاح 

آموزشگاه ۱۵ كلاسه بركت نصر در شهرستان سرپل 
ذهاب به دست دكتر محمد مخبر، رييس ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره(، ۱۲ مدرسه بركت با مجموع 
۱۸۰ كلاس درس كه ۱۰ باب آن در مناطق زلزله زده 
استان كرمانشاه واقع است، به شكل رسمي شروع به 

فعاليت كردند. 
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( در مراسم 
افتتاح آموزشگاه بركت نصر با تبريك آغاز سال جديد 
تحصيلي و گرامي داشت هفته دفاع مقدس، خطاب به 
دانش آموزان تصريح كرد: شما لشكر امام زمان )عج( 

براي حفظ نظام مقدس اسلامي هستيد.

 مخبر با تأكيد بر ادامه فعاليت هاي عمراني و خدماتي 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( در شهرستان 
س��رپل ذهاب گفت: علاوه بر مدرسه س��ازي، ايجاد 
اشتغال نيز در سرپل ذهاب در دستور كار است و از ۱۵ 
هزار شغلي كه طي سه سال آينده در استان كرمانشاه 
به بهره برداري خواهد رس��يد، ۱۵۰۰ ش��غل در اين 

شهرستان ايجاد مي شود. 
وي از تأمين كانكس براي تمامي مدارس عش��اير در 
سطح اس��تان كرمانشاه توسط س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره( خبر داد و اظهار داشت: دانش آموزان 
بايد بتوانند با آرامش خاط��ر به تحصيل بپردازند تا با 
عالم شدن، از نظام اسلامي دفاع كنند. براساس تدابير 
مقام معظم رهبري، علم بايد از ايران به ساير نقاط دنيا 

صادر شود.
 استاندار كرمانشاه نيز در اين مراسم، با اشاره به حضور 
دكتر مخبر، رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( در اولين روز وقوع زلزله در اين مناطق، خاطرنشان 
كرد: اولين محموله كمك رس��اني نيز از س��وي ستاد 
اجرايي به دست مردم زلزله زده رسيد و اين ستاد در همه 

امور در مناطق زلزله زده پيشقدم بوده است.
هوشنگ بازوند فعاليت هاي ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( را هديه رهبر معظم انقلاب به مردم اس��تان 
كرمانش��اه ذكر كرد و افزود: دكتر مخب��ر قول ايجاد 
۱۵هزار شغل در سه سال آينده را در استان كرمانشاه 
داده است كه ۱۵۰۰ تا از اين تعداد، در شهرستان سرپل 

ذهاب به بهره برداري خواهد رسيد.  
وي ادامه داد: رييس س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت 
امام)ره( همچنين قول مس��اعد داده ان��د كه تمامي 

كانكس مدارس عشايري استان را نيز تامين كنند.
 گفتني است، در دومين روز سفر رييس  ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره( به اس��تان كرمانشاه، علاوه بر 
افتتاح مدارس بركت، ۱۵۳۸ واحد مسكن محرومين 
به ويژه در مناط��ق زلزله زده و پروژه ه��اي ديگري در 
حوزه هاي آب رساني، ساخت پل، فرهنگي و مذهبي و 

... نيز به بهره برداري رسيد. 
دكتر مخبر همچنين از پارك علم و فناوري كرمانشاه 
و تعدادي از طرح هاي اشتغال زايي اجتماع محور ايجاد 
شده توسط بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( در مناطق زلزله زده و روس��تاي تپه عظيمه 
سرپل ذهاب و مسكن هاي ساخته شده توسط اين ستاد 
در اين روستا بازديد به عمل آورد. مشاغل بازديدشده 
بخشي از ۱۳۰۰ طرح اشتغال زايي اجتماع محور بركت 
است كه در اين سفر در استان كرمانشاه افتتاح مي شوند.

در راستاي ارايه آخرين دستاوردها نمايندگان ۱۰۵ شركت 
داخل��ي و خارجي در پانزدهمين نمايش��گاه بين المللي 
صنعت ساختمان كيش گردهم مي آيند.  به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، علي مطيع جهاني معاونت 
پشتيباني، برنامه ريزي و تحقيقات اتاق تعاون ايران و دبير 
اجرايي پانزدهمين نمايشگاه بين المللي صنعت ساختمان 
كيش، با بيان اين مطلب گفت: ۸ تا ۱۱ آبان ماه سال جاري، 
بزرگان صنعت ساختمان در جزيره كيش براي ارايه آخرين 
دستاوردهاي صنعت ساختمان گردهم مي آيند. وي ادامه 
داد: نمايشگاه پانزدهم صنعت ساختمان كيش با حضور 
۱۰۵شركت داخلي و نمايندگان شركت هاي خارجي در 
مساحتي بالغ بر ۴هزار و ۳۰۰متر از تاريخ ۸ تا ۱۱ آبان ماه 
س��ال جاري برگزار مي ش��ود. دبير اجراي��ي پانزدهمين 
نمايشگاه صنعت ساختمان كيش در پاسخ به اين سوال 
كه ش��ركت هاي خارجي كه در نمايشگاه امسال شركت 
دارند از كدام كش��ورها هس��تند، ابراز داشت: نمايندگان 
۱۵ شركت عراق، افغانستان، امارات متحده عربي، آلمان، 
تركيه، قطر، چين، مصر، ايتاليا، تايلند، امارات، فرانس��ه، 
مجارس��تان، اس��پانيا و كره جنوبي حضور در نمايشگاه 
پانزدهم صنعت ساختمان كيش را قطعي كرده اند. مطيع 
جهاني با اشاره به گروه هاي كالايي اين نمايشگاه تصريح 

كرد: شركت كنندگان امسال در ۸ گروه كالايي دستاوردها 
و محصولات خود را اراي��ه خواهند كرد. به گفته اين مقام 
مسوول اين ۸ گروه كالايي شامل: مصالح پايه اي ساختماني 
و سيستم هاي س��ازه اي، ابزار و ماشين آلات ساختماني 
و خط توليد مصالح، نازك كاري، معماري و دكوراس��يون 
داخل��ي و فضاي باز، خدمات مهندس��ي و حرفه اي و بازار 
سرمايه، لوازم و تأسسيات مكانيكي ساختمان، تشكل هاي 
حرفه اي، آموزش، انتشارات و تبليغات، لوازم و تأسسيات 
برقي، الكترونيكي و امنيتي ساختمان، عمران و خدمات 
شهري و آسانسور، بالابر و سيستم هاي متحرك خواهد بود. 
وي در خصوص برنامه هاي جانبي نمايشگاه پانزدهم صنعت 
ساختمان كيش بيان داشت: بازديد تعدادي از نمايندگان 
مجلس و اعضاي كميسيون عمران، مقامات عاليرتبه دولتي 
و اعضاي كميسيون هاي تخصصي مسكن و دانش بنيان اتاق 
تعاون ايران از نمايشگاه براي ارايه دستاوردها و ظرفيت هاي 
بخش تعاون در حوزه مسكن، بازديد شهرداران و اعضاي 
محترم شوراي اسلامي شهر استان هاي همجوار، برگزاري 
كارگاه هاي آموزشي در راستاي ارتباط علم و صنعت در حوزه 
ساختمان با همكاري دانشگاهاي معتبر ملي، پروژه احصاء 
نيازهاي فناورانه مشاركت كنندگان و بازديدكنندگان در 
راستاي رفع نيازهاي صنعت از طريق متخصصان داخلي 

و با تكيه بر توليد ملي و بازديد ميداني مشاركت كنندگان 
از پروژه ه��اي درحال احداث جزيره كي��ش از مهم ترين 
برنامه هاي جانبي اين نمايشگاه است. مطيع جهاني نقش 
صنعت نمايشگاهي در شرايط تحريم را مهم توصيف كرد و 
گفت: نمايشگاه ها كارزار تجارت براي فعالان اقتصادي است، 
آنجاست كه مزيت هاي توليد و دانش بازاريابي كشورهاي 
مختلف در عرصه رقابت و سنجش قرار مي گيرد و همين 
امر باعث مي شود توليدكنندگان به نقاط ضعف خود بيشتر 
پي ببرند و در جهت رفع يا كاهش آنها گام بردارند. حال كه 
تحريم ها درصدد ايجاد مانع براي توسعه تجارت ايران است 
و سياست كش��ورمان نيز بر مبناي توسعه كالاي داخلي 
صادرات مح��ور و رهايي از صادرات نفتي اس��ت، صنعت 
نمايشگاهي نقش مهمي براي شكستن حصار تحريم ها ايفا 
مي كند به نحوي كه با معرفي مزيت هاي كالايي و توليدي 
در مواجهه با بازارهاي بين المللي مي توان شيوه هاي دور 
زدن تحريم ها و فرصت هاي جديد براي اقتصاد كش��ور را 
يافت و در جهت تحقق آنها تلاش كرد. اين مقام مس��وول 
با اشاره به رش��د ۱۵ درصدي نمايشگاه امسال نسبت به 
دوره هاي گذش��ته، اضافه كرد: افزايش درخواست حضور 
شركت كنندگان در اين دوره از نمايشگاه به معناي گشوده 
شدن فرصت هاي نوين براي صنايع داخلي و مجالي براي 

بروز توانمندي هاي آنان در رفع نيازها با اتكا به ظرفيت هاي 
بومي و دانش داخلي كشور است. دبير اجرايي پانزدهمين 
نمايشگاه صنعت ساختمان خاطرنشان كرد: ارايه آخرين 
دستاوردهاي توليدي در حوزه صنعت ساختمان با تكيه بر 
توان داخلي در سال رونق توليد ملي، حضور توليدكنندگان 

ملي و مشاوران و پيمانكاران در جهت اهداف و برنامه هاي 
سرمايه گذاري در جزيره كيش و رونمايي از توليد چارچوب 
فلزي عايق با توسعه استانداردهاي اروپا براي هر كارآيي با 
تكنولوژي آلمان براي اولين بار در ايران بدون نمونه مشابه 
داخلي قبلي از شاخص ترين ويژگي هاي اين نمايشگاه  است.

پايانه هاي تهران براي افراد 
كم توان مناسب سازي مي شود
تهران|سرپرست معاونت 
برنامه ريزي و توسعه شهري 
سازمان پايانه ها گفت: طرح 
جامع علمي و اجرايي »پايانه 
دوستدار مسافر كم توان« 
طراحي و مناسب س��ازي 
مس��يرهاي ت��ردد اف��راد 

كم توان در پايانه هاي تهران كليد خورد.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ي س��ازمان پايانه ه��ا و 
پارك سوارهاي ش��هرداري تهران، مسعود هاتف پور 
اظهار داشت: اين طرح در قالب پروژه جامع تغيير چهره 
پايانه ها كه تحولات بسياري را در جهت ارتقاي سطح 
كيفي و كمي خدمات براي مسافران و مراجعان در پي 
دارد، اجرايي مي شود. وي در تشريح اين خبر افزود: از 
آنجا كه از پايانه هاي پايتخت به طور ميانگين روزانه بيش 
از ۸۷ هزار نفر جابه جا مي شوند و در اين ميان سالمندان و 
افراد كم توان نيز بايد بتوانند فرصتي برابر جهت دستيابي 
و بهره مندي از امكانات و خدمات پايانه ها داشته باشند، 
برآن شديم با بررس��ي و پژوهش هاي علمي و جامع، 
علاوه بر خدماتي كه در گذشته به اين قشر داده مي شد، 
تسهيلاتي به مراتب به روزتر و شايسته تر فراهم آوريم تا 

پايانه هاي تهران دسترس پذيرتر شوند.

فرصت طلايي براي بدهكاران 
مالياتي براي بخشودگي

سـمــــنان|معاون 
هماهنگي  ام��ور اقتصادي 
اس��تاندار سمنان از فرصت 
ت��ي  ليا ما بخش��ودگي 
ب��راي  ۱۰۰درص��دي 
بدهكاران مالياتي به عنوان 
يك فرصت طلاي��ي براي 
بدهكاران ي��اد كرد و گف��ت: باتوجه ب��ه پلكاني بودن 
بخشودگي ها، توصيه مي شود بدهكاران مالياتي هرچه 
سريع تر مراجعه و با پرداخت اصل بدهي از اين فرصت 
بخشودگي ۱۰۰درصدي جرايم بهره مند شوند. به گزارش 
ايسنا حشمت الله عسگري در كارگروه ستاد تسهيل و رفع 
موانع توليد استان سمنان اظهار كرد: چنانچه بدهكاران 
مالياتي تا پايان مهر بتوانند اصل بدهي خود را پرداخت 
كنند، متناسب با زمان مراجعه، تا سقف ۱۰۰ درصد از 
بخش��ودگي جرايم برخوردار مي شوند. وي بر ضرورت 
استفاده بدهكاران مالياتي استان از اين فرصت تاكيد و 
تصريح كرد: در همين راستا براي بهبود هرچه بيشتر و 
تقويت توليد در استان سمنان با بهره گيري از مصوبات 
جلسات سران سه قوه در خصوص تقسيط بدهي هاي 
مالياتي واحدهاي توليدي و مشوق هاي سازمان تامين 

اجتماعي مبني بر بخشودگي جرايم، استفاده مي كنيم.

حل مشكلات تحريم ها با 
گسترش روابط با  اوراسيا

يزد|سفير ارمنستان در 
ايران گفت: گسترش روابط 
ايران و اوراسيا مي تواند از 
مشكلات تحريم هايي كه 
عليه ايران صورت گرفته 
بكاهد و ارمنستان آمادگي 
دارد در اين زمينه به عنوان 
پ��ل ارتباطي عمل كند. به گزارش مهر، آرداش��س 
تومانيان، ديروز در س��فر خود به استان يزد با تاكيد 
بر انجام س��رمايه گذاري هاي متقاب��ل عنوان كرد: 
ما آمادگ��ي داريم ظرفيت هاي اس��تان ي��زد را به 
سرمايه گذاران ارمنستان معرفي كنيم و اميدواريم اين 
اتفاق متقابل توسط يزدي ها نيز بيفتد تا هر چه زودتر 
شاهد آغاز ارتباطات اقتصادي بيشتر باشيم. سفير 
ارمنستان در ايران در بخش ديگري از سخنان خود با 
اشاره به برخي ظرفيت هاي كشور ارمنستان همچنين 
ش��رايط خاص اين كشور در اوراس��يا اظهار داشت: 
به تازگي در مجلس ش��وراي اس��لامي، تفاهمنامه 
همكاري ايران و اورآسيا و تجارت آزاد اين كشورها به 
تاييد و تصويب رسيده كه اين تفاهم نامه مي تواند پايه 
و اساسي براي گسترش روابط تجاري و اقتصادي بين 

ايران و اين كشورها باشد.

آمار بانوان تحصيلكرده بيكار 
در اردبيل بالاست

اردبيل|مدي��ركل دفتر 
ام��ور بان��وان و خان��واده 
اردبي��ل  اس��تانداري 
مي گويد: آم��ار دختران 
تحصيلك��رده بي��كار در 
اردبي��ل بالاس��ت و در 
راستاي اشتغال آنان بايد 

از ظرفيت پارك علم و فناوري بيشتر استفاده شود.
به گزارش ايسنا فريبا محمدلو در نشست مسوولان 
پ��ارك علم و فن��اوري اس��تان با مش��اورين بانوان 
دس��تگاه هاي اجرايي اس��تان اردبيل اظه��ار كرد: 
بسياري از اين دختران تحصيلكرده از انگيزه بالايي 
براي مش��اركت اجتماعي برخوردار هس��تند و ما 
براس��اس تفاهمنامه اي كه با پارك عل��م و فناوري 
به امضا رسانديم س��عي مان بر معرفي ظرفيت ها و 
توانمندي هاي دختران تحصيلك��رده براي حضور 
در اين ش��ركت هاي فناور و دانش بنيان است. وي 
خاطرنشان كرد: تعداد زيادي از اين دختران ما صاحب 
ايده و فكر هستند و ضرورت دارد از طريق پارك در 
حوزه هاي مختلف مورد حمايت قرار گيرند تا كاهش 
تعداد بيكاران دختر را در اردبيل شاهد باشيم و زمينه 

حضور موثر آنها در مجموعه هاي فناور فراهم آيد.

هديه ويژه رهبري به دانش آموزان 
مناطق محروم

سيستانوبلوچستان| 
فرمان��ده ق��رارگاه قدس 
ني��روي زميني س��پاه از 
توزيع ۳۰هزار بسته لوازم 
التحرير هديه مقام معظم 
رهب��ري در سيس��تان 

وبلوچستان خبر داد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران، سردار محمد ماراني 
ديروز در مراس��م آغ��از توزيع ۳۰ هزار بس��ته لوازم 
التحرير هديه مقام معظم رهبري كه در يكي از مدارس 
مناطق محروم زاهدان انجام شد اظهار داشت: با نوجه 
به تمام محدوديت هايي كه در سيستان و بلوچستان 
وجود دارد، اما اين استان داراي جوانان و دانش آموزاني 
باهوش اس��ت كه اين موضوع به تاييد سازمان هاي 
جهاني نيز رسيده است. وي عنوان كرد: وظيفه اصلي 
سپاه، دفاع از نظام و انقلاب و تامين امنيت مردم است، 
اما در سايه اين آرامشي كه امروز به وجود آمده قطعاً 
توجه ويژه به معيشت، اقتصاد، افزايش شاخصه هاي 
فرهنگي، آموزشي و علمي و... شهروندان نيز مد نظر 
است. وي گفت : در راس��تاي افزايش شاخصه هاي 
فرهنگي و آموزش��ي مردم سيس��تان و بلوچستان 

تاكنون گام هاي بسيار زيادي برداشته شده است.
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برگزاري نشست با مسوولان 
كانون هاي بسيج جامعه پزشكي

ساري| نشست مس��وولان كانون هاي بسيج 
جامعه پزشكي دانشگاه علوم پزشكي مازندران 
در س��الن قلم دانشگاه علوم پزش��كي مازندران 

برگزار شد .
در اين نشست كه با حضور سيد عباس موسوي 
رييس دانشگاه علوم پزشكي مازندران، رنجبران 
جانش��ين رييس و معاون بهداشتي و پنبه چي 
معاون توس��عه مديريت و منابع دانش��گاه علوم 
پزش��كي مازندران، س��رهنگ بخش��ي معاون 
هماهنگ كننده س��پاه كربلاي مازندران، لزگي 
رييس بس��يج جامعه پزشكي استان مازندران و 
جمعي از مسوولان كانوهاي بسيج جامعه پزشكي 
دانشگاه علوم پزشكي مازندران و اعضاي شوراي 
اجرايي برگزار شد گزارشاتي در خصوص برگزاري 
برنامه شهيد دكتر رهنمون، نحوه اجراي ويزيت 
رايگان در مناطق محروم و... مطرح و مورد بحث و 

بررسي قرار گرفت

زائران اربعين بدون گذرنامه 
راهي مرز نشوند

اهـواز|  فرمانده هنگ مرزي خرمشهر داشتن 
گذرنامه براي عبور زائران از مرز را لازم و ضروري 
عنوان كرد و گفت: زائران اربعين حسيني بدون 
گذرنامه و مدارك لازم به مرز ش��لمچه مراجعه 

نكنند.
سرهنگ منصور رضا عزيزي ديروز در گفت وگو با 
خبرنگاران در مرز شلمچه اظهار داشت: با فراهم 
شدن زيرساخت هاي لازم در مرز شلمچه تردد 
زائ��ران اربعين از اين گذرگاه مرزي با س��هولت 

بهتري انجام مي شود.
وي ه��دف از برگزاري نشس��ت مش��ترك بين 
هيات ه��اي ايران و ع��راق در پايانه ش��لمچه را 
هماهنگي هر چه بهتر براي تامين امنيت زايران 
اربعين عنوان كرد و گفت: اين نشست در آستانه 
همايش بزرگ اربعين و در راستاي تامين امنيت 
مرز ايران و عراق براي تردد آس��ان و بي دغدغه 

زائران برگزار شد.
وي با بيان اينكه طبق تجربه سال هاي گذشته 
هر ساله خدمت رساني به زائران اربعين حسيني 
رو به بهبود است گفت: مشكلات و كمبودها در 
مرز شلمچه بر طرف شده و اين گذرگاه مرزي با 
هماهنگي هنگ م��رزي ايران و عراق براي تردد 

زايران اربعين آماده است.

استفاده از ۲۰ هزار نيروي پليس 
براي امنيت ترافيكي اربعين

ايلام|رييس پلي��س راه گفت: ب��راي امنيت 
ترافيكي همايش اربعين از ۲۰ هزار نيروي پليس 
استفاده مي ش��ود. س��يد تيمور حسيني ظهر 
ديروزدر جمع خبرنگاران در ايلام اظهار داشت: 
پليس راه كش��ور براي همايش اربعين در ۴ مرز 
زميني كشور به طور كامل و با تمامي تجهيزات و 
امكانات مستقر مي شود. وي ادامه داد: براي امنيت 
ترافيكي همايش اربعين از ۲۰ هزار نيروي پليس 
استفاده مي شود كه اين نيروها در قالب بيش از 
۲۰۰ تيم وظيفه كنت��رل وهدايت كاروان هاي 
زائران اربعين حسيني را برعهده خواهند داشت. 
وي تصريح كرد: تعامل و همدلي همه مسوولان 
براي ايجاد و برقراري تسهيل در تردد زوار اربعين 

ضروري است.

كارخانه حجاب تامين كننده 
يك سوم چادر زنان ايراني است

شهركرد|سرپرست معاونت امور صنايع سازمان 
صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختياري 
گف��ت: كارخانه حجاب ش��هركرد مصرف يك 
س��وم چادر زنان ايران��ي را تامين مي كند كه در 
اين كارخانه ۵۰۰ نفر مشغول به فعاليت هستند.

امين صلابت با اش��اره به اينكه سالانه دو هزار و 
۵۰۰تن نخ و ماهانه ۳۰ تن رنگ و مواد شيميايي 
در كارخانه حجاب ش��هركرد استفاده مي شود، 
اظهار كرد: كارخانه توليد چادر مش��كي حجاب 
شهركرد، با توليد ۱۲ ميليون متر چادر مشكي با 
كيفيت در ۴۵ نوع ساده و طرح دار، علاوه بر تامين 

نياز داخل، مانع خروج ارز از كشور شده است.
وي افزود: در تنهاكارخانه چادرغرب آسيا الياف 
ايراني با دان��ش روز مهر تاييد خري��داران را به 
خود اختص��اص داده و از نظر نفوذناپذيري آب و 
استاندارد شماره ۴ را كسب كرده است.نوع چادر 
تولي��دي در اين كارخانه از نظ��ر قيمت تفاوتي 
نداشته و تنها از نظر نوع نخ مصرفي، وزن كالا، نوع 

بسته بندي و ارز كالا متفاوت است.

انهدام باند ۱9 نفره جعل اوراق 
پزشكي قانوني در فارس

فارس|فرمانده انتظامي اس��تان ف��ارس از انهدام 
باند ۱۹ نفره جع��ل مدارك پزش��كي قانوني براي 
سوءاستفاده ار بيمه خبر داد. سردار سرتيپ رهام بخش 
حبيبي ديروز گفت: كارآگاهان در بررسي هاي اوليه 
مطلع شدند، اعضاي اين باند تبحر ويژه اي در جعل 
محتوا، متن اوراق و مدارك پزش��كي قانوني دارند. 
حبيبي با بيان اينكه پليس بعد از چند هفته انجام 
كارهاي اطلاعاتي متهم را شناسايي و دستگير كرد، 
گفت: متهم در بازجويي اوليه به جعل مدارك پزشكي 
قانوني اقرار كرد.ضمن اينكه در اين زمينه ۱۸ نفر از 
دوستان متهم و افراد ذي نفع در پرونده شناسايي و 
طي چند عمليات ضربتي دستگير شدند. حبيبي 
خاطرنشان كرد: در اين خصوص برابر نظر كارشناسان 
مربوطه، بي��ش از ۱۰ ميليارد ريال از مدارك جعلي 

سوءاستفاده شده است.

چهرههاياستاني
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روزنه



اقتصاد اجتماعي12اخبار

تاكيد معاون اول رييس جمهور بر تصويب آيين نامه هاي اجرايي قانون جامع حمايت از حقوق معلولان

بي سر و ساماني حمايت از معلولان

تهران، ميزبان كنفرانس بين المللي حقوق كودك 
معاون حقوق بشر و امور بين الملل وزير دادگستري، از 
برگزاري كنفرانس بين المللي حقوق كودك و جشنواره 
ملي حقوق كودك در آبان امسال در تهران خبر داد. 
دبير مرجع ملي كنوانس��يون حقوق كودك افزود: ما 
س��ال جاري را سال تحول در حوزه حقوق كودك نام 
نهاده ايم و تلاش داريم حداقل تا پايان سال چالش هاي 
اساسي حوزه حقوق كودك را مديريت كنيم. محمود 
عباسي گفت: مرجع ملي كنوانسيون حقوق كودك 
نهاد سياس��ت گذاري، هماهنگي، نظ��ارت و پايش و 
ترويج و ارتقاي حقوق كودكان را برعهده دارد. ما اهداف 
مشتركي با يونيس��ف داريم و برگزاري اين جلسات 
مي تواند ديدگاه هاي ما را به هم نزديك كند. همچنين 
مي توانيم در پرتو سياست هاي جمهوري اسلامي ايران 
و همكاري وزارت ام��ور خارجه گام هاي مثبتي براي 

تحقق حقوق كودكان برداريم.
عباسي از لزوم گسترش حقوق كودك در سطح كشور 
س��خن گفت و اظهار داش��ت: اگرچه پس از انقلاب 
اسلامي اقدامات خوبي در حمايت از حقوق كودكان 
انجام ش��ده ولي وزارت دادگس��تري با ايجاد مراجع 

متناظر اس��تاني تلاش داشته اس��ت تا با استفاده از 
ظرفيت دفتر امور بانوان و خانواده استانداري ها تحولي 
در اين حوزه ايجاد كند. همچنين به مناس��بت سي 
امين سالگرد تصويب كنوانسيون، مرجع با شناسايي 
و احصاي چالش هاي هر استان در سال ۹۸ سي و يك 
كنفرانس تخصصي را در سطح كشور و در هر استان 

برگزار مي كند. 
وي افزود: در سال جاري تلاش مي كنيم تا در تمامي 
اس��تان ها كلينيك حقوق كودك را ب��ا رويكرد ارايه 
مشاوره، آموزش، مددكاري اجتماعي و معاضدت به 
خانواده ها داير كنيم. اين اقدام با اهداف ايجاد ش��هر 
دوس��تدار كودك هماهنگ اس��ت و در گام بعدي به 

دنبال ارتقاي حقوق كودك در سطح كشور هستيم.
خانم منديپ اوبرايان رييس دفتر نمايندگي يونيسف 
در ايران هم گفت: امسال سي امين سالگرد تصويب 
كنوانسيون حقوق كودك است و زماني كه كشورها به 
اقدامات خود طي اين سي سال مي نگرند، به اين نتيجه 
مي رسند كه نبايد در ترويج حقوق كودك جزء نگر بوده 

و بايد رويكرد كل نگر و عام اتخاذ كرد.

وي از برگزاري مدرسه تابستانه تبريز تشكر كرد و آن را 
گامي رو به جلو به منظور ترويج حقوق كودك دانست 
و گفت: حق بر بهداشت، تحصيل و دسترسي به غذا 
در كنار هم معنا مي ده��د و مي تواند فرصت زندگي 
بهينه را براي ك��ودكان فراهم كند. همان طور كه در 
پيام تبريز هم عنوان شد، ايران دستاوردهاي زيادي 
در حوزه كودك همچون كاهش مرگ و مير كودكان 

و افزايش دسترسي دختران به آموزش داشته است.
اوبرايان افزود: يونيس��ف با دستگاه هاي متولي بحث 
كودك به ص��ورت جداگانه تفاهمنامه همكاري دارد 
ولي ظرفيت شوراي هماهنگي مرجع ملي كه بيش 
از ۱۶ دستگاه در آن عضويت دارند، ظرفيت مطلوبي 

براي پيگيري حقوق كودكان است.
وي افزود: فلسفه اصلي كنوانسيون حقوق كودك اين 
است كه همه كودكان به ويژه كودكان در معرض خطر 
به خدمات اجتماعي با كيفيت دسترسي برابر داشته 
باشند و فكر مي كنم با برنامه ها و خط مشي كه مرجع 
ملي دنبال مي كند و با همكاري يونيسف و دستگاه هاي 

عضو اين مرجع، به اين هدف دست پيدا كنيم.

اعزام ۳۰۰ دانشجوي دكتري به فرصت هاي تحقيقاتي
رييس س��ازمان امور دانش��جويان از اع��زام ۳۰۰ 
دانش��جوي دكتري به فرصت هاي تحقيقاتي خارج 

از كشور خبر داد.
مجتبي صديق��ي درب��اره آخرين وضعي��ت اعزام 
دانش��جويان به فرصت ه��اي تحقيقات��ي خارج از 
كش��ور گف��ت: س��هميه اي ك��ه امس��ال ب��راي 
اع��زام دانش��جويان دكت��ري ب��ه فرصت ه��اي 
 تحقيقات��ي اع��لام ش��د در ح��ال اعزام هس��تند.

وي در توضيح بيش��تر اظهار داش��ت: ۶۰۰ سهميه 
براي اع��زام به فرصت هاي تحقيقاتي توزيع ش��د و 
۲۰۰ سهميه هم از گذش��ته باقي مانده بود كه اين 
۸۰۰ نفر صرفاً فرصت اقدام دارند به اين معنا كه بايد 
از دانش��گاه هاي خارج پذيرش و ويزا دريافت كنند. 
به طور طبيعي تعدادي از اين دانشجويان هم موفق 

به اعزام نمي شوند.
صديقي در مورد اعزام دانش��جويان به فرصت هاي 
تحقيقاتي در ش��ش ماهه دوم س��ال جاري تاكيد 
كرد: گش��ايش جدي��د اعتباري براي اع��زام تعداد 
بيشتري از دانشجويان صورت نگرفته است و همين 

 تعداد سهميه ذكر ش��ده براي اعزام اقدام مي كنند.
رييس سازمان امور دانشجويان اعلام كرد: در صورت 
دريافت اعتبار، دانشجويان بيشتري به اين فرصت ها 

اعزام خواهند شد.
وي در مورد فرصت هاي تحقيقاتي خارج از كش��ور 
گف��ت: تعدادي از دانش��جويان متقاض��ي دريافت 
فرصت ه��اي مطالعاتي خارج از كش��ور ب��ه دليل 
مش��كلات ارزي، درخواست شركت در فرصت هاي 
داخل كش��ور داش��تند كه با اين تقاضاها موافقت 

مي شود.
به گزارش ايرنا، معاون وزير علوم، تحقيقات و فناوري 
پيش از اين اعلام كرده بود كه س��ال گذشته هزار و 
۲۰۰ دانش��جوي دكتري به فرصت هاي مطالعاتي 
اعزام ش��دند و حدود ۶۰۰ دانش��جوي ديگر هم از 

فرصت تحقيقاتي داخل كشور استفاده كردند.
به گفته معاون وزير عل��وم، تحقيقات و فناوري، در 
كشورهاي اروپايي تعرفه فرصت هاي مطالعاتي بين 
۱۲۰۰ تا ۱۳۰۰ يورو و در كش��ورهاي آسيايي اين 

رقم كمتر است.

هشتم ارديبهش��ت ماه سال گذش��ته بود كه قانون 
حمايت از حقوق معلولان بعد از كش و قوس هاي فراوان 
در راه اجرا از سوي دكتر روحاني رييس جمهوري براي 
اجرا به دس��تگاه هاي اجرايي و وزارتخانه ها ابلاغ شد. 
قانوني كه جامعه معلولان اي��ران به  بند بند ماده ها و 
تبصره هايش براي داشتن زندگي راحت تر در دنيايي 
فارغ از تبعيض ها چشم دوختند اما با گذشت بيش از 
يكسال كه از روشن شدن تكليف اين قانون مي گذرد، 
كمبود بودجه مجالي براي اجراي آن نگذاشت تا به اين 
ترتيب باز هم سهم معلولان از تصويب قانون، وعده و 
وعيد باشد. اين وضعيت در حالي است كه روز گذشته 
معاون اول رييس جمهور ب��ر تصويب آيين نامه هاي 
اجرايي قانون جامع حمايت از حقوق معلولان تا ۱۲ 
آذرماه مص��ادف با روز جهاني اف��راد داراي معلوليت 
تاكيد كرد. اسحاق جهانگيري، در اولين جلسه كميته 
هماهنگي و نظارت بر اجراي قانون حمايت از حقوق 
افراد داراي معلوليت كه با موضوع ماده ۳۱ قانون برگزار 
شد، اعلام كرد، سازمان برنامه و بودجه در زمان تهيه 
لايحه بودجه به اعتبارات ويژه افراد داراي معلوليت در 

هر دستگاه توجه ويژه داشته باشد.
 البت��ه اظهارات جهانگيري در حالي اس��ت كه طبق 
برآوردهاي بهزيستي اجراي قانون حمايت از معلولان 
به ۱۲ ه��زار و ۵۰۰ ميليارد تومان بودجه نياز دارد اما 
تخصيص بودجه براي اجراي قانون صورت نگرفته و 
بودجه تنها روي كاغذ مانده است. در واقع دولت هيچ 
پولي به بهزيستي پرداخت نكرده است. براي اجراي 
قانون در سال ۹۷ ريالي تخصيص داده نشد و براي سال 
۹۸ هم هزار و ۱۰۰ ميليارد تومان بودجه تصويب شد 
اما همچنان اجراي قانون مورد غفلت دولت قرار گرفته 
و دولت تاكنون هيچ پولي از بودجه مربوط به اجراي 

قانون را به بهزيستي پرداخت نكرده است.
همين ميزان بودجه اي هم كه براي سال ۹۸ اختصاص 
يافته، مورد انتقاد معلولان كشور بوده است چراكه طبق 
برآوردهاي صورت گرفته؛ بهزيستي براي اجراي اين 
قانون ۱۲ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان به سازمان برنامه 
و بودجه پيش��نهاد داده بود كه فقط يك دوازدهم آن 
اختصاص يافت و در نهايت همين ميزان كم هم مورد 

غفلت قرار گرفت.

   نياز سالانه به ۳۰ هزار ميليارد تومان
تخصيص نيافتن دوره اي بودجه اجراي قانون حمايت 
از معلولان در حالي است كه روز گذشته رييس سازمان 
بهزيستي كشور درباره اين موضوع گفت: اجراي قانون 
حمايت از حقوق افراد داراي معلوليت س��ال گذشته 
برآورد شد كه ۱۲ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان نياز دارد 
درحال حاضر براي اجراي آن سالانه به ۳۰ هزار ميليارد 
تومان نياز است. وحيد قبادي دانا افزود: مبلغي كه در 
بودجه ۹۸ ب��راي اجراي آن آمده هزار و ۱۰۰ ميليارد 
تومان است كه در تلاش هستيم تخصيص پيدا كند. 
در نخستين جلسه هماهنگي اجراي قانون حمايت 

از حق��وق اف��راد داراي معلوليت هم مطرح ش��د كه 
يارانه هايي كه از دهك ها يا صدك هاي فوقاني حذف 
مي ش��ود به اجراي مفاد قانون حمايت از افراد داراي 
معلوليت اختصاص يابد و مس��وولان ذي ربط نيز به 

آن تاكيد كردند كه اميدواريم عملي و اجرا هم شود.
او گفت: در ماده ۲۷ قانون حمايت از حقوق افراد داراي 
معلوليت، مبالغي براي افراد داراي معلوليت شديد و 
خيلي شديد كه شغل ندارند، در نظرگرفته شده است 
كه با توجه به تعداد اين اف��راد، فقط براي اجراي اين 
ماده به هشت هزارميليارد تومان بودجه نياز است و اگر 
درآمدي از محل قطع يارانه دهك هاي فوقاني جامعه 
حاصل شود، در حد هشت هزار ميليارد تومان نخواهد 
بود اما هر مبلغي كه از اين مح��ل براي اجراي قانون 
حمايت از حقوق افراد داراي معلوليت برسد، استقبال 
مي كنيم و با آن هر ماده اي از اين قانون را كه بتوانيم، 

اجرا خواهيم كرد.

   تخصي�ص نيافت�ن بودج�ه و جهش قيمت 
تجهيزات

تلاش هايي كه س��ازمان بهزيس��تي از يك سو براي 
افزايش حداقلي بودجه اج��راي قانون انجام مي دهد 
و مذاكره براي دريافت بودجه مصوب از س��وي ديگر، 
در حالي است كه قيمت تجهيزات مورد نياز معلولان، 
منتظر نتيجه رايزني هاي نمانده و با نوس��ان قيمت 
ارز، اوج مي گيرد، تا جايي كه معاون امور توانبخش��ي 

سازمان بهزيستي از افزايش دو برابري اعتبار توانبخشي 
معلولان خب��ر داد و گفت: با توجه ب��ه افزايش ۳تا ۵ 
برابري قيمت وس��ايل توانبخشي مشكل اساسي در 
تامين اين تجهي��زات وجود دارد. محمد نفريه درباره 
اين موضوع افزود: س��ال قبل ۴۰ ميليارد تومان براي 
تامين وسايل و تجهيزات مورد نياز توانبخشي معلولان 
اختصاص داده ش��ده بود و امس��ال اين اعتبار به ۴۲ 
ميليارد تومان افزايش يافته است. همچنين از محل 
اعتبار اجراي قانون حمايت از حقوق معلولان نيز ۴۰ 
ميليارد تومان براي تامين وسايل و امور توانبخشي در 
نظر گرفته ايم ودر مجموع اعتبار اين بخش نسبت به 

سال گذشته دو برابر شده است.
معاون امور توانبخش��ي س��ازمان بهزيستي كشور از 
افزايش سه تا ۵ برابري قيمت وسايل كمك توانبخشي 
معلولان خبر داد و افزود: به دليل تحريم ها با مشكل 
نقل و انتقالات مالي و خريد وسايل و همچنين كمبود 
مواد اوليه مواجه ايم كه اين موضوع باعث شده قيمت 
وس��ايل و تجهيزات توانبخش��ي خارجي تا ۵ برابر و 
همچنين وس��ايل توانبخشي توليدات داخل نيز تا ۳ 

برابر افزايش پيدا كند.
او گفت: با وجود اينكه اعتبار وس��ايل دو برابر ش��ده 
اما همچنان مش��كلات تامين تجهيزات توانبخشي 
معلولان ادامه دارد به همين دليل لازم است كار ويژه اي 
در خصوص افزايش اعتبارات مربوط به اين بخش انجام 
شود. به گفته نفريه، با افزايش هزينه ها فقط مي توانيم 

اقدامات اوليه با همان روند قبلي در بخش توانبخشي 
انجام دهيم و انج��ام اقدامات مناس��ب براي تمامي 

معلولان نياز به رشد اعتبار دارد.
معاون امور توانبخشي سازمان بهزيستي كشور بيان 
كرد: براي اج��راي قانون جامع معل��ولان ۱۲ هزار و 
۵۰۰ميلي��ارد توم��ان اعتبار نياز اس��ت در حالي كه 
فقط هزار و ۱۰۰ ميليارد تومان مصوب شده كه البته 
تاكنون اعتباري داده نشده اما قول داده اند تا يك ماه 
آينده اعتبار آن تامين مي شود.در مورد خريد خدمات 
پزشكي و توانبخشي معلولان سازمان برنامه و بودجه 

دولت قول هاي مثبتي داده كه اميدوارم محقق شود.

   مش�كل حمايت از معلولان بودجه نيس�ت  
قانون است

اگرچه تامين بودجه مي تواند تا حد بس��ياري گره از 
مش��كلات جامعه معلول كش��ور باز كند اما معلولان 
معتقدند، مشكلاتشان تنها به بودجه و اعتبار خلاصه 
نمي شود بلكه قانون مصوب هم سليقه اي اجرا مي شود. 
چرا كه درحالي كه قانون حمايت از حقوق معلولان با 
بي��ش از ۳۴ ماده در دولت به تصويب رس��يد، اما اين 
قانون در حد ۴ يا ۵ بند به ص��ورت نصفه و نيمه اجرا 

شده است. 
بهروز مروت��ي، مدير كمپين پيگي��ري حقوق افراد 
داراي معلولي��ت درب��اره اي��ن موضوع بي��ان كرد: 
»بخش هاي نگرشي اين قانون كه نيازي به تخصيص 

بودجه نداشته نيز اجرايي نشده است. اين است كه 
مي گوييم اراده اي مبني بر اجرا شدن آن نيست. براي 
مثال در فصل هفتم بخش فرهنگ س��ازي و ارتقاي 
آكاهي ه��اي عمومي، ماده ۲۱ قان��ون مي گويد كه 
سازمان صدا و سيما مكلف است حداقل پنج ساعت 
از برنامه ه��اي خود را در هفته ب��ه صورت رايگان در 
زمان هاي مناسب به برنامه هاي سازمان و تشكل هاي 
مردم نهاد حامي اف��راد داراي معلولي��ت به منظور 
آشنايي مردم با حقوق، توانمندي ها و مشكلات اين 
افراد اختصاص دهد و نسبت به زيرنويسي فيلم ها و 
برنامه هاي شبكه هاي مختلف سيما، استفاده از رابط 
ناشنوايان و نيز پخش توصيف شنيداري فيلم ها براي 

افراد نابينا اقدام كند.«
او افزود: » در فصل س��وم بخش خدمات بهداش��تي، 
درماني و توانبخشي، ماده ۶ بيان شده: وزارت مكلف 
است پوشش بيمه سلامت افراد داراي معلوليت تحت 
پوشش س��ازمان را به گونه اي تأمين نمايد كه شامل 
خدمات توانبخشي-پزشكي مورد نياز اين افراد باشد. 
از سوي ديگر در فصل مناسب سازي، دسترس پذيري 
و ت��ردد و تحرك ماده ۲ و ۳ قان��ون مي خوانيم: كليه 
دس��تگاه هاي مش��مول مكلفند ضمن رعايت كليه 
ضوابط و استانداردهاي دسترس پذيري ساختمان ها و 
تأسيسات براي افراد داراي معلوليت در طرح هاي آتي و 
در دست تهيه خود، ساختمان و تأسيسات فعلي تحت 
پوشش خود را براس��اس برنامه ريزي و هدف گذاري 
معين و با پيش بيني بودجه مش��خص سالانه، تا افق 
۱۴۰۴ مناسب سازي كنند و همچنين شهرداري ها 
مكلفند از صدور پروانه احداث، بازس��ازي يا پايان كار 
براي ساختمان ها و اماكن با كاربري عمومي از جمله 
مجتمع هاي اداري، درماني و آموزش��ي كه ضوابط و 
استانداردهاي مصوب دس��ترس پذيري افراد داراي 
معلوليت را رعايت نكرده باشند، خودداري و در احداث 

و بازسازي معابر عمومي مناسب سازي نمايند.«
مروتي افزود: »در فصل پنجم كارآفريني و اشتغال در 
ماده ۱۰ و ۱۵ آمده كه دولت موظف است جهت ايجاد 
فرصت هاي شغلي براي افراد معلول تسهيلات ذيل را 
فراهم نمايد: اختص�اص ح�داقل س��ه درصد )۳%( از 
مج�وزهاي استخدامي )رس��مي، پيماني، كارگري( 
دس��تگاه هاي دولتي و عمومي اع��م از وزارتخانه ها، 
سازمان ها، موسسات، شركت ها و نهادهاي عمومي و 
انقلابي و ديگر دستگاه هايي كه از بودجه عمومي كشور 
استفاده مي نمايند به افراد معلول واجد شرايط. )اين 
قانون نصفه و نيمه اجرا مي شود(. همچنين در فصل 
معيشت و حمايت هاي اداري و استخدامي طبق ماده 
۲۷ دولت مكلف است كمك هزينه معيشت افراد داراي 
معلوليت بس��يار شديد يا شديد فاقد شغل و درآمد را 
به ميزان حداقل دستمزد س��الانه تعيين و اعتبارات 
لازم را در قوانين بودجه سنواتي كشور منظور نمايد. 
اما كدام يك از اين موارد تاكنون به درس��تي اجرايي 

شده است؟«

جبران كسري بودجه مدارس دولتي با كمك خانواده ها
وزير آم��وزش و پرورش گف��ت: ۸۵ درصد مدارس ما 
دولتي اس��ت و س��رانه آنها پرداخت نشده است براي 
همين خانواده ها در صورت امكان مي توانند به خانه دوم 

فرزندانشان كمك كنند؛ البته اجباري در آن نيست.
حس��ن حاجي ميرزايي وزير آموزش و پرورش صبح 
ام��روز در يكي ديگ��ر از برنامه ه��اي تلويزيوني براي 
تشريح وضعيت كمي و كيفي اين وزارتخانه در شروع 
س��ال تحصيلي جديد حاضر شد و بار ديگر آمار چاپ 
كتاب هاي درس��ي، تعداد كلاس هاي داير در س��ال 

تحصيلي جديد و... را ارايه داد.
 آماري كه طي دو هفته اخير بارها از زبان وي و معاونان 
آموزش و پرورش مطرح شده است. در بخش ديگري 
از اين س��خنان وي بار ديگر بر عب��ور از مانع كنكور و 
مواردي از اين دست اشاره كرد. آنچه در صحبت هاي 
وزير آموزش و پرورش به ش��كل محسوس��ي غايب 
اس��ت، برنامه هاي جزي��ي و عملياتي ب��راي عبور از 
بحران هاي آم��وزش و پرورش از جمله كمبود نيروي 
انساني، معيشت فرهنگيان، پرداخت مطالبات، كاهش 
آسيب هاي اجتماعي در مدارس، اجرايي شدن سند 
تحول بنيادين، اجراي به قانون براي اجراي درس��ت 
اصل سي قانون اساسي مبني بر حق تحصيل رايگان در 
مدارس، پرداختن سرانه مدارس، چالش هاي هدايت 

تحصيلي، مشكلات زيربنايي هنرستان ها و اصل مهارت 
آموزي در مدارس كل كشور و... است.

 محس��ن حاجي ميرزايي، وزير آموزش و پرورش در 
برنامه تلويزيوني صبح بخير ايران كه امروز صبح پخش 
شد، گفت: واقعيت اين اس��ت كه اگر حال آموزش و 
پرورش خوب باش��د، حال جامعه خوب خواهد بود و 
اين در حالي محقق مي شود كه حال معلم و دانش آموز 

خوب باشد و براي فعاليت شوق داشته باشند.
وي ادامه داد: خوشبختانه با تلاش همكارانم بيش از 
۱۴۲ ميليون جلد در هزار عنوان چاپ و توزيع ش��د. 
قريب به ۵۰ هزار كلاس ما تنها كمتر از ۵۰ دانش آموز 
دارد و اين باعث ش��ده اس��ت تا توجه به فرصت هاي 
كيفي كم شود و از برخي استانداردها عدول شده است، 
اگر بخواهيم حال آموزش و پرورش خوب باش��د بايد 

به استانداردها باز گرديم. 
وزير آم��وزش و پرورش درباره حضور مش��اوران در 
م��دارس براي اينكه هدايت تحصيل��ي دانش آموزان 
درس��ت رخ بدهد، گفت: متاس��فانه ما به انجام كارها 
بيشتر از آگاهي از نتايج كار حريص هستيم. در موضوع 
مشاوره تحصيلي هم وضع به همين گونه است. آموزش 
و پ��رورش مصمم ب��وده تا دانش آموزان را متناس��ب 
با ظرفيت و ش��رايط جامعه در رش��ته هاي تحصيلي 

هدايت كند اما به نظر مي رسد در اين مورد نياز به توجه 
بيشتري هس��ت. البته بايد توجه كنيد كه در فرايند 
هدايت تحصيلي همه عوامل به ما وابسته نيست و به 

شرايط جامعه هم مربوط مي شود.
حاجي ميرزايي بيان كرد: به طور مثال اگر فرض كنيم 
آموزش و پرورش، صنعت و كش��اورزي هر كدام يك 
چرخ دنده مجزا براي حركت اين حوزه هستند و براي 
تربيت نيروي انس��اني فعال هس��تند بايد بدانيم كه 
هيچ كدام از اين چرخ دنده ها ارتباطي با هم ندارند. 
در نتيج��ه دانش آموز ما فقط گزين��ه آزمون كنكور 
را دارد. ما بايد جمعيت را به س��مت اش��تغال سوق 
دهيم، نظام آموزش��ي صرفا مواردي مانند خواندن و 
نوشتن را به افراد جامعه مي آموزد اما اگر بشود ارتباط 
ارگانيكي با صنعت و كشاورزي داشته باشد، فرد بعد 

از فارغ التحصيلي به اين سمت سوق پيدا مي كند.
حاجي ميرزايي در پاسخ به پرس��ش ديگري درباره 
بهبود معيشت فرهنگيان و چالش هاي اين حوزه نيز 
اظهار كرد: امروزه معلم جانش��ين همه نداشته هاي 
ماس��ت. ما بايد با توجه زير نظام هاي س��ند تحول 
بنيادين، زير نظام منابع انساني را اجرا كنيم. امسال 
براي سال تحصيلي جديد، ۱۰۷ هزار معلم كم داشتيم 
و از روش هايي براي تامين معلم اس��تفاده كرديم كه 

روش هاي زيربنايي و اصيل��ي نبود. بايد براي تامين 
نيروي انساني با سازمان امور استخدامي به تصويري 
روشن برسيم، همچنين بايد اعتبار و منزلت معلمان 

را حفظ كنيم.
حاجي ميرزايي با اش��اره به موضوع معيشت معلمان 
به موضوع نظام رتبه بندي اش��اره كرد و گفت: طبق 
قانون براس��اس رتبه بندي، معلمان در پنج رده قرار 
مي گيرن��د و اكنون آيي��ن نامه نظ��ام رتبه بندي در 
صحن دولت است كه تا دو الي سه هفته آينده تصويب 
مي ش��ود . در تلاشيم تا زمان آن را تسريع كنيم و هر 

زمان كه رتبه بندي تصويب شود، اجرايي خواهد شد. 
وزير آموزش و پرورش درباره دريافت وجوه اجباري 
كمك ه��اي مالي از اوليا نيز توضي��ح داد: حدود ۸۵ 
درصد مدارس ما دولتي اس��ت و ح��ق دريافت پول 
اجباري بابت خدمات ندارن��د، از طرفي اين مدارس 
دولتي هنوز س��رانه دريافت نكرده اند. خانواده ها در 
صورت امكان مي توانند به خانه دوم فرزند خود كمك 
كنند البت��ه در مواردي كه اجب��اري دريافت پول از 
والدين انجام شود، همانند موضوعي كه چندي پيش 

در شيراز انجام شد، مدير را بر كنار خواهيم كرد. 
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مجلس از سازمان بيمه سلامت 
حمايت مي كند 

رييس كميس��يون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: بيمه س��لامت در مس��ير مناسب 
خدمات دهي به بيمه ش��دگان اس��ت و مجلس هم 
دراين خصوص از اين سازمان بيمه اي حمايت مي كند.

عزيز اكبري��ان  درخصوص كيفي��ت خدمات بيمه 
سلامت دراستان البرز گفت: اس��تان البرز درحوزه 
بهداشت و درمان به ويژه مباحث درماني مشكلات 
بس��ياري دارد، متاسفانه طي چند سال گذشته اين 
استان به دليل مهاجرت هاي بسيار افراد از ساير نقاط 
پايتخت، دچار افزايش جمعيت و به دنبال آن مشكلات 
درماني بسياري شده است؛  لذا مسوولان دولت بايد 
در رفع مسائل درماني مربوط به اين استان تدابير ويژه 
اتخاذ كنند. وي با  اشاره به اينكه درهمه دولت ها كمبود 
اعتبارات حوزه بهداشت و درمان، دردولت و مجلس 
مورد بررسي قرار گرفته است افزود: بارها گفته شده كه 
يارانه حاصل از هدفمندي به حوزه سلامت اختصاص 
پيدا كند كه متاسفانه هيچ گاه به طور جدي به اجراي 
اين قانون كه مصوب مجلس بوده پرداخته نشده است، 
البته در اين دولت طرح تحول سلامت براي كاهش 
مشكلات بهداش��تي و درماني مردم اجرايي شد كه 
تاكنون مسائلي را به همراه داشته است. نماينده مردم 
كرج در مجلس ش��وراي اسلامي، با بيان اينكه بيمه 
سلامت از ابتداي آغاز به كار درارايه خدمات مناسب 
به بيمه شدگان بسيار تلاش داشته است، تاكيد كرد: 
درحال حاضر بيمه سلامت روي غلتك است، به عبارتي 
درارايه خدمات با كيفي��ت به ذي نفعان طبق قانون 
عمل مي كند؛ لذا درچنين شرايطي مجلس نيز دررفع 
مشكلات اين س��ازمان بيمه گر از هيچ تلاشي دريغ 
نخواهد كرد. اكبريان با تاكيد براينكه بيمه سلامت با 
توجه به وظايف قانوني، افراد بسياري را تحت پوشش 
خدمات بهداش��تي ودرماني قرار داده اس��ت، اظهار 
داشت: فعاليت هاي مسوولان سازمان بيمه سلامت 
دركاهش مش��كلات درماني مردم ب��ه ويژه درنقاط 
آسيب پذير كشور و از سوي ديگر حمايت هاي بسيار 
از افراد بدون هيچ گونه بيمه درماني ارزشمند است.

دولت و مجلس بايد در افزايش خدمات حوزه سلامت 
تعامل كنند.

ايران سرزمين طلايي براي 
شركت هاي دارويي خارجي

وزير بهداشت با اشاره به شكست سياست هاي ضد 
ايراني امريكا خطاب به شركت هاي خارجي گفت: 
ايران سرزمين فرصت هاي طلايي براي شركت هاي 
دارويي خارجي است. سعيد نمكي در پنجمين دوره 
نمايش��گاه دارو و صنايع وابسته )ايران فارما( گفت: 

اصلي ترين سياست ما حمايت از توليد داخلي است.
وي اف��زود: هموارس��ازي بروكراس��ي در وزارت 
بهداشت در دس��توركار است. رس��يدگي به هيچ 
پرونده اي نبايد كمتر از يك هفته طول بكشد. فعالان 
حوزه هاي مختلف دارو و غذا در صورت طولاني شدن 
رس��يدگي به پرونده هاي خود، موضوع را با سامانه 
۱۹۰ اطلاع دهند. نمكي توسعه بخش هاي تحقيق و 
توسعه شركت هاي داروسازي را در دستوركار عنوان 
كرد و ادامه داد: تكيه بر قدرت و مباني دانشي ۱۲۰۰ 
ش��ركت دانش بنيان مي تواند ب��راي آينده صنعت 
داروسازي كشور نويد بخش باش��د. وي خطاب به 
نمايندگان شركت هاي خارجي حاضر در نمايشگاه 
نيز گفت: ايران بازار دارويي بزرگي است و سرزمين 
فرصت هاي طلايي براي سرمايه گذاران خارجي است. 

وزير بهداشت با اشاره به شكست سياست هاي يك 
جانبه امريكا در جهان گفت: دنيا تغيير كرده است و 
ديگر با انديشه هاي خودمحورانه و ترامپيسم نمي توان 
دني��ا را اداره كرد. ام��روز مردم دنيا آم��اده پذيرش 
انديشه هاي كساني مثل ماندلا و امام خميني)ره( 
هستند. نمكي به تحريم هاي ضدايراني اشاره كرد 
و افزود: مي خواستند زمان بندي ش��ده، ما را به زانو 
درآورند اما موفق نشدند چون ما فقط در حوزه دفاعي 
پيش��رفت نكرده ايم. امروز ايران يكي از كشورهاي 
پيشرو در حوزه فناوري هاي زيستي و نانو است و در 
تامين نيازهاي مواد اوليه و دارو مشكل عمده اي نداريم. 
وي اصلاح اقتصاد دارويي كشور را ضروري عنوان كرد 
و ادامه داد: نظام توزيع، واردات و ديگر حوزه ها بازنگري 
مي شود تا اقتصاد دارويي پوياتري داشته باشيم و بدون 
فشار به مردم، نقدينگي در اين بخش را افزايش دهيم.

رييس  دانشگاه   نمي تواند كسي 
را در هيات علمي جذب كند 

وزير علوم، تحقيقات و فن��اوري در واكنش به حكم 
الزام اس��تخدام تعدادي از بورسيه ها گفت: اين افراد 
بايد تلاش كنند، نظر هيات ج��ذب را جلب كنند، 
نه اينكه عليه رييس دانشگاه شكايت كنند. منصور 
غلامي درباره اظهارات رييس دانشگاه تربيت مدرس، 
مبني بر اينكه اين دانشگاه حدود ۱۸ پرونده بورسيه 
در ديوان عدالت اداري داشت كه ۱۱ مورد آن منجر 
به حكم الزام ش��د. آيا شما اطلاعي داريد چند نفر از 
پرونده بورسيه ها پس از طي مراحل حقوقي در ديوان 
و بر مبناي احكام صادره جذب دانشگاه ها شدند؟ گفت: 
در خصوص جذب پرونده بورسيه ها دو مطلب وجود 
دارد. ابتدا اينكه استخدام اين افراد در اختيار رييس 
دانشگاه نيست و اين اشتباهي است كه الان وجود دارد. 
وي ادامه داد: نكته ديگر اين است كه رييس دانشگاه 
اجازه ندارد، بدون نظر هيات جذب عضوي را در هيات 
علمي دانشگاه استخدام كند. البته رييس دانشگاه در 
هيات جذب يك نفر اس��ت و يك راي دارد، لذا چون 
استخدام هيات علمي بدون نظر هيات جذب ميسر 
نيست. غلامي بيان كرد: بعضي از آن افراد مشكل شان 
در همين قسمت اس��ت وگرنه تعداد زيادي آمدند و 
استخدام شدند. اصلا مساله بورسيه ها نيست، بلكه 
مساله افرادي است كه ممكن است هيات جذب به 
هر دليلي وي را تاييد نكرده باشند از اين رو بايد تلاش 
كنند، نظر هيات جذب را جلب كنند، نه اينكه خدايي 
ناكرده عليه رييس دانشگاه شكايت كنند، زيرا رييس 
دانشگاه هم اجازه ندارد، سرخود كسي را استخدام كند.
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»تعادل« دلايل رشد 5 درصدي مسافران مترو در برابر رشد 54 درصدي ظرفيت ها را بررسي كرد

نابرابري منطقه اي در استفاده از متروي پايتخت
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|

به گفته معاون ش��هردار تهران در يك س��ال گذشته 
ظرفيت متروي پايتخت ۵۴ درصد افزايش يافته يعني 
از س��رفاصله بين ۵ تا ۶ دقيقه به سرفاصله ۳.۵ دقيقه 
رسيده ، اما تعداد مس��افران تنها ۵ درصد رشد داشته 
است. مس��اله اي كه تامل برانگيز است. اما آن گونه كه 
برخي كارشناسان معتقدند اين مساله به معني تمايل 
نداشتن شهروندان تهراني براي استفاده از مترو نيست، 
 بلكه به دليل عدم گس��ترش مترو در برخي از مناطق 

پايتخت و در نتيجه بي بهره ماندن آنها از مترو است. 
محمدعلي كروني، كارشناس ترافيك در گفت وگو با 
»تعادل« در پاس��خ به اينكه چرا با وجود افزايش ۵۴ 
درصدي ظرفيت مترو فقط ۵ درصد افزايش مس��افر 
داشته است، گفت: درباره افزايش ظرفيت ۵۴ درصدي 
مترو نيز جاي س��وال وج��ود دارد و اين ادعاي بزرگي 
اس��ت.اين بدان معنا است كه روزانه ۳ ميليون مسافر 
توسط مترو جابه جا مي شوند در حالي كه در اواخر دوره 
مديريت آقاي قاليباف اين تعداد حدود 2ميليون مسافر 
در روز بود.آماري كه ما تا آخر سال قبل داشتيم نشان 
مي داد، ميزان سفر در مترو تهران كاهش داشته و صرفا 
در خطوط جديد افزايش مسافر داشتيم كه اين طبيعي 
است و هر زمان خط جديدي اضافه شود، مسافراني نيز 

خواهد داشت.
او در اي��ن باره ادامه داد: ش��ايد بتوان گفت مهم ترين 
دليل عدم اس��تقبال ش��هروندان تهراني از مترو اين 
اس��ت كه خطوط مترو هنوز كامل نشده و بسياري از 
مراكز سكونتي و جمعيتي تهران تحت پوشش مترو 
قرار نگرفته اند به خصوص غ��رب تهران. واقعيت اين 
است كه مردم از خانه تا رسيدن به مترو بايد مسيري 
طولاني را طي كنند و در نتيجه مجبور به اس��تفاده از 
خودروي ش��خصي مي ش��وند. در حالي كه بر اساس 
استانداردهاي جهاني مسافت خانه تا مترو نبايد بيشتر 
از ۵00 متر باشد. شهروندان مي بينند كه نيازهايشان 
از طريق شبكه مترو جواب داده نمي شود. همچنين در 
مترو خدمات خوب و با كيفيت بالا دريافت نمي كنند 
به خصوص در ساعات پيك ترافيك صبح و بعدازظهر 
باي��د زمان زيادي در انتظار قط��ار بمانند و بعد هم در 
واگن هايي كه بيش از ظرفيتش��ان پر شده اند دقايق 
سختي را بگذرانند، بنابراين ترجيح مي دهند از وسيله 

نقليه شخصي يا تاكسي استفاده كنند.
پيروز حناچي شهردار تهران بارها اعلام كرده است كه 
مترو تهران به 2 هزار واگن جديد نياز دارد. او روز گذشته 
نيز در نشست روز جهاني بدون خودرو بر اين موضوع 
تاكيد كرد و گفت: براي اينكه سرفاصله قطارهاي مترو 
به 2.۵ دقيقه برسد، بايد 2 هزار واگن به مترو اضافه شود.

اين در حالي است كه به گفته كروني حتي اگر اين تعداد 
واگن نيز به مترو اضافه شود امكان نگهداري و استفاده 
از آنها وجود ندارد. كروني در اين باره توضيح داد: بايد 
اين نكته را در نظر گرفت كه متروي تهران به خصوص 
در خطوط ۶ و 7 پايانه و تعميرگاه ندارد و اضافه كردن 
واگن در اين ش��رايط تاثير زي��ادي در بهبود وضعيت 

مترو ندارد. زيرا عملا ت��ا زماني كه اين خطوط مجهز 
به پايانه و تعميرگاه شوند، امكان استفاده از واگن هاي 
جديد وجود ندارد. شايد بتوان گفت نبود هواكش در 
برخي ايستگاه ها در عدم استقبال شهروندان از مترو 
تهران بي تاثير نباش��د. براي مثال در خط ۳ كه مدت 
زيادي از آغاز به كار آن مي گذرد، هنوز ايستگاه ها فاقد 
هواكش هستند و به خصوص در ايستگاه تئاتر شهركه 
از ايستگاه هاي اصلي محسوب شده، تعويض خط دارد 
و تعداد مسافران بالاست نفس كشيدن واقعا مشكل 
مي ش��ود. هر چند مديرعامل مترو قول داده بود اين 
مشكل را برطرف كند اما فقط چند روزي در ايستگاه 
تئاتر شهر از روزنه اي در سقف مترو هواي جديد وارد 

مي شد كه مجددا آن را بستند.
به گفته كروني، نصب هواكش در ايس��تگاه هاي مترو 
چندان هزينه ندارد. او در اين باره توضيح داد: احداث 
ساختمان هواكش و نيز نصب تجهيزات آن حدود 10 
ميليارد تومان هزينه دارد كه اين در مقايسه با هزينه كل 
يك ايستگاه مترو كه حدود ۳00 ميليارد تومان است، 
رقم قابل توجهي نيست. مشكل اصلي شهرداري در اين 
خصوص بيشتر تملك زمين براي احداث ساختمان 
هواكش ها اس��ت. از س��وي ديگر اولويتي براي نصب 
هواكش در ايس��تگاه هاي مترو وجود ندارد و رويكرد 
مس��وولان بر اين است كه از طريق هواسازهاي داخل 
ايس��تگاه ها مي توان هوا را تهويه كرد ولي اين رويكرد 
شكست خورد و ش��اهد آن هستيم كه كيفيت هواي 

داخل ايستگاه ها مناسب نيست.

    روز جهاني بدون خودرو
به گزارش »تعادل« ۳1 شهريور مصادف با 22سپتامبر 
روز جهاني ب��دون خودرو نامگذاري ش��ده اس��ت و 
ش��هروندان بس��ياري از ش��هرهاي دنيا در اين روز از 
آوردن خودروهاي شخصي خود به خيابان ها اجتناب 
مي كنند. روز جهاني بدون خودرو به طور غير رسمي 
در دهه 90 ميلادي اجرا شد و اولين بار به طور رسمي 
درسال 2000 در شهرهاي بزرگ جهان به اجرا درآمد. 
پيروز حناچي شهردار تهران روز گذشته در نشستي 
كه به اين منظور برگزار ش��د بر اس��تفاده از دوچرخه 
تاكيد كرد و گفت: »شهرهاي موفق دنيا در استفاده از 
دوچرخه موفق تر بوده اند در حالي كه فقط يك درصد از 
حمل و نقل مكان ما وابسته به دوچرخه است.« محسن 
پورسيدآقايي معاون شهردار نيز از ارايه دوچرخه رايگان 

به مدارس خبر داد. 

    استفاده روزانه ۴ هزار نفر از دوچرخه  اشتراكي
معاون ش��هردار سياس��ت هاي ش��هرداري در حوزه 
دوچرخه س��واري را موفق برش��مرد و گفت: در حوزه 
دوچرخه سواري سياس��ت ها به بار نشست و علاوه بر 
كارهاي سنتي، دوچرخه هاي اشتراكي هم به ميدان 
آمدند و امروز روزانه ۴ هزار نفر از دوچرخه هاي اشتراكي 
استفاده مي كنند.شايد اين عدد خيلي بزرگ نباشد اما 
شروع خوبي است زيرا ما كار را از صفر شروع كرديم و 
در ۸ ماه گذشته تاكنون از آزادسازي نزديك به 1۴ تن 
كربن جلوگيري شده است. پورسيدآقايي تصريح كرد: 

در كنار توسعه حمل و نقل عمومي بايد همزمان سراغ 
محدوديت براي خودروها برويم زيرا راه حل مش��كل 
تهران فقط توس��عه حمل و نقل عمومي نيست و بايد 
نس��بت به وضع محدوديت ب��راي خودروها هم اقدام 
كنيم تا اين دو بال كنار هم مشكل تهران را حل كنند.

ما با تعريض خيابان ها مخالفيم  و اعتقادمان اين است 
كه بايد خيابان ها از خودروها گرفته ش��ود و به شهر و 
شهروندان بازگردد. اصولًا تعريض خيابان ها راهكاري 

مثل اتوبان سازي است.
پورس��يد آقايي تصريح كرد: ما ب��ه موضوع »خيابان 
كامل« هم توجه كرديم يعني از اين پس خيابان فقط 
متعلق به خودروي شخصي نيست و بايد همه مدهاي 
حمل و نقل عمومي مثل دوچرخه و خودروهاي حمل 
و نقل عمومي از خيابان سهم داشته باشند.از اين پس 
در هر ماه در يك منطقه يك خيابان كامل را بازطراحي 
خواهيم ك��رد و به مردم تحويل مي دهيم تا ش��هري 

زيست پذيرتر داشته باشيم.

    ترويج دوچرخه سواري در مدارس
 روز گذشته همچنين شهرداري تهران به منظور ترويج 
فرهنگ دوچرخه س��واري 100 دس��تگاه دوچرخه 
به يك دبيرستان پس��رانه تحويل داد. او با بيان اينكه 
اين دوچرخه ها »بيمه« هس��تند، گفت: مس��يرهاي 
دوچرخه س��واري نيز در اين محدوده مناسب سازي 
ش��ده اس��ت و مدير مدرس��ه بنا به تش��خيص خود 
دوچرخه را تحويل دانش آموز مي دهد. اين دوچرخه ها 

تحويل مدرسه و مدير ش��ده اند و حتي مي توانند اين 
دوچرخه ها را براي مقاطع بعدي نيز استفاده كنند. او با 
بيان اينكه بر اساس اين طرح شرايط تحويل دوچرخه 
به دانش آموزان يكسان است، گفت: دانش آموزان نبايد 
دوچرخه شخصي داشته باش��ند و همچنين بايد در 
كلاس هاي آموزش ترافيك شهرداري شركت كنند. 
همچنين بايد ساكن محدوده اين منطقه باشند و عوامل 
اجرايي مدرسه نيز بايد آنها را تاييد كنند.به گفته او اين 

طرح تحت عنوان »شهر بي دود« اجرايي خواهد شد.
كروني كارشناس ترافيك معتقد است، ترويج فرهنگ 
اس��تفاده از دوچرخه كار خوبي است اما بايد در كنار آن 
زيرساخت هاي مورد نياز را نيز فراهم كرد تا مردم خودشان 
به استفاده از دوچرخه متمايل شوند و به زور نمي توان اين 

كار را انجام داد. 
او در اي��ن باره گف��ت: در تمام دني��ا از دوچرخه براي 
مسيرهاي كوتاه استفاده مي شود و يك شهروند تهراني 
نمي تواند كل اتوبان همت را ركاب بزند تا به محل كارش 
برس��د.در برخي مناطق تهران نيز شيب زمين اجازه 
دوچرخه س��واري نمي دهد مانن��د منطقه 2 كه اصلا 
مناسب دوچرخه سواري نيست. بنابراين معتقدم راه 
ترويج استفاده از دوچرخه در درجه اول فراهم كردن 
يك ش��بكه حمل و نقلي انبوه بر است كه كل شهر را 
پوشش دهد و مردم با استفاده از دوچرخه خود را به اين 

شبكه حمل و نقلي انبوه برسانند.

    تردد ۱۳ هزار دوچرخه سوار با مترو
شهرداري تهران به منظور راحتي دوچرخه سواران اجازه 
داد تا در روزهاي تعطيل بتوانند با دوچرخه هايشان وارد 
مترو شوند. به گزارش شركت بهره برداري مترو تهران 
از آذر س��ال گذش��ته تاكنون 1۳ هزار دوچرخه سوار 
تهراني با مت��رو تردد كرده اند. بر اس��اس اين گزارش 
در تير امس��ال هزار و 277 دوچرخه سوار و در مرداد 2 
هزار و ۶۸1 دوچرخه سوار و در شهريور 2 هزار و ۴02 
دوچرخه سوار از مترو اس��تفاده كردند كه اين ميزان 
نسبت به سه ماه ابتدايي سال با رشد همراه بوده است. 
همچنين در سه ماهه ابتدايي امس��ال ۴ هزار و 29۸ 
دوچرخه سوار از مترو اس��تفاده كردند كه اين آمار در 
سه ماهه دوم سال با ۳ هزار و 72 نفر افزايش و به 7 هزار 

و ۳70 دوچرخه سوار رسيد.
با اجرا ش��دن اين طرح فرصت استفاده كردن از مترو 
براي دوچرخه س��واران مهيا ش��د و مس��افراني كه از 
دوچرخه هاي تاش��و ب��ا ابعاد۳0×۶0×90 اس��تفاده 
مي كنند در تمام روزهاي هفته غير از ساعت ۶:۳0 تا 
9:۳0 دقيقه و از س��اعت 1۶ تا 19 كه پيك مسافري 

محسوب مي شود مي توانند وارد شبكه مترو شوند.
امكان اس��تفاده از دوچرخه هاي معمولي تنها در ايام 
تعطيلات رس��مي و 1۳ روز اول فروردين مجاز بود اما 
براساس تمهيدات اتخاذ شده از ابتداي مرداد 9۸ ورود 
دوچرخه هاي عادي به مترو، نيز در تمام روزهاي هفته 
از ساعت 20 بلامانع است اما براي تردد بهتر مسافران 

در روزهاي هفته بايد از دوچرخه تاشو استفاده كنند.

معاون وزير راه و شهرسازي خبر داد

مبلغ تسهيلات وديعه مسكن در طرح بازآفريني شهري اعلام شد
سيدمحمد پژمان، معاون وزير راه و شهرسازي از پرداخت 
تسهيلات وديعه اسكان موقت در كلان شهرها تا سقف ۳0 
ميليون تومان و در س��اير شهرها تا سقف 22.۵ ميليوون 
تومان خب��ر داد. به گ��زارش پايگاه خب��ري وزارت راه و 
شهرسازي، پژمان در خصوص جزييات دريافت تسهيلات 
موقت وديعه مسكن گفت: اين تسهيلات در راستاي اجرايي 
شدن برنامه ملي بازآفريني شهري در خصوص نوسازي و 
بهسازي واحدهاي مسكوني فرس��وده در محلات هدف 
در دستور كار قرار گرفت. ش��يوه  نامه اي با عنوان معرفي 
و پرداخت تس��هيلات مشاركت مدني س��اخت و وديعه 
اسكان موقت هم براي آن تهيه شد كه 20 درصد اعتبارات 
تبصره )1۸( قانون بودجه س��ال 1۳97 به آن تخصيص 
داده مي شود. مديرعامل شركت بازآفريني شهري ايران 
با اش��اره به اينكه مالكان واحدهاي مسكوني در محلات 
هدف بازآفريني به منظور تهيه مسكن موقت در طول زمان 

نوسازي و بهسازي واحدهاي مسكوني خويش مي توانند به 
دريافت تسهيلات وديعه اسكان موقت )وام وديعه مسكن( 
اقدام كنند، افزود: مبلغ اين وام براي هر واحد مسكوني در 
كلان شهرها حداكثر۳0 ميليون تومان و در ساير شهرها 
حداكثر 22 ميلي��ون و ۵00 هزار تومان اس��ت كه دوره 
بازپرداخت آن براساس مقررات داخلي بانك مسكن تا ۳0 
ماه در نظر گرفته شده است. معاون وزير راه و شهرسازي با 
تاكيد بر اينكه اين وام بخشي از هزينه وديعه اسكان موقت 
را پوشش مي دهد، بيان كرد: اين تسهيلات در كلان شهرها 
تا س��قف 20 ميليون تومان و در ساير شهرها تا سقف 1۵ 
ميليون تومان اس��ت كه نرخ س��ود آن 9 درصد محاسبه 
مي شود. در صورتي كه افراد تا سقف در نظر گرفته شده )در 
كلان شهرها حداكثر۳0 ميليون تومان و در ساير شهرها 
22 ميليون و ۵00 هزار تومان( متقاضي تسهيلات اسكان 
موقت باشند، مابقي آن با سود 1۸ درصد محاسبه مي شود 

و سود تسهيلات )9 و 1۸ درصد( به صورت ميانگين 12 
درصد محاسبه خواهد شد. به گفته پژمان، متقاضيان براي 
دريافت تسهيلات وديعه اسكان موقت مي توانند با مراجعه 
به سايت س��امانه ثبت نام تسهيلات بازآفريني به آدرس 
Facility.udrc.ir با بارگذاري مدارك مورد نياز نظير 
سند منزل مسكوني و پروانه ساخت و همچنين انتخاب 
گزينه »متقاضي وديعه مسكن موقت هستم« نسبت به 
ارايه درخواست اين تسهيلات اقدام كنند. معاون وزير راه 
و شهرسازي با اش��اره به اينكه پرداخت اين تسهيلات با 
وثيقه گذاشتن سند منزل مسكوني كه بهسازي و نوسازي 
مي شود، نزد بانك پرداخت كننده تسهيلات، امكان پذير 
است و تضامين ديگري براي دريافت اين وام نياز نيست، 
افزود: پس از ثبت اطلاعات در سامانه ثبت نام تسهيلات 
بازآفريني، متقاضي به بانك معرفي مي شود و بعد از ارايه 
مدارك مورد نياز به بانك، تسهيلات وديعه اسكان موقت به 

وي پرداخت خواهد شد. به گزارش روابط عمومي شركت 
بازآفريني ش��هري ايران، مديرعامل شركت بازآفريني 
شهري ايران تاكيد كرد كه وام وديعه اسكان موقت ويژه 

افراد س��اكن در محدوده هاي هدف بازآفريني ش��هري 
است و اين تسهيلات به افراد خارج از اين محدوده ها قابل 

پرداخت نيست.

   كاه�ش قيم�ت خ�ودرو در ط�رح نوس�ازي 
تاكسي هاي فرسوده

مرتضي ضامني، مديرعامل اتحاديه تاكسيراني هاي شهري 
كشور گفت: به دنبال پيگيري هاي مستمر و گسترده توسط 
اتحاديه تاكسيراني هاي شهري كشور قيمت خودروهاي 
تحويلي در طرح نوسازي تاكسي هاي فرسوده كاهش يافت.

به گزارش ايس��نا، ضامني اظهار كرد: از سال 9۴ تاكنون 
نوسازي تاكسي هاي فرسوده در كشور با نوسانات زيادي 

مواجه بوده است. 
بعد از چند س��ال توقف در حوزه نوسازي ناوگان فرسوده 
تاكسيراني، طرح نوسازي 90 هزار دستگاه تاكسي از بهمن 
ماه سال 9۴ آغاز شد و از سال 9۵ نيز خودروهاي جديد به 
ناوگان تاكسيراني اضافه شد و طرح خوبي بود، تاكنون پس 
از گذشت حدود ۴ سال تنها ۶۴ هزار و ۵۴0 دستگاه تاكسي 
نوسازي شدند و 11هزار دستگاه هم جزو ناوگاني هستند 

كه بدون جايگزين اسقاط شدند.
ضامني افزود: يكي از دلايل كند شدن روند نوسازي ناوگان 
تاكسيراني افزايش 110 درصدي قيمت خودرو نسبت به 
سال گذشته و نوس��ان قيمت اعلامي خودرو در ماه هاي 
مختلف سال جاري بوده است كه مانعي براي برنامه ريزي 
در اين محسوب مي گردد اين نوسان قيمتي به گونه اي بوده 

است كه خودروساز در هر ماه قيمت جديد اعلام مي كرد.
او افزود: با توجه به اعتراض و پيگيري هاي گسترده اتحاديه 
تاكسيراني هاي شهري كش��ور در خصوص خودروهاي 

تحويلي شركت خودروساز و همچنين قيمت هاي بالاي 
اي��ران خودرو جهت ن��اوگان تحويلي در طرح نوس��ازي 
تاكسي هاي فرسوده با ورود دستگاه هاي مرتبط و همراهي 
تيم جديد مديريتي شركت ايران خودرو، مقرر شد قيمت 
خودرو در حوزه تاكسيراني كاهش يابد. مديرعامل اتحاديه 
تاكسيراني هاي شهري كشور گفت: در ابتداي سال جاري 
قيمت مصوب براي خودرو پژو ۴0۵، در حدود 72  ميليون 
تومان اعلام شده بود كه به دنبال پيگيري هاي صورت گرفته 
در اين بخش با موافقت شركت خودرو ساز در طرح نوسازي 
تاكسي هاي فرسوده، پژوه ۴0۵ با قيمت ۶۴ ميليون و ۳۴7 
هزار تومان تحويل متقاضيان مي شود. ضامني عنوان كرد: 
اتحاديه تاكسيراني هاي شهري كش��ور در سال جاري به 
منظور نوسازي تاكسي هاي فرسوده نسبت به انعقاد قرار داد 
جهت نوسازي 10 هزار تاكسي فرسوده با شركت خودروساز 
اقدام نموده كه تاكنون فقط ۵00 دستگاه تاكسي تحويل 
متقاضيان شده است و بر اساس اعلام شركت خودروساز 

مابقي تعهدات در ماه هاي پيش رو انجام خواهد شد.

   2 تخلف محرز در شوراهاي معماري مناطق
سخنگوي شوراي شهر تهران معتقد است، ساخت اضافه 
طبقه علاوه بر اينكه چهره ش��هر را به ه��م مي ريزد، يك 

بي اعتمادي نسبت به مديريت شهري ايجاد مي كند.
به گزارش ايلنا علي اعطا درباره جزييات تخلفات شوراهاي 
معماري مناطق گفت: به صورت غيررس��مي گزارشاتي 

دريافت كرديم كه نشان مي دهد، افرادي به عنوان كارشناس 
يا مشاور قراردادهايي از نوع افزايش تعداد طبقات و اضافه 
بنا با مالكان و متقاضيان منعقد مي كنند، به اين طريق كه 
پرونده در شوراي معماري مناطق مطرح و مجوز خاصي را 

از مناطق دريافت مي كنند. 
اعطا در پاسخ به اين سوال كه آيا شهرداري مناطق در جريان 
اين اتفاق قرار ندارد، اظهار داش��ت: اين نوع تصميمات در 
ش��وراهاي معماري مناطق از قديم مرس��وم بوده و چيز 
جديدي نيست،  اكنون بسيار كمتر شده است،  اگرچه از 
زماني كه اين شوراها تشكيل شده اند، تصميمات غيرقانوني 
در آنها گرفته شده و در اين دوره مديريت شهري محدود 
شده است. با بخشنامه هاي صادر شده تخلفات شوراهاي 
معماري مناط��ق محدود ش��ده اند و چنين تصميماتي 
كمتر در آنها اتفاق مي افتد. سخنگوي شوراي شهر تهران 
افزود: اين يك واقعيت است كه نمي خواهيم آن را ناديده 
بگيريم و از افتخارات اين دوره مديريت شهري مقابله با آن 
است، اما براساس گزارش هاي مردمي و بررسي ميداني و 
بررسي سامانه ها موارد غيرقانوني به صورت انگشت شمار 
وجود دارد. اعطا كه معتقد است، اكنون تخلفات شوراهاي 
معماري مناطق كاهش يافته است، در پاسخ به اين سوال 
كه اين شورا و كميسيون ماده ۵ اولين گلوگاه هاي فسادزا در 
شهرداري تهران هستند و كاهش فسادي كه از آن صحبت 
مي كنيد با مفاد سند در تضاد است، اظهار داشت: با رصد 
تخلفات مشخص است كه خيلي كمتر اين اتفاق مي افتد 

و كمتر اضافه بنا از سوي شوراهاي معماري مناطق صادر 
مي شود.  عضو كميسيون معماري و شهرسازي در پاسخ 
به اين سوال كه سال گذشته خودتان لايحه اي را مبني بر 
الزام تعيين حدود اختيارات شوراهاي معماري مناطق در 
صحن شورا ارايه كرديد كه با موافقت اعضاي شورا به تصويب 
رسيد، اما پس از گذشت يك سال همچنان از تخلفات در 
شوراهاي معماري مناطق سخن مي گوييد، اظهار داشت: 
اجراي اين لايحه به تعويق افتاده است، اما در كميسيون 
معماري و شهرسازي در حال بررسي است كه در صحن 
شوراي شهر با اجراي اين لايحه حدود اختيارات و صلاحيت 
شوراهاي معماري مناطق شفاف مي شود و از گرفته شدن 
هر تصميمي جلوگيري مي شود و انتظارات افراد به هنگام 
مراجعه به اين ش��وراها و حد و حدود شوارهاي معماري 

مناطق مشخص مي شود. 
وي افزود: طبيعي است كه تصميم گيري درباره مسائلي 
مانند تغيير كاربري،  مازاد تراكم، اضافه بنا و اين قبيل مسائل 
در حدود صلاحيت و اختيار شوراي معماري مناطق نيست 
و در صلاحيت كميسيون ماده ۵ است و اجازه نمي دهيم در 

شوراي معماري منطقه چنين اتفاقي رخ دهد.
اعطا در پاسخ به اين سوال كه قرار بود با دادن اختيار به 
شوراهاي مناطق و تمركززدايي، تخلفات در شوراهاي 
معماري مناطق كاهش ياب��د، اما وقتي تصميم گيري 
در اختيار كميس��يون ماده ۵ است، شوراهاي معماري 
مناطق تصميم  مي گيرند، تصريح كرد: اين يك تخلف 

است و به صورت غيرقانوني انجام مي شود. ما تاكيد كرديم 
مناطق بايد هوشمندانه تر عمل كنند و شهرداري مركز 
نيز نظارت بيشتري داشته باشد. او درباره نظارت شوراي 
شهر بر تخلفات شوراهاي معماري مناطق گفت: نظارت 
به دو صورت انجام مي شود؛ يكي از طريق گزارش هاي 
مردمي  و ش��كاياتي كه به ما ارجاع مي شود و ديگري از 
طريق بررسي دوره اي كارشناسان خود ما و پرونده ها و 
پروانه هاي صادر ش��ده است كه به صورت دوره اي مورد 
بررسي قرار مي گيرند. اعطا درخصوص نوع و ميزان تخلف 
در مناطق ش��هري تهران اظهار داشت: سطح اشغال و 
اضافه ش��دن طبقات دو تخلف محرز در اين بناها بوده 
است. در يكي از املاك ش��وراي معماري منطقه اجازه 
داده است كه سطح اشغال به ۶0 درصد برسد كه افزايش 
قابل توجهي است. در موارد زيادي نيز اجازه ساخت يك 
طبقه اضافه صادر شده است. ساخت اضافه طبقه چهره 
شهر را به هم مي ريزد و يك بي اعتمادي نسبت به مديريت 
ش��هري ايجاد مي كند. اعطا تصريح كرد: شما متقاضي 
پروانه س��اختماني هستيد و مي گويند مجاز به ساخت 
۵ طبقه هستيد، اما همزمان با شما در ساختمان مجاور 
اجازه ساخت يك طبقه بيشتر صادر شده است، در حالي 
كه تمامي ويژگي هاي آن زمين مانند زمين شما است. 
اين قبيل اقدامات باعث ايجاد بي اعتمادي و عدم شفافيت 
براي مديريت شهري مي شود و همچنين باعث ايجاد يك 

سوء جرياناتي پيرامون مناطق مي شود.
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كاهش ۱60 ميليون توماني 
قيمت مسكن در برخي شهرها

حسام عقبايي، نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك 
با پيش بيني ركود بي س��ابقه مس��كن در نيمه دوم 
امسال، گفت: در برخي ش��هرهاي اطراف تهران از 
جمله پرند قيمت مسكن 90 تا 1۶0 ميليون تومان 
كاهش يافته اس��ت. عقبايي در گفت وگو با تسنيم 
درباره بازار مسكن در پاييز و زمستان 9۸ اظهار كرد: 
امسال ش��اهد رش��د 120 درصدي قيمت مسكن 
بوديم و همين امر موجبات كاهش ميزان معاملات 
مسكن فراهم كرده است. وي با بيان اينكه در تابستان 
امسال معاملات مسكن تا ۸0 درصد كاهش يافت، 
تصريح كرد: بررسي روند معاملات نشان مي دهد در 
تيرماه 9۸ بالغ بر 7۸ درصد كاهش يافته است. وي با 
يادآوري اينكه پيش بيني مي كرديم به دليل ركود 
قيمت ها در تابستان كاهش يابد، افزود: ما احتمال 
مي داديم واحدهاي بالاي 1۵0 متر تا پايان شهريور 
۳0 درصد ارزان  ش��وند كه اين اتفاق زودتر به وقوع 
پيوست. نايب رييس اول اتحاديه مشاوران املاك ادامه 
داد: در واحدهاي كوچك متراژ نيز نزول قيمتي آغاز 
شده به طوري كه در شهرهاي اطراف تهران از جمله 
پرند قيمت ها 90 تا 1۶0 ميليون تومان كاهش يافته 
است. عقبايي با اش��اره به كاهش 20 تا ۳0 درصدي 
قيمت واحدهاي كوچك متراژ در تهران، يادآور شد: 
به عنوان مثال يك آپارتمان كه پيش از اين ۶۵0 تا 
700 ميليون تومان قيمت گذاري مي شد الان به ۵00 

تا ۵۵0 ميليون تومان كاهش يافته است. 

۳0 درصد حاشيه نشينان
از مهاجران شهري هستند

مجيد روس��تا، عضو هيات مديره شركت بازآفريني 
شهري ايران سكونتگاه هاي غيررسمي و مسائل مربوط 
به آن را نيازمند يك نظام برنامه ريزي جدي خواند تا به 

وسيله آن بتوان اين مساله را مديريت كرد.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، روستا 
در نشست تخصصي از »حاش��يه نشيني تا اسكان 
غيررسمي در ايران« كه در دفتر مطالعات و برنامه ريزي 
رس��انه ها برگزار ش��د، اظهار كرد: س��كونتگاه هاي 
غيررس��مي )حاش��يه نش��يني( بايد به عنوان يك 
نظام برنامه ريزي نگريسته ش��ود و در اين خصوص 
مش��اركت مردم در بهبود اين ش��رايط بسيار مهم و 
موثر اس��ت. وي ادامه داد: مباحث مربوط به حاشيه 
نشيني و سكونتگاه هاي غيررسمي نيازمند تدوين 
يك برنامه اقدام مشترك است كه همه ذي نفعان و 
دستگاه هاي مرتبط در آن حضور يابند و انجام وظيفه 
كنند. روستا گفت: همچنين در مقوله حاشيه نشيني 
موضوع پيشگيري از گسترش اين سكونتگاه ها نيز از 
ارزش خاصي برخوردار است كه در اين خصوص بايد 
برنامه ريزي شود؛ زيرا جامعه به شدت به سوي شهري 
ش��دن پيش مي رود و بخش عمده اي از كساني كه 
به سوي شهرنشيني گرايش پيدا مي كنند، افرادي 
هس��تند كه داراي درآمد پايين هس��تند. بنابراين 
نيازمند اساسي براي مديريت اين موضوع هستيم. 
وي در بخش ديگري از س��خنان خود تاكيد كرد: از 
موضوع حاشيه نشيني در گذشته با عناويني مانند 
كپرنشيني، مفت آباد و حلبي آباد ياد مي شد كه امروز 
اين بحث به عنوان حاش��يه نشيني مطرح مي شود 
ام��ا آنچه در اين خصوص مهم اس��ت و بن��ده به آن 
اعتقاد دارم بايد به آن اطلاق ش��ود، سكونتگاه هاي 
غيررسمي است. روستا گفت: در اين سكونتگاه هاي 
غيررسمي به دليل اينكه خدمات آموزش، بهداشت 
و مسائل فرهنگي برنامه ريزي نشده است، برنامه هاي 
خودانگيخته ايجاد خواهد ش��د كه ب��ه همراه خود 
آس��يب هاي اجتماعي فراواني را خواهد داشت. وي 
اعلام كرد: در س��كونتگاه هاي غيررس��مي افرادي 
زندگي مي كنند كه متاس��فانه ارزش كار اقتصادي 
آنها ديده نمي شود و بيشترين چيزي كه از آنها قابل 
مشاهده است، آس��يب هاي اجتماعي ناشي از اين 
مناطق است كه ناشي از دسترسي نداشتن اين افراد به 
امكانات است. روستا اظهار داشت: دنيا به سوي تجربه 
يك زندگي شهري پيش مي رود و در حال حاضر در 
ايران جمعيت شهري 70 درصد از جمعيت كشور را 
تشكيل مي دهد. در صورتي كه نرخ رشد جمعيت در 
تهران 2 و يك دهم است، شاهديم كه جمعيت تهران 
در حال افزايش است كه اين امر ناشي از مهاجرت هايي 
اس��ت كه به تهران انجام مي شود و شامل گروه هاي 
كم درآمد اس��ت كه نياز به خدمات رفاهي و شهري 
دارند، بنابراين به سوي تهران مهاجرت مي كنند. عضو 
هيات مديره شركت بازآفريني شهري ايران گفت: در 
سكونتگاه هاي غيررسمي يا حاشيه نشيني افرادي 
هستند كه از روستاها و شهرها مهاجرت كرده اند و در 
اين ميان ۳0درصد از آنها افرادي كم درآمدي هستند 

كه از مناطق شهري به حاشيه نشيني پناه آورده اند. 

عودت 20 درصد قيمت بليت 
با تاخير پروازها

ويرايش جديد آيين نامه حقوق مسافران هوايي منتشر 
شد. بر اساس اين اصلاحيه، شركت هاي هواپيمايي 
مكلف هستند در تاخيرهاي بالاي ۵ ساعت علاوه بر 
پذيرايي، 20درصد قيمت بليت را به عنوان خسارت 
به مس��افرات برگردانند. به گزارش مهر، س��ازمان 
هواپيمايي كش��وري ويرايش جديد )شهريور 9۸( 
آيين نامه حقوق مسافران هوايي را منتشر كرد كه در 
اين ويرايش، در خصوص تأخيرهاي پروازي تغييراتي 
اعمال شده است. بر اساس آيين نامه جديد، در صورت 
تأخير پرواز از 2 تا ۳ ساعت، از مسافران پذيرايي نوع 
اول )ميان وعده( و در صورت تأخير ۳ تا ۵ ساعت از آنها 
پذيرايي نوع دوم )يكي از سه وعده اصلي( خواهد شد. 
همچنين در صورتي كه ميزان تأخير پرواز از ۵ ساعت 
بالاتر باشد، شركت هواپيمايي موظف است علاوه بر 
پذيرايي نوع هاي اول و دوم، 20 درصد قيمت بليت را 
به عنوان خسارت به مسافر مسترد كند. ضمن اينكه 
ايرلاين مذكور موظف به انتقال مس��افران از طريق 

مسيرها يا هواپيماهاي جايگزين خواهد بود.
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صنعت،معدن و تجارت14اخبار

وزير صنعت، معدن و تجارت از آغاز انقلاب معدني خبر داد 

معدن به جاي نفت
تعادل|

بيش��ترين اكتش��اف معادن در ايران مربوط به »مس، 
سنگ آهن و زغال سنگ« اس��ت؛ اما هنوز بهره كافي 
از اكتش��افات عميق در اين زمينه نبرده ايم. از اين رو، 
متوليان معدني كشور، در راستاي جايگزيني درآمدهاي 
نفتي در تلاش هس��تند تا از معادن كش��ور در اعماق 
بيشتر استفاده كنند. روز گذشته در همايش »توسعه 
فعاليت هاي اكتشافي ايران، پهنه ها، فرصت ها و چالش 
ها« نيز بر افزايش استخراج از معادن و كافي نبودن اين 
ميزان اشاره و تاكيد شد كه حداقل در افق ۱۴۰۴ به ۱۶۰ 
ميليون تن برداشت سنگ آهن به صورت سالانه براي 
توليد ۵۵ ميليون تن فولاد برسيم. از آنسو، وزير صنعت، 
معدن و تجارت، از بهره برداري از معادن با عمق بيشتر 
به عنوان يك��ي از اولويت هاي مهم كاري وزارت صمت 
سخن گفت و تاكيد كرد كه شركت هاي بزرگ معدني 
دولتي و بخش خصوصي بايد با يكديگر همكاري كنند. 
همچنين رييس هيات عامل ايمي��درو، از آمادگي اين 
سازمان براي واگذاري پهنه هاي معدني سراسر كشور 
به بخش خصوصي خب��ر داد و از عدال��ت محور بودن 
معادن گفت؛ چراكه۹۰ درصد معادن در ۲۰ كيلومتري 

روستاها قرار دارد. 

     معادن جايگزين درآمدهاي نفتي
وزي��ر صنع��ت، معدن وتج��ارت در همايش توس��عه 
فعاليت هاي اكتشافي ايران، پهنه ها، فرصت ها و چالش ها 
از اكتشاف به عنوان شروع نهضت معدني نام برد و گفت: 
ام��روز ارزش توليدات مع��دن و صنايع معدني حداقل 
۲۰ ميليارد دلار اس��ت. رضا رحماني يكي از مهم ترين 
محورهاي فعاليت وزارت صمت را معدن و صنايع معدني 
دانست و عنوان كرد: معادن مي تواند جايگزين مناسبي 
براي درآمدهاي نفتي باشد؛ از اين رو اكتشاف در معدن از 
لحاظ اهميت چيزي شبيه ساخت داخل در صنعت است 
و اين در حالي اس��ت كه بخش عمده ارز مورد نياز را در 
سال گذشته واحدهاي معدني تامين كردند. به گفته او، 
سالانه نزديك به ۵۰۰ ميليون تن مواد معدني استخراج 
مي شود كه سال جاري با ۱3۰ ميليون تن افزايش همراه 

بوده كه هنوز قانع كننده نيست. 
رحمان��ي با بيان اينك��ه معادن به خ��ودي خود فعال 
نمي شوند و بايد براي آن سرمايه گذاري و برنامه ريزي 
صورت گيرد، افزود: آمارها حكايت از ضعف ما در بخش 
اكتشافات دارد. اكثر اكتشافات ما سطحي است در حالي 
كه براي اكتشافت در دنيا و حتي كشورهاي آفريقايي 
حداقل تا عمق ۲۰۰ متري اس��كن صورت مي گيرد. او 
تاكيد كرد: در حوزه صنعت ۱۰ برنامه عملياتي را براي 
امسال دنبال مي كنيم كه نهضت ساخت داخل در حوزه 
صنعت، صادرات و برنامه ريزي توزيع و لجستيك تجاري 

در حوزه بازار از جمله آنها است. 
وزير صنعت، معدن و تج��ارت اولويت دوم خود پس از 

اكتشاف در حوزه معدني را فناوري، ورود استارت آپ ها 
و شركت هاي دانش بينان در حوزه بهره وري، استخراج 
و صنايع دانست وگفت: با وجود نقشه راه معدني و در ذيل 
انقلاب معدني، اكتش��اف و فعال سازي معادن كوچك 
قرار دارد كه اين حركت آغاز ش��ده و در شركت تهيه و 
توليد مواد معدني به خوبي دنبال مي شود. او بر تجميع 
اطلاعات تاكيد كرد وگفت: شركت هاي بزرگ معدني 
دولتي و بخش خصوصي بايد با يكديگر همكاري كنند؛ 
اما اين همه توان آنها نيست و سازمان هاي ديگر هم مانند 
سازمان انرژي اتمي و سازمان محيط زيست در اين حوزه 
ورود كرده اند و از آنجا كه شناسايي مقدمه توسعه صنايع 
معدني است، بخش خصوصي هم بايد پاي كار باشد و 
اطلاعات همه دستگاه ها در مكاني واحد تجميع شود. 

     استفاده از شيوه هاي نوين تامين مالي
همچنين رحماني در حاشيه اين همايش به خبرنگاران 
گفت: توس��عه بخش مع��دن و بهره برداري مناس��ب 
از معادن موج��ود نيازمند برخي مقتضي��ات از جمله 
شناسايي، اكتشافات، تجهيز و بهره برداري و همچنين 
توسعه صنايع معدني است كه قطعا نيازمند همراهي و 
همكاري دستگاه هاي مختلف و ذي ربط در اين حوزه 
است. او عنوان كرد: بخش اكتشافات مبنا و پايه توسعه 
معدني و صنايع معدني در كشور است و بدون ورود دقيق 
و عملياتي به اين بخش، عملكرد ساير حوزه هاي معدني 
كشور در حد ش��عار باقي مي ماند و رش��د و توسعه اي 

نخواهند داشت.
وزير صمت با اش��اره به اهميت حفظ محيط زيست 
و ممانع��ت از هرگونه تخريب در س��طح طبيعت در 
مجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت، اظهار كرد: 
در اين راس��تا، تمامي معدن داران موظف و مكلف به 
رعايت قوانين و حتي انجام هزينه هاي مربوطه براي 
اعمال استانداردهاي قانوني مرتبط شده اند. رحماني 
با اش��اره به راه اندازي واحد تكميلي توليد اس��يد در 
كنار صنايع مس با اعمال هزينه هاي بالاي چند صد 
ميليارد توماني، تصريح كرد: تمامي اين هزينه ها در 
راستاي حفظ محيط زيست و تامين منافع عمومي 
در حال انجام اس��ت كه اميدواريم نتايج مناسبي نيز 

داشته باشد.
اين عضو كابين��ه دولت دوازدهم با ي��ادآوري يكي از 
ضروريات سال رونق توليد در تامين نقدينگي مورد نياز 
واحدها و تامين تسهيلات درخواستي آنها، گفت: در 
كنار منابع بانكي و براي افزايش سهولت تامين سرمايه 
در گردش واحدها به سراغ شيوه هاي نوين تامين مالي 
از جمله »بازار س��رمايه، صندوق هاي توس��عه اي در 
سطح استان ها، صندوق هاي ريالي و ارزي توسعه اي 
و همچنين تشكيل كنسرس��يوم ها« نيز رفته ايم كه 
مطمئن هستيم مدل هاي مدنظر، آثار و نتايج خوبي را 

نيز به دنبال خواهد داشت.

     طرح هاي 16 ميليارد دلاري تا 1400
رييس هيات عامل ايميدرو نيز در اين همايش با بيان 
اينكه ظرفيت سال جاري، شمش فولاد به 3۹ ميليون تن 
خواهد رسيد، افزود: در افق ۱۴۰۴ نياز به ۱۶۰ ميليون 
تن برداشت س��نگ آهن به صورت سالانه براي توليد 
۵۵ ميليون تن فولاد داريم. خداداد غريب پور بيان كرد: 
آمادگي داريم پهنه هاي معدني سراسر كشور را در دست 
بگيريم و به بخش خصوصي واگذار كنيم. او با اشاره به 
اينكه ايده جايگزيني معدن به جاي نفت را مقام معظم 
رهبري در ارديبهشت مطرح كردند، يادآوري كرد: رضا 
رحماني، وزير صمت توسعه اكتشاف و تكميل زنجيره را 
به عنوان يك اولويت مطرح كردند و در برنامه هاي امسال 

وزارتخانه نيز بخش معدن جايگاه ويژه اي دارد.
بنابر آمار اعلامي از سوي غريب پور، ۹۰ درصد معادن در 
۲۰ كيلومتري روستاها است، كه اين امر نشانگر عدالت 
محور بودن اين حوزه اس��ت. همچنين مطابق آمارها، 
ايميدرو ۱۴.۵ ميليارد دلار تاكنون طرح به بهره برداري 
رسانده است، كه سال گذشته ۲.۱ ميليارد دلار طرح به 
بهره برداري رس��يده و سال جاري نيز 3.۹ ميليارد دلار 
طرح در دس��تور كار قرار دارد و اين در حالي اس��ت كه 
تا افق ۱۴۰۴ حدود ۱۶ ميلي��ارد دلار طرح وارد عرصه 
توليد معدني مي شود. همچنين به گفته او، در پنج ماهه 
سال ۹۸ در شمش فولاد ۴ درصد، محصولات فولادي 

۸درص��د، كاتد و ان��د مس ۱۸ درصد، آهن اس��فنجي 
۱۱درصد و كنسانتره آهن ۴ درصد رشد داشته است. 

رييس هي��ات عامل ايميدرو همچني��ن با بيان اينكه 
در پنج ماهه ابتدايي سال ۹۸ با تكيه بر مديريت ارزي 
بنگاه هاي بزرگ معدني و صنايع معدني در بخش توليد 
رشد داشته ايم، افزود: صادرات مس در ۶ ماهه امسال 
تقريبا معادل كل سال قبل )۴۵۲ ميليون دلار( بوده و 
صادرات شركت هاي فولادي نسبت به مرداد ۹۷ با 3۷ 
درصد رشد مواجه بوده است. او با تاكيد بر اينكه احياي 
طرح هاي نيمه تمام را در سال ۹۸ در دستور كار داريم، 
بيان كرد: از بخش خصوصي بي��ش از ۱۲۰۰ ميليارد 
تومان براي تزريق به طرح هاي توسعه اي جذب كرديم. 
غريب پور همچنين با اعلام اينكه در س��ال ۹۸ حدود 
3.۹۸ ميليارد دلار ط��رح را مورد افتتاح و بهره برداري 
قرار خواهي��م داد، گفت: در حوزه فعالس��ازي معادن 
كوچك مقياس تا پايان سال، ۱۵۰ معدن با اشتغالزايي 
3 هزار نفر كه عمدتا در مناطق كمتر برخوردار هستند، 
توس��ط ايميدرو به بهره برداري مي رسد. او با تاكيد بر 
اينكه از ۱۴۵ هدف طراحي ش��ده در نقشه راه براي 
ايميدرو ۴۶ درصد محقق ش��ده، اف��زود: ۵ تفاهم 
نامه با دانشگاه هاي كشور در نيمه دوم سال ۹۷ در 
راستاي تقويت ارتباط صنعت و دانشگاه مبادله شد 
و در تفاهم نامه كنسرس��يوم خليج فارس به توليد 

۱۰ ميليون فولاد مي رس��يم و در چابهار تا س��قف 
۱۰ميليون تن توليد فولاد در دست اقدام است. 

     توسعه صنايع پايين دستي معادن
در ادامه اين همايش، مدير اكتشاف ايميدرو گفت: در كشور 
ايران بيشترين اكتشاف مربوط به مس و سپس سنگ آهن 
و زغال سنگ است؛ چراكه ما تنها به دنبال سودآوري نيستيم 
و هدف ما توسعه صنايع پايين دستي است. هر گاه قيمت 
فلزات افزايش مي يابد، به همان ميزان بودجه اكتشافي نيز 
افزايش مي يابد و برعكس. از اين رو در س��ال ۲۰۱۹ پيش 
بيني اين است كه بودجه اكتشافات نسبت به سال ۲۰۱۸ به 
ميزان ۱۰ درصد افزايش يابد. علي اصغرزاده قوچاني افزود: 
با بيان اينكه تقاضا براي مواد معدني در دنيا هر ۲۰ سال ۲ 
برابر مي شود؛ افزود: اين در حالي است كه يافتن معادن جديد 
سخت شده و معادن قبلي به دليل اتمام ذخاير از چرخه خارج 
مي شوند، بنابراين ما نيازمند اين موضوع هستيم كه براي 
اكتشافات و معدنكاري به عمق برويم. او تاكيد كرد: روش 
ژئوفيزيك و روش هاي تحليلي در اكتشافات عميق مي تواند 
به ما كمك كند. هدف ما از اكتش��افات، رفع كمبود مواد 
معدني و خوراك صنايع و جلوگيري از واردات مواد معدني و 
ايجاد اشتغال و توسعه متوازن در كشور است. از سال ۹3 كه 
فعاليت اكتشافي ايميدرو در پهنه ها آغاز شد در ۵۱ پهنه و 

۲۵ استان فعال بوده ايم.

تشكيل بلوك اقتصادي ايران با سه كشور  ضرورت تشكيل وزارت بازرگاني 
وزير نفت و منابع معدني سوريه گفت: روابط دو كشور 
كهن و ديرينه است و سنگ بناي دوستي عميق حاضر 
نيز از زمان امام خميني )ره( و رييس جمهور سوريه 
حافظ اسد، بنا نهاده شده كه البته داراي اهميت بالا 

و كاملا استراتژيك است.
به گزارش شاتا، »علي سليمان غانم« در ديدار با وزير 
صمت اظهار كرد: كش��ورهايي كه در دوره مبارزه با 
تروريسم همراه و دوست كشور و ملت سوريه بودند، 
امروز در مرحله بازسازي براي ما در اولويت قرار دارند 
و قطعا در صدر همه اين كش��ورها نيز ايران است و با 
آغوش باز از برادران ايراني خود استقبال مي كنيم و 

مشتاق همكاري طرفين هستيم.
 او با اشاره به ضرورت گس��ترش روابط اقتصادي دو 
كشور در سطحي برابر با روابط سياسي خوب طرفين، 
گفت: از پيشنهاد وزير صنعت، معدن و تجارت ايران 
براي تشكيل يك بلوك اقتصادي مشترك ميان چهار 
كشور ايران، عراق، سوريه و لبنان استقبال مي كنيم و 
اميدواريم با تامين زيرساخت هاي لازم ظرفيت هاي 
تجاري، صنعتي و معدني طرفين به اشتراك گذاشته 

شود.
وزير نفت و منابع معدني سوريه افزود: اكنون با تفاهم 
نامه مشترك همكاري با سازمان زمين شناسي ايران، 
كار مطالعات��ي بخش معدني س��وريه در حال انجام 
است و در همين راستا براي آغاز همكاري هاي في ما 
بين در حوزه صنايع معدني نيز آمادگي خود را اعلام 
مي كنيم. او با اش��اره به برخ��ي ظرفيت هاي معدني 
س��وريه گفت: حدود ۲۰ ميلي��ارد تن ذخاير معدني 
در س��وريه شناس��ايي ش��ده كه امكان برداشت ۶۲ 
ماده معدني را فرآهم آورده و مطمئنيم در چارچوب 
همكاري هاي مش��ترك مي توانيم براي توسعه اين 
بخش روي فناوري ها و تجهيزات ايراني حس��اب باز 

كنيم. سليمان غانم تصريح كرد: اشتياق خوبي ميان 
مسوولان و فعالان اقتصادي طرفين براي ارتقاء سطح 
همكاري ها وجود دارد ك��ه اميدوارم با پيگيري هاي 

مستمر نتايج لازم حاصل شود.
همچنين در اين ديدار وزير صنعت، معدن و تجارت 
ايران بر آمادگي كامل ايران در خصوص گس��ترش 
همكاري هاي تج��اري، صنعتي و معدني با كش��ور 
س��وريه تاكيد كرد و گفت: با توج��ه به ظرفيت هاي 
موجود مي توانيم در حوزه مع��ادن و صنايع معدني 
نيز همكاري هاي گس��ترده اي با هم داش��ته باشيم. 
رضا رحماني با اشاره به برخي پتانسيل هاي معدني و 
صنايع معدني ايران، گفت: ايران از جمله كشورهاي 
مهم معدني دنياست و هم اكنون بالغ بر ۵۵ ميليارد 
تن ذخاير معدني با قابليت استخراج بيش از ۶۴ نوع 
ماده معدني در كشورمان وجود دارد كه پيرو مطالعات 
و طرح هاي اكتشافي اخير اين حجم به بيش از ۲ برابر 
ميزان فعلي افزايش خواهد يافت. خوش بختانه كشور 
س��وريه نيز در حوزه معادن ظرفيت هاي مناس��بي 
دارد كه البته از گذش��ته همكاري هايي با هم داشته 
و ض��رورت دارد اي��ن همكاري ها را افزاي��ش داده و 
ب��ه عبارتي ديدار امروز بايد نقط��ه عطفي در ارتقاي 
چش��مگير همكاري هاي طرفين باشد. او بر ضرورت 
تشكيل كميته تخصصي صنعتي، معدني و تجاري دو 
طرف ذيل كميسيون همكاري هاي مشترك تاكيد 
كرد و گف��ت: در چارچوب وظايف اي��ن كميته بايد 
مقدمات همكاري و مراودات موثرتر بخش خصوصي 
و دولتي دو كشور فرآهم آيد. كشور هاي ايران، عراق، 
س��وريه و لبنان مي توانند در سايه مراودات سياسي 
اس��تراتژيك و دوس��تانه خود يك بل��وك اقتصادي 
قدرتمند نيز تشكيل دهند و همكاري هاي صنعتي و 

معدني خود را ارتقاء دهند.

قائم مقام وزير صمت در امور مجلس و معاون امور حقوقي، 
مجل��س و اس��تان هاي وزارت صمت گفت: ب��ا توجه به 
واقعيت هاي فعلي كشور تشكيل وزارت تجارت و خدمات 
بازرگاني يك ضرورت اس��ت تا فعاليت هاي مرتبط به اين 
حوزه كه به نوعي ارتباط مستقيمي با معيشت مردم دارد 
متمركزتر از گذشته مديريت شود. به گزارش شاتا، سيد 
شريف حسيني اظهار كرد: با وجود تلاش ها و تصميمات 
موثري كه در اين بخش و در سطح وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اتخاذ شده است، در عمل اين ادغام در چارچوب 
تجميع مجموعه تشكيلات س��ازماني و نهادهاي وابسته 
صورت پذيرفته و چابكي و كارايي لازم به سبب بزرگ بودن 
وزارتخانه هاي ادغامي، كاهش يافته اس��ت. او با اش��اره به 
وجود برخي موانع اجرايي و ساختاري در چارچوب عملكرد 
وزارت صمت، افزود: با وجود گذشت حدود ۸ سال از ادغام 
دو وزارتخانه، شرح وظايف و اختيارات وزارت صنعت، معدن 
و تجارت تاكنون به تصويب نرس��يده و ابلاغ نشده است. 
حس��يني ادامه داد: اهداف دو وزارتخانه بازرگاني و صنايع 
و معادن سابق در يك تشكيلات به علت ماهيت متفاوت 
بخشي و فرابخشي آنها بدان گونه كه تصور مي شد جمع پذير 
نبوده است. ضروريات تفكيك معاون وزير صمت با اشاره به 
برخي ضروريات تفكي��ك وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و تشكيل وزارتخانه مس��تقل تجارت و خدمات بازرگاني، 
گفت: وظايف بازرگاني در تشكيلات كلان دولت به عنوان 
وظيفه اي فرابخشي محسوب مي شود و چنانچه وظايف 
مذكور با وظايف ساير بخش ها ادغام شود تحت الشعاع آنها 
قرار گرفته و امكان ايفاي نقش آن گونه كه بايد ميسر نخواهد 
بود. حسيني با تاكيد بر وجود برخي نياز هاي ضروري در 
حوزه تجارت و بازرگاني در شرايط امروز كشور، بيان كرد: 
در مجموع با ادغام انجام گرفته برخي بخش ها مانند بخش 
بازرگاني و تجارت داخلي و به ويژه تجارت خارجي تحت تاثير 
ساير بخش ها بوده است و اين درحالي است كه با اهميت 

يافتن تجارت خارجي در شرايط فعلي، توجه به اين بخش 
بايد بيش از پيش انجام گي��رد و حمايت از صادرات و رفع 
موانع سرمايه گذاري در يك وزارتخانه به صورت تخصصي 
و مستقل دنبال ش��ود. او ادامه داد: ايجاد كاركرد مطلوب 
نظام بازرگاني نيازمند مديريت يكپارچه اين بخش براي در 
دسترس قرار دادن به هنگام كالا و خدمات با كيفيت مورد 
تقاضاي مردم و متعادل ساختن قيمت ها است. حسيني 
با اشاره به اهميت ايجاد تمركز در سياست گذاري بخش 
بازرگاني كش��ور، بيان كرد: مناسب سازي هر چه بيشتر 
نظام قيمت گذاري كالا و خدمات كه رفاه اجتماعي را ارتقا 
مي بخشد، تمركز بر اصل مشتري مداري در يك نظام واحد 
در حوزه بازرگاني كشور و همچنين ارتقاي بيش از پيش 
شرايط تامين حقوق مصرف كنندگان؛ از نتايج قابل وصول 
در تشكيل وزارت تجارت و خدمات بازرگاني است. حسيني 
گفت: تدوين و اقدام يكپارچه در اجراي استراتژي شفافيت 
ملي در حوزه بازرگاني و تجارت كش��ور و تداوم مس��تمر 
جهت گيري هاي بازرگاني كشور، ارتقاي بيشتر وضعيت 

ش��اخص هاي توانمند س��ازي تجاري، تمركز بر افزايش 
كارايي بازار و كارآمدي نظام تعرفه اي؛ نش��ان از ضرورت 
تشكيل اين وزارتخانه مهم در دوره كنوني است. او همچنين 
با اشاره به اهميت ارتقاي آمار صادرات غير نفتي در مديريت 
اقتصاد بدون نفت و ضرورت صعود ميانگين ارزش صادراتي 
كالاهاي ايراني، تصريح كرد: افزايش بيش از پيش شاخص 
رقابت پذيري صنعتي در بخش ص��ادرات، برقراري توازن 
در تركيب واردات و صادرات توس��ط يك مديريت واحد و 
يكپارچه، كارآمدتر نم��ودن نظام كنترل و نظارت بر بازار، 
ايجاد انسجام و تمركز بيشتر در مديريت بازار كالا و خدمات 
و ارتقاي بهينه تر شاخص آزادي تجارت بين المللي به عنوان 
يكي از از زير شاخص هاي كليدي درجه آزادي اقتصادي از 
موضوعاتي است كه مي توانند در سايه تشكيل وزارت تجارت 
و خدمات بازرگان��ي مورد توجه ويژه قرار گيرند. قائم مقام 
وزير صنعت، معدن و تجارت در پايان ابراز اميدواري كرد: 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي به طرح تشكيل وزارت 

تجارت و خدمات بازرگاني راي مثبت دهند. 

ناهماهنگي سياست هاي مالياتي با شرايط اقتصادي 

قائم مقام وزير صمت تاكيد كرد 

شاتا|
 مديركل دفتر امور اقتصادي و سياست هاي تجاري وزارت صمت 
گفت: يكي از چالش ه��اي جدي حوزه توليد به ويژه در ش��رايط 
كنوني عدم انعطاف و ناهماهنگي سياست هاي مالياتي با شرايط 
اقتصادي اعم از رونق و ركود اس��ت. احمد تشكيني افزود: بهبود 
فضاي كسب وكار به عنوان مولفه بيروني تاثيرگذار بر بخش توليد 
از الزامات وپيش نيازهاي كليدي تحرك و رونق توليد محس��وب 
مي ش��ود. نمونه بارز و عين��ي اين مقوله، حوزه مالي��ات و ماليات 
ستاني است كه موجد چالش هاي جدي براي حوزه توليد است. او 
گفت: عدم تطبيق سياس��ت گذاري مالياتي )از منظر شناور بودن 

نرخ و ميزان ماليات( با ش��رايط اقتصادي موضوعي كليدي است 
كه بر بهبود فضاي كسب و كار حوزه توليد بسيار تاثيرگذار است. 
تشكيني تصريح كرد: اين چالش منجر به فشار مضاعف بر موديان 
رسمي و توليدكنندگان مي  شود بدان دليل كه افزايش درآمدهاي 
مالياتي تحت عدم گسترش پوشش مالياتي )و در شرايط ركودي(، 
افزايش وصولي از موديان فعلي را بدنبال خواهد داشت. ضمن آنكه 
فقدان نهاد سياس��ت گذار و ناظر مستقل فرابخشي به تشديد اين 
عامل دامن زده است. او ادامه داد: تمركز تمامي فرآيندهاي ماليات 
ستاني در س��ازمان امور مالياتي مانع از ايجاد نظام ماليات ستاني 

روان در اقتصاد ايران شده است. 

تقويت ساخت داخل با برونگرايي و برندسازي

در ديدار با وزير نفت و منابع معدني سوريه پيشنهاد  شد

شاتا| 
سرپرست معاونت امور صنايع وزارت صمت با بيان اينكه عمق ساخت 
داخل در حوزه توليد مواد اوليه صنعت آرايشي و بهداشتي بايد تقويت 
ش��ود، گفت: با توجه ب��ه فعاليت بيش از هزار واح��د صنعتي در اين 
صنعت، توسعه عمق س��اخت داخل بايد با در نظرگرفتن برونگرايي 
و برند س��ازي مد نظر قرار گيرد. مهدي صادقي نياركي افزود: صنايع 
آرايشي و بهداشتي پس از صنايع غذايي در رتبه دوم سبد خريد مردم 
قرار دارد و روي موضوع برونگرايي در اين حوزه با توجه به ظرفيت هايي 
كه وجود دارد بايد برنامه ريزي كنيم. او با بيان اينكه فرصت خوبي براي 
ساخت داخل محصولات آرايشي وجود دارد، تصريح كرد: با تعامل و 

هماهنگي با انجمن ها و تشكل هاي بخش خصوصي بايد زنجيره ارزش 
در اين حوزه شود. صادقي نياركي با اشاره به ظرفيت هاي ستاد تسهيل 
و رفع موانع توليد و بهره مندي از پتانسيل هاي اين ستاد براي تسهيل 
چالش هاي فرآوري توليد، بيان كرد: اين ستاد بايد به جايگاه واقعي 
خود كه همانا تسهيل گري است، بازگردد و جنس كارهاي اين ستاد 
بايد علاوه بر رفع مشكلات در سطح بنگاه ها به سمت تسهيل و رشد 
توليد رشته فعاليت ها تغيير جهت دهد. او گفت: انجمن ها بايد رشته 
فعاليت هاي موضوعي را براي طرح در ستاد تسهيل و رفع موانع توليد 
پيش بيني و تدوين كنند و اين ستاد به سمت كار كردن روي رشته 

فعاليت هاي موضوعي برود.
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»زادبوم« رييس سازمان 
توسعه تجارت ايران شد

ش�اتا| وزير صنعت، معدن و تجارت در حكمي به 
پيش��نهاد قائم مقام خود در ام��ور بازرگاني، حميد 
زادبوم را به عنوان معاون وزير و رييس كل س��ازمان 
توسعه تجارت ايران منصوب كرد. رضا رحماني در 
حكم صادره آورده است: انتظار دارد با صرف همت و 
تلاش مضاعف و حسن هماهنگي و تعامل با عوامل 
خب��ره و صاحب نظر س��ازماني و برون س��ازماني و 
بهره گيري از ظرفيت هاي موجود، موجبات پيشبرد 
وظايف خطير محوله علي الخصوص رشد و توسعه 
سهم صادرات كش��ور در تراز تجاري و مبادلاتي را با 
اعمال تصميمات مناس��ب و شجاعانه فراهم كنند. 
زادبوم از دوم شهريورماه امسال به عنوان سرپرست 
سازمان توسعه تجارت ايران فعاليت داشت و پيش از 
آن معاونت توسعه بازارهاي صادرات سازمان توسعه 

تجارت و رايزن سابق ايران در تركيه نيز بوده است. 

رشد ۷ درصدي سرمايه گذاري 
خارجي در صنعت 

ايرن�ا| بررسي آمارهاي منتشره وزارت صنعت، 
معدن و تجارت حاكي از تصويب ۶۱۸ ميليون و 
۷۰۰ هزار دلار سرمايه گذاري خارجي در طرح هاي 
صنعتي، معدني و تجاري از آغاز امس��ال تا پايان 
مرداد و رشد هفت درصدي آن در مقايسه با مدت 
مشابه پارسال اس��ت. اين ميزان سرمايه گذاري 
خارجي مربوط به 3۷ طرح است. تعداد طرح هاي 
مص��وب در هي��ات س��رمايه گذاري خارجي در 
مقايسه با پنج ماهه پارسال )3۲ فقره طرح( رشد 
۱۵.۶ درصدي داش��ته است. بررس��ي آمارهاي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت حاكي از تصويب 
۵۵۴ ميلي��ون و ۴۰۰ ه��زار دلار طرح صنعتي، 
معدني و تجاري در چهار ماهه امس��ال در هيات 
سرمايه گذاري خارجي بود. بر اين اساس، در مرداد 
امسال طرح هايي به مجموع ارزش ۶۴ ميليون و 
3۰۰ هزار دلار در هيات سرمايه گذاري خارجي 
به تصويب رس��يد. در تير ماه س��ال جاري هيچ 
طرح جديدي در هيات س��رمايه گذاري خارجي 
به تصويب نرسيد، اما در فصل نخست سال جاري 
نيز ۲۴ طرح تجاري، صنعتي و معدني مصوب شد.

توسعه صادرات؛ اولويت 
نخست كشور

شاتا| سرپرست دفتر نوسازي، تحول و فناوري 
اطلاعات س��ازمان توس��عه تجارت ايران و دبير 
كميته پذيرش و مدعوين روز ملي صادرات گفت: 
از آنجايي كه صادرات كالاي ايراني به منزله صادرات 
فرهنگ ايراني است و سبب ارتقاي جايگاه ايران در 
عرصه هاي مختلف بين المللي مي شود؛ بنابراين 
صادركنندگان نيز مانند پزش��كان و دانشمندان 
اين كش��ور از نخب��گان اين مرز و بوم محس��وب 
مي شوند. مجتبي موسويان ريزي با اشاره به بازار 
بزرگ تجاري همسايگان ايران اظهار كرد: ايران به 
لحاظ جغرافيايي و منابع طبيعي داراي موقعيت 
ممتازي اس��ت؛ بنابراين بايد با تسهيل در جذب 
س��رمايه گذاري خارجي و هدايت س��رمايه هاي 
داخلي به سوي توليد، كيفيت محصولات را افزايش 
دهيم و س��بد صادرات كالاهاي ايراني را به عنوان 
ضروريات توس��عه صادرات متنوع كنيم. او افزود: 
علاوه بر اين بايد با مطالع��ه صحيح بازار، افزايش 
ق��درت چانه زني و عمل به تعه��دات، نام و كالاي 
ايراني را در بازارهاي هدف ماندگار كنيم. موسويان 
با تاكيد بر اينكه توس��عه ص��ادرات تاثير مثبت و 
شگرفي روي مسائل سياس��ي، امنيتي، اقتصاد و 
فرهنگ كشور دارد، عنوان كرد: حمايت دولت از 
صادركنندگان با تشويق و تسهيل روند صادرات، 
فرهنگ سازي و هدايت سرمايه هاي مردم به حوزه 
ص��ادرات باعث رونق اقتصادي، ايجاد اش��تغال و 
توس��عه روزافزون و نهايتا تقويت جايگاه جهاني 

كشورمان خواهد شد.

قدرداني از اقدامات وزير 
صمت براي رونق توليد

ش�اتا| رييس كميس��يون اقتصادي مجلس از 
اقدام��ات و تلاش هاي وزير صمت و مجموعه اين 
وزارتخانه در جهت حمايت از توليد و رفع مشكل 
توليدكنندگان تقدير و تشكر كرد. الياس حضرتي 
در جلس��ه كميس��يون اقتصادي مجلس كه روز 
گذشته )سه شنبه( انجام شد، با تاكيد بر اين موضوع 
افزود: توليدكنندگان كش��ور نيز بر اين باورند كه 
وضعيت كنوني توليد يكي از بهترين شرايط پس 
از انقلاب است و شرايط براي توليد مهيا است. او با 
يادآوري اينكه مقام معظم رهبري نيز از اقدامات 
انجام شده توسط وزير صمت اظهار رضايت دارند، 
تصريح كرد: توجه ويژه به توليد هم از سوي وزارت 
صمت و هم اركان ديگر دخيل در اين امر مهم وجود 

دارد كه اين موضوع باعث اميدواري است. 

محدوده منطقه آزاد ارس 
افزايش يافت

ايرنا| رييس هيات مديره و مديرعامل سازمان 
منطقه آزاد ارس، تصويب افزايش محدوده اين 
منطقه را تكميل كننده اقدامات سازمان منطقه 
آزاد ارس براي توس��عه و حض��ور در عرصه هاي 
جهاني اعلام كرد. محسن نريمان با اشاره به ابلاغ 
تصويب افزايش محدوده منطقه آزاد ارس توسط 
مع��اون اول رييس جمهوري، گفت: با توس��عه 
محدوده ارس، مجموعه اقدامات ما در س��ازمان 
منطق��ه آزاد ارس براي توس��عه و حضور هر چه 
بيشتر در عرصه هاي جهاني تكميل مي شود. او 
در مورد جزييات افزاي��ش محدوده، اظهار كرد: 
بر اساس تصويب هيات دولت، محدوده منطقه 
آزاد ارس به ۷۱ هزار و ۸۴۸ هكتار افزايش يافت. 



15 جهان

تعليق پارلمان بريتانيا غيرقانوني اعلام شد 

راه برقراري صلح پيچيده و طولاني است

سد »ديوان عالي« در برابر جانسون

اتحاد دوباره طالبان با القاعده پس از دو دهه قهر و آشتي

گروه جهان| 
ديوان عالي بريتانيا اعلام كرد بوريس جانسون نخست 
وزير اين كشور، با درخواست از ملكه اليزابت براي تعليق 
پارلمان، عملي خلاف قانون انجام داده و بنابراين دستور 
تعليق لغو مي شود. جرمي كوربين رهبر حزب اصلي 
مخالف دولت در واكنش به راي ديوان عالي استعفاي 

نخست وزير را خواستار شده است.
به گزارش يورونيوز، مارج��وري هيل رييس ديوان  
عالي بريتانيا، سه ش��نبه با اع��لام راي ديوان عالي 
گفته روس��اي مجلس هاي عوام و اعيان از سه شنبه 
مي توانند فراخ��وان لازم را خطاب ب��ه اعضاء خود 

ارسال كنند. 
بوريس جانسون پيش��تر با جلب نظر ملكه بريتانيا 
مجوز تمديد دو هفته اي تعطيلات مجلس بريتانيا 
تا ۱۴ اكتبر را اخذ كرده و به اجرا گذاشته بود، اقدامي 
كه اجراي طرح خروج بدون توافق بريتانيا از اتحاديه 
اروپا را تا پايان ماه اكتبر تسهيل مي كرد. اكنون جان 
بركا رييس مجلس عوام بريتانيا، تنها ساعاتي پس 
از راي دي��وان عالي گفته مجلس عوام چهارش��نبه 
)امروز( نشستي را براي بررسي از سرگيري فعاليت 
پارلمان تشكيل مي دهد. او به خبرنگاران گفته: »به 
مقامات اين مجلس دستور داده ام كه خود را براي از 
سرگيري امور مجلس عوام آماده كنند چرا كه تعليق 
ياد ش��ده غيرقانوني و باطل است.« احتمال مي رود 
نمايندگان بلافاصله بررس��ي روند خروج بريتانيا از 
اتحاديه اروپ��ا )برگزيت( را از س��ر بگيرند. اقدامي 
كه طرح بوريس جانس��ون نخست وزير محافظه كار 
بريتانيا، را براي خروج بدون توافق از اتحاديه اروپا با 
دشواري مواجه خواهد كرد.  پيش از اعلام راي ديوان 
عالي بريتانيا، ديوان عالي اسكاتلند رأي داده بود كه 
جانسون با اقدامي غيرقانوني قصد داشته پارلمان را 
در رابطه با برگزيت دور بزند تا به خواس��ت خود كه 
برگزيت بدون توافق با اتحاديه است برسد. پارلمان 
اسكاتلند همچنين گفته بود كه نخست وزير بريتانيا 

براي كس��ب موافقت ملكه اين كش��ور ب��ا تعطيلي 
اجب��اري پارلمان، اطلاعات نادرس��ت به ملكه داده 
است. سيستم قضايي اس��كاتلند با سيستم قضايي 
ديگر مناطق بريتانيا، يعني انگلستان، ايرلند شمالي 
و ولز متفاوت اس��ت. در مقاب��ل، دادگاه عالي لندن 
از پذيرش ش��كايت مخالفان تعليق پارلمان سر باز 
زد، زي��را قاضي هاي اي��ن دادگاه معتقدند كه اقدام 
جانس��ون كنشي سياسي اس��ت و قوه قضاييه نبايد 
در آن دخالت كند.  نخس��ت وزير بريتانيا قرار است 

چهارش��نبه )امروز( در نيويورك در نشست مجمع 
عمومي سازمان ملل شركت كند.

  حمايت از طرح برگزيتي كوربين 
رهبر ح��زب كارگر بريتانيا در واكنش به راي ديوان 
عالي گفته جانس��ون باي��د درب��اره موقعيت خود 
تجديدنظر كند ت��ا كوتاه مدت ترين نخس��ت وزير 
اين كشور شود. جرمي كوربين گفته: »راي دادگاه 
نش��ان داد كه جانسون به دموكراسي بي احترامي و 

از قدرت سوء استفاده كرده است.« يك روز پيش از 
راي ديوان عالي، اعضاي حزب كارگر بريتانيا به نفع 
اس��تراتژي جرمي كوربين در موضوع برگزيت راي 
داده و از پيش��نهاد او براي برگزاري انتخابات پيش 
از تصميم گيري در مورد ماندن يا خروج از اتحاديه 

اروپا حمايت كرده بودند. 
اين حزب كه پيش تر ش��اهد درگيري و تنش ميان 
اعضاي خود بود، مواضع كوربين را براي خنثي ماندن 
در قبال مذاكرات كنوني و تلاش براي دست يابي به 

يك توافق جديد تاييد كرد. در ادامه اعضاي حزب از 
جرمي كوربين خواستند تا با برگزاري يك كنفرانس 
مواضع حزب كارگر را درباره برگزيت روش��ن كند. 
اين حزب معتقد اس��ت كه برگزي��ت اثر مخربي بر 
وضعي��ت كار و زندگي كارگران خواهد گذاش��ت. 
كوربين پيش تر در اين باره گفته بود: »به دموكراسي 
حزب افتخار مي كنم و قطعا هر تصميمي را كه اعضاء 

بگيرند، اجرا خواهم كرد.« 
بوري��س جانس��ون خواس��تار برگ��زاري انتخابات 
زودهنگام در روز ۱۵ اكتبر ش��ده بود اما درخواست 
او از س��وي پارلمان و مجلس عوام بريتانيا رد شد. با 
اين حال او تاكيد كرده اگر ت��ا موعد فعلي برگزيت 
همچنان نخس��ت وزير باشد اين كشور را از اتحاديه 
اروپا خارج مي كند. اظهاراتي كه موج گس��ترده اي 
از نگراني ه��ا را در پي داش��ته اس��ت. در تازه ترين 
اظهارنظر، خودروس��ازان اروپا نسبت به ميلياردها 

يورو خسارت ناشي از اين اقدام هشدار داده اند.
رويترز نوشته، انجمن خودروس��ازان اروپا، انجمن 
قطعه س��ازان خودروي اروپا و ۱۷ گروه خودروساز 
با مليت ه��اي مختلف، در مورد تاثير منفي برگزيت 
ب��دون توافق تجاري، بر صنعت خ��ودروي اروپا كه 
۱۳.۸ ميليون نفر را در استخدام دارد، هشدار دادند. 
اين معادل ۶.۱ درصد از كل نيروي كار اروپا اس��ت. 
خودروسازان مي گويند توقف توليد، تنها به بريتانيا 
۵۰ هزار پوند در دقيقه خسارت مي رساند. در بيانيه 
خودروسازان آمده: »پايان تجارت بدون مانع، باعث 
ايجاد اختلال در مدل عملكردي لحظه به  لحظه اين 
صنعت خواهد ش��د. هزينه توقف تنه��ا يك دقيقه 
توليد در انگلس��تان، برابر با ۵۴۷۰۰ يورو )۵۰ هزار 
پوند( اس��ت.« اين گروه هش��دار داده در صورت به 
دس��ت نيامدن توافق تجاري بي��ن اتحاديه اروپا و 
بريتاني��ا، تعرفه هايي كه ب��ر واردات دو طرف وضع 
خواهد ش��د، ۵.۷ ميلي��ارد يورو هزين��ه اضافي به 

تجارت خودرو اعمال خواهد كرد. 

گروه جهان| 
در حملات هوايي و زميني اخير نيروهاي دولتي افغانستان 
و نيروهاي خارجي در ولايت هلمند بيش از ۴۰ تن كشته 
شده اند. در شرايطي كه برخي مقام هاي محلي از كشته 
شدن ش��مار زيادي غيرنظامي خبر داده اند، رسانه هاي 
افغانستان نوش��ته اند كه در ميان كشته شدگان اعضاي 

طالبان و گروه تروريستي القاعده نيز ديده مي شود. 
افغانستان ديلي سه شنبه با اشاره به نزديك شدن دوباره 
طالبان و القاعده پس از توق��ف مذاكرات صلح با امريكا 
نوشته: طالبان و القاعده به لحاظ گونه شناسي در طول هم 
قرار مي گيرند. اين دو گروه تروريس��تي به لحاظ بن مايه 
فكري در ضديت هم ق��رار ندارند و اين موضوع مي تواند 
زمينه هاي تفاهم و همكاري اين دو گروه را تقويت كند. 
س��ال ۱9۸9 بود كه آخرين سرباز شوروي از افغانستان 
خارج شد و حكومت كمونيستي افغانستان با كمترين 
محبوبيت داخلي و فقدان حماي��ت بين المللي در برابر 
افراط گرايان��ي قرار گرفت كه توس��ط دولت هاي غربي 
مخصوصاً امريكا تا به دندان مسلح شده بودند و جهان بيني 
آنها امكان هرگونه س��ازش با نظام عرفي يا غيرمذهبي 
را از بين برده ب��ود. در اين ميان جهادگرايان بين المللي 
كه اكث��راً عرب تبار بودند در س��ال ۱9۸9در اطراف فرد 
ثروتمند س��عودي تبار به نام اسامه بن لادن جمع شدند 
و يكي از مخوف ترين سازمان تروريستي جهان را بنياد 
نهادند. در ابتداي امر نظريه تش��كيل چنين سازماني از 
سوي »عبدالله عزام« تروريست مشهور مطرح شده بود 
و اس��امه صرفاً به لحاظ مالي و اشتياق فراواني كه در اين 
راستا داشت مي توانست فرد مهم در اين سازمان باشد. در 
آخرين سال حضور نيروهاي شوروي در افغانستان، عبدالله 

عزام با دو تن از پسرانش در پيشاور به گونه مرموز به قتل 
رسيدند اما سازمان تروريستي القاعده بدون نظريه پرداز 
باقي نماند بلكه ايمن الظواهري تروريست مصري به داد 
اسامه بن لادن رس��يد و رهبري فكري اين سازمان را به 
عهده گرفت. در ابتداي تش��كيل اين س��ازمان در اوايل 
اغلب عرب ها و تعداد پاكستاني و افغاني عضويت القاعده 
را داش��تند. پس از س��قوط نجيب الله در ۱992 كابل به 
دست مجاهدين سقوط كرد كه سرآغاز جنگ هاي خونين 
داخلي در كشور شد. دو گروه جهادي افغاني مخصوصاً 
اتحاد اسلامي عبدالرب رس��ول سياف و حزب اسلامي 
شاخه مولوي يونس خالص با اعضاي القاعده رابطه نزديك 
داش��تند. خالد ش��يخ محمد مغز متفكر حمله يازدهم 
سپتامبر از دوستان نزديك سياف بود. در نيمه دهه نود 
ميلادي قرن بيستم وقتي بازي به نفع طالبان تغيير كرد، 
ساير احزاب به حاشيه رانده شدند اما اين طالبان بودند 
كه با القاعده وارد يك رابطه استراتژيك شدند. پس ازاين 
كه سودان تحت فشار عربستان سعودي مجبور به اخراج 
اسامه بن لادن از آن كش��ور شد، اين طالبان بودند كه از 
رهبران القاعده پذيرايي كردند و براي آنها در شهرهاي 
مرزي افغانس��تان و پاكستان پايگاه هاي آموزشي ايجاد 
كردند. مهم ترين دلايلي كه طالبان و القاعده را متحد كرد 
چند عامل عمده بود از جمله داشتن دشمنان مشترك، 
استفاده از توانايي هاي نظامي و امكانات همديگر و دلايل 
ايدئولوژيكي. در س��ال ۱99۶ طالبان در جنوب و شرق 
افغانستان قدرت فائقه به شمار مي رفتند اما اسامه بن لادن 
از امكانات مالي و فني پيشرفته برخوردار بود چيزي كه 
طالبان در نبرد با اتحاد شمال شديداً به آن نياز داشتند. 
القاعده اعضاي طالبان را آموزش نظامي مي دادند، براي 

آنها تس��ليحات و پول فراهم مي كردند و گاهي اعضاي 
القاعده در كنار طالبان عليه اتحاد شمال مي جنگيدند 
و در مقابل طالبان ب��راي اعضاي القاعده پناهگاه فراهم 
كرده بودند و حتي در برخي موارد با اعضاي القاعده رابطه 
خويشاوندي برقرار كرده بودند كه رابطه شخصي ملاعمر و 
اسامه بن لادن از اين نوع بود. به لحاظ ايدئولوژيكي طالبان 
براي برقراري امارت اس��لامي جنگيدند و جغرافياي آن 
افغانستان تعريف شده بود درحالي كه القاعده جغرافياي 
جهاني را هدف قرار داده بود كه در ذيل آن جهاني سازي 
جهاد، مب��ارزه با غ��رب مخصوصاً امريكا و س��رنگوني 
دولت ه��اي غرب گ��را در خاورميان��ه مهم ترين اهداف 

ترسيم شده بود. 
تا س��ال 2۰۰۱ كه حادثه يازدهم س��پتامبر اتفاق افتاد، 
ميان طالب��ان و القاعده هماهنگي تام وجود داش��ت اما 
حملات القاعده در خاك امريكا باعث شد طالبان درباره 
آينده رابطه اين گروه با القاعده با دودستگي روبرو شوند. 
عده اي از اعضاي طالبان پس از درخواست امريكا مبني 
بر تحويل اسامه بن لادن اين موضوع را مطرح كرده بودند 
كه با تحويل اسامه به امريكا مي توانند از يك طرف از حمله 
امريكا در امان  بمانند و از طرف ديگر با اين كار مي توانند 
زمينه هاي به رسميت شناخته شدن اين گروه را از سوي 
جامعه بين المللي فراهم كنند. اكثر رهبران طالبان از جمله 
ملاعمر نظر متفاوت داش��تند و تحويل اسامه بن لادن را 
مخالف آموزه هاي اس��لام و عرف پشتون والي دانستند و 
از طرف ديگر اس��تدلال كردند كه ميان طالبان و امريكا 
معاهده رسمي وجود ندارد و ازاين رو نمي توان بن لادن را 
به امريكا تحويل داد. اصرار طالبان بر تحويل ندادن اسامه 
به امريكا موجبات سرنگوني اين گروه را فراهم كرد. رابطه 

طالبان و القاعده پس از حمله امريكا به افغانستان در 2۰۰۱ 
دچار و فرازوفرود شد. هردو گروه در خاك پاكستان پناه 
گرفتند اما القاعده از ديدگاه نظاميان پاكستاني غنيمتي 
شمرده مي شد كه از آنها مي شد در مبارزه با هند در كشمير 
استفاده كرد؛ درحالي كه از طالبان براي شكل دهي نظام 
سياسي همسو با اسلام آباد در كابل و مبارزه بانفوذ هند در 
افغانستان استفاده كرد. از زمان به قدرت رسيدن باراك 
اوباما، امريكا همواره بر اين بوده كه طالبان بايد رابطه خود 
را با سازمان هاي تروريستي بين المللي از جمله القاعده 
قطع كند. برخي استراتژيس��ت هاي طالبان قطع رابطه 
با گروه هاي تروريس��تي را به عنوان يك ابزار در راستاي 
عادي س��ازي روابط با امريكا و قدرت گرفتن اين گروه در 
افغانستان مي دانند و از همين رو طي مذاكراتي كه ميان 
زلمي خلي��ل زاد و نمايندگان طالب��ان در دوحه جريان 
داشت، طالبان تعهد كرده بودند كه با گروه هاي تروريستي 
از جمله القاعده ديگر رابط��ه ندارند. پس  از اينكه ترامپ 
نشس��ت كمپ ديويد را لغو كرد، طالبان بار ديگر رابطه 
با القاعده را از س��ر گرفت و كشته شدن اعضاي القاعده و 

طالبان در حملات هوايي اخير در ولس��والي موسي قلعه 
هلمند گواه بر اين مدعا است. آنچه از حادثه اخير هلمند 
برمي آيد اين است كه تعهد طالبان مبني بر قطع رابطه با 
گروه هاي تروريستي بين المللي قابل اعتماد نيست زيرا 
طالبان هرچند در قالب معاهدات با كشورهاي خارجي 
مانند امريكا تعهد نمايند كه ديگر با القاعده رابطه نخواهند 
داشت اما در عمل نمي توانند با اين گروه ها قطع رابطه كنند 
زيرا ازيك طرف اكثريت مطلق اعضاي طالبان با گروه هاي 
تروريستي القاعده و داعش اشتراك فكري و ايدئولوژيكي 
دارند و نمي توانند به صورت يك شبه تغيير جهت دهند. از 
طرف ديگر سطوح رهبري و مذاكره كنندگان طالبان كاملا 
بر اعضاي دون پايه كه در ميدان هاي نبرد مبارزه مي كنند 
يا خود را منفجر مي كنند كنترل ندارند و از اين رو هر نوع 
تعهد مذاكره كنندگان طالب��ان مبني بر قطع رابطه اين 
گروه با گروه هاي تروريستي بين المللي باورپذير نيست. 
به همين دليل آنچه از كارنامه طالبان و ماهيت فكري آنها 
نتيجه گيري مي شود اين اس��ت كه راه برقراري صلح در 

افغانستان بسيار پيچيده و طولاني است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

مذاكره »نتانياهو« و »بني گانتس« 
براي تشكيل دولت ائتلافي

گروه جهان| رهبران حزب ليكود و آبي � سفيد بر سر 
تشكيل دولت ائتلاف بزرگ در سرزمين هاي اشغالي 
با يكديگر مذاكره مي كنن��د. پيش از آن، رييس رژيم 
اسراييل گزينه تجديد انتخابات پارلماني را رد كرده بود. 
يك هفته از انتخابات پارلماني مي گذرد؛ انتخاباتي كه 
براي دومين بار در سال جاري برگزار شد. هيچ يك از 
احزاب حاضر در پارلمان موفق به كسب اكثريت مطلق 
در اين انتخابات نشدند. از اين رو، دو گزينه وجود داشت؛ 
يا بايد احزاب تن به تشكيل يك دولت ائتلافي مي دادند 
يا بايد انتخابات پارلماني براي سومين بار برگزار مي شد. 
حال خبرگزاري فرانسه از مذاكره بر سر امكان رسيدن 
به توافق بين بني گانتس رهبر فهرست آبي � سفيد و 
بنيامين نتانياهو، رهبر حزب ليكود گزارش داده است. 
گفته مي شود كه رهبران ليكود و فهرست آبي و سفيد 
غروب دوشنبه در ديدار با رووين ريولين رييس رژيم 
اسراييل بر سر امكان تش��كيل يك دولت ائتلافي در 
اسراييل به توافق رسيده اند. ريولين نه تنها با تجديد 
انتخابات پارلماني مخالفت كرده بود، بلكه خواس��تار 
تشكيل يك دولت قدرتمند و با ثبات شده بود. با توجه 
به تعداد كرسي هاي آبي � سفيد و ليكود و نفوذ آنها در 
بين احزاب كوچك تر زمينه براي تشكيل دولت ائتلاف 
بزرگ در اس��راييل فراهم مي شود. احزاب تا پايان ماه 
اكتبر فرصت دارند دولت جديد را معرفي كنند. توافق 
بين دو حزب ياد شده به معناي آن است كه نيروهاي 
محافظه كار در همراهي با فهرس��ت آبي � س��فيد كه 
در بر گيرنده نيروهاي راس��ت ميانه است، با يكديگر 

همكاري خواهند كرد.

»مادورو« در روسيه با »پوتين« 
ديدار و گفت وگو مي كند

گروه جهان| نيكلاس مادورو رييس جمهوري ونزوئلا، 
گفته براي ديدار و گفت وگو با رييس جمهوري روسيه 
عازم اين كشور مي ش��ود. مادورو گفته »براي ديدار با 
دوستمان رييس جمهوري پوتين، امشب همراه با هياتي 
به روسيه مي روم.«  به گزارش آسوشيتدپرس، روسيه 
در كنار شماري ديگر از كشورها از جمله چين، كوبا يا 
تركيه از ادامه رياست جمهوري نيكلاس مادورو حمايت 
كرده اند. ايالات متحده، كشورهاي اروپايي و ده ها كشور 
ديگر حامي رياست جمهوري موقت خوان گوايدو، رهبر 
مخالفان ونزوئلا هستند. سخنگوي كاخ كرملين روسيه 
پيش��تر گفته بود ولاديمير پوتين قرار است با روساي 
جهوري قزاقستان، فيليپين و ونزوئلا در شهر ساحلي 
سوچي ديدار كند. اين ديدارها در حاشيه گردهمايي 
موسوم به »والداي«، كه ديداري سالانه بين روس ها و 
كارشناسان سياست خارجي از كشورهاي غربي است، 
انج��ام مي گيرد. نيكلاس م��ادورو در عين حال تاكيد 
كرده آماده گفت وگو با دونالد ترامپ رييس جمهوري 
امريكا اس��ت، اما اين ديدار را مشروط كرده به تصحيح 
سياست اشتباه جنگ افروزي عليه ونزوئلا كه به گفته 
مادورو به ش��كلي ميراث ب��اراك اوباما اس��ت. ايالات 
متحده رياست جمهوري نيكلاس مادورو را به رسميت 
نمي شناسد و خواستار برگزاري انتخاباتي تحت نظارت 
ناظران بين المللي است. واشنگتن بارها از پكن و مسكو 
خواسته دست از حمايت خود از دولت مادورو بردارند. 
نيكلاس مادورو از سال 2۰۱۳ ميلادي قدرت را در دست 
دارد. ونزوئلا صاحب بزرگ ترين ذخاير نفتي جهان است 

اما در بحران گسترده اقتصادي و سياسي به سر مي برد.

امريكا و سويس در صدر 
فهرست بيشترين دارايي سرانه 
گروه جهان|امريكا جاي سويس را در صدر فهرست 
بيشترين دارايي سرانه گرفته است. به گزارش ايسنا، 
موسس��ه آليانتس آلمان گزارش ثروت امسال خود را 
منتشر كرد كه بر اساس آن، ميزان و تركيب دارايي ها 
در كشورهاي مختلف نسبت به سال هاي گذشته دچار 
تغييرات زيادي شده است. طبق اعلام اين موسسه، تا 
پايان 2۰۱۸ ميزان دارايي در كشورهاي نوظهور براي 
نخستين بار از زمان انتشار اين گزارش كاهش پيدا كرده، 
كه اين مساله حتي در زمان بحران مالي 2۰۰۸ نيز سابقه 
نداشته است. در 2۰۱۸ قيمت سهام شركت هاي مختلف 
در بازار جهاني بطور متوسط ۱2 درصد كاهش داشته 
است و اكنون ميزان دارايي در اختيار خانوارها در جهان با 
۰.۱ درصد كاهش نسبت به سال قبل به ۱۷2.۵ تريليون 
يورو رسيده است. چين يكي از بيشترين كاهش ها در 
دارايي را با ۳.۴درصد داشته است و ژاپني ها با ۱.2 درصد 
كاهش، يكي ديگر از كاهش هاي محسوس را شاهد 
بوده اند. از س��وي ديگر افزايش تنش ها و ريسك ها بر 
سر بازارهاي مالي و نوسانات اقتصادي، تمايل خانوارها 
به پس انداز را شديدا افزايش داده است به گونه اي كه 
ميزان پس انداز خانوارها در جهان با 22درصد افزايش 
نسبت به سال قبل به 2.۷ تريليون يورو رسيده است. بر 
همين اساس كشورهايي كه بيشترين دارايي خالص 
سرانه را دارند عبارت اند از امريكا، سويس، سنگاپور، 
تايوان، هلند، ژاپن، سوئد، بلژيك، نيوزلند، دانمارك... 
در اين رده بندي همچنين كانادا در رده يازدهم، بريتانيا 
در رده دوازدهم، فرانسه پانزدهم، آلمان هجدهم و چين 

سي وچهارم قرار گرفته اند. 

پس لرزه هاي ورشكستگي غول 
گردشگري براي تركيه و يونان

گروه جهان| ورشكستي توماس كوك شركت خدمات 
مسافرتي بريتانيايي، از جمله صنعت گردشگري تركيه 
و يونان و مسافراني را كه در حال حاضر در اين كشورها به 
سر مي برند با دردسر جدي روبرو كرده است. به گزارش 
دويچه وله، س��الن پروازهاي خروجي فرودگاه آنتاليا را 
انبوه چمدان مسافراني كه بايد به كشورهايشان بازگردند 
و چهره هاي نگران پر كرده اس��ت. توماس كوك، غول 
خدمات مس��افرتي بريتانيا، پس از آنكه دولت بريتانيا 
حاضر به تأمين كمك مالي ۱۵۰ميليون پوندي براي 
نجات اين شركت چندمليتي نشد، اعلام ورشكستگي 
كرد. شركت غول پيكر توماس كوك ۱۸۴۱ تاسيس شد 
و شمار زيادي هتل ، اماكن گردشگري وخطوط هوايي 
را اختيار دارد و سفرهاي دريايي را ترتيب مي دهد. اين 
شركت 2۱هزار كارمند در سراسر جهان دارد. پيامدهاي 
اين ورشكس��تگي اما نه تنها گريبانگير كارمندان اين 
شركت است كه شامل حال يك ميليون مشتري اي هم 
مي شود كه سفرشان را خريده اما هنوز آغاز نكرده اند و 
۶۰۰ هزار مسافري كه در حال حاضر از طريق سفر با اين 
شركت در تعطيلات و در كشور ديگري به سر مي برند. 
پيامدهاي ورشكستگي توماس كوك تنها در بريتانيا 
شامل حال تقريبا ۱۵۰ هزار توريست اين كشور است كه 
در حال حاضر در كشورهاي ديگر در سفر به سر مي برند. 
شمار گردشگراني كه ورشكستگي توماس كوك ادامه 
سفر يا بازگشتشان را به مخاطره انداخته در يونان بيشتر 
است. وزارت هاي مربوطه در يونان از ۵۰ هزار توريست 
كه سفرشان به گونه اي با اين كنسرن گردشگري مرتبط 

است، سخن مي گويند. 

خانواده قربانيان بويينگ 
737مكس غرامت مي گيرند

گروه جهان| شركت بويينگ قرار است به خانواده هاي 
هر يك از قربانيان سقوط هواپيماهاي بويينگ ۷۳۷مكس 
حدود ۱۴۴.۵۰۰دلار غرامت پرداخت كند. به گزارش 
بي بي سي، اين مبلغ از ذخيره ۵۰ ميليون دلاري صندوق 
كمك مالي پرداخت خواهد ش��د كه شروع به پذيرش 
دعاوي كرده است و بايد پيش از 2۰2۰ ارايه شود. وكلاي 
خانواده هاي اين قربانيان كه بسياري از آنها در دادگاه عليه 
بويينگ شكايت كرده اند، اين صندوق را به عنوان اقدامي 
نمايشي فاقد اعتبار مي دانستند. »نومان حسين« وكيل 
ساكن تگزاس كه وكالت ۱۵تن از خانواده هاي قربانيان 
را برعهده دارد، در اين رابطه گفته: »۱۴۴هزار دلار براي 
جبران غرامت هيچ ي��ك از خانواده هاي ما يا هيچ يك 
از خانواده ها كافي نيست. اين مبلغ خانواده ها را راضي 
نخواهد كرد.«  بويينگ ۷۳۷مك��س از مارس و در پي 
سقوط مرگبار اين هواپيماها در اندونزي و اتيوپي و كشته 
شدن بيش از ۳۴۰نفر، به دليل مشكلات ايمني زمين گير 
ش��د. بويينگ ماه جولاي وعده داده بود، ۱۰۰ميليون 
دلار به خانواده ها و مناطق صدمه ديده از س��قوط اين 
هواپيماها پرداخت مي كن��د. دنيس ميلنبرگ مدير 
اجرايي بويينگ، از تشكيل اين صندوق براي رسيدگي 
به دعاوي خانواده هاي قربانيان به عنوان گامي مهم براي 
كمك به بازماندگان ياد كرده است. هواپيماي خط هوايي 
اتيوپي مارس سقوط كرد و هواپيماي شركت »لايون اير« 
از اندونزي هم اكتبر سال پيش در درياي جاكارتا به آب 
افتاد. سقوط دوم، باعث شد كه همه هوا پيماهاي۷۳۷ 
در جهان زمين گير شوند و معلوم نيست كه دوباره چه 

زماني اجازه پرواز بيابند.
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 اقتصاد تركيه از ركود 
خارج خواهد شد

گروه جهان| صندوق بين المللي پول پيش بيني 
كرده اس��ت كه رشد اقتصادي تركيه مثبت خواهد 
ش��د. به گزارش رويترز، صندوق بين المللي پول در 
گزارش جديد خود از اقتصاد تركيه با اشاره به وجود 
ريسك هاي متعدد بر سر راه اقتصاد اين كشور اعلام 
كرد كه بدون انجام اصلاحات س��اختاري اقتصادي 
مناسب توس��ط دولت، دستيابي به رش��د پايدار و 
قدرتمند كار دشواري خواهد بود. صندوق بين المللي 
پول با هشدار نسبت به شكننده بودن آرامش كنوني 
اقتصاد تركيه گفته است كه حجم ذخاير ارزي تركيه 
در سطح پاييني قرار دارد و بدهي خارجي شركت هاي 
ترك بالا است. بنا بر اعلام صندوق بين المللي پول، 
اصلي ترين چالش سياست گذاري تركيه، تغيير از 
نگاه كوتاه مدت به ميان مدت در برنامه ريزي اقتصادي 
خواهدبود. در طول ۱۵ سال اخير اقتصاد تركيه به طور 
متوسط رش��د بالاي پنج درصد داشته است اما نرخ 
تورم و نرخ بهره پس از كاه��ش ۳۰ درصدي ارزش 
لير در سال گذشته، از واقعيت هاي رشد فاصله گرفته 
است. در سه ماهه دوم امسال رشد اقتصادي تركيه 
به منفي ۱.۵ درصد رسيد كه سومين رشد اقتصادي 
منفي فصلي تركيه بوده است اما انتظار مي رود رشد 
اقتصادي در س��ه ماهه سوم مثبت شود هر چند كه 
اين رشد بس��يار ضعيف و طبق پيش بيني صندوق 
بين المللي پول احتمالا تنها ۰.2۵ درصد خواهد بود. 
گزارش صندوق بين المللي پول در شرايطي منتشر 
مي شود كه وزارت دارايي تركيه ديروز از بازديد سرزده 
هيات اين نهاد از تركيه انتقاد كرد و آن را مغاير قوانين 
داخلي اين كش��ور دانست. پيش تر بانك جهاني در 
گزارش خود از اقتصاد تركيه پيش بيني كرده بود كه 
اقتصاد تركيه به تدريج به مسير صعودي باز گردد. اين 
بانك پيش بيني كرده كه اقتصاد تركيه امسال از ركود 
خارج شود و رشد سه درصدي در سال 2۰2۰ و چهار 
درصدي در سال 2۰2۱ را تجربه كند. علاوه بر دو نهاد 
فوق، موسس��ه رتبه بندي »اس اندپي« در گزارشي 
اعلام كرد كه با وجود نبود يك رويكرد فعال، اقتصاد 
تركيه و سيستم بانكي اين كشور امسال و سال آينده با 
چالش هاي منفي زيادي مواجه خواهد شد و كاهش 
نرخ بهره توسط بانك مركزي امريكا به تشديد اين 

مشكلات دامن خواهد زد.

عراق به طرح »كمربند و جاده« 
مي پيوندد

نخست وزير عراق در جريان سفرش به پكن اعلام 
كرده كشورش به طرح چين در حوزه زيرساخت ها 
موس��وم به »كمربن��د و جاده« خواهد پيوس��ت. 
به گزارش شرق الاوس��ط، ع��ادل عبدالمهدي  در 
ديدار با ش��ي جين پينگ رييس جمهوري چين، 
از حمايت پكن قدرداني و تاكيد كرده، عراق آماده 
همكاري با چين در چارچوب طرح كمربند و جاده 
اس��ت. رييس جمهوري چين تاكيد كرده، حجم 
تب��ادلات تجارتي چي��ن و عراق در س��ال 2۰۱۸ 
ميلادي به بيش از ۳۰ ميليارد دلار رس��يد. چين 
بزرگ ترين شريك تجاري بغداد است و عراق دومين 

صادركننده بزرگ نفت به چين به شمار مي رود.

سفر »عمران خان« با هواپيماي 
شخصي »بن سلمان« 

نخست وزير پاكستان براي مشاركت در نشست 
سالانه مجمع عمومي سازمان ملل با هواپيماي 
شخصي وليعهد عربستان به نيويورك رفته است. 
به گزارش ارم نيوز، عمران خان در جريان سفرش 
به رياض، براي حضور در نشست مجمع عمومي 
سازمان ملل خواسته با هواپيماي تجاري معمولي 
به نيويورك برود اما ميزبانش محمد بن سلمان 
وليعهد عربستان، اصرار كرده اين سفر با هواپيماي 

شخصي او انجام شود.

حمله موشكي به منطقه سبز 
بغداد

منابع امنيت��ي عراق تاكيد كردند، دو موش��ك 
كاتيوشا به نزديكي مقر سفارت امريكا در منطقه 
الخضراء در بغداد اصابت كرده اس��ت. به گزارش 
الجزيره، يك موشك كاتيوشا به نزديكي سفارت 
امريكا و يك موش��ك ديگر به سه متري دروازه 
جنوب غربي آن اصابت كرده است. به گفته منابع 
مطلع، موشك س��وم نيز به رود دجله در اطراف 
منطقه بسيار محافظت ش��ده سبز اصابت كرد، 
خيابان هاي اين منطقه جز مس��يرهاي منتهي 
به س��فارت امريكا باز شده اند. گفته شده، مكان 
شليك موش��ك ها منطقه هور رجب در جنوب 
بغداد بوده است. مركز اطلاع رساني امنيتي عراق 
نيز اصابت خمپاره به اطراف منطقه سبز را بدون 

اشاره به سفارت امريكا تاييد كرده است.

افشاي حمايت ۷۴ ميليون دلاري 
امارات از جنگ ليبي

رييس حزب كنگره التب��اوي ليبي فاش كرده 
امارات ۷۴ ميلي��ون دلار براي حمايت از حمله 
به طرابل��س اختصاص داده اس��ت. به گزارش 
سايت عربي2۱، عيسي عبد المجيد در جلسه 
دادرسي شوراي عالي حقوق بشر در ژنو گفته: 
»اين حمايت از شبكه الحدث وابسته به خليفه 
حفتر، رهبر نيروهاي موس��وم ب��ه ارتش ملي 
ليبي، ش��بكه ليبيا روح الوطن، ش��بكه 2۱۸ و 
روزنامه هاي المرصد و بوابه افريقيا صورت گرفته 
است.« حزب كنگره التباوي 2۰۱۶ تاسيس شد 
و از جمله اهداف آن مي ت��وان به دفاع از اقليت 
التبو در داخل و خارج ليبي و همچنين تضمين 

حقوق آنها اشاره كرد.
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عكسروز

چهرهروز

بازگشت محمدرضا هنرمند بعد از 17 سال به سينما 
فيلم سينمايي سمفوني نهم به كارگرداني محمدرضا هنرمند و تهيه كنندگي زينب تقوايي آبان ماه اكران مي شود. اميرحسين حيدري )پخش كننده 
فيلم سمفوني نهم( با اشاره به ثبت قرارداد اكران اين فيلم در گروه سينما فرهنگ گفت: فيلم سمفوني نهم تازه ترين اثر محمدرضا هنرمند است كه 
يك فيلم جذاب است و جزو بهترين آثار وي است. اين فيلم از اوايل آبان بعد از پايان اكران فيلم مردي بدون سايه در گروه سينمايي فرهنگ اكران 
مي شود و هم اكنون تيم تبليغات و روابط عمومي فيلم در حال برنامه ريزي و آماده سازي اقلام تبليغاتي آن است. وي ادامه داد: نسخه اي كه از فيلم 
سمفوني نهم قرار است اكران شود با نسخه اي كه در جشنواره فيلم فجر نمايش داده شده، تفاوت هاي زيادي دارد و تهيه كننده و كارگردان فيلم بعد 
از بررسي نظرات تماشاگران، منتقدان و اهالي رسانه تغييرات اساسي را در فيلم اعمال كردند و حتي صحنه هاي جديدي تصويربرداري شده است.

بازارهنر

تاريخنگاري

مجلس خبرگان هرگونه شكنجه را ممنوع كرد
روز ۳ مهر ۱۳۵۸ بر اساس مصوبه مجلس خبرگان قانون 
اساسي، هرگونه شكنجه به هر نحو ممنوع اعلام شد. در 
سي امين جلسه بررسي نهايي قانون اساسي كه بعدازظهر 
اين روز به رياست آيت الله منتظري تشكيل شد ۸ اصل 
قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران از جمله اصول ۳۶، 
۴۱، ۴۴ و ۴۷ به تصويب رسيد. از آن جمله اصل ۴۳ بود. 
در اين اصل آمده بود: »هرگونه شكنجه به هر نحو براي 
گرفتن اقرار يا كسب اطلاع ممنوع است. اجبار شخص 
به شهادت، اقرار يا سوگند مجاز نيست و چنين شهادت، 
اقرار و سوگندي فاقد ارزش و اعتبار است و متخلف از اين 
اصل طبق قانون مجازات مي شود.«  يكي ديگر از اصولي 
كه در اين جلسه مورد بررس��ي قرار گرفت اصل ۴۱ بود 
كه پس از قرائت پيرامون آن بحث شد. در اين اصل آمده 
بود: »هيچكس را نمي توان دس��تگير كرد مگر به حكم 
و ترتيبي كه قانون معين مي كند، در صورت بازداش��ت 

موضوع اتهام با ذكر دلايل حداكثر در مدت بيست و چهار 
ساعت به متهم ابلاغ شود و مقدمات محاكمه او در اسرع 
وقت فراهم گردد. متخلف از اين اصل طبق قانون مجازات 
مي شود.« در مورد اين اصل قبلًا در چند جلسه ديگر هم 
بحث شده بود. آيت الله منتظري بعد از قرائت اصل گفت: 
»اين اصل سه مرتبه مورد بررسي قرار گرفته و ظاهراً ديگر 

نبايد حرفي باشد.« آيت الله خامنه اي )مقام معظم رهبري(  
گفت: »من مخالف هستم.« وي آنگاه پشت تريبون قرار 
گرفت و گفت: »خود آقايان حتماً در كش��اكش مبارزه 
بودند و ديده اند، بنابراين هر ش��خصي كه به هر علتي 
دستگير مي شود اولين حقي كه دارد اين است بفهمد چرا 
او را گرفته اند، يعني بايد تفهيم اتهام گردد. اين بيست 
و چهار ساعتي كه در اصل آمده حتي در رژيم قبلي نيز 
براي اين بود كه متهم هرچه زود تر از زيرزمين كلانتري 
به مراجع صالح تحويل داده شود. زيرا بازپرس صلاحيت 
بيشتري براي رسيدگي به امر دارد و اينكه نوشته شده 
در اسرع وقت معلوم نيست با توجه به وضعيت ضابطين 
دادگستري، اسرع وقت چقدر است و با استناد به همين 
اصل يك فرد را مي توانند حتي چندين روز در زيرزمين 
كلانتري نگه دارند و اين نه تنها حقي ايجاد نمي كند بلكه 

حقوق قبلي شان را نيز در خطر مي اندازد.«

دورهمي 3  نويسنده  در »به هواي پاك پريد«
كارگردان نمايش »به هواي پاك پريد« 
كه در قالب س��ومين رپرتوار عصر تجربه 
به صحنه خواهد رفت، عن��وان كرد اين 
نمايش اقتباسي از داستان »مسخ« كافكا 
است. اميرحسين بريماني درباره جزييات 
اين نمايش گفت: اي��ن نمايش در قالب 
سومين رپرتوار »عصر تجربه« از ۷ تا ۱۹ 
مهر ساعت ۲۰ در تئاتر مستقل تهران به 

صحنه مي رود. نمايش »به هواي پاك پريد« اس��فند 
گذشته در جشنواره تئاتر تجربه حضور داشت و موفق 
به دريافت تنديس بهترين ايده نيز از اين جشنواره شد. 
اين نمايش همچنين در جشنواره تئاتر دانشگاهي هم 
اجرا شده اس��ت. وي درباره مضمون اين اثر نمايشي 
توضيح داد: اين نمايش درباره آقاي حسين پور است كه 
يك روز از خواب بلند شده و متوجه مي شود اندازه اش 
كوچك شده اس��ت. او حتي براي راه رفتن روي فرش 
نيز به مشكل مي خورد و پرز فرش تا زانوي او مي رسد. 
با وجودي كه آقاي حس��ين پور كوچك شده اما هنوز 
يك آدم كامل اس��ت و بايد زندگي كند ولي براي رفع 
نيازهايش با مشكلات زيادي روبه رو مي شود ... . بريماني 

درباره ايده اجرايي نمايش بيان كرد: اين 
نمايش از داستان »مسخ« كافكا اقتباس 
شده است با اين تفاوت كه در آن داستان، 
فرد مورد نظر سوس��ك مي شود اما اينجا 
كوچك ش��ده اس��ت. در »به هواي پاك 
پريد« سه داستان نويس در حال نوشتن 
داستان كوچك ش��دن آقاي حسين پور 
هس��تند. در واقع اين سه داستان نويس 
كه نقش شان را خود من، نيما شكيبايي و علي عرفاني 
بازي مي كنيم نويسندگان نمايشنامه هستند كه حالا 
دارند تجربه شكل گيري اين داستان و ايده اجرايي آن 
را روي صحنه بازسازي مي كنند. اين كارگردان جوان 
تئاتر در پايان صحبت هايش يادآور شد: در اجرا همه 
مشكلاتي كه براي شكل گيري اين نمايش با آن روبرو 
بوديم، مطرح مي شود. همچنين در اين نمايش هر شب 
يك اتفاق و موضوع جديد شكل مي گيرد از همين رو 
با اجرايي تكراري روبه رو نيستيم. اين نمايش با بازي 
 نيما ش��كيبايي، علي عرفاني، اميرحسين بريماني از
 ۷ تا ۱۹ مهرماه در قالب سومين رپرتوار »عصر تجربه« 

در تئاتر مستقل تهران اجرا مي شود.

جايزه  ويژه  جشنواره  مجارستان براي »تهران شهر عشق«
فيلم س��ينمايي »تهران شهر عشق« كه 
محصول كشورهاي ايران، هلند و انگلستان 
است در بيست و يكمين حضور بين المللي 
خود در جشنواره سينه فست مجارستان 
جايزه وي��ژه اكومين��كال را دريافت كرد. 
ش��انزدهمين دوره فستيوال سينه فست 
مجارستان از تاريخ ١٣ تا ٢١ سپتامبر برابر با 
۲۲ تا ۳۰ شهريور برگزار شد كه فيلم »تهران 

شهر عش��ق« به كارگرداني علي جابر انصاري در بخش 
مسابقه بين الملل جشنواره با ١۵ فيلم ديگر در رقابت بود 
و توانست جايزه ويژه اكومينكال اين جشنواره را از آن خود 
كند. رياست داوران اين جشنواره را دنيس كوته كارگردان 
كانادايي بر عهده داشت. فيلم »تهران شهر عشق« پيش از 

اين جايزه هيات داوران جشنواره بين المللي 
صوفيا بلغارس��تان و جايزه بهترين بازيگر 
زن از جشنواره پكن چين را دريافت كرده 
است. در خلاصه داستان فيلم آمده است: 
»تهران شهر عشق« طنز تلخ عاشقانه اي 
اس��ت در مورد سه شخصيت كه با وجود 
هياهوي بي حد و حصر ابرش��هر تهران،  
احساس تنهايي مي كنند و در راه پُر كردن 
اين تنهايي به شناخت عميق تري از خودشان مي رسند. 
داستان هاي اين سه ش��خصيت به طور موازي پيش 
مي روند. در نهايت مينا، وحيد و حسام اگر چه همچنان 
تنها، اما مصمم تر و با درك عميق تري از خود، به راهشان 

در هياهوي تهران ادامه مي دهند

نكوداشت  فريماه فرجامي در خانه سينما 
كانون فيلم خانه سينما در ادامه برنامه هاي 
»گوشه هاي كم پيداي سينماي ايران« 
كه به كوش��ش امير پوريا، اجرا مي شود، 
نكوداش��تي براي فريماه فرجامي برگزار 
خواهد كرد. هدفِ اين س��ري برنامه ها، 
يادآوري فعالان قديمي س��ينماي ايران 
است كه امروز در گوشه و سايه مانده اند. در 
اين برنامه علاوه بر نمايش و مرور تحليلي 

جلوه هايي از كارنامه بازيگري فريماه فرجامي، شماري 
از همكاران باسابقه او از جمله مسعود كيميايي، محمد 
متوس��لاني، امين تارخ، عليرضا داوودنژاد، جهانگير 

كوثري و... در س��خناني با حضور خود يا 
از طريق پيام تصويري، از كار و پيشينه او 
مي گويند. جلسات پيشين »گوشه هاي 
كم پيداي س��ينماي ايران« با نكوداشت 
منوچهر فريد، فردوس كاوياني و علي اكبر 
مزيناني برگزار شده و قرار است به صورت 
منظم ادامه پيدا كند. نكوداش��ت فريماه 
فرجامي روز چهارشنبه ۳ مهر، ساعت ۱۸ 
در خانه س��ينما، واقع در خيابان بهار جنوبي، خيابان 
سمنان، پلاك ٢٩ برگزار خواهد شد. ورود به اين جلسه 

براي همه علاقه مندان، آزاد و رايگان است.

نقاشي هاي علي دالوند در خانه هنرمندان 
نمايشگاه نقاشي هاي علي دالوند در خانه 
هنرمندان ايران داير است. اين نمايشگاه 
با موض��وع طراحي فيگوراتي��و، پرتره و 
طبيعت بي جان در گالري تابستان خانه 
هنرمندان ايران داير اس��ت. علي دالوند 
با اشاره به برگزاري اين نمايشگاه اظهار 
داشت: ۳۵ اثر به نمايش گذاشته شده در 
اين نمايشگاه را طي سال هاي ۹۵ تا ۹۸ با 

رويكرد جذب مخاطب عام و بدون عنوان خلق كرده ام 
تا مخاطب بتواند برداش��ت آزاد خود را از آثار داشته 
باشد، به نظر من طراحي شما را وادار مي كند اطرافتان 
را متفاوت ببينيد و با عناصر بصري درگير  ش��ويد، و 
تلاش من در خل��ق اين آثار درگي��ر كردن مخاطب 
عام با عناصر بصري بوده اس��ت. عل��ي دالوند داراي 
كارشناسي مجسمه سازي از دانشگاه هنر است، وي 
همچنين موفقيت هايي درخشان اعم از دريافت جايزه 

تشويقي از دوسالانه تصويرگري نامبوك 
- كره جنوبي ۲۰۱۵، منتخب نمايشگاه 
دوسالانه تصويرگري قلم طلايي بلگراد 
- صربس��تان ۲۰۱۳، برگزيده ششمين 
دوس��الانه تصويرگري تهران، برگزيده 
جشنواره بين المللي هنرهاي تجسمي 
فج��ر در بخش تصويرس��ازي، برگزيده 
جش��نواره ملي هنرهاي تجسمي جوان 
در بخش تصويرس��ازي، برگزيده هفتمين جشنواره 
تجسمي سوگواره عاشورايي در بخش تصويرسازي، 
برگزيده هجدهمين جش��نواره بين المللي هنرهاي 
تجسمي جوانان در بخش طراحي – گرگان و نفر اول 
جشنواره هنرهاي تجسمي دانشجويان سراسر كشور 
در بخش نقاشي را دركارنامه هنري خود دارد. نمايشگاه 
نقاشي هاي علي دالوند تا ۹ مهر در گالري تابستان خانه 

هنرمندان ايران ميزبان علاقه مندان است

میراثنامه

معدن كاران به سايت تاريخي جوبجي رحم نكردند
بعد از گذشت ۱۲ سال از كشف گنجينه جوبجي، به نام 
احداثِ جاده براي عبور ماشين هاي معدن كاران در حريم 
درجه يك و عرصه همان محوطه تاريخي مسير را با خاك 
يكس��ان مي كنند. محوطه باستاني جوبجي را در سال 
۱۳۸۶ و به دنبال آغاز اجرايي كردن طرح كانال آب رساني 
به دست آوردند، گنجينه اي بزرگ از يكي از پادشاهان 
عيلامي كه كانالِ ۱۸۶ متري انتقال آب سببِ خيرش شد 
و همان شد كه باستان شناسان در جوبجي كاوش هاي 
گسترده اي را آغاز كردند، كاوش هايي كه در طول اين 
مدت هنوز ادامه دارد، اما نكته جالب توجه، تغيير ديدگاه 
مسوولان شهري رامهرمز است كه حالا اجازه داده اند تا 
مسيرِ احداثِ جاده  براي عبور ماشين هاي معدن كاران را 
از حريم درجه يك و عرصه محوطه جوبجي عبور كند. 
منصور معتمدي - مسوول انجمن دوستداران ميراث 
فرهنگي تاشار رامهرمز - در گفت وگو با ايسنا مي گويد: 
در بالا دستِ سايتِ تاريخي جوبجي، چند معدن كوپال 
از تپه هاي ماهور قرار دارد كه براي مصالح ساختمان يا 
آسفالت قابل برداشت است، بنابراين معادنِ زيادي در 
اين محوطه در حال برداشت كوپال ها هستند. وي با بيان 
اينكه پيش از اين، مسير تردد كاميون هاي معدن كاران، 

روستاي جوبجي بود، مي افزايد: اعتراض مردمِ روستا باعث 
شد تا به فكر تغيير راه براي عبور كاميون ها باشند، در اين 
ميان تنها راهي كه داشتند عبور از زمين هاي كشاورزي يا 
سايت تاريخي جوبجي بود كه شوراي تامين استان سايت 
 تاريخي جوبجي را انتخاب كرد. او با اش��اره به مخالفت 
صد درصدري ميراث فرهنگي رامهرمز با اين مس��ير، 
اظهار مي كند: حدود ۵ روز قبل مسوولان شهري بدون 
حضور مسوولان ميراث فرهنگي در جسله شوراي تامين، 
عبور جاده از سايت جوبجي را تاييد كردند. معتمدي با 
اشاره به توقف كارِ احداث جاده در يكي، دو روز نخست 
مي گويد: در نخستين كار توقف كه فرماندار، معاون او و 
برخي مسوولان بودند، ميراث فرهنگي به آنها پيشنهاد 

داد كه كافي است مسوولان شهري يك درخواست به 
ميراث بدهند تا كارشناسان استان، راهي را بررسي كنند 
كه نه آسيبي به ميراث وارد ش��ود و نه توقفي براي كار 
معدنكاران باشد، اما معدنكاران متاسفانه با رفتن يگان 
حفاظت و فرماندار رامهرمز بار ديگر كار خود را آغاز كردند. 
اوگفت: در صورت انجام اين كار، همه زيرساخت ها و تمام 
داشته هاي فرهنگي اين محوطه تاريخي در زيرِ زمين نابود 
مي شوند، با احداثِ جاده، روزانه صدها كاميون با بارهاي 
حدود ۳۰ تا ۴۰ تُني از اين جاده عبور مي كنند، كه اين 
كار علاوه بر نابود كردن هر يافته تاريخي، امكان كاوش 
يا بررسي علمي را از باستان شناسان مي گيرد. معتمدي 
درباره مس��ير جايگزين براي اين پروژه مي گويد: آنها 
براي شان مسير جايگزين وجود ندارد، چون حكم شان را از 
شوراي تامين استان گرفته اند و فقط به آن اتكا دارند، شب 
گذشته – دوشنبه يك مهر – بخشي از كارشان را انجام 
دادند، اما در حال حاضر و با پيگيري هاي مديركل ميراث 
فرهنگي استان خوزستان، اكنون كار متوقف شده است، 
ان هم در شرايطي كه از حريم درجه يك عبور كرده اند 
و در حال رسيدن به عرصه اند. با اين كار سايت تاريخي 
به دست آمده در سال ها گذشته را نيز تخريب مي كنند.

ايستگاه

فيلم جديد تارانتينو 
به چين مي رود

» ادوارد نورتون« جشنواره 
فيلم رم را افتتاح مي كند

س��رانجام تاريخ نمايش 
در  روزگاري  »روزي 
هاليوود« جديدترين فيلم 
كوئنتين تارانتينو در چين 
تعيين ش��د و اي��ن فيلم 
به زودي در اين سرزمين به 
نمايش درمي آيد. هاليوود 
ريپورتر درباره اين موضوع 

نوشت: جديدترين فيلم تارانتينو به عنوان اولين فيلم 
وي راهي چين مي ش��ود و احتمالا اي��ن اكران رقم 
فروش بين المللي فيلم را بالا خواهد برد. فيلمي كه با 
بازي لئوناردو دي كاپريو و برد پيت ساخته شده ۲۵ 
اكتبر )۳ آبان( در چين به نمايش در مي آيد. اين فيلم 
كه تاكنون فروشي ۳۴۴.۶ ميليون دلاري را در سطح 
جهان ثبت كرده شايد با نمايش در چين به مرز ۴۰۰ 
ميليون دلار نزديك شود.در عين حال كره جنوبي كه 
به عنوان چهارمين بازار بزرگ فيلم شناخته مي شود 
نيز از پنجشنبه ۲۶ سپتامبر )۴ مهر( ميزبان اين فيلم 
خواهد بود. تنها فيلم تارانتينو كه توانست به مرز اكران 
در چين برسد وسترن »جانگوي از بند رها شده« در 
سال ۲۰۱۳ بود كه اجازه نمايش گرفت اما دقايقي 
پيش از اكران در ش��ب افتتاحيه دستور داده شده تا 
جلوي اكران آن گرفته شود. هيچ توضيح رسمي نيز 
براي اين تغيير ناگهاني داده نشد. بعدها منابع نزديك 
به ماجرا گفتند يكي از مقامات حزب كمونيست به 
خاطر خش��ونت موجود در فيلم اين دستور را داده 
است. اين فيلم با جرح و تعديل هاي بسيار يك ماه بعد 
روي پرده رفت اما تا آن زمان نسخه هاي غيرقانوني 
به صورت گسترده در دسترس همه قرار گرفته بود 
و نسخه سانسور نش��ده آن به صورت گسترده ديده 
شد. به همين دليل نسخه تعديل شده مخاطبي در 
سينماها نيافت و به سرعت از اكران برداشته شد. در 
فيلم »روزي روزگاري در هاليوود« خبري از خشونت 
فيلم هاي پيشين تارانتينو نيست و انتظار مي رود با 
تعديل روبه رو نشود. البته اين فيلم با توجه به اينكه 
نوستالژي هاليوود قديم را تصوير مي كند، ممكن 
است براي چيني ها ملموس نباشد. »روزي روزگاري 
در هاليوود« پس از تعطي��لات روز ملي چين كه از 
يكم اكتبر شروع مي شود و امسال هفتادمين سال 
تاسيس جمهوري خلق چين را گرامي مي دارد، راهي 

سينماها خواهد شد.

»بروكلي��ن بي م��ادر« 
ساخته ادوارد نورتون فيلم 
افتتاحيه جشنواره فيلم رم 
۲۰۱۹ خواهد بود. هاليوود 
ريپورتر، همراه با نمايش 
فيلم »بروكلين بي مادر« 
به عن��وان فيلم افتتاحيه 
جشنواره فيلم رم، ادوارد 

نورتون به عنوان نويسنده، كارگردان، تهيه كننده و 
بازيگر اين فيلم در اين رويداد حضور خواهد داشت 
و با حاضران گفت وگ��و مي كند. اين فيلم ۱۷ اكتبر 
چهاردهمين جشنواره فيلم رم را آغاز مي كند. نورتون 
كه ۳ نامزدي اس��كار را در كارنامه دارد اين فيلم را با 
اقتباس از رماني از جاناتان لتم نوشته است. نورتون 
هم با انتشار بيانه اي از اينكه هميشه از سينماي ايتاليا 
الهام گرفته ياد كرد و گفت با اين حضور يك رويايش 
به واقعيت پيوسته است. »بروكلين بي مادر« در دهه 
۱۹۵۰ در نيوروك اتفاق مي افتد و نورتون در آن در 
نقش كارآگاهي كه مبتلا به سندرم توره است ظاهر 
ش��ده كه مي خواهد معماي قتل استادش فرانكي 
مين��ا را حل كند. اين فيلم از يك��م نوامبر در امريكا 
روي پرده هاي نقره اي مي رود و لازم به ذكر است كه 

جشنواره فيلم رم از ۱۷ تا ۲۷ اكتبر برگزار مي شود.

ناكامي بزرگ كيانوش رستمي در مسابقات جهاني
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كيانوش رستمي با انداختن وزنه هاي خود 
در حركت يكضرب دس��ته ۹۶كيلوگرم 
رقابت ه��اي قهرماني جهان��ي از جدول 
حركت يك ضرب و مجموع اوت شد. پيكارهاي دسته ۹۶ 
كيلوگرم وزنه برداري قهرماني جهان از ديروز به ميزباني 
تايلند آغاز شد كه مدعي كشورمان در همان ابتداي كار با 
اوت كردن هر سه وزنه خود در حركت يكضرب از جدول 
مجموع اوت شد. كيانوش رستمي در نخستين گام در 
حركت يكضرب وزنه ۱۸۰ كيلوگرم را انتخاب كرد اما 
سه بار متوالي اين وزنه را انداخت. كيانوش رستمي در 
حالي در نخستين حركت خود ناكام ماند كه براي زدن 
اولين حركت روي تخته آمد اما به دليل ناهماهنگي ها 
در سيستم جدول مسابقات، زمان زيادي را روي تخته 
ماند.  كيانوش در حرك��ت دوم هم دوباره در مهار وزنه 
۱۸۰ كيلوگرم ناكام ماند و از ناحيه آرنج دچار درد شد. 
رستمي در حركت سوم هم با همين ناكامي همراه بود 
و در نهايت اوت ش��د. رستمي سال هاست كه با روشي 

عجيب در دنياي وزنه برداري به تنهايي تمرين مي كند 
و بارها به خاطر اين موضوع با فدراس��يون و كادر فني 

درگيري و چالش داشته است. او مدعي بود كه مي توان 
با همين تمرينات هم به موفقيت رسيد.

بعضي از لژيونرهاي فوتبال ايران در اين فصل شرايط بدي را 
تجربه مي كنند و به دلايل مختلف در تيم هاي خود فرصت 
خودنمايي پيدا نمي كنند.  مسابقات فوتبالِ باشگاهي در 
نقاط مختلف جهان در حال برگزاري است و تقريبا سر و 
شكل درستي به خود گرفته است. لژيونرهاي فوتبال ايران 
هم در كشورهاي اروپايي و غير اروپايي مشغول هستند و 
برخي از آنها مانند سردار آزمون، مهدي طارمي، مهرداد 
محمدي، مرتضي پورعلي گنج��ي، كريم انصاري فرد، 
رامين رضاييان، مجيد حسيني، رضا قوچان نژاد شرايط 
ايده آلي دارند اما اكثر آنها با مش��كلات مختلفي روبه رو 
شده اند و وضعيتشان خطرناك شده است. امير عابدزاده 
شب گذشته در تركيب ماريتيمو براي اولين بار در اين فصل 
به ميدان رفت و با توجه به درخششي كه داشت به نظر 
مي رسد بتواند به حضور فيكس خود در تركيب اين تيم 
پرتغالي ادامه بدهد. بدين ترتيب او از ليست لژيونرهاي در 
خطر به طور موقت خارج شد.در ادامه به بررسي وضعيت 
۹ لژيونر مهم ديگري كه نتوانسته اند تا به اينجا عملكرد 

خوبي داشته باشند مي پردازيم :
میلادمحمدي:

در ۱۳ ب��ازي اين فصل تنها ۲ بار فيك��س بوده و يك بار 
به عنوان بازيكن تعويضي وارد زمين ش��ده است. ميلاد 
محمدي برعكس دوران حضورش در احمدگروژني، در 
خنت هنوز نتوانسته خودش را به كادر فني تحميل كند 
و نيمكت نش��ين بازيكني به نام » نانا آساره « از غنا شده 
است كه ۳۳ سال سن دارد و جزو قديمي ترين مهره هاي 

خنت به حساب مي آيد.
امیدابراهیمي:

در روزهاي پاياني نقل و انتقالات در ليست خروجي 
الاهلي قطر قرار گرفت و مجبور شد تيمش را تغيير 
دهد. با اينكه پيش��نهاد داخلي داشت اما به توصيه 
ويلموتس راهي يوپن بلژيك شد. با اين حال هنوز به 
شرايط آرماني نرسيده و نتوانسته در تركيب تيمش به 
ميدان برود. اين در حالي است كه ۸ هفته از رقابت هاي 

ليگ بلژيك گذشته است.

سعیدعزتاللهي:
س��عيد عزت اللهي در اين هفته اولي��ن بازي خود را 
براي يوپن انجام داد. او مقابل استانداردليژ سرانجام 
به ميدان رفت تا پس از ماه ها در يك بازي رس��مي 
در مستطيل س��بز حاضر ش��ود. عزت اللهي بعد از 
مصدوميت طولاني م��دت، ردينگ را ترك كرد و به 
روستوف برگشت اما بازهم جايي در اين تيم روسيه اي 
نداشت و به يوپن پيوست. به نظر مي رسد شرايط براي 
او در يوپن به گونه اي باشد كه از اين پس در تركيب 

اصلي به ميدان برود و مشكلي نداشته باشد.
علیرضاجهانبخش:

معتبرترين لژيونر فوتبال ايران شرايط وخيمي دارد. 
۶ هفته از رقابت هاي ليگ جزيره گذش��ته و نه تنها 
عليرضا نتوانس��ته يك دقيقه به ميدان برود بلكه در 
اكثر بازي ها فرصت حضور در ليست ۱۸ نفره برايتون 
را نيز از دست داده اس��ت. جهانبخش فقط در جام 
اتحاديه يك بازي انجام داد و ديگر هيچ وقت فرصت 

بازي توسط گراهام پاتر به او داده نشد.
سامانقدوس:

همه چي��ز براي س��امان در اين فص��ل خوب پيش 
مي رفت تا اينكه از ط��رف فيفا با محروميت ۴ ماهه 
مواجه شد و شوك بزرگي به خودش، باشگاه آميان و 
تيم ملي ايران وارد كرد. بايد ديد سامان بعد از پشت 
سر گذاشتن محروميتش مي تواند جايگاه سابق خود 

را در لوشامپيونا و تيم فرانسوي اش پيدا كند يا خير.

عليقليزاده:
يك مصدوميت سنگين او را از مسير فوق العاده اش دور كرد. 
قلي زاده جزو مهره هاي تاثيرگذار شارلروا بود اما حالا به يك 
بازيكن نيمكت نشين كه فقط چند دقيقه فرصت بازي پيدا 
مي كند تبديل شده است. قلي زاده فقط در دو مسابقه بازي 
كرده و ميانگين حضورش ۶ دقيقه بوده است. او حالا در تيم 
ملي هم جايي ندارد و بايد به نظاره نشست كه آيا پديده تيم 
كي روش در ماه هاي منتهي به جام ملت هاي آسيا مي تواند 

به تيم تحت هدايت ويلموتس هم راه پيدا كند يا خير.
يونسدلفي:

جوان ترين لژيونر تاريخ فوتبال ايران با اميدهاي فراواني 
راهي بلژيك شد و در چند هفته اول فصل قبل هم توانست 
توجه رسانه هاي اين كشور را به سمت خود جلب كند اما 
گذر زمان همه چيز را تغيير داد. دلفي از تركيب اصلي دور 
شد و در اين فصل هم به يك نيمكت نشين تبديل شده 
كه براي چند دقيقه ه��م نمي تواند فرصت خودنمايي 

داشته باشد.
كاوهرضايي:

سومين بازيكن ايراني گورخرهاي بلژيكي كه به تازگي 
به صورت قرضي از بروژ به اين تيم بازگشته است؛ هنوز 
از لحاظ روحي شرايط خوبي پيدا نكرده و به همين دليل 
فعلا يك بازيكن تعويضي به حساب مي آيد. كاوه دو فصل 
پيش يكي از بهترين بازيكنان ژوپيلر ليگ بلژيك بود ولي 
بعد از يك فصل كابوس وار در بروژ به تيمي بازگشته كه 
در آن شناخته شد. رضايي براي رسيدن به تركيب اصلي 
بايد با شامار نيچولسون جاماييكايي و ۲۲ ساله رقابت كند.

الهیارصیادمنش:
باشگاه فنرباغچه خيلي زود قيدش را زد و او را براي كسب 
تجربه راهي ليگ دوي تركيه كرد. اللهيار كمتر از يك ماه 
اس��ت كه به تيم استانبول اسپور آمده اما در اين تيم هم 
به ميدان نرفته است. بايد ديد شرايط جوان ترين گلزن 
تاريخ تيم ملي ايران به كجا خواهد رسيد. اميدهاي زيادي 
به آينده او مي رود اما در برهه كنوني گويا همه چيز به هم 

ريخته است.

ورزشي
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